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DE LE Ti'MGLORIE ZII EI MUNCII!Glorie solidarității internaționale a tuturor celor ce muncesc!Glorie păcii și seninătății la care omenirea are dreptul legitim!

Trăiască poporal român, popor 
cu vocația muncii, a dreptății 

și libertății!
Trăiască președintele 

Nicolae Ceausescu, strălucit 
ctitor de țară, inspirat arhitect 

al păcii pe planeta Pămint!
Ziua muncii, ziua solidarității 
internaționale a tuturor oamenilor 
pentru care libertatea și pacea 
reprezintă bunurile cele mai de preț 
ale ©menirii, starea firească de a fi 
a popoarelor lumii, ne regăsește 
mereu 
aplecați asupra uneltelor noastre, 
dăruiți mereu vocației noastre 
de constructori 
ai unei lumi mai bune, mai fericite, 
dăruiți 
țelului nobil de edificare a unei 
civilizații 
vindecată pentru totdeauna 
de spectrul 
nefast al războiului. Trăim anii 
cei mai frumoși ai patriei, anii ei cei 
mai rodnici, 
anii înfloririi multilaterale a libertății 
și democrației, ai independenței 
și suveranității ei depline, 
într-o țară care și-a reînnoit 
fundamental statura cugetelor 
și a peisajului ei material, 
colaborînd decisiv, 
prin vigoarea brațelor noastre 
și prin clarviziunea 
ideilor noastre, la triumful 
socialismului 
în lumea întreaga. Dar aspirația 
spre pace 
rămîne o simplă aspirație, și nimic 
mai mult, 
cîtă vreme căile păcii nu sînt deslușite 
temeinic, cîtă vreme înseși 
orizonturile planetei 
se întunecă sub povara armelorî 
Sărbătorim 1 Mai J980, încrezători 
în forțele noastre, 
în dreptul nostru de a construi 
și consolida pacea lumii. 
Și stă în puterea noastră, 
în puterea tuturor celor interesați 
fundamental 
în menținerea păcii, în adîncirea 
politicii de colaborare, 
să privim dincolo de eclipsa rațiunii, 
afirmînd cu tărie că forțele capabile 
să se opună războiului 
sînt mai puternice ca oricînd. 
Unirea lor va aduce izbînda lor I 
Și în primăvara de acum, 
acesta este crezul Partidului 
Comunist Român, 
acesta este crezul poporului nostru I

Desen de SIMONA POA



PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Vizita de lucru a secretarului general al partidului la întreprinderea 

„Semănătoarea" și Institutul de cercetări, proiectări și inginerie tehnologică 

pentru mecanizarea agriculturii din CapitalăAgriculturii — mașini moderne de mare productivitate

In timpul probelor cu motocositoarea „Carpatina" pentru recoltarea pe terenuri in pantă

In atenție : noile tipuri de mașini agricole realizate Ia noi in țarS

Continuînd amplul dialog cu oamenii 
muncii, tovarășul Nicolae Ceaușescu, se
cretar general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii Socialiste 
România, a vizitat joia trecută întreprin
derea „Semănătoarea" și Institutul de cer
cetări, proiectări și inginerie tehnologică 
pentru mecanizarea agriculturii din Ca
pitală. în cadrul unui amplu dialog cu 
oamenii muncii, cu specialiștii din pro
ducție, din cercetare și proiectare în do
meniul mecanizării agriculturii, a fost 
examinat modul cum se înfăptuiesc re
comandările și indicațiile date de secre
tarul general al partidului privind îmbu
nătățirea și perfecționarea continuă a 
mașinilor agricole.

La întreprinderea „Semănătoarea", to
varășului Nicolae Ceaușescu i-au fost în
fățișate măsurile care s-au luat în unitate 
pentru mecanizarea și perfecționarea pro
cesului de fabricație, pentru dezvoltarea 
și diversificarea continuă a producției de 
mașini agricole, în conformitate cu ce
rințele agriculturii noastre, cu exigențele 
producției la export în continuă creștere. 
Secretarul general al partidului a apre
ciat efortul propriu al întreprinderii în 
direcția realizării pe plan local'; prin au- 
todotare, a unor instalații și mașini mo
derne, care au dus la o creștere însem
nată a productivității muncii, la redu
cerea; importurilor și extinderea polide- 
servirii utilajelor ; au fost apreciate, de 
asemenea, rezultatele obținute de între
prindere pe linia tipizării unor suban- 
samble pentru mașinile agregat.
.Tovarășului Nicolae Ceaușescu i-au fost 

prezentate diferite tipuri de mașini agri
cole din fabricația curentă a întreprinde
rii, modernizate în ultimul timp, între 
care combinele de recoltat porumb 
„Carp-4“ și „C-16", concepute și proiec
tate la indicația secretarului general al 
partidului. Examinînd aceste mașini, t<>- 
varășulNicoIae Ceaușescu a cerut spe
cialiștilor aflați de față să analizeze cît 

■ mai repede posibilitățile pentru construi
rea unei combine-agregat multifuncțio
nale. care să realizeze, concomitent cu 
culegerea și depănușarea știuleților, și 
tăierea, ridicarea și balotarea tulpinilor, 
astfel îneît după combină terenul să ră- 
mînă complet- degajat. Secretarul gene
ral al partidului a atras din' nou atenția 
asupra necesității de a se efectua lucrări 
de cea mai. bună calitate, astfel îneît 
noile produse să corespundă pe deplin 
cerințelor tehnice actuale.

După cum a reieșit pe întreg parcursul 
vizitei, întreprinderea „Semănătoarea" 
dispune de toate condițiile pentru înde
plinirea sarcinilor trasate, a indicațiilor 
formulate cu acest prilej în direcția rea
lizării unor mașini agricole complexe, de 
mare randament de care agricultura 
noastră are în prezent nevoie.

La Institutul de cercetări, proiectări și 
inginerie tehnologică pentru mecanizarea 
agriculturii, unde a continuat dialogul se
cretarului general al partidului cu spe
cialiști din domeniul construcției de ma
șini și utilaje pentru lucrări agricole, s-au 
examinat modalitățile de îmbunătățire a 
modelelor de tractoare și a sistemelor de 
mașini și utilaje folosite în prezent în 
agricultură. A fost evidențiat faptul că 
din gama actuală de tractoare vor fi 
scoase din fabricație o serie de modele 
învechite, care se înlocuiesc cu un număr 
mai mic de tractoare noi, cu caracteris
tici tehnice și performanțe superioare, 
care să asigure efectuarea tuturor lucră
rilor la un nivel ridicat de productivitate. 
Astfel, prin înlocuirea tractorului de 65 
C.P. cu cel de 80 C.P. se înregistrează o 
reducere a greutății pe unitate de pu
tere și a consumului de carburanți.

Sintetizînd indicațiile și recomandările 
făcute pe parcursul vizitei, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a cerut ministerelor de 
resort, specialiștilor institutului și ai în
treprinderii „Semănătoarea" să reanali- 
zeze programul de tipizare și asimilare a 
produselor noi, să-l îmbunătățească în 
concordanță cu necesitățile creșterii gra
dului de mecanizare a lucrărilor agri
cole, de modernizare și perfecționare a 
sistemei de mașini destinate acestui im
portant sector al economiei naționale. Se
cretarul general al partidului a insistat 
asupra ’ necesității de a se acționa în ve
derea realizării de combine-agregat multi
funcționale pentru diferite culturi, care 
să asigure executarea integrală a recol
tării și eliberarea concomitentă a terenu
lui. La elaborarea programelor de tipizare 
să se aibă în vedere necesitatea reducerii 
numărului de tipuri, fabrieîndu-se mașini 
de bază care să fie dotate cu dispoziti
ve și accesorii, astfel îneît aceeași ma
șină să fie folosită la uh număr cît mai 
mare de lucrări. Noile mașini agricole vor 
trebui concepute la o greutate mult re
dusă, asigurîndu-se în acest fel posibili

tatea executării cu mai multă ușurință a 
lucrărilor, precum și realizarea unei im
portante .economii de metal. Vor trebui, 
de asemenea, create seturi de mașini mici, 
ușoare și cît mai ieftine, pentru execu
tarea lucrărilor agricole în gospodăriile 
individuale, inclusiv a unor mașini cu 
tracțiune animală.

Miniștrii de resort, membrii conducerii 
întreprinderii, specialiștii și muncitorii 
care l-au condus pe parcursul vizitei l-au 
asigurat pe tovarășul Nicolae Ceaușescu 
că nu vor precupeții eforturile, că vor 
acționa cu dăruire pentru îndeplinirea în 
cele mai bune condiții a sarcinilor de 
plan, a indicațiilor secretarului general., 
Pretutindeni, tovarășul Nicolae Ceausescu 
a fost întîmpinat cu bucurie*și căldură 
deosebită. Prin aplauze și urale, oamenii 
muncii au dat expresie sentimentelor de 
dragoste, prețuire și deosebită stimă pe 
care, alături de întregul nostru popor, le 
poartă conducătorului partidului și statu
lui pentru preocuparea sa constantă față 
de îmbunătățirea activității în toate ra
murile economiei naționale, pentru creș
terea continuă a nivelului de trai mate
rial și spiritual al poporului.

. ION D. GO1A S

Cu picioarele 

pe pâmînt
Expresia are o largă răspindire. Ca și 

reversul ei : cu capul în nori. Vorbind 
despre lucruri mari sau mici, este la fel 
de important, ne dăm fără greutate seama, 
să rămîi sub aria de acțiune a logicii, 
cu tot ce impun și implică preceptele 
sale. A sta cu picioarele pe pămînt nu 
este doar opusul statului cu capul m nori. 
A fi cu picioarele pe pămînt sugerează 
dimensiunea echilibrului, cea mai avanta
joasă, implică echilibrul însuși. Chiar și 
pentru obiectele ajunse prin forța împre
jurărilor să atingă, cu fruntea, vata nori
lor. Cu atît mai puțin pentru restul.

Am urmărit cu atenția la care obligă 
evenimentul, întîlnirile de lucru din aceste 
zile ale secretarului general al partidului. 
Obișnuitele colocvii ale omului încărcat 
cu suprema răspundere în cadrul partidu
lui și statului, întîlniri cu membrii de 
partid, cu cetățenii statului, pe teme de 
mare actualitate ce privesc viitorul țării. 
Gestul reflex, de fiecare zi, al conducăto
rului, de a se ști mereu în contact cU oa
menii, cu producătorii de bunuri, de a le 
cunoaște preocupările, de a de ști părerile, 
de a ajunge în teritoriul deciziei doar prin 
această prealabilă cunoaștere, la detaliu, 
a problemei in cauză.

Unul din punctele de interes ale aces
tor zile, unul din locurile, geografic vor
bind, fixate pentru dialog, s-a numit 
Complexul expozițional din Piața Scînteii. 
Elementele prezentate sub' cupola pavilio
nului central compuneau în fapt o densă 
și diversă geometrie a acțiunilor desti
nate să -aducă avantaje de ordin finan
ciar, economic și confort în universul con
strucției de toate felurile. Erau acolo lu
cruri interesante care s-au bucurat de 
meritate aprecieri. Erau meritorii încer
cări — și, cum spuneam, chiar reușite — 
ce încununau căutări ale cercetătorilor și 
proiectanților în intimitatea mecanismu
lui care să ducă la succesul ideii de efici
ență. Cu atît mai mult au nedumerit în 
această vecinătate exagerările, oricum 
s-ar numi ele — supradimensionări, lu
cruri scum,pe, absența materialelor casei, 
doar de luat și de pus unde trebuie, gîn- 
dul de a face fără să ții cont cită energie 
consumi. La consfătuirea de la Comitetul 
Central, secretarul general al partidului a 
reașezat sub ochii specialiștilor suma de 
criterii ce măsoară în construcții efici
ența. S-au trecut în revistă, din nou, 
căile ce definesc concepția noastră despre 
a lucra bine și sigur pe șantier, ce pre
tenții sînt la adresa oamenilor de mese
rie, a cadrelor de conducere. S-au delimi
tat, clar și argumentat, imperativele zi
lei. Ale zilei de azi și de miine.

Intre ele, ca un laitmotiv :
Să gîndim, să lucrăm cu picioarele pe 

pămînt 1
Un fol de a gîndi și lucra dorit oriunde 

se gândește și se lucrează.

NEAGU UDROIU ■
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Cu prilejul unei vizite de lucru in județul Ilfov,

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a analizat 
modul cum se desfășoară lucrările de îmbunătățiri funciare

Printre multiplele și permanentele pre
ocupări ale conducătorului partidului și 
statului nostru, un loc foarte important 
îl ocupă, cum bine se știe, și acela pri
vind sporirea continuă a rodniciei pămîn- 
tului, grija deosebită față de folosirea 
integrală a acestei mari bogății naționale 
a poporului nostru. O dovadă elocventă în 
acest sens este și vizita de lucru între
prinsă în dimineața zilei de duminică, 
27 aprilie, în județul Ilfov, într-una din 
zonele agricole situate la nord.de Bucu
rești, prilej cu care tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a urmărit la fața locului modul 
cum se desfășoară aici lucrările de îmbu
nătățiri funciare.

însoțit de ministrul agriculturii și in
dustriei alimentare, de la bordul elicop
terului secretarul general al partidului a 
examinat mai întîi o vastă zonă agri
colă afectată de excesul de umiditate 
cauzat de ploile abundente din această 
primăvară. Faptul a permis să se con
state câ terenurile degradate, presărate 
cu numeroase crovuri în care băltește 
apa, însumează mii de hectare de pă- 
mînt arabil cu o productivitate foarte scă
zută. Astfel de situații s-a apreciat că sînt 
prezente și în alte zone agricole ale țării, 
ceea ce reclamă măsuri în consecință, 
executarea de urgență a unui ansamblu 

de lucrări de îmbunătățiri funciare pentru 
recuperarea cît mai grabnică a unor ast
fel de terenuri și redarea lor circuitului 
agricol cu rezultate cît mai bune.

încă de la început, vizita s-a impus 
deci, ca de obicei, prin puternicul ei Ca
racter de lucru. Pe șantierul de hidro
ameliorații de lingă satul Dimieni, comuna 
Tunari, unde a aterizat elicopterul, secre
tarului general al partidului — în întîm- 
pinarea căruia au venit primul-secretar 
al Comitetului județean Ilfov al P.C.R., 
tovarășul Vasile Mușat, reprezentanți ai 
Consiliului Național al Apelor, Ministe
rului Agriculturii și Industriei Alimentare, 
Academiei de Științe Agricole șl Silvice, 
specialiști — i-au fost prezentate, în fața 
unor hărți și grafice, planurile de lu
crări de desecare și drenaj pe o suprafață 
de aproximativ 65 000 de hectare din 
nordul județului Ilfov, precum și lucră
rile ce se desfășoară în prezent la Di
mieni. în dialogul purtat cu specialiștii 
la fața locului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu ' a recomandat, printre altele, 
să' se folosească la evacuarea apelor din 
această zonă cursurile naturale, precum 
și lacurile de acumulare existente, să se 
regularizeze toate rîurile și afluenții aces
tora. S-a atras atenția că recuperarea ra
pidă și radicală a suprafețelor agricole 

constituie o problemă prioritară ă activi
tății de îmbunătățiri funciare, la a cărei 
soluționare optimă trebuie să participe cu 
forțe unite hidroamelioratori, pedologi, a- 
gronomi, cercetători științifici. Pînă în 
vară, s-a trasat sarcina să se elaboreze 
un program unitar de amenajare inte
grală a unei suprafețe de peste 100 000 
ha, luînd în considerare întreaga expe
riență existentă în acest sens pe plan na
țional și mondial, program ce urmează să 
se înfăptuiască pînă în anul 1985 Prin a- 
menajările ce se vor realiza, s-a subliniat 
să se aibă în vedere ca lacurile de acumu
lare și cursurile de apă din zonă să ser
vească atît la irigarea unor terenuri cul
tivate, în special cu legume, cît și pen
tru piscicultură, spre a asigura astfel 
populației Capitalei o tot mai puternică 
bază de aprovizionare.

De remarcat că, după ce a inspectat 
modul în care se realizează pe acest 
șantier lucrările de drenaj cu ajutorul 
unor mașini de înaltă tehnicitate și a 
făcut o serie de recomandări privind 
accelerarea vitezei de înaintare a mașini
lor de săpat, folosirea unor materiale mai 
ieftine la confecționarea și acoperirea 
conductelor, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a examinat împreună cu specialiștii alte 
aspecte legate de desecarea solului și a 
indicat ca în terenurile cu exces de umi
ditate să se efectueze lucrări de afînare MIHAI DOLJANU ■

prin arături adinei și subsolaje, care să 
permită un drenaj natural, scurgerea ape
lor spre rigole și canale.

Pe baza constatărilor făcute și conclu
ziilor trase, conducătorul partidului și sta
tului nostru a recomandat tuturor facto
rilor de. resort, celor direct implicați în 
vasta acțiune, să revadă întregul plan de 
îmbunătățiri funciare pentru următorii 
ani, să treacă de urgență la elaborarea 
unor programe de lucrări similare în 
toate zonele cu exces de umiditate. La 
aceste lucrări de deosebită importanță 
pentru economia națională este necesar 
să participe, în afară de lucrătorii și spe
cialiștii din domeniul hidroameliorațiilor, 
țăranii cooperatori și muncitorii din în
treprinderile agricole de stat, tineretul.

Toți cel prezenți la acest nou și fruc
tuos dialog de lucru s-au angajat să 
treacă imediat la definitivarea progra
mului de îmbunătățiri funciare cores
punzător orientărilor și indicațiilor date 
de secretarul general al partidului, să 
accelereze lucrările pe toate șantierele. 
Ei și-au exprimat astfel convingerea că 
și pe această cale își vor aduce o con
tribuție sporită la valorificarea cît mai 
rațională și eficientă a marii noastre 
bogății care este pămîntul, la creșterea 
și pe această bază a bunăstării întregului 
popor.

Consfătuirea de lucru de la C.C. al P.C.R.

Activitatea de investiții și construcții-
montaj, obiect al unui nou cadru
de perfecționare

Larg stimulată de eforturile generale 
pline de însuflețire ce se depun pentru în
deplinirea exemplară a sarcinilor reieși
te din documentele programatice elabora
te de Congresul al XII-lea al P.C.R.. acti
vitatea de investitii și construcții-montaj 
din patria noastră cunoaște o dezvoltare 
tot mai amplă, un avînt fără precedent, 
într-un asemenea cadru a avut loc, vi
nerea trecută, consfătuirea de lucru de la 
C.C. al P.C.R. la care,' alături și împreu
nă cu membri și membri supleanti ai Co
mitetului Politic Executiv -al C.C. al 
P.C.R., secretari ai C.C. al P.C.R., membri 
ai Comitetului Central, șefi și adjuncti de 
șefi de secție la C.C. al P.C.R., au luat 
parte membrii guvernului, cadre de con
ducere din alte instituții centrale, specia
liști din institute de proiectare ale" minis
terelor economice și consiliilor populare, 
din unităti de cercetare' în domeniul con
strucțiilor și materialelor de construcții.

Pe baza concluziilor desprinse din am
plul dialog al secretarului general ai par
tidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, cu 
cadre d^ conducere, cu specialiști din uni
tăti de cercetare și proiectare tehnologică, 
din centrale industriale și întreprinderi, cu 
privire la creșterea eficientei în activita
tea de investiții si construcții-montaj în 
cincinalul 1981—1985, desfășurat la Com
plexul expozițional din Piața Scînteii — 
concluzii prezentate în deschiderea con
sfătuirii de tovarășul Ilie Verdeț, primul 

ministru al guvernului — participanții" au 
supus mai sus-menționatul compartiment 
al economiei noastre naționale, unei vii 
dezbateri. Insușindu-și pe deplin indica
țiile date cu acest prilej de secretarul ge
neral al partidului, în intervențiile lor, în 
cadrul dezbaterii, ei au prezentat noi so
luții privind mai buna organizare a mun
cii, gospodărirea cu eficiență superioară 
a resurselor din acest important comparti
ment de activitate, reducerea în continua
re a consumurilor specifice de materii 
prime și materiale, pregătirea temeinică 
a investițiilor, mecanizarea și industriali
zarea într-o proporție sporită a lucrărilor 
de construcții-montaj și. totodată. s-au 
angajat să depună toate eforturile pentru 
a da viață întocmai orientărilor stabilite.

Prin cuvîntul luat în încheierea consfă
tuirii, tovarășul Nicolae Ceaușescu a supus 
activitatea de investiții și construcții-mon
taj unui amplu și oportun dialog 
și a pus în fața cadrelor dip domeniul cer
cetării și proiectării obiective si sarcini 
esențiale privind întărirea ordinii și dis- 
ciplinii în activitatea de construcții, ca și 
în producția materialelor de construcții. 
Reliefînd și în acest cadru necesitatea re
ducerii consumurilor, secretarul general a 
indicat să se treacă făi^ întîrziere la tipi
zarea construcțiilor și materialelor de 
construcții, lichidîndu-se' astfel proiectele 
supradimensionate, consumurile exagerate 
de materiale, să se elaboreze pentru fie

care zonă geografică șl ramură economică 
în parte, tipuri de construcții, prevăzin- 
du-se atît dimensiunile acestora, cît și ca
tegoriile de materiale ce pot fi folosite, in 
toate sectoarele economice și îndeosebi în 
industria ușoară și/alimentară să se mear
gă cu hotărîre spre realizarea unor uni
tăți de dimensiuni mai mici. în acest sens 
trebuie să se treacă de grabă la alcătuirea 
unoi' colective care să întocmească pro
iecte de tipizare a tuturor materialelor de 
construcții, punînd accentul pe folosirea 
materialelor mai ieftine, cu mic consum 
de energie și combustibil, existente în 
tară.

Apare ca nouă și de mare însemnătate 
indicația de a se acționa ferm în vederea 
reducerii dimensiunilor subsolurilor și 
fundațiilor pentru utilajele industriale, 
evitării realizării unor coșuri industriale 
foarte înalte, ca și a altor supradimensio- 

-.nări, respectării prevederilor referitoare 
“ la înălțimea maximă a construcțiilor in

dustriale. ca și a locuințelor, în acest 
ultim sector urmînd să nu se depășească 
regimul de blocuri cu parter plus patru 
etaje. Aprovizionarea cu materiale cît și 
finanțarea obiectivelor din construcții se 
vor realiza de-acum încolo numai pe baza 
unor cataloage cuprinzînd normele de 
consum obligatorii pentru întreaga activi
tate din domeniu, cataloage care — la in
dicația expresă a secretarului general — 
se vor elabora în cel mai scurt timp.

In îndeplinirea acestor sarcini răspun
deri de cea mai mare importanță revin 
ministerelor de resort, precum și Comite
tului pentru Problemele Consiliilor Popu
lare, Comitetului de Stat al Planificării, 
institutelor de cercetări și proiectări. Pen
tru fiecare dintre acestea, secretarul ge
neral al partidului a precizat principalele 
îndatoriri și le-a cerut să acționeze ferm 
pentru a le îndeplini. înscrierea cu fermi
tate în lupta generală ce se desfășoară pe 
plan mondial pentru reducerea continuă 
a consumurilor materiale de energie și 
combustibil, asigurînd în același timp îm
bunătățirea funcționalității tuturor con
strucțiilor. este sarcina de căpetenie a 
tuturor celor care lucrează în acest do

meniu de mare însemnătate. Trebuie ur
mată hotărît tendința generală existentă 
în lume de diminuare a volumelor con
strucțiilor, ca și a utilajelor, concomitent 
cu asigurarea unor performante cît mai 
ridicate.

Abordînd problemele legate de îndepli
nirea planului de investiții, tovarășul 
Nicolae* Ceaușescu a criticat cu asprime 
extinderea nejustificatâ a frontului de in
vestiții în unele sectoare, fără acoperirea 
necesară în mijloace materiale și forță de 
muncă, prelungirea peste termenele pla
nificate a duratei de realizare a unor 
obiective, acele tendințe de a iniția în 
mod anarhic dezvoltări ale capacităților 
de producție. Foarte oportună apare în 
acest context măsura indicată ca, în vi
itor, toate obiectivele de investiții, inclu
siv dezvoltările de capacități industriale, 
să se stabilească numai' prin planul eco
nomic central, pe baza unei temeinice jus
tificări a necesității, iar tehnologiile o- 
biectivelor ce urmează a îi realizate să 
fie stabilite din timp și cu deosebită aten
ție. Din nou secretarul general al parti
dului a indicat să se acorde prioritate în 
ce privește construcțiile din domeniul so
cial-cultural, realizării planului de locuin
țe stabilit.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a subliniat 
în final că, acționând în aceste direcții, re
alizăm în același timp una din condițiile 
de bază ale bunei funcționări a noului 
mecanism economic, ale afirmării auto- 
conducerii și autogestiunii economice, iar 
aplicarea acestui mecanism presupune fo
losirea cu maximum de eficiență a tutu
ror mijloacelor de care dispunem în vede
rea sporirii venitului național și creșterii, 
pe această bază, a bunăstării noastre ge
nerale. Prin aplicarea întregului ansam
blu de sarcini stabilite se va asigura îm
pletirea armonioasă a conducerii unitare 
a economiei naționale cu buna gospodă
rire a mijloacelor încredințate fiecărei 
unităti în parte — factor deosebit de im
portant, condiție de bază pentru îndepli
nirea cu succes a sarcinilor trasate de 
Congresul al XII-lea al partidului nostru.

M1HAI STÂNESCU 0
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14—20 iulie 1889. Congresul de constituire a Internaționalei a II-a, des
fășurat la Paris, cu participarea delegatilor din 19 țări. Delegația română: 
D. Voinov, E. Racovită, A. Săulescu, I. Procopiu, D. Mani. Congresul 
hotărăște ca ziua de 1 Mai să devină ziua solidarității universale a celor 
ce muncesc. Emil Racoviță : „In 1889, la Paris, am asistat la constituirea 
celei de-a doua Internaționale. L-am văzut pe Engels. Pe actul acela al lui 
Lafargue (ginerele lui Marx) prin care ziua de 1 Mai a fost proclamată 
ziua internațională a muncitorilor — după sugestia lui Engels — pe acest act 
figurează și semnătura mea..." 1890, 1 Mai. In România și in alte țări se 
organizează pentru prima dată manifestări eu prilejul zilei de 1 Mai. Din 
apelul Clubului muncitorilor din București: „Tot muncitorul să lase lucrul, 
in aceeași Zi, și să sărbătorească frățește intîia mișcare uriașă a munci
torilor din toate țările... 1 Mai însemnează măsurarea pe cale pașnică și 
legitimă a două puteri: poporul și bogatii, munca si capitalul". Peste 5 000 
de demonstranți străbat străzile Capitalei, intonînd Deșteaptă-te, române !, 
Marseieza si alte cîntece revoluționare. Demonstrații au loc și în alte 
orașe: Galați, Brașov, Ploiești, Reșița, Cluj, Baia Mare, Timișoara etc. (Ma
gazin istoric nr. 5/maî 1979). Deci, primul după București, ca amploare revo
luționară este citat Galațiul. Iată exemple (cîteva, culese de reporter) care 
reflectă starea de fapt în presa de peste ani: „Tovarășii gălăteni care și 
în anul trecut au sărbătorit cu multă demnitate pe 1 Maiu, de data asta 
pregătesc o manifestație dintre cele mai impozante... Aceasta dovedește că 
și muncitorii din tară de la noi au început a-și deschide ochii și a înțe
lege că singura lor scăpare nu stă decît în organizarea lor și in întărirea puter
nică a Partidului muncitorilor". (Munca nr. 7/5 aprilie 1892) „Luni, 19 apri
lie se va face la Galați serbarea muncii de 1 Maiu. Știți de anii trecuți 

uriașa însemnătate a acestor serbări. în ziua de 1 Maiu muncitorii socialiști 
din întreaga lume arată că sînt hotărîți să alunge zavistia, ura și războiul 
dintre oameni'" (Lumea nouă nr. 20) „In grădina Plai se tin discursuri vor- 
bindu-se de importanța zilei de opt ceasuri". (Munca nr. 10/1892). „Marți 
seara organele siguranței locale, însoțite de o numeroasă patrulă a comen- 
duirei pieței, au făcut o minuțioasă razie prin cartierele periferice ale ora
șului și prin localurile de petreceri nocturne. Această razie a avut de scop 
stîrpirea tuturor celor care ar încerca să facă vreo manifestație cu prilejul 
zilei de 1 Mai. Razii de acest fel vor continua pînă in dimineața zilei de 
1 Mai". (Din ziarul gălățean Acțiunea nr. 1768/1 Mai 1936)

Că nici vorbă nu a putut fi despre «stîrpirea» acelora hotărîți să-și 
omagieze ziua muncii lor o dovedesc argumentele-fapte : în 1939 muncitorii 
gălățeni nu numai că-și sărbătoresc ziua cu un fast deosebit, dar trimit și 
delegați la București, printre cei 20 000 de demonstranți sub lozincile P.C.R., 
pe străzile Capitalei. Nici nu-i de mirare dacă amintim că, în acel an, cu 
pregătirea acestei mari demonstrații muncitorești, partidul a însărcinat un 
nucleu de activiști de nădejde, cu prestigiu în rîndul maselor : Ilie Pintilie, 
Nicolae Ceaușescu, Constantin David, Alexandru Iliescu, Teohari Georgescu, 
Gh. Velcescu și alții. Ca șl altă dată, prin curaj și inițiativă, prin mare 
capacitate, organizatorică și deosebită clarviziune politică, tînărul revoluțio
nar Nicolae Ceaușescu s-a impus ca o mare personalitate a luptei antifas
ciste, pentru independență și suveranitate națională.

Din 1890, fără excepție, an de an, muncitorii României, fără discriminări 
de nici un fel. au sărbătorit ziua de 1 Mai așa cum o impuneau coman
damentele etapei. Dar cum este intimpinată cea de-a 90-a aniversare a zilei 
de 1 Mai pe vetrele de azi ale muncii ? Iată întrebarea la care răspundem 
publicînd reportajele din cîteva prestigioase vetre ale abnegației muncitorești.

DIMINEAȚA CELOR 12000 DE TONE
— Mergeți să urmăriți și descărcarea a 

doua ? întrebarea șefului de schimb e su
perfluă. Sigur că merg, d-aia eram acolo, 
să ies și să văd. înțeleg insă și ceea ce 
trebuie : inginerul Paraschiv Nedelcu nu 
este numai Un nerăbdător grăbit, ci și un 
diplomat desăvîrșit. Noroc că nu-s născut 
alaltăieri. Părăsim camera aparatelor de 
măsură și control, pășim bîjbîit pe un cu
loar întunecos și ieșim pe platforma fur
nalului nr. 5. Este cel mai mare din 
'România. (Amintiți-vă : construcția lui a 
început în august 1975, la Galați. A fost 
pus în funcțiune într-p marți, 17 ianuarie 
1978, la orele 10,05. Capacitate anuală = 1,8 
milioane tone fontă =, de 14 ori mai măre 
decît întreaga producție a României anu
lui 1938 și de 6 ori decît aceea din 1950. înăl
țimea = 99 m. Gîndit exclusiv la 
IPROMET București. 1 200 de constructori 
de la ICMSG s-au ocupat cu următoarele: 
au săpat pentru furnal 1,36 milioane mc 
de pămînt și au executat 932 000 mc um
pluturi; au forat pînă la 32 de metri 
adîncime un număr de 1 823 piloți; au tur
nat 142 000 mc betoane; au ridicat 22 600 
tone de construcții și confecții metalice și 
au montat 14 500 tone de utilaje tehnolo
gice, precum și 12 km de cale ferată pen
tru deservirea lui exclusivă ; capaci
tate = 2 700 mc. Este mare, cel mai mare, 
v-ați convins ? Într-adevăr, rețineți doar 
că alături de F 5 se află în plină construc
ție F 6, de 3 600 mc...) încă o dată am 
prilejul să verific validitatea zicerilor 
după care fiecare gîndește cit și cum este 
pregătit să gindească, și vede cit și cum 
est'e pregătit să vadă. în ceea ce mă pri
vește, în astfel de clipe și privind jur- 
împrejur, iar și iar — nu mă sfiesc să re
cunosc că am mai pățit-o și la Călan, și 
la Reșița, si la Hunedoara — îmi trec prin 
minte exclusiv idei de la bătrânul Heraclit 
citire. Știți dv.,- afirmațiile acelea ale 
grecului după care unica substanță a lu
mii ar fi focul, că din foc iese lumea, că 
sufletul și viața sînt foc, că totul curge 
și că totul devine. Ceea ce nu mă îm
piedică să văd și să înregistrez — ori 
poate tocmai de aceea — operația în sine: 
furnalistul șef Dumitru Grădinaru apasă 
un buton care face ca mașina de găurit 
șticul să se apropie și în cîteva clipe să 
și perforeze masa de ștampare. O altă 
apăsare și mașina se retrage. Pe orificiul 
practicat astfel răbufnesc deja primele 
scîntei, apare și ceva fontă, puțină. Mo
ment în care Emil Sîrbea și Radu Șerban 
— ambii furnaliști și tineri — se reped cu 
o țeava, lungă și subțire ca o lance de tur
nir spre rana gîlgîindă de foc, o mistuie 
și o extirpă cu foc și mal mare ațîțat de 
jetul oxigenului suflat prin capătul aces
tei sarbacane sui-generis... Lărgit ca prin 
farmec, orificiul devine un bubuitor izvor 
de fontă care pornește bezmetic în căuta
rea oalelor de turnare. Le găsește cu un 
etaj mai jos, fixate pe vagoane de cale fe
rată — cupe uriașe de 100 de tone fiecare, 
căptușite-burdușite cu materiale refrac
tare. într-o oră, cele cinci oale — împinse 
cu putere și șuierături codificate anume 
de către locomotive diesel — se trezesc 
pline ochi cu fontă lichidă. Noapte fiind, 
privite de sus și de la suficientă distanță, 
par a fi scule menite să slujească masa 
personajelor plăsmuite de mintea altui 
Swift. Dar cum trece această oră pentru 
cei care dirijează pe jgheaburile dorite 
torenții de metal, numai ei, furnaliștii. o 
știu cu adevărat. înarmați cînd cu jordii 
metalice lungi, cînd cu furtunuri cu apă, 
corijează ici un traiect de foc, dincolo în
tăresc un perete, mai încolo sar peste 

scocurile pline cu metal alergător, bocă
nesc cu tălpile de lemn (foarte bun izola
tor termic) ale bocancilor lor peste podețe 
anume amenajate, își strâng în jurul tru
purilor hainele ignifugate, ori pe celelalte, 
considerate de ei mai bune, din foaie de 
prelată...

îl priveam pe Dumitru Grădinaru și mg 
minunam cum de nu ia foc. -împreună cu 
subinginerul (în noaptea aceea pe post de 
maistru) Neculai Răducanu erau atît de 
aproape de rîul dogoritor încît vedeam 
bine cum le fumegă hainele ! Reporterul, 
de la zece metri și fără cască de protec
ție, simțea cum părul îi stă gata-gata să 
se aprindă. Nori uriași, albi și negri, erau 
supți sub acoperișul în formă de hotă. 
Becuri de sute de wați, cu vapori de 
mercur, deveniseră parcă simple stele fixe 
și negre-albastre într-un cosmos portoca
liu strălucitor. Din chepengurile de întu
neric, răbufneau odată cu concertul loco
motivelor vînturi cu temperaturi arctice. 
Așa-i meseria de furnalist : te frige și 
te-ngheață... Același corp trăiește în ace
lași timp toate anotimpurile. Cînd auziți 
despre siderurgiști precum -că sînt oameni 
căliți, apoi aflați că nu-i vorba de nici o 
metaforă ! Aerul e plin de fluierături, 
bufnituri, ropote, vijelii, viscole de scîntei, 
ninsori cu praf roșu de minereu și negru 
de cocs, cu particule strălucind alb-dia- 
mantin de siliciu... Și totuși oamenii aceș
tia. furnaliștii, se mișcă printre șanțurile 
cu foc cu atîta calm de parcă ar fi gră
dinari care-și udă răsadurile, mutînd, după 
cum le e voia și nevoia, firul șanțurilor 
cu apă. Se pare că lecția cumpătului bine 
strunit a fost excelent însușită de către 
furnaliștii gălățeni. Gravitatea fețelor in
dică lungi excese meditative. (Recunosc 
că am și rîs : „Ia te uită Unde mă aștepta 
Suetoniu", mi-am zis citind îndemnul 
«grăbește-te încet» grațiat cu litere mari 
pe un perete al secției furnale-aglomera- 
re. Altfel zis se recunoaște că graba strică 
treaba. Tot acolo se poate citi și «nu gindi 
cu mîinile». Ceea ce-i firesc. Etapa muș
chilor bine cotați și dezvoltați este pe ducă 
în treburile platformei. lată-i dincoace, în 
a doua hală (furnalul nr. 5 are 2 șticuri 
pentru fontă și 2 șticuri pentru zgură) pe 
furnaliștii Ion Culică, Paulică Grecu, 
Constantin Albu, lorgu Berdan, Vasile 
Popa. Refac cu mîinile cetfâ m de jgheab 
deteriorat. Altfel spus, pregătesc front de 
lucru pentru schimbul de miine dimineață. 
Scuzați, de astăzi dimineață I Sînt cam 
singurele operații — acestea de platformă 
— care au mai rămas într-o măsură mai 
mare pe seama mîinilor. în rest ? Totul 
este după și ca la carte : mecanizat și 
automatizat. (Apropo de carte : încă de pe 
vremea cînd se ridica furnalul, șeful sec
ției, inginerul Oancea Buzea, a scris o 
carte. Titlul ei : „Furnalul nr. 5, fluxuri 
tehnologice, utilaje, instrucțiuni de lucru 
NTS și PSÎ“. Cartea are 662 de pagini și 
a fost tipărită la Galați, în 1977, iar scri
itorul ei n-a primit drepturi de autor nici 
măcar un singur leu. A întocmit-o după 
orele de program. Fiecare șef de formație 
deține cîte un exemplar. în camera apa
ratelor de măsură și control, cu copertele 
ferecate în oțel, de parcă ar fi vorba de 
cine știe ce Tetraevanghel, respectivul vo
lum stă agățat la dispoziția tuturor ace
lora care vor să-1 răsfoiască. Și bănuiesc 
că nu-s puțini, de vreme ce oțelul copertei 
s-a lustruit ! O carte oarecum asemănă
toare scrie acum inginerul Mircea Iones
cu. Titlul ei ? Furnalul nr. 6...). Ceea ce, 
bineînțeles, impune o calificare deosebită. 
Meseriile întîlnite pe platforma furnalului

nr. 5 sînt altele decît cele existente cu 
ani în urmă și practicate pe vechile vetre 
siderurgice ale tării. Diferă chiar și de 
unele întilnite la celelalte furnale ale Ga- 
lațiului. Ganea Măndel este unul dintre 
cei mai buni cauperiști ; împreună cu Ion 
Melinte. ajutorul lui, concentrează în mîi
nile sale toate comenzile uriașului cu su
flet de foc ; Radu Tiberiu este șeful echi
pei de lăcătuși, Neculai Chiriac este mai 
marele a tot ceea ce înseamnă în furnal 
apă + aer + gaz ; hidrauliștii Vasile Albu 
și Vasile Babiuc sînt aceia care răspund 
de acționările aparaturii de încărcare, ma
șinilor de astupat etc. (meserie nouă, in
stalațiile hidraulicej nu există la celelalte 
furnale), aici, la nr. 5 au condus la impor
tante economii de energie electrică, iar 
după ce au trecut doi ani se poate afirma 
despre ele că sînt și deosebit de fiabile); 
Ion Chircuță și Neculai Agache îngrijesc 
de toată aparatura instalată pe utilaje. Pe 
toți aceștia i-am cunoscut în schimbul din 
noaptea de 23/24 aprilie. Ceea ce m-a im
presionat în mod deosebit, dincolo de con
dițiile de lucru ale furnaliștilor, au fost 
rigoarea și sincronismul acționărilor. Un 
furnal este o entitate care funcționează ca 
un întreg într-un singur caz : cînd efortul 
este simultan. O ezitare într-un punct Im
plică oerturbații ale programului, facili
tează avariile. Ceea ce trebuie exclus din 
capul locului știindu-se că o oră de func
ționare a lui F5 înseamnă 1 milion de 
lei ! Aici, ca să-și merite numele, focul 
continuu trebuie întreținut cel puțin zece 
ani, cind este prevăzută reparația capita
lă ! Calitatea deosebită a oamenilor care MIRCEA BUNEA §

întrețin astfel de arderi este impusă de 
calitatea* deosebită a pregătirii și expe
rienței lor. Pentru a le spori pe ambele, 
oamenii furnalului șe cresc unii pe alții 
cu o îndîrjire rar în'tîlnită. Măndel Ganea 
a învățat meseria la Hunedoara (în plus 
a terminat și liceul și o școală de maiștri), 
iar acum îl pregătește pe Sandu Miluca, 
noul venit. Gherghina Chetran, 34 de ani, 
mașinist bandă, mamă a patru fetițe între 
5 luni și 17 ani, a fost eleva actualului șef 
de schimb, ing. Paraschiv Nedelcu, 32 de 
ani. Toma Teodorescu, 34 de ani, îl pre
gătește într-ale meseriei de electrician pe 
Neculai Munteanu, 19 ani. La F5 ■ teoria 
face cea mai bună casă cu experiența. Șe
ful schimbului anterior, Ion Mohorea, 
28 de ani, inginer în cel de-al treilea an 
de stagiatură, se bazează în mare măsură 
pe cei... 28 de ani (dar de... meserie) ai 
lui Ion Blaj, 44 de ani, furnalist șef... 
Exemple mai sînt pentru că, vorba aceea, 
noaptea a fost mare și am trecut pe la 
majoritatea punctelor de lucru. Privindu-i 
cum lucrează pe acești oameni am înțeles 
șl cum a fost posibil ca luna martie să se 
constituie în lună record de producție, dar 
și ce a fost determinant pentru ca și în 
zilele de 5, 19, 21, 22 aprilie, zisul eveni
ment să se repete. Exact așa a fost posi
bil ca în această noapte, după cea de-a 
patra descărcare, cifra tonelor de fontă 
elaborată suplimentar s-a rotunjit. „A fost 
noaptea celor 12 000 de tone obținute peste 
plan numai de la F5“, încearcă să învingă 
vacarmul ing. Paraschiv Nedelcu.

.-..Undeva, peste Dunăre, zorile concu
rează culoarea fontei din trenurile care se 
îndreaptă spre oțelării. A fost noaptea 
miilor de tone ? Dimpotrivă, dimineața 
lor !
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Știam. că vestita întreprindere de utilaj 
petrolier „1 Mai“ acoperă singură 2,5 la 
sută din întreg exportul țării românești 
și că instalațiile ei de foraj sint proifente 
din Algeria pînă" în Venezuela, din Turcia 
pînă în Filipine, din Bangladesh pînă spre 
cercul polar, dar nu ne așteptaih ca toc
mai soliditatea și fiabilitatea mastodon
ților ploieșteni să dea, în preajma zilei 
de 1 Mai, bătăi de cap directorului Ex
portului, inginerul Paraschiv Vlăsceanu.

— Ce ne facem ? — se plîngea. Deunăzi, 
am primit solicitări de la beneficiari 
străini pentru piese de schimb la insta
lații livrate acum 15 ani și mai bine, care 
„refuză" să iasă din uz, deși în practica 
internațională termenul de garanție și de 
service nu depășește niciodată zece ani. 
Dar în 15 ani utilajele noastre au fost în 
întregime înnoite, multe piese nu le mai 
producem, pentru ele ar trebui reluat un 
ciclu de fabricație, sînt necesare SDV-uri... 
Firește, ne vom strădui, îi vom satisface 
cu orice preț pe beneficiari. Pentru presti
giul fabricii.

Faptul că reportajul închinat modului în 
care această vatră a muncii ploleștene 
intîmpină 1 Mai l-am început cu exportul 
nu este întîmplător, fiindcă tocmai acesta 
ilustrează cel mai pregnant nivelul ridi
cat, măiestria constructorilor de utilaj pe
trolier. în ultima ediție, pe 1978—1979, a 
marelui catalog al industriei mondiale a 
petrolului editat de prestigiosul „World 
Oil“, simpla înșirare a echipamentelor ro
mânești oferite la export ocupă 67 pa
gini mari ! E drept, alături de „1 Mai“ fi
gurează și-eîteva întreprinderi specializate 
din Tîrgoviște, Cîmpina, Bacău, București, 
dar majoritatea produselor s-au născut la 
Ploiești.

Nu am dori însă, chiar dacă prilejul este 
sărbătoresc, să prezentăm imagini idilice. 
Exportul întreprinderii s-a cvadruplat în 
ultimul deceniu înfruntînd o concurență 
acerbă și impunîndu-se, evident, doar prin 
înalta sa tehnicitate. Pentru a nu ne pier
de în detalii, vom invoca doar simplul 
fapt că în timp ce în 1970, bunăoară, o 
anumită instalație încăpea. în 15—20 va
goane, azi instalația corespunzătoare per
fecționată necesită pentru transport 50, 60 
și chiar 70 vagoane (de pildă F 400 — 
4 DH). Inutil de precizat că mărimea con
siderabilă a volumului nu se datorește 
simplei creșteri în greutate a materialului, 
ceea ce ar scumpi prețul și ar fi aberant 
din punct de vedere tehnic, ci sporirii gra
dului de complexitate și de eficiență. în 
prezent, „1 Mai“ fabrică întreaga gamă de 
utilaj petrolier utilizat în țară și peste 
hotare, cu singura excepție, în cazuri 
izolate, a unei aparaturi cu totul specia
le, care însă nu reprezintă decît cîteva 
procente din costul întregii instalații.

1 Mai 1980 îi găsește pe proiectanții. in
ginerii, tehnicienii uzinei și ai institutului 
de specialitate preocupați, mai mult ca 
pricind, să înfrunte dificila conjunctură în 
care se găsește industria petrolieră pe 
plan mondial. Drept care, ei sînt angajați 
în ceea ce am putea numi cursa spre ma
rea adîncime.

Inginerul Ștefan Diaconescu, șeful sec
ției din „1 Mai“ a Institutului de cercetări 
și proiectări de utilaj petrolier (ICPUP) 
din Plodești; explică :

— Această direcție a devenit marcată în 
lume abia după declanșarea crizei energe
tice. înainte, forajele de mare adîncime 
aveau un scop predominant științific, geo
logic, urmărind îmbogățirea cunoștințelor 
noastre despre scoarța terestră, nicidecum 
exploatarea hidrocarburilor. La Congresul 
petrolului de anul trecut, la care am.parti
cipat, s-a indicat drept una din căile .de 
sporire a producției forajul la mare adîn
cime, care este însă complicat și costisitor. 
Va fi un adevărat salt, fiindcă in prezent 

in S.U.A., Uniunea Sovietică, Orientul 
Mijlociu nu se depășesc, de regulă, 
3 500 m. care reprezintă o ADÎNCIME 
MARE, dar se deosebesc de ceea ce petro
liștii înțeleg, intervertind ordinea cuvin
telor, prin MARE ADÎNCIME.

— Aceasta din urmă ar însemna deci...
—...tot ce depășește 4 500 m. Să nu se 

deducă însă din-cele de mai sus că, în ce 
privește întreprinderea „1 Mai“, ar fi vor
ba de o reorientare bruscă, peste noapte. 
Astfel, F-320, care a intrat mai de mult in 
fabricația de serie, este destinat să foreze 
la 6 000 m. Bineînțeles, nu ne oprim aci : 
F-400 poate ajunge pînă la 7 000 m și de 
pe acum ne preocupăm de proiectarea in
stalațiilor care să foreze, în orice condiții, 
pînă la 10 000 m și poate chiar mai jos. 
Rețineți : „în orice condiții", fiindcă în 
situații mai speciale, și manifestînd deose
bită grijă, se poate fora la adîncimi mai 
mari decît prevede utilajul respectiv. Cît
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privește cei 10 000 m de care vorbeam mai 
înainte și pentru care ne pregătim și noi, 
trebuie spus că nici americanii nu au atins 
acest nivel, recordul lor fiind de circa 
9 300 m. Se cunoaște însă mai puțin că 
recordul european de mare adîncime a fost 
atins de o instalație de forat românească, 
anul trecut în Republica Democrată Ger
mană : 8 008 m.

— Așadar, acesta este viitorul ?
— Să ne ferim de vorbe mari. La Con

gresul petrolului s-au tăcut pronosticuri 
privind reducerea ponderii petrolului în 
consumul mondial de energie în jurul 
anului 2000. In schimb, Terra dispune de 
cărbune pentru sute de ani. Poate ca o 
ironie a soarteî dar și ca un semn 
al vremii, la Congresul petrolului s-a 
vorbit destul de mult despre... căr
bune, care apare ca o alternativă de 
mare viitor. în acest context larg, tre
buie arătat că și întreprinderea „1 Mai" 
își diversifică producția și că, deși utilajul 
petrolier continuă să dețină ponderea 
principală, azi se fabrică aci utilaj minier, 
utilaj pentru industria siderurgică și me
talurgică, precum și mașini-unelte specia
le. Actualmente, ne preocupă îndeosebi 
instalațiile de forat puțuri de mină cu dia- 
metre mari : 4 m și peste. România posedă 
rezerve însemnate de cărbune, după cum 
bine se știe, și sîntem datori să punem 
la punct utilaje pentru valorificarea cît 
mai eficientă a acestei avuții, de care 
energetica țării are atîta nevoie.

—- După cite știm, și în acest domeniu 
se pregătesc la „1 Mai" premiere.

— Pînă foarte recent, puțurile de mină 
se săpau manual — aproape că am putea 
spune : cu tîrnăcopul — din lipsă de uti
laje. Anul trecut, lingă Oradea, s-a forat 
mecanic primul puț cu 3 m diametru, la 
270 m adîncime. cu o instalație proiectată 
de ICPUP și realizată de „1 Mai", 
adaptată de la petrol. întrucît cerințele se 
înmulțesc, am elaborat proiecte de utilaje 

destinate exclusiv minelor de cărbune, șis
turilor. bituminoase etc. Se pregătește lan
sarea în fabricație a unei instalații F 400 M 
pentru găuri de puțuri miniere de 5 m 
diametru pînă la 500 m adîncime, pre
mieră națională ; FMP 1 000, de un tip 
încă necunoscut în lume, va fora puțuri de 
mină de 6 m diametru pînă la 600 m sau 
5 m diametru pînă la 1 000 m. Va fi o pre
mieră mondială.

Deocamdată, petrolul rămîne. cum e și 
normal, pe primul plan la „1 Mai". Să re
venim deci la marea adîncime. Asimilarea 
și testarea acestor utilaje prezintă caracte
ristici cu totul ieșite din comun. Chiar în 
aceste zile premergătoare marii sărbători 
specialiștii se confruntă cu asemenea pro
bleme.

— Zăcămîntul petrolifer se poate ase
mui, în anumite împrejurări, cu o bombă 
neexplodată — observă inginerul Nicolae 
Tomulescu, șeful atelierului de tehnologie. 
La mare adîncime întâlnești. presiuni chiar 
de peste o mie de atmosfere. Lesne de în
țeles cum trebuie să arate, în aceste 
condiții, prevenitoarele de erupție pe 
care le fabricăm. Iar dacă o asemenea ci
fră nu spune prea multe nespecialistului, 

.suficient de amintit că recent. într-o erup
ție necontrolată în Golful Mexic, nici măcar 
un bloc de beton de 300 t și 12 m diame
tru nu a reușit să stăvilească jetul ! Iată 
de ce asimilarea instalațiilor de foraj de 
mare adîncime înseamnă un examen se
rios pentru noi. Agregatele au gabarite 
mult superioare celor cu care eram obiș- 
nuiți — mese rotative de 70 t. capete hi
draulice pentru coloane de foraj de 
500 t—600 t, față de cele de 200 t—300 t 
de azi, a căror turnare este extrem de di
ficilă. Colaborăm cu întreprinderea de 
mașini grele București. în plus, trebuie 
să reziste presiunilor ridicate. Pentru o 
presiune nominală de 1 050 atmosfere fa
cem probe la 1 400—1 500 atmosfere (și 
vom crește pînă la 2 000, în viitorul apro
piat), în standuri cu ziduri de beton de o 
jumătate de metru, ca la o cazemată !

Așadar, fără umbră de exagerare, se 
poate afirma că la „1 Mai". în preajma lui 
1 Mai, se muncește la cea mai înaltă pre
siune.

Și vorbind de sărbătorirea, lui 1 Mai de 
către constructorii de utilaj petrolier ro
mânesc nu ar trebui să-i uităm nici pe 
cei care poartă peste hotare marca și mîn- 
dria fabricii. Ne povestea lăcătușul men
tor Ion C. Anghel de la secția montaj ge
neral despre un 1 Mai recent petrecuf de 
români în inima Saharei, la umbra unei 
instalații românești, undeva între Libia și 
Niger : Ia Rhudenuz, un punct pierdut în 
deșert pe care probabil nu-1 veți găsi pe 
nici o hartă. De 1 Mai. conform contrac
tului cu partenerul algerian. românii 
aveau zi liberă. S-a pornit însă cu cîteva 
.zile înainte o furtună de nisip de nu se 
vedea om cu om, astfel îneît la muncito
rii surprinși de uraganul pustiului nu a 
mai putut ajunge schimbul. Camionul de 
la Rhudenuz a încercat să se îndrepte 
sure locație, dar a făcut cale întoarsă : la 
5 m vizibilitatea era zero ! Parcă te aflai 
într-un nor de nisip. Sau în neant.

— Si românii de la locație, nea Anghel?
— Au muncit, alături de algerieni, trei 

zile și trei nopți, fiindcă acolo nu pot 
■exista nici pauză, nici sărbătoare. Așa. au 
petrecut 1 Mai. Era acolo unul Ion Ionel, 
brigadier de la întreprinderea de foraj 
Tirgu Ocna. Ăsta i-a concurat serios pe 
occidentali. Lucra cu încă cinci români la 
un 3 DH 250. A forat trei găuri, în timp 
ce ceilalți nu au forat decît una, deși be
neficiau și de un diesel electric, un 
IDECO de ultimul tip. Cît privește con
dițiile naturale, erau absolut identice, se 
lucra în perimetre vecine. Au învins ro
mânii, fiindcă au pus mai multă inimă, 
aveau mîndria lor. Și eu am tras greu la

Rhudenuz și la Hassem Messaoud. De fe
lul cum munceam noi depindea renume- 
le utilajului, al uzinei noastre ; și apoi, 
vroiam să arăt prețui meu ca om.

Ce minunat fel să sărbătorești 1 Mai în
tr-o depărtată Sahara sau la tine acasă, 
în patrie, arătînd prin muncă prețul tău 
ca om !

L. NICULESCU ■

în sectorul 3 al Capitalei

Săptămîna record a fost
în întîmpinarea zilei de 1 Mai, cetă

țenii sectorului 3 al Capitalei au declan
șat o tulburătoare bătălie, cu timpul, cu 
ei înșiși, bătălie pe care au așezat-o, 
simplu, sub un nume, săptămîna re
cord. La ora la care așternem rîndurile 
de față, cele 7 zile ale acestei pilduitoare 
bătălii, pusă sub semnul unei noi calități 
și a depășirii angajamentelor, s-au în
cheiat, rezultatele ei dîndu-ne dreptul 
sg scriem că săptămîna record a fost chiar 
așa, adică record !

Intrînd în domeniul cifrelor, să notăm 
că producția marfă a înregistrat, de du
minică pînă duminică, o depășire a angaja
mentelor inițiale cu 15 milioane de lei, 
I.M.B., I.C.D., I.P.A.U.S., „PoUcolor", „Uni
rea", I.A.S.B., „Prodin" și „Biofarm" numă- 
rîndu-se, mai ales primele 3, printre între
prinderile cu rezultate deosebite La între
prinderea de medicamente, de pildă, Lucre- 
ția Georgescu, Niculina Ene și Maria Lun- 
goci și-au condus echipele, cu dăruire și 
perseverență, spre sporuri 3e 5 pînă la 7 la 
sută ale pianului, ceea ce s-a întâmplat, 
alegem dintr-o listă abundentă, și în alte 

chiar așa, adică record!
unități, la I.C.D., unde Vasile Degheluță 
și colectivul său au depășit prevederile de 
plan eu 22 de procente.

în același interval, 14 întreprinderi din 
sector, cele enumerate mai sus ca și 
„Miraj", I.E.A. Bragadiru, I.C.S.I.T. 
„Faur", C.C.P.F.T.T., I.C.C.F., C.E.P.I.U. 
etc., au îndeplinit planul cincinal la pro
ducția industrială globală, situînd secto
rul 3 pe un loc fruntaș, ca o conse
cință firească a modului energic, respon- 

' săbii, în care au acționat Comitetul de 
partid al sectorului. Comitetul executiv 
al Consiliului popular, toți oamenii mun
cii din întreprinderile și cartierele secto
rului. Operînd din nou o selecție, să enu
merăm cîteva din realizările suplimen
tare obținute în cele 7 zile și 7 nopți 
ale săptămînii .record: 6 tone de laminate 
finite pline din oțel, 30 de tone de țevi 
din același material, 200 de oțel carbon 
și aliat pentru construcții de utilaje, 
toate la „Republica", 60 de tone de pro
duse macromoleculare de bază și 30 de 
rășini la „PoUcolor", aproape 8 milioane 

de sticle și borcane la I.A.S.B., mii de 
metri pătrați de țesături de tot felul la 
„Prodin", „Unirea" și „Crinul" etc.

în altă ordine de idei, nu demult. Con- 
Jfșiliul popular al sectorului 3 â fost dis

tins, ca urmare a ocupării locului 1 in 
întrecerea socialistă de depășire a sarci
nilor de plan, de bună gospodărire și 
înfrumusețare a cartierelor, cu Ordinul 
Muncii clasa I. Această distincție i-a ono
rat pe cetățenii sectorului, dar i-a obligat 
și mai tare, comportarea lor în ceasurile 
ultimei săptămîni demonstrind limpede 
că succesele de anul trecut n-au fost 
privite decît ca o temelie pentru noi și 
noi realizări. Ziua de 1 Mai și, odată 
cu ea, primăvara au fost întîmpinate cu 
lopata și mînecile suflecate. întinse tere
nuri virane, o suprafață mergînd pînă la 
100 de mii de metri pătrați, au fost în
credințate colectivelor de oameni ai 
muncii în vederea transformării lor în 
grădini de legume și zarzavaturi. Unele 
din ele au devenit deja, grație prompti
tudinii cu- care s-a lucrat, suprafețe utile, 
recoltele lor urmînd să ia, cît de eurînd, 
drumul cantinelor muncitorești. Astfel, 
urmând indicațiile date de Consfătuirea 
de la C.C. al P.C.R. din februarie, lucră
torii de la I.C.M.E., „23 August" și 
„Republica" au amenajat, în zona Gării Că- 
țelu și a Bulevardului Industriilor, întinse 
grădini de legume și zarzavaturi, cite 15 mii 

de metri pătrați fiecare, un calcul general 
anticipînd recolte bogate.

Au continuat, în ritm susținut, lucră
rile de finalizare a bazei de agrement 
Titan. Amenajată pe o fostă groapă de 
gunoi, aceasta a fost, parțial, dată în fo
losință anul trecut, in prezent fiind 
aproape gata alte două bazine de înot, 
unul pentru adulți și unul pentru copii, 
în jurul cărora vor înflori 5 mii de tran
dafiri, din care mare parte au fost plan
tați, cu sprijinul entuziast al cetățenilor, 
al tinerilor îndeobște.

Ar mai fi, firește, multe de spus. Despre 
amenajarea zonelor verzi, cuprinzînd 
10 hectare, despre sutele de propuneri 
venite de la populație prin, intermediul 
unor cutii metalice pe cars stă scris 
„Poșta edilitar-gospodărească a sectoru
lui 3“, despre milioanele de ore de 
muncă patriotică, mai exact 10, prestate 
în aria sectorului în primele 3 luni ale 
anului în curs, cîte n-ar mai fi de spus! 
Ne oprim insă aici, nu înainte de a re
peta că, în sectorul 3 al Capitalei, săptă
mîna record dinaintea zilei muncii, a so
lidarității internaționale a celor ce mun
cesc, a fost chiar așa, adică record! O 
săptămînă exemplară prin sensuriiei ei : 
hărnicie, seriozitate și abnegație.

EMIL NEGOIȚA ®
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Tirgoviște, cetate de scaun a istoriei,

cetate de scaun a
La ora 2 din noapte au început pre

gătirile pentru șarja T-45494. Pentru cine 
nu știe, voi spune că „T“ înseamnă Tîrgo- 
viște. Operația de ajustare, cum îi spun 
oțelarii, a durat o jumătate de oră. Dolo- 
mita s-a sudat cu căptușeala de magnezită 
a cuptorului nr. 7 care în acest chip a fost 
reparat la cald.' Este una dintre operațiile 
?regâtitoare obișnuite ale oricărei șarje, 
ncepînd cu 2 și jumătate, timp de 5 

minute, mașinista de pe podul rulant, Ana 
Cernat, a descărcat în cuptorul de 100 
de tone prima benă de fier vechi. Topirea 
a început la 2 și 35. La 3 și 15 și apoi 
la ora 4 au fost descărcate benele a doua 
fi a treia. La 4 și un sfert procesul de 
topire a masei metalice era încheiat. La 
B și jumătate oțelarii au început opera
ția de dezoxidare iar o oră mai tîrziu se 
începea evacuarea șarjei de oțel aliat T- 
«5494.

Renunț acum la reportajul proiectat, al 
Istoriei unei șarje, în favoarea concluziei 
lui scurt exprimată în observația că șarja

siderurgiei
r

căreia i-am fost martor s-a nimerit a fi 
dintre cele mai ^obișnuite și lipsite de 
„evenimente", în'afara celor firești, strict 
profesionale. Voi spune însă că, în altă 
perspectivă decît a întîmplărilor „senza
ționale", tocmai acest lucru, tocmai acest 
tipar comun, stabil, reluat zilnic, al mun
cii, mi se pare senzațional în felul lui. Da, 
la capătul unei nopți de muncă, înspre 
orele 7 ale uneia dintre aceste dimineți 
de primăvară, sute de oameni ieșeau pe 
porțile Combinatului de oțeluri speciale 
Tirgoviște și se îndreptau către casele, lor 
din cele 11 microraioane ale orașului, 
către blocurile albe peste care se răsfrîn- 
geau primele valuri de lumină, ale răsări
tului de soare. Și-n aerul curat, răcoros 
încă, venea purtat parcă de un fir de vînt 
parfumul livezilor din preajma Tîrgoviștei 
îmbrăcate în haina fragedă a florilor 
imaculate. Inginerul Alexandru Niculescu, 
șeful schimbului în timpul căruia la 
Oțelăria electrică nr. 2 fusese elaborată 
șarja T-45494, are 34 de ani și este un 
om nescăpărător la vorbă. Cu liniștea ne

tulburată a oamenilor foarte siguri pe ei 
și convinși că viața lor și-a celor din 
preajmă-le se află pe drumul cel bun, 
el intuiește esențialul, astfel încît furni
carul șirurilor de oameni care intră sau 
ies de la lucru, imaginea turnurilor indus
triale ale Tîrgoviștei și a zidurilor celor 
noi ale fostei cetăți de scaun să se limpe
zească iar din complexitatea lor să de
vină simple și ușor de înțeles : nu cu mulți 
ani în urmă, ceea ce astăzi se vede era 
abia o năzuință, un gînd, un vis chiar. 
De fel dintr-o comună de pe lîngă Tîrgo- 
viște, Alexandru Niculescu lucra pe vre
mea aceea la Hunedoara dar tot cunoaște 
ziua cînd s-a hotărit județului abia în
ființat, Dîmbovița, și capitalei lui, Tîrgo- 
viște, un destin pe măsura timpului so
cialist al țării. Acea zi și-o reamintește 
orice tîrgoviștean. Era 22 iulie 1969.

Atunci, în prezența tovarășului Nicolae 
Ceaușescu s-a hotărit amplasarea noilor 
obiective economice de .pe tînăra platfor
mă industrială a Tîrgoviștei. în februarie 
1970 începeau lucrările de construcție la 
întreprinderea de strunguri „Saro", în 
aprilie la întreprinderea de becuri 
„Romlux" iar în august, același an, la 
Combinatul de oțeluri speciale. Trei ani 
mai tîrziu, la 14 decembrie 1973, cu oca
zia unei vizite de lucru a secretarului ge
neral al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în județul Dîmbovița, avea loc 
inaugurarea Combinatului de oțeluri spe
ciale iar Tirgoviște începea să se numere 
printre vetrele siderurgice românești. 
Acum, inginerul Alexandru Niculescu îmi 
spune : „După cum se știe, în cinstea 
Congresului al XÎI-lea al partidului, la 
Călărași a fost elaborată prima șarjă de 
otel. Ceea ce se știe însă mai puțin este 
c®, în același timp și în cinstea aceluiași 
mare eveniment din viața’ partidului și-a 
națiunii întregi, la noi, la Tirgoviște a fost 
dat în funcțiune un nou cuptor electric de 
aceeași capacitate cu cel de la Călărași : 
100 de tone. Este chiar cuptorul cu nu
mărul 7 în care s-a născut, în fața ochilor 
noștri, cu cîteva ore în urmă, șarja T- 
45494. Două evenimente de aceeași an
vergură au reținut în mod diferit atenția 
opiniei publice. Firesc: s-a vorbit mai 
mult despre cel ce avea o valoare simbo
lică, reprezentând prima șarjă de „oțel 
de Bărăgan", _cum s-a zis. Fie și din acest 
exemplu, tragem concluzia că la Tirgoviște 
industria oțelului a intrat într-o vîrstă a 
maturității în care urf eveniment cum e 
cel amintit își măsoară importanța cu 
altele, asemănătoare, ce l-au precedat, 
Incit el e luat în considerare ca un act al 
unor ritmuri obișnuite ale muncii".

Într-adevăr, industria Tîrgoviștei a 
trecut de faza de „pionierat", acum ener
gia și inteligența oamenilor nu se mai 
zbat în primul rînd pentru „construcții- 
montaj" și „montaj-utilaje" ci pentru 
creșterea productivității și a calității pro
duselor fabricate aici, ceea ce este un 
semn de maturitate, evident, de reașe
zare a vieții în structurile noi ale unei 
munci intensive, de cît mai mare eficien
ță. Dar drept dovadă că nu e îndepărtată 
amintirea acelor ani cînd abia se deschi
deau finanțările marilor investiții care 
aveau să schimbe înfățișarea orașului 
poate • fi recomandarea pe care ne-o face 
nouă, reporterilor, tovarășul Florea Ris- 
tache, prim-secretar al Comitetului jude
țean de partid Dîmbovița, ca să mergem 
La întreprinderea de utilaj petrolier, cea 
mai veche întreprindere tîrgovișteană, 
pentru a afla felul cum sînt concepute 
aici „cultul și competența meseriei". Se
cretarul adjunct al comitetului de partid 
al întreprinderii ne spunea la rîndul său, 
scurt, clar, cuprinzător : „Chiar și pînă 
acum vreo zece ani, cînd Tirgoviște era 
considerat, cu o expresie des uzitată, un 
oraș de pensionari, întreprinderea noastră 
a avut un lot de foarte buni specialiști. 
Cînd a luat ființă platforma industrială, de 
unde puteau fi aduși oameni dacă, nu în 
primul rînd de la noi ? Nu eram noi cea 
mai mare și mai veche întreprindere din 
județ ? Iar ca oamenii aceștia să poată 
ajuta acolo unde aveau să lucreze tre
buiau să fie, desigur, dintre cei mai 
pricepuți. Sigur că ara avut grijă ea pe 
măsură ce astfel de transferuri aveau loc 
să ne creștem singuri un nou lot de ca
dre. însă inițiativa de care e vorba acum 
a luat amploare în urmă cu doi ani, țin 
minte precis și ziua, exact pe 2 martie 
în 1978. E vorba ca tineri calificați să lu
creze împreună cu muncitorii specialiști 
pentru a ajunge ei înșiși muncitori de 
înaltă calificare. împreună am hotărit însă 
să ne îngrijim ca inițiativa aceasta să fie 
trainică și neapărat de bună calitate. De- 
exemplu, n-am avut în vedere tinerii care 
nu făcuseră armata. Despre cei cărora nu 
prea le place meseria, nici nu mai vorbesc. 
Dintre muncitorii tineri calificați i-am 
selectat pe cei mai buni. Durata școlari
zării se întinde pe doi-trei ani, fiindcă 
am spus că vrem să facem un lucru te
meinic, nu de mîntuială. Ca să fie așa, 
i-am lăsat pe tineri să-și aleagă singuri 
omul de la care aveau să învețe iar pe 
cei mai vîrstnici, pe specialiștii noștri, 
de asemeni i-am lăsat să aleagă pe cine 
vor dintre tinerii lor ucenici. în nici un 
caz deci nu i-am obligat să întreprindă 

ceea ce ei n-ar fi vrut. Și-apoi, desigur, 
în felul acesta au fost folosite cum nu se 
putea mai bine gradul de rudenie, faptul 
că unii erau dintr-aceeași comună ori, 
pur și simplu, fireasca și omeneasca sim
patie care, oricit ne-am strădui noi, există 
sau nu există între doi oameni. Peste o 
mie de tineri sînt cuprinși în această 
acțiune. Amintesc pe Ion Stuparu care 
învață de la Marin Ciobanu, strungar, pe 
Flprea Stan care ueenicește pe lîngă 
Vasile Botiș, matrițer, pe Nichita Gheor
ghe și Nichita Petre, pe Florin Bucșena- 
ru și Iulian Militaru. Am căutat să ne 
formăm tineri muncitori de înaltă califi
care în toate meseriile. Dacă judecăm 
după tehnicitatea produselor noastre, am 
putea spune că Inițiativa aceasta deja 
a dat rezultate strălucite. Dar nu ne 
grăbim, cu atît mai mult cu cît vrem ca 
ea să devină o formă permanentă de creș
tere a gradului de calificare al oamenilor. 
Sînt, cum știm, forme și forme de pre
gătire. Unele costă bani grei. Aceasta, 
folosită de noi, este la obiect și din inima 
și conștiința fiecăruia". ’

în contextul general al dezvoltării în
tregii țări, județul Dîmbovița oferă un 
exemplu strălucit al justeții politicii 
partidului de dezvoltare armonioasă a 
tuturor zonelor și localităților țării. Prin 
grija conducerii superioare de partid, per
sonal a tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
județul Dîmbovița a înregistrat o puter
nică dezvoltare în toate domeniile de ac
tivitate. O exemplificare semnificativă a 
acestei dezvoltări este, fără îndoială, creș
terea producției industriale a acestui 
județ de la 3 miliarde de lei în 1969 la 24 
de miliarde în acest an. Cu o margine 
pe cele mai înalte culmi ale Bucegîlor, pe 
vârful Omu, la 2507 metri, și cu altă la
tură hotărnicită la sud în lumina soarelui 
Cîmpiei Române, Dîmbovița este un spa
țiu plenar și fertil al muncii concentrate 
mai ales într-o industrie de mari proporții, 
semn și certitudine a împlinirii idealuri
lor socialiste ale oamenilor acestei vechi 
vetre românești.

în vara anului 1969,. cînd județul Dîm
bovița și capitala sa porneau pe drumul 
unui destin nou, în cuvîntarea rostită la 
marea adunare populară din municipiul 
Tirgoviște tovarășul Nicolae Ceaușescu 
spunea : „Cunosc municipiul și județul 
Dîmbovița din anul 1935. Mă leagă multe 
amintiri de aceste locuri, de activitatea 
desfășurată aici în condițiile ilegalității 
pentru apărarea intereselor oamenilor 
muncii; Nu departe de aici am fost 
arestat de Siguranță. Păstrez o amintire 
plăcută despre oamenii minunați pe care 
i-am întâlnit pe aceste meleaguri. Și 
atunci, în anii ilegalității, am simțit în 
rîndul muncitorilor, țăranilor, oamenilor 
muncii același sprijin, aceeași hotărîre de 
a urma politica comuniștilor, de a face 
totul pentru triumful socialismului în 
țara noastră. Și iată, tovarăși, că ceea ce 
acum 34 de ani era un vis și ca să spun 
așa un vis ’frumos, dar care încă nu se 
întrevedea cînd va fi, a devenit astăzi o 
realitate".

în prag de 1 Mai, devenită la capătul 
unui efort îndelung una dintre strălu
citele izbînzi și realități ale socialismului 
în România, vechea urbe munteană își 
redescoperă continuu vocația actualității 
întîmpinînd sărbătoarea muncii prin re
marcabile succese în muncă, astfel încît, 
asemeni prezentului ei, viitorul însuși — 
prefigurat de hotărîrile Congresului al 
XII-lea — a devenit o realitate. Dacă pla
nurile noastre înfățișează viitorul nostru 
iar aceste planuri sînt legiferate, la Tîrgo- 
viște ca pretutindeni în țara românească 
viitorul are putere de lege.

D. CONSTANTIN ESCU ■
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VETRELE MUNCII SĂRBĂTORESC
ZIUA MUNCII

— Am aflat, tovarășe Vasile Sava, că 
din 50 de ani citi aveți, 32 de ani sînt de 
muncă ! Vi se par mulți ?

— Nu mi se par ! Și, în general, cred, 
nu pot fi mulți, mai ales atunci cînd iți 
iubești profesia, cînd te lupți să înveți, 
să te perfecționezi, să lași oamenilor 
tot sau aproape tot ce le poți lăsa : 
adică munca ta transformată în bunuri 
materiale.

— Vorbeați de profesie, dar profesia 
dv. observ nu este neapărat aceea de 
forestier, ci de economist. Cum se face?

— Eu mai înainte de toate sînt fores
tier : am început să fiu forestier la 16 
ani, după ce a murit tata care era tot 
forestier. Am început ca măsurător de 
lemn rotund, într-un depozit de materie 
primă. Jumătate de zi lucram în fabri
că, jumătate de zi eram la școală, în
vățam. Am trecut prin mai toate sec
toarele, iar în anul 1956, la 27 ani, am 
fost numit director al Unității de in
dustrializare a lemnului Tarcău (Neamț).

— Ce a însemnat pentru dv. numirea 
în postul de director la o vîrstă atît de 
tînără ?

— A însemnat, cred, integrarea defi
nitivă a existenței și activității mele in. 
domeniul exploatării lemnului.

— V-au legat și alte sentimente de pă
dure ? Povestiți-mi un fapt care v-a 
lipit pădurea de suflet.

— Trăiam într-o mahala a orașului 
Piatra Neamț, unde ne despărțea de pă
dure doar apa Bistriței. Atunci, în tim
pul 'celui de-al doilea război mondial, 
am observat un fapt care cu siguranță 
m-a apropiat de pădure, a născut în 
mine un sentiment protector : oamenii, 
în lipsa lor generală, din nevoia de lem
ne, au pornit la tăierea pădurii la în- 
tîmplare. Mi s-a părut, de ce n-aș spu
ne-o, un fel de jaf. Și un -arbore crește 
greu ; de multe ori nu-i ajunge viața 
unui om, ca să ajungă la maturitate.

— Un renumit silvicultor român. Ion 
Drăcea, vorbea despre conștiința silvică 
a unui popor. Credeți că noi, românii, 
avem intr-adevăr o conștiință silvică ?

— Avem cu siguranță ; conștiința sil
vică pleacă de la rolul și influența ho- 
tărîtoare pe care a jucat-o pădurea în 
viața și istoria noastră : de cînd ne știm 
ne-a apărat sau a fost element de apă
rare împotriva năvălitorilor, a hoarde
lor barbare cum le-a numit istoria ; pă
durea, prin procesul ei de fotosinteză, 
ne întreține viața ; pădurea înseamnă 
aurul nostru verde ! Preocupări pentru 
împădurirea suprafețelor golașe au exis
tat încă din timpul strămoșilor ; preo
cupări pentru exploatarea pădurilor, 
pentru o exploatare rațională, de aseme
nea, au existat. Niciodată însă pădu
rea românească nu a fost exploatată mai 
rațional ca acum, urmare a indicațiilor 
secretarului general al partidului, tova
rășul Nicolae Ceaușescu.

— Vorbiți de o exploatare rațională a 
pădurilor. Dar cit de eficient se valori
fică lemnul pădurilor tăiate ? Cit de in
tegral ?

— De peste 22 de ani lucrez aici, în ju
dețul Suceava, în toate formele de or
ganizare ale exploatării și prelucrării 
lemnului. Am lucrat și în 1958—1965, 
cînd preocuparea noastră principală era 
să scoatem doar un anumit procent de 
lemn, pentru cherestea, iar restul se di
rija către depozitele de lemn de foc ! 
Nu era bine nici atunci, dar nu prea 
aveam cu ce să-1 prelucrăm. Acum 
însă pe teritoriul județului Suceava au 
apărut unități industriale ca": fabrici de 
mobilă, combinat de celuloză și hîrtie, 
fabrici de PAL, de PFL, care valorifică 
lemnul mult mai eficient industrial. 
Sintem un județ integrat din punct de 
vedere al valorificării lemnului.

— Adică vine arborele în Suceava și 
pleacă mobilă, in țară sau la export ?

— Nu, nu așa ; azi sîntem în stare să 
valorificăm integral lemnul rotund de 
rășinoase prin transformarea lui în : 
cherestea, așchii de lemn pentru celu
loză, în compost. Cu excepția unui pro
cent de 3 la sută (care e putregai și se 
întrebuințează ca lemn de foc), tot lem
nul de rășinoase e folosit în scop in
dustrial.

— Integrare industrială înseamnă, în
țeleg, dezvoltare industrială. E vorba de 
așa ceva ?

— Am reușit la Suceava, prin moder
nizarea în primul rînd a centrelor de 
sortare și preindustrializare a lemnului, 
să scoatem lemnul cu coroană, din pă
dure, și fiecare bucățică de lemn să fie 
industrializată. De 3—4 ani ne tot mo
dernizăm procesele de producție în fa
bricile de cherestea ; am schimbat com
plet tehnologia de fabricare a chereste
lei de rășinoase prin introducerea sis
temului de prelucrare în calote. în 1980 
la această specie de lemn, rășinoase, 
preponderentă în activitatea noastră, am 
ajuns să întrebuințăm în scopuri indus
triale, peste 94 la sută.

— Dar au mai rămas cîteva procente !
— Reprezintă rumegușul, combustibil 

pentru centralele termoelectrice proprii;

Lucrătorii 
pădurii 

sînt 
bărbați > 

adevărati »

Vasile Sava s-a născut la 7 no
iembrie 1929, în orașul Piatra Neamț. 
A terminat liceul la Piatra Neamț 
și Facultatea de științe economice, 
la Iași. Din 1956 este director, la 
Început al Unității de industrializa
rea lemnului din Tarcău (Neamț), 
apoi director al întreprinderii fo
restiere de exploatare și transport 
Suceava. Este decorat cu mai multe 
ordine și medalii, printre care : 
Ordinul Muncii clasa I, Ordinul 
„Tudor Vladimirescu", clasa a IV-a, 
Steaua Republicii Socialiste Româ
nia clasa a V-a, Ordinul „23 Au
gust" clasa a V-a. Este membru ai 
Partidului Comunist Român, din 
1954 și membru supleant al C C. al 
P.C.R. Face parte din Consiliul de 
conducere al Ministerului Economiei 
Forestiere și Materialelor de Con
strucții.

îl transformăm adică în energie elec
trică !

— Vorbeați de compost : ce este com
postul ?

— Din munții aceia de coajă, pe care 
îi vedeați alteori și aici, la noi, obținem 
azi, prin măcinare, acest compost, folo
sit ca pat germinativ în sere ; ajută deci 
la dezvoltarea sectorului legumicol.

— Are nevoie de așa ceva agricultura?
— Are ; compostul e căutat ca pîinea 

caldă. Am livrat pînă acum Ministeru
lui Agriculturii și Industriei Alimentare 
aproape 5 500 tone, cu toate condițiile 
climaterice nefavorabile. în 1980 ne-am 
propus să livrăm agriculturii peste 

40 000 tone compost. Poate vom avea și 
noi, sucevenii, mai multe legume ; și 
chiar noi, forestierii !

— E și rentabilă activitatea asta, de 
8 produce compost din coajă de răși
noase ?

— Vindem tona de compost cu 210 lei,» 
și numai anul ăsta vom realiza opt mi-a 
lioane lei, valoare a producției ! Nu e 
deloc puțin dacă ne gîndim că rezulta
tele acestea, cojile, erau pînă anul tre
cut aruncate !

— înseamnă că în munții de coji, care 
mai există la atitea alte întreprinderi, 
putrezesc încă multe zeci de milioane 
de lei ?

— Din păcate, asta înseamnă.! Vina e 
toată a specialiștilor, a conducătorilor 
proceselor de producție care, cu măsuri 
de dotare minimă, ar putea salva aceste 
milioane. Noi, practic, le-am salvat ast
fel : am mecanizat lucrările de descojire 
a lemnului de rășinoase ; descojirea fă- 
cîndu-se acum nu la pădure, ci în cen
trele de sortare și preindustrializare și 
în fabricile de cherestea. Am concentrat 
deci depozitarea cojii, am montat cîteva 
mori cu ciocănele pe care unitățile agri
cole le folosesc la prepararea hranei 
animalelor, am mai montat cîteva dispo
zitive de transport și măcinăm coaja. 
Folosim, în amestec, uree și sulfat de 
magneziu, conform rețetelor stabilite de 

cercetătorii institutului nostru de cer
cetare.

— Ați putea oferi și altora această 
experiență ?

— Experiența de la Suceava poate fi 
preluată de orice unitate, generalizată. 
Deocamdată, doar noi și colegii noștri 
din Piatra Neamț prelucrăm, folosim 
aceste deșeuri, coaja. Mă întrebați de 
avantaje : sînt mari. înainte cheltuiam 
bani să transportăm coaja în afara cen
trelor, să scăpăm de ea. Azi vindem 
tona cu 210 lei ! Și doar doi oameni care 
deservesc o moară pot produce lunar 
500 tone de compost !

— Ce se intimplă acum la pădure ? 
Vă întreb pentru că observ la dv. un 
fel de îngrijorare.

— Lucrul la pădure e legat mult de 
natură : cînd zăpezile sînt mari, cînd 
ploile nu se mai termină, ca acum, lu
crul la pădure e greu, anevoios, uneori 
imposibil. Dacă în ianuarie și februa
rie, cu toate zăpezile, am putut lucra, în 
martie și, în mod deosebit, în aprilie 
avem mari necazuri. N-o să credeți, 
poate, dar la ora asta, adică la sfîrșitul 
lunii aprilie, mai avem drumuri fores
tiere încă nedeszăpezite: în bazinul Dor- 
nelor, în zona Stulpicani, Broșteni, și 
Cîrlibaba. în unele parchete, zăpada este 
încă de un metru ! Și planul trebuie în
deplinit zilnic ; depășit chiar !

— Vă înțeleg îngrijorarea, dar proba
bil că forestierii suceveni știu să-și achi
te obligațiile chiar și în astfel de con
diții !

— Eu îi consider pe acești oameni, 
pe cei de la exploatări, adevărați băr
bați, pe care multe din vicisitudinile na
turii nu-i înfricoșează. Să dobori zilnic, 
cu un ferăstrău mecanic, 40—50 mc de 
lemn, nu e ușor. Ți se cere dotare fizică, 
sănătate, hrană bună, curaj.

— Acum nici să credem că muncitorii 
forestieri, fie ei chiar cei suceveni, sînt 
niște Feți-Frumoși !

— Nici n-ar fi pe placul lor să creadă 
cineva așa ceva. Dar meseria lor e grea: 
nu se învață ușor, ci se învață trecînd 
prin dificile încercări, lucrînd pe pantă 
de pînă la 35 grade, parcurgînd 3—4 ki
lometri pînă la parchetul în care lu
crează și înapoi la cabană, uneori prin 
zăpadă și ploaie, îndurînd singurătatea, 
izolarea. Și totuși oamenii aceștia își iu
besc mult meseria, munca lor cu arbo
rele, sînt săritori și înțelegători la ce
rințele noastre.

—■ Dar dv., cei din conducere, cît de 
înțelegători sinteți cu nevoile, cu neca
zurile și uneori cu lipsurile lor ?

— Sîntem și noi, mai ales cei care au 
început munca acolo și care n-au ui
tat-o : ne preocupăm permanent pentru 
ușurarea condițiilor lor de viață și de 
muncă ; de trai acolo, la pădure. Uite, 
cojitul manual, de pildă, cerea un mare 
efort ; se executa în condiții de mare 
periculozitate (în pantă). Azi se execută 
mecanizat. Le-am asigurat condiții de 
cazare, altora le-am asigurat transpor
tul zilnic spre casă.

— V-am întrebat dacă sînteți „înțe
legători", pentru că în documentările 
noastre, printre forestieri, am întîlnit, 
prin alte județe, și greutăți : locuri de 
cazare improprii, aprovizionare cu ali
mente săracă, lipsa aparatelor de radio, 
a televizoarelor, a ziarelor. La Suceava 
nu mai există astfel de situații ?

— Crearea unor condiții optime de 
muncă și de viață pentru forestieri de
pinde în primul rînd de cei care conduc 
producția, de* noi. Avem posibilități. Dar 
în anumite bazine forestiere izolate, cu 
valoare mare de masă lemnoasă, care 
asigură permanență în munca de ex
ploatare, trebuie să se construiască; gru
puri de cabane, în care să se asigure 
confortul necesar : bucătării, snălătorii 
și, de ce nu ?, baie. Intrucît, dacă pentru 
constructorii de pe unele șantiere se asi
gură astfel de condiții, să considerăm 
și exploatarea forestieră un șantie- 
care omul vine lunea și oleacă sîmbăta, 
alteori o dată la trei săptămîni, acasă, 
și să creăm asemenea condiții. Am pu N. GRIGORE MĂRAȘANU B

tea să ne ocupăm mai bine de educația 
lor, de pregătirea lor profesională, de 
informarea lor. Am putea dezvolta, tot
odată, pe lingă aceste așa-zise colonii 
muncitorești, și mici ateliere : pentru 
revizia și repararea utilajelor cu care 
lucrăm, întreținerea corespunzătoare. 
Productivitatea muncii ar fi cu totul 
alta, iar tinerii ar fi mai atrași de munca 
la pădure.

— E vorba de o lipsă a forței de mun
că ? Care e virsta medie a muncitorilor 
care lucrează acum la pădure ?

— Virsta medie se apropie de 50 ani I 
E spre îmbătrînire. în unele zone, a Dor- 
nelor, sîntem nevoiți să aducem mun
citori tocmai din Fălticeni sau Rădăuți, 
să-i transportăm la locurile de muncă, să 
facem mari cheltuieli, pentru că tinerii, 
spuneam, nu se mai angajează la pă
dure, pleacă la oraș, unde chiar dacă 
se cere o calificare mai mare munca e 
mai ușoară.

— Un cercetător al munților. Radu 
Rey, in cartea sa, „Viitor în Carpați", 
atrăgea atenția asupra acestei probleme: 
a lipsei de forță de muncă în sectoarele 
agricol, pomicol, zootehnic și chiar fo- 

•restier. Atrăgea atenția asupra efectelor 
negative pe care le-ar putea aduce (pe 
alocuri le aduce chiar) o viitoare depopu- 
lare a munților. Care e soluția ?

— în cazul nostru avem o singură ie
șire : mecanizarea completă a lucrări
lor, policalificarea oamenilor, transfera
rea unui volum cit mai mare de muncă 
din pădure, în centrele de sortare și 
preindustrializare și în fabricile de pre
lucrare a lemnului. în al doilea rînd, 
direcțiile de specialitate din M.E.F.M.C. 
trebuie să albă mai mare grijă pentrti 
dotarea cu utilaje a acestui sector ; să 
acorde fonduri de investiții, nu mari ci 
absolut necesare, prin care să sporim 
mecanizarea, în pădure să se lucreze 
numai la fazele de doborîre și de apro
piere a lemnului, iar prelucrarea lui să 
se facă în centrele de care aminteam, 
așa cum ne indica și secretarul ge
neral al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, la analiza făcută cu Consi
liul de conducere al ministerului, la 12 
septembrie 1979.

— Tovarășe Vasile Sava, văd aici, în 
biroul in care vă aflați din timp in timp, 
pentru că aud, umblați mult, văd, zic, 
vreo 11 diplome, le-am numărat, și atî- 
tea steaguri incit v-ar ajunge Ia o defi
lare : despre ce vorbesc ele ?

— Dacă am mai vorbit de niște neca
zuri, greutăți, n-am făcut-o să ne plîn- 
gem, să ne scuzăm, am făcut-o noi, cei 
fruntași trei ani la rînd, în dorința de 
a munci tot mai mult și tot mai bine, 
întreprinderea forestieră de exploatare 
și transport Suceava, cu peste 15 000 de 
oameni ai muncii, a fost distinsă, pen
tru rezultatele obținute, în anii 1973-1977, 
1978-1979, cu tot atîtea Ordine ale Mun
cii clasa I și a primit cele 4 steaguri 
de întreprindere fruntașă ,pe țară, din 
partea Uniunii Generale a Sindicatelor 
din România.

— Ultimii trei ani sînt, constatăm, 
consecutivi : vă gîndiți și la al patrulea 
an consecutiv ?

— Da, colectivul nostru este hotărît, a 
luat toate măsurile, ca în întrecerea so
cialistă pe anul 1980 să fim din nou în 
frunte. Rezultatele obținute în trimes
trul 1/1980, cu toate greutățile de care 
v-am vorbit, sînt bune, ne dau garanția 
acestui îndemn. Păcat că nu i-ați ascul
tat pe cei 4 sau 5 reprezentanți ai oame
nilor muncii de la noi care au vorbit 
la adunarea populară festivă, din 3 apri
lie, unde ni s-a decernat drapelul de 
unitate fruntașă !

— Ce se întîmpla dacă îî ascultam ?
— V-ați fi convins de angajamentul 

ferm al forestierilor suceveni, de a fi 
primii în întrecerea socialistă și ta 
anul 1980.

— Nu-i nimic, eu vă cred și așa și vă 
doresc acest loc fruntaș, din inimă 1

— Așa va fi ! Vă mulțumim.
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90 de ani de la 
sărbătorirea 

primului
1 Mai in România

0 aspirație împlinită a clasei noastre muncitoare

NICI PÎINE FĂRĂ MUNCĂ,
„Privite in timp, manifestările muncitorești prilejuite

an de an in țara noastră de sărbătorirea zilei de 1 Mai

jalonează insăși istoria bogată și eroică a proletariatului

român, drumul pe care l-a străbătut, de la începuturile

organizării sale, pină la victoria revoluției socialiste și

edificarea cu succes a noii orinduiri in România."

1890. La București se inaugurează noua 
Grădină botanică. La Craiova se termină 
lucrările la fosta clădire a Palatului Jus
tiției. încep lucrările la Tribunalul Capi
talei (după planurjle arhitectului francez 
A. Ballu) și la Biblioteca centrală univer
sitară. Are loc premiera piesei Năpasta 
de I. L. Caragiale cu Grigore Manolescu, 
Constantin Nottara și Ăristizza Roma- 
nescu. Apare săptămînal ziarul Munca, 
organ al Clubului muncitorilor. La Dog- 
necea, minerii români și maghiari intră în 
grevă pentru mărirea salariului, introdu
cerea zilei de muncă de 8 ore, a dumini
cilor și a sărbătorilor ca zile de odihnă 
Se pune piatra inaugurală a construcției 
podului de la Fetești-Cernavodă, lucrare 
proiectată și condusă de inginerul Anghel 
Saligny. La Cercul artistic expune pentru 
prima oară Ștefan Luchian. Cercul mun
citorilor se transformă în Clubul munci
torilor, luîndu-și ca sarcină lupta pentru 
făurirea primului partid politic al mun
citorilor ; sub egida lui se organizează 
prima sărbătorire a zilei de 1 Mai în 
România. Ziarul Munca : „Ziua de 1 Mai, 
pe care congresul de la Paris în anul 1889 
a hotărît a o serba toți muncitorii lumii, 
a fost pretutindeni sărbătorită. Ori în ce 
parte s-au aflat muncitori și unde propa
ganda socialistă trăiește s-au organizat 
manifestații mari și impunătoare eu în
doitul scop : de a strînge rîndurile mun
citorilor și de a da dovadă stăpînitorilor 
de forțele ce într-o zi pot fi puse în slujba 
cauzei muncitorilor dezmoșteniți.

La noi, această sărbătoare nu s-a făcut 
joi, 1 Mai. Din pricină că am vroit să se 
dea un caracter cu totul pașnic și liniștit 
acestei serbări s-a hotărît să nu se pă
răsească lucrul joi și să se serbeze 1 Mai 
duminică.

ORDINEA SERBĂRII

_ Ordinea serbării a fost dezbătută și ho- 
tărîtă în sinul comitetului Clubului. S-a 
ales ca loc de adunare grădina Trocadero 
de pe dealul Filaretului și s-au împărțit 
în oraș apeluri care chemau pe lucrători 
că la parte la serbarea zilei de 1 Mai. 
Apelul către muncitori a fost redactat în 
termenii următori :

• „Tovarăși"
„Peste toată suprafața pămîntului 

lumea muncitoare va sărbători ziua 
de 1 Mai".

„întîiul Mai nu însemnează nici 
grevă nici revoluție !“

„întîiul Mai. însemnează măsurarea 
pe cale pașnică și legiuită a două pu
teri : Poporul și Bogății — Munca și 
Capitalul".

„întîiul Mai însemnează arătarea ho- 
tărită a muncitorilor că ei vor să se 
împuțineze ceasurile de muncă la 8 
pe zi".

„întîiul Mai însemnează că munci
torii. de pe tot pămîiltul alcătuiesc o 
putere strîns unită, uriașă, neînvinsă".

„Comitetul Clubului muncitorilor face 
apel la toți lucrătorii din Capitală ea 
în ziua de duminică, la ceasurile 8 di
mineața, să se adune la Clubul munci
torilor, -strada Academiei 24, localul 
Oesterriicher, de unde în liniște și pace

1 Mai sărbătorit Ia Oradea în 1918

NICOLAE CEAUȘESCU

vor pleca spre grădina Trocadero (Fi
laret) unde voi' petrece ziua".

„Tovarăși".
„Nici unul din voi să nu lipsească".
„La sărbătoarea muncii sînt datori 

să ia parte toți muncitorii.".
„La revedere dar în ziua de dumi

nică, la Clubul muncitorilor".

Grup de participanți la sărbătorirea zilei de 1 Mai

PROPAGANDA PENTRU A ÎNFRICOȘA 
PE MUNCITORI

Toată săptămîna trecută au circulat prin 
oraș zgomote care tindeau a descuraja pe 
muncitori să nu ia parte la această ser
bare. Astfel, se spunea că guvernul a luat 
măsuri să trimită la Filaret armată și că 
un batalion de vînători stă gata să opreas
că manifestația muncitorildl.

Pe lîngă aceste zgomote s-a mai căutat 
a descuraja pe lucrători prin depeșe din 
străinătate care vesteau că s-ar fi întîm- 
plat turburări în unele părți ale Europei.

VENIREA MUNCITORILOR LA CLUB

Totuși pe la opt ceasuri dimineața în
cepură a sosi muncitori în grupuri. La 
ceasurile 8V2 localul clubului și grădina 
erau pline, strada Academiei în dreptul 
localului era de asemenea ocupată de' 
muncitori. îndată ce sosesc membrii clu
bului se iau măsuri pentru împărțirea de 
cocarde roșii pe care muncitorii le pun 
în piept.'

SCOATEREA DRAPELULUI 
ȘI PLECAREA

Se scoate drapelul Clubului în salutul 
muzicii și al lucrătorilor. După aceasta 
se scot și celelalte fanioane și se înși- 
ruiesc în stradă în ordinea următoare :

In -capul procesiunii este drapelul roșu 
al Clubului purtat de d. Mirescu, lucrător 
tipograf ; la 20 de pași se rînduiește un 
alt steag purtat de doi lucrători în bluze 
obișnuite pe care era scris : Ajung 8 ore 
de lucru pe zi ; apoi s-au înșiruit micile 
fanioane la. distanță de 20 metri unul de 
altul, purtînd și acestea inscripția : 8 Ore.

In capul procesiunii iau loc muzica, 
membrii comitetului executiv, avînd la 
piept funde roșii. înaintea membrilor co
mitetului executiv fîlfîie marele drapel 
al clubului și apoi masa lucrătorilor aran
jați cîte 5 în rînd.

Pe la 9 se dă semnalul plecării. Muzica 
începe marșul „Deșteaptă-te, române 1“ și 
cortegiul pornește.

Pe cînd fruntea cortegiului intră în bu
levardul Academiei, cele din urmă rînduri 
nu plecaseră de la localul clubului.

Prin străzile Academiei, Bulevardul, 
strada Carol, Șerban-Vodă pînă la Filaret 
liniștea și ordinea cea mai desăvîrșită au 
domnit în rîndurile muncitorilor.

ÎN GRĂDINĂ

îndată ce cortegiul a intrat în grădină, 
muncitorii s-au adunat într-o poiană în 
jurul căreia au împlîntat drapelele. Aici 
s-au rostit discursuri prin care s-a lămu
rit însemnătatea serbării de 1 Mai și s-â 
făcut apel la unirea tuturor breslelor de 
muncitori. Tovarășii care au vorbit sînt : 
AI. Ionescu, Constantin Miile, I. Nădejde, 
Al. Radovici, Mireseu, Al. Constantinescu, 
Ed. Costin, T. Mănescu, I. Cătină, T. 
Georgescu, C. P. Conduratu, Tamara, Mu- 
șoiu, Doctorul Apoteker, N. Panciu din 
Huși, Al. Georgescu.

După terminarea discursurilor s-au or
ganizat jocuri în grădină și în salonul 
caselor. Pe lîngă muzica gardei civice 
care a însoțit cortegiul de la club și pînă 
Ia grădină s-au mai adus încă 3—4 bande 
de lăutari și lumea s-a despărțit in grupe 
pentru a putea să organizeze centruri 
de joc.

Pînă seara, lumea nu mai înceta de a 
veni. Bărbați și femei, toți lucrători, toți 
soldați devotați ai partidului muncii, s-au 
întrecut în a lua parte la această mare 
sărbătoare a lor. Cel puțin 5 000 de oa
meni au fost în grădină însoțiți de femei 

și copii. Pe la ceasurile patru, discursurile 
au reînceput și aii ținut pînă la șapte, în 
care timp muncitorii se rînduiau intre 
plăcerea de a juca și aceea de a asculta 
pe oratori.

ÎNTOARCEREA

Pe la ceasurile 8, lumea ă început a 
pleca în grupe și tot în liniștea cea mai 
perfectă, precum venise.

După această sărbătoare a muncii pu
tem zice că bucureștenii n-au văzut încă 
una atît de impozantă și atît de liniștită. 
Nici nu o putem măcar asemui cu o săr
bătoare între frați și surori, căci ne te
mem că intre frați se pot găsi pilde de 
neînțelegeri, pe cînd la sărbătoarea mun
cii a fost o absolută ordine pe lîngă un 
virtej de entuziasm și o bucurie de 
nedescris".

1 Mai. Dimineață. Atmosferă calmă. La 
Patriarhie începe slujba religioasă mar- 
cînd caracterul oficial al acestei zile dș 
luni. Ora 9. Pe calea Călărași și stră
zile vecine, grupuri de cetățeni se gră
besc spre sala Tomis, scrie ziarul Scînteia. 
întâiul Mai ca zi de luptă a clasei mun
citoare. Sala Tomis și curtea sînt arhi
pline. Sînt aici sindicaliști din strada 
Dristorului, din Izvor, din Uranus, meș
teșugari, • funcționari particulari și al
ții care, cu greu își fac loc spre intrare. 
Deasupra mulțimii, comuniștii, muncitorii

1892

social-democrațî înalță pancarte cu reven
dicări muncitorești și antifasciste : Vrem 
opt ore de muncă ! Cerem mărirea sala
riilor ! Trăiască independența națională a 
țării ! Să apărăm granițele împotriva 
agresorului hitierist ! Jos fascismul ! Vrem 
front patriotic ! Unire cu toate popoarele 
democratice !

Un vorbitor zice : „Muncitorimea este 
baza păcii, atît de dorită azi. Ea va 
ști să-și facă datoria patriotică, apărînd 
cu fermitate granițele țării față de un 
eventual atac al agresorilor fasciști". A- 
gentul completează : „Aceste cuvinte au 
fost îndelung aplaudate". După terminarea 
întrunirii, oamenii muncii, încolonați, 
parcurg străzile Capitalei,’ îndreptîndu-se 
spre sala Aro, unde are loc primul con
gres general al breslelor. La congres par
ticipă, din partea guvernului, ministrul 
muncii, prof_ Mihal Ralea, și președintele 
Consiliului de miniștri, Armand Călinescu. 
Se citește moțiunea congresului care 
„hotărăște" ca toți membrii breslelor 
ai căror reprezentanți participă la a- 
cest congres să participe eu întreg câști
gul lor pe o zi pentru mărirea fondului 
de înzestrare a armatei și de apărare a 
integrității țării. Promptitudinea cu care 
proletariatul român răspunde la mobili
zarea armată, cit și gestul de a contribui 
material la eforturile de apărare a țării, 
îl impresionează pe Armand Călinescu : 
„Avem o muncitorime minunată și însu
flețită de sentimentul patriotic și națio
nal. Am spus-o și altădată, o repet și as
tăzi — generația care ne-a precedat a avut
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NICI MUNCĂ FĂRĂ PÎINE
35 de ani 

de la infiiul 
1 Mai liber

nobila misiune de a realiza unitatea na
țională. Generația noastră a răspuns Ia 
datoria ei de a se sacrifica pentru păstra
rea ei. Ce este rezistența noastră a avut 
prilejul să simtă toată lumea ; toți cei 
care au văzut elanul patriotic cu care re
zerviștii noștri au alergat la cazărmi au 
putut să înțeleagă. Iar acea mișcare care 
de pretutindeni se schițează, de la cea 
mai modestă manifestare pînă la cea mai 
largă, care constă în opera de contribuție 
pentru apărarea țării este cea mai stră
lucită dovadă a stării noastre de spirit.» 
Cînd însă se va schița de undeva o în
cercare de atingere a teritoriului nostru, 
ea se va izbi de cea mai hotărîtă și ne
clintită rezistență... Această politică nu 
este numai politica guvernului sau poli
tica unui grup de oameni : aceasta este 
politica țării, este politica națională".

Cea de-a treia întrunire are loc în sala 
Eintracht. Ca și în sala Tomis, luările de 
cuvînt au aceeași notă gravă și' fermă : 
necesitatea restabilirii drepturilor și li
bertăților democratice, pericolul fascist și 
de război, necesitatea unității de acțiune 
a clasei muncitoare. Concurența aspră din 
partea marilor capitaliști, povara impozi
telor ca și influența luptelor revoluționare 
ale proletariatului și ale detașamentului 
său de avangardă — Partidul Comunist 
Român — fac din numeroși meșteșugari 
participanți activi la mișcarea muncito
rească din România. Ora 12. Participanți! 
la întrunirile din sălile Tomis și Eintracht 
și la congresul general al breslelor se 
adună în Piața. Romană. Sînt mii 
și mii de oameni, bărbați .și femei, ti
neri, muncitori și meșteșugari, intelec
tuali progresiști, oameni fără de partid, 
comuniști, social-demoarați. Coloana de 
demonstranți urmează traseul Piața Ro
mană—Calea Victoriei, Splaiul Indepen
denței—Bulevardul 1848—Strada 11 lu- 
nie-Parcul Libertății. Dintr-o notă a po
liției : „Printre manifestanții breslelor 
s-au strecurat grupe compacte de comu
niști care in timpul manifestației au stri
gat cunoscutele lozinci comuniste. Ajun- 
gînd in dreptul Prefecturii de poliție, co
muniștii avînd pumnul ridicat au scan
dat : „Jos fascismul !“ Coloana ajunge 
acum să numere în jur de 20 000 
de oameni. Conform programului pre
stabilit, regele Carol al II-lea iese în 
balconul Palatului să primească salu
turile de simpatie. Elemente comuniste in
tercalate în coloană au strigat : „Vrem 
pace !“ „Jos războiul !“ „Trăiască Frontul 
unic al muncitorimii !“ „Trăiască munci
torimea unificată 1“ „Amnistie politică ge
nerală 1“ Amenințările organelor represive 
rămîn fără rezultat. Drept răspuns uralele 
se intensifică. Calea. Victoriei are aspec
tul unui cîmp de manifestație revoluțio
nară. Scandările continuă : „Jos Garda de 
Fier !“ „Jos gardismul !“ „Jos agenții tră
dători de țară !" „Jos Hitler !“ „Jos Musso
lini !“ „Trăiască Frontul popular antifas
cist"

Comisia de organizare a C.C. al P.C.R. 
hotărăște să continue acțiunile revoluțio
nare și în după-amiaza acelei zile în ca
drul serbărilor cîmpenești. Dintr-o notă a 
poliției : «Ieri după-amiază, la stadionul 
Ministerului Muncii din Parcul Veseliei, a 
avut loc serbarea cîmpenească a munci
torilor din Capitală, pentru ziua de 1 Mai. 
La sfîrșitul serbării Iliescu Eftimie și 
Nicolae Ceaușescu, yltimul fost condam
nat trei ani închisoare pentru activitate 
comunistă, pedeapsă executată, au strigat 
lozinca comunistă Trăiască Frontul Popu- 
IW«. In pădurile din jurul Bucureștiului, 
notează ziarul Timpul, mii de muncitori, 
meșteșugari, funcționari publici s-au bucu
rat de întiia zi a primăverii ; n-au fost 
neglijate problemele politice la ordinea 
zilei : pericolul fascismului și al războiu
lui, necesitatea unității naționale. Comen- 
tînd ulterior evenimentele de la 1 Mai, 
organele de poliție vor atribui succesul 
obținut de muncitorime în această zi, 
printre altele, și noii tactici aplicate de 
Partidul Comunist. Prezența tovarășului 
Nicolae Ceaușescu în Comisia de organi
zare poartă în sine semnificația prețuirii 
pe care partidul o acordă meritelor perso
nale, abnegației, dîrzeniei și probității 
revoluționare, pe care le probase în nu
meroase înprejurări, dar și grija pen
tru realizarea unității de acțiune a cla
sei muncitoare, reorganizarea Uniunii Ti
neretului Comunist și crearea Frontului 
popular antifascist. Or, experiența pe care 
o aducea tînărul comunist — în calitate de 
membru al Comitetului național antifas
cist. de militant recunoscut pentru reali
zarea Frontului Unic Muncitoresc îb ca
drul breslelor, în sfirșit, de conducător 
al Comisiei centrale de refacere a U.T.C. 
— era evidentă și, așa cum au dovedit-o 
evenimentele, și-a găsit o strălucită con
firmare în acțiunile revoluționare memo
rabile de la 1 Mai 1939.

1945 : Armata română continuă, alături 
de celelalte forțe ale coaliției antihitle
riste, bătălia pentru înfrîngerea fascis
mului. Radio Londra: „Dintre națiu
nile care luptă împotriva Germaniei, 
România se situează azi în al patrulea 
rînd în ceea ce privește numărul de os
tași care participă la bătălia de distru

gere a nazismului". Corpul 7 armată ro
mân care participase la bătălia Buda
pestei este transferat pe frontul din Ce
hoslovacia. Unități ale Armatei a 4-a ro
mâne eliberează orașul cehoslovac Roz- 
nava. Se dă publicității in Scîuteia pro
gramul de guvernare a F.N.D. care pre
conizează instaurarea unui guvern demo
cratic, participarea cu maximum de efort 
la război alături de Națiunile Unite, de
mocratizarea aparatului de stat, a armatei 
și a întreprinderilor, înfăptuirea refor
mei agrare, stabilirea de legături priete
nești cu toate statele democrate. Decret- 
lege privind statutul naționalităților, po
trivit căruia toți cetățenii sint egali în 
drepturi în fața legii și se bucură de ace
leași drepturi civile și politice indiferent 
de rasă, naționalitate, limbă sau religie. 
Prin acțiuni ale maselor populare sînt 
înlăturați primarii și prefecții reacționari. 
Armata 1 română desfășoară operația 
pentru zdrobirea bastionului inamic în 
Munții Javorina. 500 000 de participanți la 
mitingul popular din Piața Națiunii cer 
instaurarea unui guvern F.N.D. Din clădi
rile unor instituții publice se trage în 
demonstranți. în toată țara au loc puter
nice manifestații împotriva reprezentan
ților reacțiunii în guvern. Guvernul prezi
dat de generalul Rădescu demisionează. Se 

’formează guvernul de largă concen
trare democratică condus de dr. Pe
tru Groza. Se restabilește administra
ția română în partea de nord a 
Transilvaniei. Se legiferează reforma 
agrară. Continuă operațiile Armatei 
a 4-a române pentru zdrobirea dispo
zitivelor germane din Munții Tatra Mare, 
încep operațiunile Armatei a 4-a române 
pentru cucerirea Munților Tatra Mică. în 
nouă luni de război. efectivele militare 
angajate de România în lupte s-au ridicat 
la peste 540 000 de ostași. Armata română 
a străbătut în mersul ei peste 1. 000 de ki
lometri. A traversat 17 masive muntoase, 
a forțat 12 cursuri mari de apă, a elibe
rat 3 831 de localități dintre care 53 de 
orașe. Peste 170 000 de ostași români și-au 
pierdut viața în luptă. Peste 300 000 de 
combatanți au primit ordine și medalii 
de război românești, sovietice, ungare și 
cehoslovace. Secetă în regiunile sudice și 
răsăritene ale României. Decret-lege pen
tru reprimarea speculei și a sabotajului 
economic. Se sărbătorește în întreaga țară, 
prin mari demonstrații, primul 1 Mal li
ber. Ziarul Scînteia: „Ziua aceasta măreață 
a primului 1 Mai liber a dat prilejul mun
citorimii, tehnicienilor și tuturor oameni
lor muncii de a se manifesta intr-un mod 
cu totul nou și cu totul necunoscut in 
țara noastră".

„O uriașă voință, o hotărîtă încleștare 
în muncă în vederea ridicării producției 
au făcut ca greutățile să fie în mare mă
sură învinse. în fundul pămîntului — în 
mine — în uzine, fabrici, în toate sectoa
rele muncii, elanul luptei pentru victoria 
împotriva nazismului a cuprins mase tot 
mai largi. Eroii de pe front uniți cu eroii 
muncii din spatele frontului sînt chezășia 
înfrîngerii definitive a fascismului și a 
consolidării democratice în țara noastră".

„Desigur că sarcinile care sînt astăzi puse 
in fața poporului- român — se arată in 
continuare în articolul din „Scînteia" — 
sînt grele, că există încă și vor mai exista 
piedici. Ceea ce s-a distrus și s-a jefuit în 
anii de război criminal nu poate fi refăcut 
în cîteva luni, fie așteaptă o muncă grea și 
îndelungată. Dar munca realizată și suc
cesele obținute prin mobilizarea maselor 
largi populare, de Partidul Comunist, de 
Frontul Unic Muncitoresc, de Frontul Na- 

• țional Democrat, strângerea tuturor forțe
lor progresiste din România și lupta lor 
hotărîtă pe linia democratizării, refacerii 
țării, și sprijinirii guvernului de concen
trare democratică, sînt chezășia că toate 
greutățile vor fi înlăturate, toate piedicile 
sfărîmate".

Sub deviza patriotică, lansată de parti
dul comunist, „Totul pentru front, totul 
pentru victorie !“, muncitorii societății 
Moreni hotărăsc să . lucreze cite o 
oră pe zi în plus pentru fondul con
struirii unui cămin cultural munci
toresc. Deși luptă cu mari lipsuri de 
materii prime, ceferiștii arădeni re
pară zilnic cite 15—20 de locomotive. Mi
nerii din Valea Jiului își propun să ex
tragă 20 000 tone de cărbune. Plugarii din 
județele Dolj și Romanați se iau la în
trecere pentru îndeplinirea planului de 
însămînțări pînă la 1 Mai. întîiul 1 Mai 
liber. Ziarul Scînteia : „Bucureștiul ride. 
Bucureștiul e în sărbătoare. începuse în

Demonstrația oamenilor muncii din Tîrgoviște. Primul 1 Mai liber — 1 Mai 1945

Demonstrație de 1 Mai 1939 — București

ajun să se întunece cerul, vîntul să sufle. 
Erau semne de ploaie. Sufletul omului 
care aștepta de o lună de zile bucuria 
sărbătorii lui 1 Mai s-a stins în seara 
aceea. S-a stins într-o întrebare în care 
mal licărea încă o stea — nădejdea că 
poate totuși a doua zi va fi frumos. Mun
citorului, care ani de-a rândul a pătimit 
oprimări și întemnițări, sufletul îi era. 
flămînd de această sărbătoare, prima lui 
sărbătoare liberă, la care atîta a sperat, 
primul lui 1 Mai liber în care să-și poată 
manifesta fără teamă gîndul și bucuriile. 
Și ghemul întunecat ca noaptea care se 
lăsase la 30 aprilie, ascuns în sufletul su
telor de mii de muncitori, s-a destrămat 
în fîșii subțiri și din mijlocul lor a țîșnit 
puternic steaua entuziasmului în~ purpura 
dimineții senine și calde". Demonstrația 
a fost organizată în Piața Victoriei. Fron
tul Unic Muncitoresc lansează lozincile : 
Trăiască România democrată, liberă și in
dependentă ! Trăiască unitatea de muncă 
și luptă a muncitorilor, țărănimii și inte
lectualilor pentru consolidarea democra
tică în țara noastră ! „Coloane neșfîrșite 
trec pe cheiul Dîmboviței, pe bulevardul 
Brătianu, pe Calea Victoriei, unde în 1918, 

• în fața Teatrului Național, au fost împuș- 
cați muncitorii care își cereau dreptul la 
viață, pe aceeași Calea Victoriei al cărei 
asfalt a fost stropit cu sîngele patrioților 
în ziua de 24 februarie... Capitala muncii 
se află în stradă. Țara muncii libere um
ple piețele orașelor. Tot ce e suflet curat 
și muncitor lasă în umbra amintirilor 
noaptea grea și tragică a războiului și iese 
în lumina bucuriei numită LIBERTATE. 
Numită MUNCA PAȘNICĂ. In această 
dimineață, națiunea română își proclamă 
unitatea, unitatea de muncă, unitatea de 
aspirație cu muncitorii din lumea întrea
gă. România pășește în rândul țârilor li
bere,. stăpîne pe munca ei, pe fiii ei, pe 
visurile ei. Fluvii de oameni se revarsă 
din toate străzile către Piața Victoriei și 
se topesc în șuvoiul solidarității și al ho- 
tărîrii de reconstrucție. Niciodată poporul 
muncitor n-a mai. trăit o asemenea stare 
a sufletului, starea de liniște îmbinată cu 
starea de veghe asupra propriului destin.

Niciodată Capitala n-a fost pînă într-atît 
Capitala voinței comune de a ridica țara 
la înălțimea visului ei secular de progres 
și libertate.

Ziua se încheie în Parcul Național în
tr-o apoteoză a bucuriei și nădejdii în 
anii ce vin..."

„Experiența practică a României, arată 
tovarășul Nicolae Ceaușescu în cuvintarea 
la Marea Adunare Populară consacrată 
zilei de 1 Mai 1979, demonstrează că li
chidarea sciziunii și realizarea unității 
clasei muncitoare, dezvoltarea colaborării 
între comuniști și socialiști, intre toate 
forțele revoluționare, democratice care se 
pronunță pentru transformarea înnoitoare 
a societății sînt o condiție esențială a 
victoriei revoluției și construcției socia
liste. Tocmai înfăptuirea unității a asigu
rat ducerea la îndeplinire a sarcinilor de 
uriașă complexitate puse de transforma
rea societății noastre pe calea socialis
mului.

Viața demonstrează că unitatea tuturor 
oamenilor muncii, fără deosebire de na
ționalitate, a întregului popor, sub con
ducerea partidului comunist, constituie în 
condițiile noii etape în care ne aflăm fac
torul determinant al înfăptuirii mărețului 
Program de edificare a societății socia
liste multilateral dezvoltate și înaintare a 
României spre comunism, izvorul tuturor 
victoriilor pe care le obținem în ridicarea 
patriei pe noi culmi de progres și civi 
lizație, în apărarea libertății și indepen
denței naționale. Iată de ce trebuie să 
facem totul pentru a întări continuu uni
tatea de nezdruncinat a întregului popor 
în jurul partidului comunist, torța politică 
conducătoare în lupta pentru viitorul so
cialismului și comunismului în România.

In același timp, milităm și vom milita 
neabătut pentru unirea strânsă a forțelor 
revoluționare din întreaga lume, a tutu
ror popoarelor, conștienți că numai astfel 
pot fi realizate idealurile înnoirii socie
tății. se poate făuri o lume mai bună și 
mai dreaptă, se poate salvgarda' pacea 
mondială".

Grupaj realizat de
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Generalizarea dispozitivului I.K.G. 
nu trebuie să mai intîrzie oo

Cu două numere în urmă revista noastră 
■-a ocupat din nou de dispozitivul I.K.G. 
(realizat de trei specialiști de la univer
sitatea brașoveană) destinat debitării prin 
forfecare la rece a barelor metalice, dis
pozitiv care așteaptă de ani buni să fie 
produs pe scară industrială, date fiind 
avantajele economice cu totul deosebite 
care s-ar obține prin utilizarea sa. în pa
ranteză fie spus, intervențiile presei pe 
marginea acestei invenții sînt mai nu
meroase și credem, fără teama de a exa
gera, că progresele realizate, la un mo
ment dat, de „dosarul I.K.G." li se dato
rează în mare măsură. De asemenea, nu 
este deloc neglijabilă nici rîvna profeso
rului universitar Constantin Iliescu în a 
face cunoscut procedeul, numeroasele sale- 
demersuri, personale sau prin interme
diari.

lată-ne, așadar, revenind asupra dispo
zitivului I.K.G., mai exact asupra dru
mului care trebuia să ducă la generali
zarea procedeului, la producerea în serie 
a utilajului.

în urma sesizărilor profesorului Iliescu 
Si a unui interviu pe care i-1 ia ziarul 
Scînteia în 25 ianuarie 1979, sub titlul „O 
idee și valoarea ei. Cum s-ar putea eco
nomisi *6 tone de metal și un milion 
metri cubi de gaz metan", universitarul 
brașovean este solicitat de Institutul cen
tral pentru construcții de mașini și pus 
în legătură cu întreprinderea de autotu
risme Pitești. Iată ce povestește Constan
tin Iliescu despre acest promițător înce
put : „In luna februarie 1979 am stat de 
vorbă eu directorul institutului. Ion Cri- 
șan, care mi-a spus că tocmai în acel mo
ment institutul trebuia să realizeze pentru 
IA. Pitești două mașini de debitare a 
barelor cu disc abraziv. Mașini costisitoa
re, debitare cu pierderi de metal, preci
zie redusă a pieselor debitate. Eram, așa
dar, binevenit. Ne-am apucat de lucru, 
le-am dat un proiect de execuție adapta
bil pe presa de 100 de tone, să se apuce 
deci să construiască dispozitivul și să-l 
experimenteze. Nici pînă în ziua de azi 
mi se pare că nu s-a terminat treaba. 
Nu știu ce s-a intim plat, colaborarea cu 
I.A.P., mergind foarte slab".
Desigur, pentru început, găsirea unui 

beneficiar era un lucru bun, deși nu re
zolva problema, adică generalizarea dis
pozitivului (vom reveni însă asupia co
laborării cu întreprinderea din Pitești). 
Presa, de asemenea, menționează inter
venția, tot ziarul Scînteia (9 iunie 1979) 
publicînd un scurt articol în care ing. Șer

ban Teodorescu, director general în Direc
ția tehnică din M.I.C.M., explica : „Urma
re a sarcinii date de Direcția tehnică, In
stitutul central pentru construcții de ma
șini a analizat, împreună cu autorul, con
ținutul și posibilitățile de aplicare a in
venției. Ca urmare s-a trecut la experi
mentarea imediată a invenției la între
prinderea de autoturisme Pitești... în con
tinuare, Institutul central pentru construc
ții de mașini va urmări aplicarea proce
deului de debitare în cadrul unor sisteme 
automate de debitare, în măsura în care 
vor apărea astfel de cereri". Am citat din 
răspunsul menționat pentru a arăta că nu 
peste mult timp de la apariția articolului 
din Scînteia, profesorul Iliescu a primit 
și dînsul un răspuns din partea Direcției 
tehnice din M.I.C.M., semnat tot de ing. 
Șerban Teodorescu, prin care era infor
mat că (cităm un fragment) : „...Direcția 
tehnică a luat măsuri prin Departamentul 
pentru producția de autovehicule, trac
toare, mașini agricole și rulmenți Brașov 
în vederea realizării unei tehnologii in
dustriale cu S.D.V.-uri la I.M.A.S.A. Sfin- 
tu Gheorghe cu următoarele faze :

1) Elaborarea temei proiectare pînă la 
15.05.1979

2) Proiectare (D. Eu) — 30.10.1979
3) Pregătire și lansare prototip — 

31.01.1980
4) Execuție prototip — 31.07.1980
5) Experiment și omologare prototip — 

30.09.1980
Sarcina de coordonare a tuturor faze

lor și lucrărilor necesare asimilării a fost 
repartizată Institutului central pentru 
construcții de mașini".

Deci acest răspuns însemna mai mult, 
mult mai mult decît găsirea unui benefi
ciar. chiar de anvergură cum este I.A.P., 
el însemna rezolvarea problemei, vizînd 
producerea dispozitivului la scară indus
trială. Ajunși aici trebuie lămurit un lu
cru : este vorba de dispozitivul I.K.G. și 
de mașina I.K.G. Dispozitivul este expe
rimentat cu bune rezultate la I.U.S. Bra
șov, din iulie 1977, iar mașțna trebuie rea
lizată la I.M.A.S.A. Dispozitive I.K.G. 
mai există la unele întreprinderi din țară, 
dar faptul se datorează profesorului Ili
escu și colaboratorilor săi și, oricum, nu
mai de generalizare nu poate fi vorba. 
Constantin Iliescu : „Pentru generalizarea 
mașinii trebuie realizat un prototip. Po
trivit răspunsului M.I.C.M., acesta ar fi 
fost gata în vara anului în curs. Dar nu 
se poate vorbi de așa ceva de vreme ce 
nu a fost depășită, nici măcar împlinită.

prima fază, aceea a elaborării temei de 
proiectare. In privința generalizării dispo
zitivelor, care se putea face încă din 1978, 
la fel, nimic nou".

Așadar, dispozitivul I.K.G. a Intrat în 
cel de-al treilea an de așteptare, iar ma
șina n-are nici o șansă să fie realizată 
ca prototip în acest an. Plecînd de la răs
punsul Direcției tehnice din M.I.C.M. 
ne-am adresat conducerii Institutului cen
tral pentru construcții de mașini, cel care 
primise sarcina de coordonare a lucrării. 
Iată răspunsul primit de la directorul ge
neral Ion Crișan : „Procedeul I.K.G. este 
util, în anumite sisteme tehnologice, con- 
ducînd la economii de material. Noi l-am 
pus pe profesorul Iliescu în legătură cu 
întreprinderea de automobile din Pitești. 
S-au făcut experimentări care n-au sa
tisfăcut pretențiile beneficiarului. Separat 
de aceasta, am intervenit la Direcția teh
nică să repartizeze o uzină din țară care 
să-și pregătească o fabricație de astfel de 
dispozitive. Eram informat că Direcția teh
nică din minister a dat sarcină la 
I.M.A.S.A din Sfintu Gheorghe în acest 
sens. Nu știam că s-a oprit proiectarea. 
Direcția tehnică ne-a dat sarcina să ne 
ocupăm de treaba aceasta, dar nu s-o ur
mărim. Noi am apreciat lucrarea, i-am 
găsit o aplicație la Pitești, unde trebuie 
insistat, deoarece eu nu consider treaba 
încheiată, și apoi am avizat favorabil să 
se introducă undeva în aplicație".

O spunem limpede : n-am înțeles nimic. 
Bunăoară, care ar fi deosebirea între a 
te ocupa de rezolvarea lucrării și de a o 
urmări ? Cum adică să te ocupi dar să 
nu urmărești ? Pe de altă parte, provoa
că mirare faptul că la institutul central 
nu s-a știut foarte exact de responsa
bilitățile formulate fără echivoc în răs
punsul Direcției tehnice. Așa stînd lucru
rile, desigur că, în continuare, ceea ce 
inițial părea o rezolvare normală (deși 
tardivă) a generalizării s-a dovedit a fi 
un act formal. Pe timpul acesta trebuia 
lansat prototipul, dar de fapt nu s-a ela
borat nici tema de cercetare. Lăsată la 
voia întîmplării, invenția specialiștilor bra
șoveni n-a făcut într-un an nici un pas 
înainte. Profesorul Iliescu ne mărturisea 
că de la conducerea filialei Institutului de 
cercetări mașini-unelte din Sfintu Gheor
ghe a aflat că proiectarea s-a oprit de
oarece forul tutelar (I.C.S.I.T. Titan) n-a 
mai permis continuarea ei din cauză că 
filiala din Sf. Gheorghe s-ar ocupa de 
așchierea pieselor din metal și nu de for
fecarea lor. Așa a știut profesorul, așa 
a informat și presa. Realitatea aveam s-o 
aflăm chiar de la directorul I.C.S.I.T. Ti
tan, Aurel Sandu, care ne spunea că in
stitutul din București (care are și filială 
la Sf. Gheorghe) n-a cunoscut absolut 
deloc această problemă, că ea a fost dis
cutată, în principiu, în urmă cu vreo trei 
săptămini, cu directorul filialei din Sf.

Gheorghe. în ziua documentării noastre la 
I.C.S.I.T. Titan, directorul Aurel Sandu a 
aflat telefonic că la filiala din Sf. Gheor
ghe exista încă din martie 1979 o coman
dă a I.M.A.S.A. .pentru un proiect de ma
șină. „Șeful filialei trebuia să ne anunțe 
încă de atunci. Aici se încheia un con
tract și se introducea în plan, dacă, de
sigur, ne asumam realizarea ei. Spun a- 
oeasta deoarece cred că lucrurile se re
zolvau mai bine, mai normal la Institutul 
central pentru construcțiile de mașini".

Este limpede. Lăsată de capul ei, ge
neralizarea cu pricina s-a împotmolit de 
tot, și, cu excepția presei, nimeni nu mai 
vorbește de ea.

RAZVAN BĂRBULESCU y
P.S. Cu două zile înainte de apariție am 

primit la redacție copia unei scrisori 
adresată de Secția de proiectare și proto
tipuri Brașov (MAIA — CMAPUAIA), 
Universității din Brașov, respectiv profe
sorului Constantin Iliescu, din care vă re
dăm cîteva rînduri : „Luînd cunoștință 
din . numărul 16/1980 al revistei Flacăra 
despre dispozitivul de debitare a metalu
lui fără pierderi și cu consum redus de 
energie, tip IKG, vă rugăm să ne puneți 
la dispoziție un exemplar din fișa tehnică 
și al proiectului tehnologic sau de execu
ție al dispozitivului, in vederea analizării 
posibilității producerii sale în serie în uni
tatea noastră și apoi pentru a testa nece
sitățile viitorilor potențiali beneficiari". 
Să fie într-un ceas bun !

CINE GREȘEȘTE ÎN 

ROMP ANULUI?
întreprinderea de tîmplărie metalică 

din Buzău a realizat, la 15 martie, pri
mele suprafețe dinti-un nou material de 
construcție, destinat, cu precădere, acope
ririi halelor industriale. Numit Rompan, 
el a fost obținut pe baza planului de 
investiții al unității și a unei linii tehno
logice, lungă de 95 de metri, adusă din 
import. Asimilarea lui, căci despre asta 
e vorba, apare ca o consecință logică a 
prestigiului cîștigat, sub alte denumiri. în 
străinătate, produsul fiind folosit pe sca
ră largă de firme de construcții renumite 
pe plan mondial, ca „Robertson" din An
glia, „Thyssen" din R. F. Germania etc.

După datele inginerului Vasile Constan- 
tinescu, directorul întreprinderii amintite, 
să încercăm o trecere în revistă a cali
tăților Rompanului, nu înainte de a pre
ciza că, în esență^ acesta e un prefabricat. 
Fiind prefabricat, el realizează industria
lizarea în construcții, înlocuind faze 
succesive din montajul clasic, scurtind 
timpii de execuție și, implicit, mărind 
productivitatea, de 3 ori, acesta fiind, les
ne de socotit, unul din avantajele sale. 
Din ce e el alcătuit î Dintr-un suport de 
rezistență din tablă zincată cutată, peste 
care se așază un strat de termoizolație 
continuă și unul din hidroizolație. primul 
din spumă rigidă de poliuretan, celălalt 
din țesătură de fibre de sticlă bituminată. 
Nu trebuie să fii cine știe ce specialist ca 
să-ți dai seama că, fiind astfel închegat, 
Rompanul e ușor. Iată, spre edificare, o 
comparație, absolut necesară acestei de
monstrații și, tocmai de aceea, edificatoa
re. Dacă un metru pătrat de acoperiș cla
sic, de regulă asigurat de diferite tipuri 
de structuri din beton armat, ajunge să 
cîntăreascâ și 300 kilograme, aceeași su
prafață de Rompan nu depășește 12 kilo
grame. Știut fiind faptul că greuta
tea acoperișului ordonă dimensiunile 
stîlpilor de susținere, reiese limpede 
că folosirea Rompanului simplifică struc
tura de rezistentă a construcției, con- 
ducînd la importante economii de ma
teriale. După calculele inginerului Con- 
stantinescu, verificate în practică, la în
treprinderea „Suveica" din București, 
unde s-a înălțat un acoperiș din Rompan, 
acesta reduce cantitatea de oțel folosită, 
după metode tradiționale, la ridicarea 
unei hale industriale cu minimum 1,5 kilo
grame pe metru pătrat, micșorare care, 
raportată la zecile și sutele de investiții 
în curs de realizare în România socialis
tă, capătă un sens de mare importanță.

CAZUL

Asta în condițiile în care, iată un alt 
avantaj cert, noul produs conferă, fiind 
ușor și elastic, un grad de seismicitate su
perior, el evitînd, în altă ordine de idei, 
puncțiile termice. în ceea ce privește 
energia înglobată pentru realizarea izola
țiilor, comparațiile sint, și de această dată, 
în favoarea Rompanului. Astfel, dacă 
vata minerală sau betonul celular autoda- 
vizat, materiale incluse în tehnologia tra
dițională, cheltuiesc 14 șl, respectiv, 17 
kilograme de combustibili convenționali 
pentru un metru pătrat de izolație. Rom- 
panul coboară acest consum pînă la 
6 kilograme.

Ar mai fi destule de spus, noul produs 
are cel mai bun coeficient de conductibili- 
tate termică, e simplu de manevrat, eli
berează macaralele de mare capacitate 
etc., în rezumat insă virtuțile Rompanului 
sînt, în ideea realizatorilor lui, cele 
de mai sus, Am luat act de ele. la 
Buzău și, cîteva zile mai tîrziu, Ia 
Trustul de izolații și lucrări industriale 
București, beneficiarul investiției. Direc
torul adjunct al acesțuia, economistul 
Constantin Carusso. ne-a declarat că noul 
material e, fără îndoială, excepțional și 
că folosirea lui pe scară largă n-ar trebui 
să mai întîrzie nici o clipă. Dacă Intîrzie, 
asta nu se datorează nici lipsei de cereri. 

acestea abundă, și nici neputinței construc
torilor buzoieni de h mări producția. La 
I.T.M.P C.M.P. Buzău, urmează să fie 
realizați, pînă la sfîrșitul anului 1980, 210 
mii de metri pătrați de Rompan, dar can
titatea respectivă, ne-a confirmat ingine
rul Vasile Constantinescu, ar putea fi du
blată fără probleme. întreprinderea avînd 
toate condițiile în acest sens.

Constantin Carusso ne-a explicat că ex
tinderea Rompanului întîmpină dificultăți 
din cauza restricției ce reglementează, prin 
lege, folosirea tablei zincate. Cei care se 
opun generalizării folosirii noului produs, 
recomandat de numeroase și importante 
avantaje economice, se fac că nu înțeleg, 
sau chiar nu înțeleg, că extinderea Rom
panului nu implică creșterea, pe ansam
blul economiei naționale, a consumului 
de tablă zincată, ci doar o redirijare a 
acestuia. Trustul nostru, de pildă, are în 
planul pe 1980 peste 800 de mii de metri 
pătrați de tablă zincată pentru închideri, 
de ce n-ar fi aceștia, o mai mare parte

Mergind pe urmele Rompanului, _Sorin 
Postolache a surprins aceste imagini la 
întreprinderea textilă „Suveica" din Capi
tală, pe Bulevardul Lacul Tei. încredin
țată Șantierului Pantelimon al Trustului 
de construcții industriale agrozootehnice, 
acoperirea cu Rompan a unei hale de mari 
dimensiuni era pe terminate. Reporterul 
nostru a cerut amănunte, cu privire la 
această premieră tehnologică, fiindu-i dat 
să audă, fără excepție, numai cuvinte de 
laudă la adresa noului produs. Niciodată 
pînă acum, i-a mărturisit maistrul Stan 
Enescu, n-am muncit cu atita spor. Rom
panul mărește considerabil productivitatea 
și coboară, văzînd cu bchiî, consumurile 
de ciment si fier beton.. In plus, a ținut 
să adauge șeful de echipă Gabriel Ivan, 
e ușor de manevrat, 3 muncitori puțind 
monta un panou în cîteva minute. In acest 
fel, neavînd nevoie de cine știe ce utilaje, 
am realizat importante economii de corny 
bustibili.

din ei, utilizați pentru producerea Rom
panului ? ! Nu s-ar încălca, astfel, legea 
și, totodată, s-ar face o treabă bună, ha
lele industriale ar fi prevăzute cu acope
rișuri mai ușoare, după cum nouă, con
structorilor. ne-a trasat adesea sarcină 
secretarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu.

Nu s-a întîmplat așa pentru că, a venit 
răspunsul, Institutul central de cercetare, 
proiectare și directivare în construcții a 
refuzat să-și pună avizul pe actul de naș
tere al noului produs, în ciuda faptului că 
linia tehnologică funcționează și că, cel 
puțin pentru anul în curs, materia primă 
este asigurată ?! Ca să nu mai spunem 

că, în aceeași idee, ÎNCERC a elaborat 
toate instrucțiunile necesare. Dorind să 
ascultăm și cealaltă parte, am luat legă
tura cu directorul general al I C.C.P.D.C., 
Valeriu Cristescu. Cu amabilitate, acesta 
ne-a explicat că, în prezent, validarea 
Rompanului nici nu poate fi luată în dis
cuție datorită restricțiilor privitoare la 
hidrocarburile ce-i stau la bază. Am In
tenționat să-l folosim, ne-a mărturisit in
terlocutorul nostru, în cazuri cu totul ex
cepționale, dar Rompanul s-a dovedit mai 
scump decît materialele pe care urma să 
le înlocuiască, așa că am renunțat.

Nefiind .specialiști, am acceptat, firește, 
acest punct de vedere, fără îndoială com
petent. Asta însă nu ne-a împiedicat să 
ne întrebăm, întorcînd spre noi cealaltă 
față a medaliei, care au fost rațiunile care 
au determinat realizarea investiției de la 
I.T.P.C.M.P. Buzău ? ! Cu alte cuvinte, 
ne-am întrebat de ce s-a pus acolo în 
funcțiune o linie tehnologică adusă din 
import, dacă produsul riscă să devină.

după aprecierile directorului general Va
leriu Cristescu, scump și, implicit, neren
tabil ? ! Dacă două săbii nu pot intra în 
aceeași teacă, atunci nici două păreri, 
aflate în flagrantă contradicție, nu pot ex
prima, e clar, același adevăr. Dacă una 
din păreri e exactă, cealaltă devine, prin 
eliminare, eronată. în cazul Rompanului, 
una din părți se situează pe o poziție gre
șită și nu ne rămîne decît să aflăm care 
din ele ?

Acestea fiind zise, e de datoria forurilor 
cu responsabilități în domeniul construc
țiilor să intervină pentru clarificarea si
tuației.
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SĂ GÎNDIM CU CAPETELE NOASTRE

Asistența de recuperare.
o confruntare a medicinei cu propria ei eficiență
De curând, Spitalul clinic de recuperare din 

Cluj-Napoca a împlinit 2 ani de exis
tentă. O experiență încă la început si to
tuși timp suficient pentru profesioniștii 
care și-au asumat responsabilitatea ei. 
pentru a-și cristaliza puncte de vedere, 
pentru a afla încotro trebuie să se în
drepte medicina de recuperare din tara 
noastră care, se știe, constituie în etapa 
actuală o prioritate nr. 1 în politica de
mografică și sanitară a partidului. L-am 
rugat pe tovarășul conf, univ dr. Vasile 
Ilea, directorul spitalului, să ne faciliteze 
o discuție pe această temă cu cîtiva din
tre specialiștii unității. Astfel, ne-am în- 
tîlnit în jurul mesei rotunde cu :

Prof. dr. NICOLAE ANDRONESClî, 
șeful catedrei de radiologie a I.M.F., 
cont. dr. VASILE ILEA, director și șeful 
secției de recuperare cardio-pulmonară. 
coni. dr. MIRCEA ȘERBAN, șeful secției 
de neurologie, conf. dr. NICOLAE MO
TIOC, șeful secției chirurgie-ortopedie, și 
economist VASILE CORPODEAN. direc
torul adjunct economic al spitalului.

— V-aș informa de la început, tovarăși 
profesori, că am fost prezentă la ultima 
plenară a Consiliului Sanitar Supe
rior unde s-a dezbătut în ce sta
diu ne aflăm cu asistența de re
cuperare medicală a bolnavilor cronici. 
Și concluziile n-au fost favorabile. Re
prezentantul Ministerului Muncii a arătat 
foarte concret, prin statistici, faptul că 
doar un număr mic de oameni care au 
fost pensionati prin invaliditate de boală 
sint redați muncii, societății, unei activi
tăți utile, prin urmare chiar lor înșile. în . 
loc să se treacă ia fapte. Ia o cît mai 
bună organizare a unei sisteme de recu
perare —- dealtfel se pare că științele me
dicale i-au pecetluit locul, drept cel de 
al treilea sistem al asistentei sanitare 
— ni s-a părut curios că se mai poartă 
discuții teoretice, despre ce să înțelegem 
prin recuperare și cum s-o facem. Ce 
răspunde experiența dumneavoastră 1

Dr. Ilea : Născută nu demult ca ur
mare a creșterii morbidității prin boli 
cronice, iar acestea fiind, precum se știe, 
o consecință a vieții moderne — urbani
zare, mari aglomerări umane, poluare, su- 
praalimentație sau alimentație incorectă, 
sedentarism, accidente... — asistenta de 
recuperare este o confruntare a medicinei 
cu propria ei eficientă. Invalidați! sînt 
astfel obiectivul ei numărul unu. a le 
reda capacitatea de muncă, a-i reintegra 
in viata socială (familie, colectivitate 
profesională, civică). In această idee s-a 
cristalizat și sistemul de recuperare me
dicală ca verigă a politicii sanitare în tara 
noastră. La Cluj-Napoca s-a construit 
acest spital clinic cu 500 paturi, dat în fo
losință la 1 aprilie 1978, care pentru noi 
reprezintă un fapt deosebit — am fost si
tuati în prima linie a noii- specialități. 
Pentru a răspunde dezideratului s-au or
ganizat ’ 4 secții — recuperare cardio- 
pulmonară, neuro-motorie, reumatologică, 
chirurglcal-ortopedică. în cardio-pulmonar 
ne ocupăm de bolnavii coronarieni post- 
infarct, de bolnavii valvulari prin cauze 
reumatice, de cei cu bronșite cronice, 
emfizem pulmonar, astm pulmonar, de 
cei cu boli vasculare cronice, artereopa- 
tii. sindroame varicoase..., a căror terapie 
clasică din spitalele curative nu este su
ficientă și unde nu se poate face recupe
rare. în secția neuro-motorie ne ocupăm 
de cei cu sechele neuro-motorii după acci
dente vasculare cerebrale sau de alte 
cauze, cu paralizii, hemiplegii. Secția 
reumatologică — de reumatismele cronice 
degenerative, inflamatorii. în cea de orto
pedie — de recuperările postoperatorii în 
boli congenitale, după traumatisme, dar 
colegii aici de fată se vor referi mai pe 
larg la ceea ce fac.

— La început, atunci Ia 1 aprilie 1978, 
eare era optica despre acest spital ?

Dr. Motioc : E adevărat, nu pentru 
toată lumea lucrurile erau limpezi. S-a 
crezut că se internează suferinzii cronici 
irecuperabili și eram asaltati cu trimite
rea unor asemenea cazuri.

—- Se credea eă e un fel de cămin-spi- 
tal, un fel de azil, nu ?! De pildă în sec
ția dumneavoastră cu ce ați început, to
varășe dr. Motioc ?

Dr. Motioc : Noi de fapt am continuat 
o experiență mai veche și anume recu
perarea neuro-motorie a copiilor școlari, 
de 6—7 ani. Avem aici în județ, in co
muna Juc, o pepinieră de asemenea cazuri, 
o școală ajutătoare cu asemenea copii de- 
ficienți motori, de toate categoriile și ori
ginile. îi internăm. îi recuperăm prin di
verse mijloace chirurgicale și de trata
ment. dar îi ținem cîte 2—3 luni, iar ei 
pierd școala și încă n-am găsit înțelegere 
și receptivitate ca profesorii să vină aici 
să facă lecții cu ei. De aproximativ un an, 
activitatea noastră e mult mai complexă.' 
am început să efectuăm chirurgia funcțio
nală a mîinii și a piciorului, care, într-a- 
devăr, devine funcțională, adică redă 
funcții. Ne-au venit bolnavi cu sechele 
grave, foști mineri, lăcătuși, turnători, 
pensionați gradul II. incapabili să efec
tueze vreo activitate, practic niște in
firmi. și i-am recuperat total

— Cazuri ?
Dr. Motioc : Să luăm două extreme. 

Un copil de 8 ‘ ani. Pop Cristina, din Si- 
meria. Căzuse cu palma pe o sticlă spartă. 
Si-a secționat tendoanele degetelor, de la 

2 la 5. A fost operată undeva de urgentă 
și a rămas cu degetele în podul palmei, 
chircite, cu mîna complet nefunctională. 
Era dreapta. Printr-o intervenție mai 
complicată (a durat 4 ore. cît jumătate 
din timpul unei grefe de inimă) și un tra
tament de recuperare specific, este din 
nou un copil normal. Am revăzut-o de 
curând și face tot ceea ce face un copil de 
vîrsta ei — scrie. mănîncă, șe îmbracă, se 
joacă, folosind mîna accidentată. Alt caz 
este Emil Damian, de 24 de ani. lăcătuș- 
mecanic la „Azomureș".' Suferise cu mai 
mult timp îh urmă — cînd a venit la noi 
era pensionat gradul II — un accident, 
secțiune de nerv radia! la braț. Do peste 
1 an nu _mai putea să-și folosească bra- ■ 
tul. După' un transplant de tendoane pe 
mușchii paralizați, o intervenție de ase
menea laborioasă, cu o tehnică a noastră, 
și cultură fizică medicală adecvată, i-am 
redat brațul. Bolnavul a fost complet re
cuperat. S-a reîncadrat în muncă. în 
aceeași meserie pe care a avut-o înainte.

— Deci, se poate ! Se poate ca un pen
sionar de boală să redevină un om al 
muncii, să fie recuperat și să ajungă ca
pabil să lucreze ?

Dr. Șerban : Se poate, dacă intervenția 
chirurgicală este susținută apoi de cul
tură fizică medicală, de o kinetoterapie 
complexă, altfel,, eforturile noastre sînt în 
zadar. Dacă îl trimiți acasă în ghips și-l 
lași să se descurce singur, asta nu e re
cuperare. Iată însă că ne lovim de o se
rie de greutăți Pe care aș vrea să le 
discutăm, pentru a fi ajutati în surmon- 
tarea lor. E vorba mai înțîi de pregătirea 
cadrelor, atît medii, cît și superioare, a 
noastră, a medicilor. La început a fost un 
efort imens pînă ne-am format cît de cît 
cadrele, am făcut aici cursuri, lecții, de
monstratii. ne-am pregătit surorile, infir
mierele. Ministerul Sănătății si Ministerul 
Educației si învătămîntului ar trebui să 
reglementeze această reală problemă a 
formării cadrelor pentru noua specialitate. 
Apoi, actualul sistem de normare al pro- 
.fesorilor de cultură fizică medicală este 
cu totul inadecvat și ineficient pentru un 
asemenea profil. Norma este stabilită . 
după sala de gimnastică — 2 profesori la 
o sală —, ori, în recuperare, cînd trebuie 
să lucreze cu fiecare în parte nu se poate 
așa ceva. E nevoie de un profesor la cel 
puțin 10 bolnavi, pentru a putea să se 
ocupe eficient de ei. cei puțin de 2 ori 
pe zi. E o muncă grea, de perseverență, 
de tenacitate, cu tehnici diverse, sînt su
ferinzi cu paralizii, cu afecțiuni grave, 
funcțiile se refac greu. în loc să-1 ajute, 
poate să-1 omoare, dacă nu îl tratează in
dividual, diferențiat. Nu e ca într-o sta
țiune balneară, unde îti vin niște oameni 
totuși valizi.

— Cîte săli de gimnastică aveți ?
Ec, Corpodean: Două, și acelea improvi

zate.
— Ministerul Sănătății nu știa destina

ția clinicii ? Cum a aprobat și avizat un 
asemenea proiect ?

Ec. Corpodean: O să vă mai arătăm șî 
alte „minunății" ale proiectului, ale proiec
tantului. Avem o sală cu bazine pentru 
kinetoterapie, foarte frumoasă, fără apă ! 
Să zicem că aceasta e o problemă locală, 
nu avem debit de apă pînă aici pe deal, 
unde a fost amplasat spitalul, și sperăm 
că o să se rezolve anul acesta. Parcă sînt 
bazine pentru înot de performantă, pen
tru sportivi. E vitrată de jur împrejur cu 
geamuri cu un singur rind și cu tîmplărie 
metalică. Cum să aduc în frigul ăsta niște 
oameni foarte grav bolnavi ?! Și apoi, fac 
expoziție de tfupuri chinuite, invalide 1 
Nu s-a prevăzut, culmea, sistemul de în
călzire a apei din bazine, nici sisteme 
simple, ușoare, de coborâre și ieșire a bol
navului din ele. Nu au nici bare de sus
ținere. ee să mai vorbim, făcute fără nici 
o gîndire.

Dr. Ilea : Să nu fim atît de revendica
tivi, să ne reîntoarcem la aspectele me
dicale.

Dr. Androneseu : Dar de ce. Bea. dragă, 
să spunem lucrurilor pe nume, să nu se 
mai greșească de aici încolo. Practic, fiind 
o latură nouă a activității medicale, nu 
există cadrul juridic1 corespunzător.

Ec. Corpodean : E nevoie de un norma- * 
tiv, de un regulament de funcționare adec
vat și o bază materială corespunzătoare.

Dr. Șerban : Recuperare nu se poate 
face fără o înzestrare materială specifică. 
Chiar azi mi-a spus un bolnav ..eu as 
putea să merg singur, dacă as avea o 
cîrjă, sau măcar dacă ar fi niște bare pe 
pereții culoarelor". Tocmai într-un spital 
cu acest specific grupurile sanitare sînt 
situate în capătul culoarelor și. într-ade- 
văr. nu există bare de sprijin. Nu avem 
în saloane suporți pentru poziționarea 
corectă a picioarelor, trepte pentru reedu
carea mersului, cîrje. Nu avem nici mă
car fotolii rulante pentru ca bolnavii să 
fie transportati spre alte servicii și tra
tamente medicale, la fizioterapie, radiolo
gie. balneologie. La 130 de naturi din 
secție, avem 4 fotolii. înțelegeți, acolo 
unde aproape toți bolnavii sînt netrans
portabili. sînt hemiplegiei. Și în condițiile 
in care numărul infirmierelor si al bran
cardierilor este foarte redus, normat ca 
în spitalele curative. Atelierul de proteze 
si orteze ar trebui să fie la noi. în clinică. 
Comanda unui corset pentru un bolnav de 
scolioză, de pildă, durează 1 an. pentru o 

cîrjă cam tot atît, deoarece există un sin
gur atelier în oraș, foarte aglomerat, su
prasolicitat. Și nu o dată, cînd proteza e 
gata, nu corespunde medical. Or. aici ar fi 
sub supravegherea noastră, omul cînd 
pleacă din spital s-o și aibă. Am recu
perat paraplegic!. ei ar putea lucra, dar 
numai cu proteze, ori în cărucioare. Mai 
mult ca alti infirmi, aceștia pot lucra, 
chiar le este foarte indicată, din punct de 
vedere psihic, munca, dar numai în
zestrati cu aceste fotolii rulante sau pro
teze. Și în locuri de muncă potrivite. 
Există în Cluj-Napoca un chirurg care 
operează din fotoliul rulant.

Dr. Androneseu : Dă-mi voie, Șerban, 
să intervin. Apare însă o altă mare pro
blemă — trebuie ateliere si scoli speciale 
de reorientare profesională, a acestor oa
meni. organizate si patronate de către Mi
nisterul Muncii. Conceptul de recuperare 
trebuie lărgit, revizuit, mai bine cristali
zat. văzut mai puțin rigid, unilateral si 
ca fiind nu numai o treabă a medicinei.

Dr. Ilea : Dacă vă amintiți, tovarășul 
ministru adjunct Andronic de la Ministe
rul Muncii a fost dur cu noi. medicii, 
aproape negativist, afirmîn’d că nu facem 
nimic în domeniul recuperării. L-aș invita 
aici, la Cluj-Napoca. în spitalul nostru si

î-aș detalia cazuistic statistica următoare 
— din 3 474 bolnavi internati in 1979. am 
recuperat 2 180. adică un procentaj de 62,8. 
Care pot munci. Unde însă ? Nu toti mai 
pot să exercite meseriile si profesiile pe 
care le-au avut înainte. Recomandările 
noastre pentru schimbarea locului de 
muncă nu valorează două parale în fața 
multor conducător.' de întreprinderi. Nu 
se face același efort de a fi reîncadrați, 
ba unii dau și în scris că n-au locuri de 
muncă pentru acești oameni. Cu un mo
ral prost, unii dintre ei recad în boală, se 
simt inutili. Poate că acei directori de în
treprinderi chiar n-au locuri de muncă 
potrivite pentru acești foști suferinzi, dar 
direcțiile muncii. Ministerul Muncii au 
pus la punct un sistem de reoriențare 
profesională a acestora, de depistare și 
inventariere a locurilor de muncă potri
vite lor în baza unui normativ pe care 
l-am putea elabora noi. specialiștii în re
cuperare ? !

Dr. Șerban : Și pentru că este vorba de 
precizarea conceptului si a sferei de cu
prindere a recuperării medicale mai este 
o problemă de principiu și anume — du
rata de spitalizare. Nu pledez pentru cro- 
nicizarea ei. cum spuneați la început, aici 
nu e cămin-spitaL dar a. limita strict la 
4—6 săptămîni înseamnă iarăși o optică 
îngustă și nerealistă. Dacă o să-mi vină 
acum un control, sînt sigur că o să fiu 
■tras la răspundere de faptul că am bol
navi care stau de 5 luni în secție. Pentru 
mine contează ce am obtinut în acest răs
timp, de unde am pornit cu bolnavul și 
ce progrese a înregistrat. Durata medie de 
spitalizare nu poate fi egală cu cea din 
spitalele curative, de tratament al bolilor 
acute.

— Printre și peste aceste necazuri, în 
ciuda lor cum se spune, statistica prezen
tată de tovarășul dr. Ilea arată că mun
ciți foarte bine aici, la Cluj-Napoca, că 
există entuziasm pentru această disciplină 
aflată la granița atitor altor discipline me
dicale și am aflai că există preocupări re
marcabile privind perfecționarea unor 
metodologii de recuperare. Aveți chiar 
metode și tehnici proprii și rezultate deo
sebite. Să vorbim despre ele, constituind 
nu mai puține contribuții la precizarea 
conceptului de recuperare medicală.

Dr. Androneseu : Nu sînt direct clini
cian. dar cu mijloacele radiologice care 
ne stau Ia îndemînă căutăm elemente care 
să ne spună dacă lucrăm bine sau nu. 

încercăm să vedem mai devreme ce șanse 
sint, ce șanse are bolnavul respectiv. E 
vorba. în special, de o preocupare de vreo 
doi ani în domeniul patologiei osteoar- 
ticulare, în care cercetăm, și am pus la 
punct procedee ale noastre, radiologice, 
prin care imaginile ne arată dacă trata
mentul este bine condus ori nu. Cu den- 
siometru. cu cercetări de radioizotopi ne 
dăm seama cum va evolua bolnavul. în
cercăm să adaptăm radiologia la condițiile 
recuperării.

— Și dumneavoastră, tovarășe dr. Mo
tioc, ați pus Ia punct tehnici chirurgicale 
proprii...

Dr. Motioc : în secția pe care o condue. 
adoptăm o tehnică pe care am imaginat-o 
mai de mult, la deficientii motori de ori
gine cerebrală, pentru rezolvarea defor- 
mațiilor genunchiului. Am obținut rezul
tate foarte bune cu vreo 10—15 cazuri, 
pină acum. în termeni de specialitate se 
numește transpoziționarea tuberozitătii 
anterioare a tibiei. Altfel spus, este vorba 
de o intervenție chirurgicală mai labo
rioasă prin care-redau funcția unui picior 
care nu are rotula unde trebuie. Și toti 
colaboratorii mei sînt preocupati de teh
nici noi, moderne, în specialitate. Iată, dr. 
Vasile Crișan, ajutat și înțeles de specia
liștii în electronică ai întreprinderii „Me
talul roșu", a adaptat un modern aparat 
de tăiat ghips, ferăstrăul oscilant, și acum 
e utilizat în intervențiile chirurgicale or
topedice. avind performante deosebite. Iar 
dr. Livio Mazzolini, tot în colaborare cu o 
întreprindere din orașul nostru, a reali
zat o proteză totală de șold, competitivă 
cu oele mai bune din străinătate. Dacă va 
fi avizată favorabil de către forurile me
dicale și va fi omologată, noi sperăm, în- 
trucît am testat-o și este excelentă, fa
brica este dispusă să deschidă o linie teh
nologică pentru producerea unor aseme
nea proteze.

— Mi se pare extraordinar ceea ce spu
neți și vom reveni pentru a urmări desti
nul acestei realizări. în ciclul nostru de 
articole despre aparatura medicală, mar
cam necesitatea cercetării pentru a rea
liza în tară asemenea proteze care sînt 
atît de scumpe în toată lumea și care se 
aduc foarte greu din impart.

Dr. Ilea : Nu vrem să ne lăudăm, dat 
interesul pentru introducerea unor- me
tode moderne in activitatea de recuperare 
medicală există în toate secțiile. Iată, la 
noi la cardio^pulmdnar, după ce am în
cercat sistemul de respirație yoga si am 
ajuns la concluzia că nu este adecvat, 
am folosit si pus la punct oxigenoterapia 
hiperbarică. am adoptat tehnici care pun , 
accentul pe expirație, invers decît la yoga, 
cu rezultate dintre cele mai bune. De 
asemenea, sîntem singurii în țară, mi se 
pare, care utilizăm acupunctura în recu
perarea cardio-vasculară. în orice caz. 
vrem să definitivăm o concepție nouă, 
modernă, de tratament în recuperare. Sînt, 
în general, foarte multe păreri în dome-, 
niul acesta încă destul de nou. După ex
periența pe care am acumulat-o, noi îm
părtășim ideea recuperării cît mai pre
coce, cu cît începe mai devreme, cu atît 
e mai eficientă.

Dr. Șerban : Și nu numai în infarctul 
miocardic. în accidentele vasculare cere
brale. de pijdă. recuperarea începe, prac
tic. încă din starea de comă. în primul an 
de la producerea lui, mai putem face 
ceva, apoi e prea tîrziu.

Dr. Ilea : în infarct, după 8 săptămîni 
de la debutul bolii trebuie să înceapă 
neapărat recuperarea. Ar trebui ca bolna
vul. din secția medicală unde a fost îngri
jit în starea acută a bdlii, să poată fi 
transferat într-o secție cu profil de recu
perare. Nu cum se întimplă de obicei, mai 
întîi îl pensionează, după ce stă cele 180 
zile reglementare de concediu medical, si 
numai după vreo revizie ori expertiză- 
ajunge la recuperare.

— Ne pare rău eă nu vom putea tran
scrie din cazuistica dv. — am ocupa toate 
paginile revistei — nici măcar pe cele ab
solut senzaționale prin performantele ob
ținute de recuperare integrală a omului, 
precum nici toate realizările privind cer
cetarea în domeniu, tehnicile si metodele 
proprii, dar problema mare a cercetării în 
această nouă verigă a medicinei ni se pare 
demnă de reținut.

Dr. Ilea : Unde însă avem nevoie să 
fim ajutati, lăsati, stimulati. Centrele 
de recuperare ar trebui să fie nuclee de 
cercetare, să avem laboratoare și cadre 
care să orienteze activitatea teoretică si 
•practică pentru asistenta de viitor. Pen
tru a nu se încorseta metodologia recu
perării. Avem nevoie de o tematică, pe 
care sîntem în stare s-o elaborăm, dar 
trebuie ' aprobată si finanțată de către 
Academia de științe medicale. Ministerul 
Sănătății, eventual chiar de către CNST, 
avînd în vedere importanta economică a 
actului de recuperare medicală. La ora 
actuală ne luptărh să avem un plan pro
priu de cercetare. Spitalul fiind clinic, 
deci și bază de învătămînt. toti medicii 
care lucrăm aici sîntem și cadre didactice, 
aparținem de catedre diferite si avem 
acolo planul șl obligațiile de cercetare. 
Opinăm că este timpul, este necesar, viata 
o demonstrează, de a se pune bazele în 
învățămîntul medical superior ale unei ca
tedre de sine stătătoare de recuperare. 
Este o disciplină de graniță. ce-i drept, 
dar obiectul ei s-a conturat deja.

— De acord cu dumneavoastră sl supu
nem propunerea atenției și analizei celor 
două ministere de care depinde luarea 
deciziei — Ministerul Sănătății și Minis
terul Educației și Invățămîntului.
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ISTORIA NOASTRĂ, VIATA NOASTRĂ*
Coborîm cu patru metri pe secundă, spre 

eentrul pămîntului și după 55 de secunde 
ne oprim brusc la 220 metri ! Descindere 
Intr-un fel de palat subteran, luminat 
electric,, în care stăruie o ceață parcă lu
nară : ne aflăm în salina de la Slănic 
Prahova. Din 1971, la Slănic, s-a deschis 
o altă salină, iar aceasta, în care ne 
aflăm noi acum, a trecut în posesia și 
folosința Oficiului Național de Turism : o 
exploatare turistică deci, Și totodată, te
rapeutică. Efectul terapeutic, asupra ast
mului bronșic mai ales, este formidabil. 
Salina este formată din două galerii su
prapuse, separate de un plafon gros de 
30 metri. La nivelul întîf se țin campio
natele naționale, internaționale și mon
diale de micromodele.

— De ce tocmai aici ? îl întreb pe Ion 
Saulea, directorul Stațiunii balneoclima
terice Slănic Prahova.

— Pentru că aici, sub pămînt, nu există 
nici un fel de curent de aer ; sportivii pot 
să-și etaleze calitățile lor, dar și calitățile, 
tehnice ale aparatelor — foarte sensibile. 
Recent au avut loc campionatele euro
pene de micromodele, la care au participat 
sportivi din Cehoslovacia, Polonia, Repu
blica Democrată Germană, Ungaria, 
România.

într-una dintre cele 14 „camere", fie
care lungă de 200 metri și lată de 32, 
este amenajat un mic sanatoriu pentru 
astmatici : 100 de paturi, mese pentru 
diferite jocuri, se practică diferite activi
tăți distractive, dar și lucrative, toate in- 
cluzîndu-se în procedeul general terapeu
tic, funcționează un cabinet medical sub
teran, iar în viitor, aflăm de la directorul 
stațiunii, acest mic sanatoriu subteran se 
va extinde pînă la 1 000 de paturi.

Așadar, vechea salină de la Slănic Pra
hova are întrebuințări multiple, este vi
zitată nu numai de cei care- vin să se 
trateze, ci și de mulți turiști din țară și 
străinătate : anul trecut au coborît aici, 
la 220 metri, peste 150 000, dintre care 
aproape 17 000 de turiști au fost din străi
nătate, din Vest. Anul acesta edilii Slăni- 
cului se așteaptă să primească peste 
200 000 de turiști, din care 25 000 vor fi, 
de asemenea, străini. într-un astfel de loc, 
straniu și tulburător, sculptorul Justin 
Năstase a pornit să materializeze o idee 
la fel de tulburătoare : s-a apucat și a 
reușit să realizeze un complex monu
mental sculptat în masivul de sare ! îl 
privim acum și avem impresia că ne 
aflăm Intr-o catedrală imensă, ascunsă 
parcă sub pămînt, într-un tărîm sacru, în 
care, de pereți, se lovesc ecourile unor 
cintăreți nevăzuți care îi aduc laude lui 
Zalmoxis ! De ce lui Zalmoxis ? Pentru 
că în această „Sală a Genezei", cum a 
numit-o autorul ei, domină și te inundă 
plăcut spiritul strămoșilor noștri geto-daci 
și latini. în doi ani de luptă- cu muntele 
de sare, alteori cu un scepticism aproape 
la fel de dur, în doi ani de trudă, Justin 
Năstase i-a așezat pe soclurile lor bine 
meritate pe Decebalus per ScorllQ și pe 
Traian, socluri ornate cu inspirate baso
reliefuri. Deodată, salina de la Slănic Pra
hova capătă o nouă dimensiune : pe lîngă 
funcțiunile ei de pînă acum, cea turistică 
și cea terapeutică, mai capătă una, cea 
educativă, de mare deschidere.

— Cum fi cînd a început să vă stăpi- 
nească ideea acestui complex monumen
tal I îl întrebăm pe sculptorul Justin Năs
tase, care ne însoțește în documentarea 
noastră pentru acest reportaj.

— Am aflat cîndva că în Polonia, de 
pildă, există o salină care a fost amena
jată și decorată încă de acum un secol 
și jumătate. Ea a constituit și continuă 
să constituie un punct de mare atracție 
turistică, aducînd, de ce să neglijăm și 
acest aspect ?, venituri importante în va
lută națională și valută forte. Am venit 
îndată și am văzut salina de la Slănic : 
m-a cucerit pur și simplu ! Avînd pereții 
drepți, urmare a exploatării sării cu ha- 
veza, ea devine favorabilă execuției unor 
lucrări de artă monumentală. Materialul 
de lucru, sarea, există, iar ca duritate, 
sarea de la Slănic Prahova este destul de 
dură, are o greutate de 2 200 kilograme 
forță pe metru cub. Datorită acestui fapt, 
lucrările executate se conservă în condiții 
bune, în timp. în acest mediu al ei.

Decebal, așezat pe soclu, privește spre 
sala în care, conform unui proiect, va 
trebui să se continue lucrările de înfru
musețare și dotare a salinei cu basorelie
furi care să reprezinte scene din istoria 
poporului român. îh fața lui Decebalus 
per Scorilo, pe un soclu asemănător, stă 
marele imperator, Ulpius Traianus Augus-

Cuget, deci exist

Teorie și metateorie (II)
Dialectica este o metateorie a oricărei 

teorii. Este spațiul în care se constituie 
gîndirea metateoretică în forma ei uni
versală și concretă în același timp. Ea 
comandă ca metateorie conștiința și-i asi
gură libertatea față de conținut, față de 
obiect și avansul față de acesta.

Ce se întîmplă cu gîndirea care nu este 
comandată de dialectică ?

Transferă conținutul teoriei în metateo
rie însă fără să știe. în felul acesta iden
tifică teoria cu natura obiectului și iarăși 
fără să știe acest proces de reducere con
duce la ideea că ar exista principii cu 
valoare absolută. în acest fel principii cu

MONUMENTELE 

DĂINUIRII 

DIN MUNTELE 

DE SARE

tus, cu toate celelalte cognomene ale șale, 
atribuite în urma a tot atîtea bătălii cîști- 
gate : Germanicus, Dacicus, Parthicus ! 
Așa cum stau, față în față, îmi amintesc 
de istoricul Annaeus Florus care ne-a lă
sat peste veacuri și peste multe milenii 
acest celebru dialog : „— Cine sînțeți voi ?, 
se spune că au întrebat geto-dacii ; — Ro
mani, stăpînitorii lumii ' —„Așa va fi, 
dacă ne veți birui", au mai răspuns stră ■ 
moșii acestui pămînt. Și cu toate că ro
manii au cîștigat cea din urmă mare bă
tălie, răspunsul lor trufaș nu s-a împli
nit, pentru că hu au biruit întreaga Da
cie, întregul stat liber și independent pe 
care îl impusese lumii Burebista, „cel din
ții și cel mai mare dintre regii din Tra- 
cia, și stăpînitor al tuturor ținuturilor de 
dincolo și de dincoace de Dunăre..." Dar 
dialogul acesta ne amintește și de alte dia
loguri : „Ce vreți voi ? — Noi, bună 
pace... !“ Cei doi bărbați, ca să revenim 
la complexul monumental al lui Justin 
Năstase, sînt incorporați unui mare cerc 
marcat de steaguri dacice — cu capul de 
lup și trupul de balaur — și steaguri ro
mane — cu pajură, chipul lui Traian și 
însemne de unități militare —, steaguri 
care, făurite din bronz și înfipte în blocuri 
pătrate de sare, aduc a niște soldați 
prinși parcă într-o horă sau într-o sîrbă 
care nu se mai termină ! Figura geome
trică, cercul, des întîlnită la geto-daci, și 
care în gîndirea lor filozofică simboliza 
continuitatea, ca și la noi, poate veșnicia, 
este aici luminată electric, marcînd și mai 
mult ideea veșniciei acestui mare neam ! 
La baza soclului lui Decebal este repro
dus la scară mică vasul de cult pe care 
s-a găsit celebra frază în limba și scrie
rea geto-dacilor : „Decebalus per Scorilo" 
și care ar însemna, în traducerea acade
micianului C. Daicoviciu, „Decebal, fiul 
lui Scorilo". Mă nedumirește reliefarea, 
pe soclul lui Decebal, a unui mic pătrat, 
ca și pătratele în care sînt înfipte steagu
rile, iluminate și acestea, și mă simt ne
voit să întreb : T 

valoare obiectiv-istorică sînt considerate 
ca avînd valoare absolut obiectivă. Dar 
absolutul acesta al principiilor este unul 
închipuit.

Teoriile se pot constitui în mod con
secvent, științific numai în măsura în care 
acționează liber nivelul metateoretic al 
gîndirii asupra raportului dintre nivelul 
teoretic și obiect. Existența nivelului me
tateoretic arată că gîndirea științifică nu 
este pur și simplu supusă unei presiuni 
nemijlocite a obiectului. Dimpotrivă, ea 
provoacă și selectează informațiile obiec
tului în funcție de capacitatea sa de pri
mire. stocare și prelucrare, precum și de 
cea de emitere.

Prin evidențierea unității dintre teoretic 
și metateoretic în procesul cunoașterii, se 
arată originea erorii neopozitivismului 
care susține că știința și filozofia se opun 
în mod absolut, că ele nu au a-și comuni
ca nimic. Gîndirea necritică gîndește și ea 
limbajul în metalimbaj dar nu știe acest 
lucru. Și de aici atîtea paradoxe. Și toc
mai din această cauză ea crede că gîndes-

— Ce anume simbolizează ? mă adre
sez, firește, autorului.

— Lucian Blaga, în „Orizont și stil", e 
de părere că unitatea ornamenticii noastre 
populare este micul pătrat, cunoscut cu si
guranță și de geto-daci. Pe baza acestui 
modul, poporul nostru și-a construit, sti
lizat și geometrizat întreaga artă popu
lară. O dovadă că arta noastră populară, 
moștenită de la strămoși, este superioară ; 
orice motiv are la bază o idee, o idee ma
terializată ; nu este deci o artă care co
piază numai natura înconjurătoare.

Dar, paradoxal poate, elementul fasci
nant al acestui complex monumental, din 
cîte este format el pînă acum, îl constituie 
o floare stilizată de românită, sculptată 
într-un bloc de sare, iluminată electric 
și interrrtitent și care simbolizează bătăile 
unei inimi ! Imaginea cucerește, liniile de 
forță, fie ele și imaginative, toate, ate 
acestui complex monumental de artă, con
verg către acest punct din mijlocul cercu
lui, către această inimă, sîmbure nou. 
Este cu siguranță, și în viziunea autorului, 
sîmburele „marelui foc, care a topit două 
popoare într-unul !“ L-am citat pe Vasile 
I ârvan. în jurul florii de românită stă 
scris : „Pax Romana — Dacia Felix — Da- 
coromania". Și inima pulsează la 220 de 
metri sub pămînt ! în această tulbură
toare catedrală de sare !

Mai sînt și alte elemente demne de a 
fi luate în seamă, cum ar fi, de pildă, 
frescele pictate pe pereții de sare, în stilul 
picturii noastre populare de pe zidurile 
vechilor monumente, din ele desprinzîn- 
du-se însă grupul pictat în stînga lui De
cebal : un bătrîn dac se sprijină într-un 
scut, alături, un tînăr cîntă din fluier, 
poate trista poveste a lui Decebal, aflată 
de la tatăl său, dacul cel liber. Și poate 
în momentul acela s-a născut prima doină 
a neamului românesc 1

— Cum vedeți dv. continuat acest în
ceput ? il întreb pe sculptorul Justin 
Năstase.

— în spatele lui Traian, ca un omagiu, 
ar trebui sculptate basoreliefuri de pe Co
lumnă. în spatele lui Decebal, scene din 
viața și munca, din ocupațiile geto-daci
lor, ale acelor oameni-strămoși din țara 
de miere și lapte. Apoi, trebuie sculptati 
Burebista și alti regi ai Daciei : Deceneu, 
Comosicus, Scorilo, Duras-Diurpaneus. 
Din blocul acesta de sare trebuia să apară 
Burebista. N-a apărut pentru că nu știu 
unde, la București, formele întocmite de 
-organele județene nu capătă o avizare.

Lucrările de dotare sculpturală sau pic
turală din salina de la Slănic Prahova 
trebuie continuate, dar după un proiect 
bine gîndit de specialiști, respectat rigu
ros, un proiect unic, realizat și de alți ar
tiști plastici. S-ar putea iniția aici, ne 
spunea Constantin Meșteru, primarul ora
șului Slănic Prahova, o tabără subterană 
de sculptură, asemănătoare aceleia de la 
Măgura Buzăului, unde artiști plastici ti
neri și-ar putea proba talentul, ar putea- 
lăsa opere durabile, iîn cei doi ani de 
muncă ai sculptorului Justin Năstase, or
ganele orășenești au ajutat, aveam să 
aflăm, realizarea lucrărilor, mobilizînd de 
mai multe ori tinerii la acțiuni • de muncă 
patriotică. Am aflat, de asemenea, că or
ganizațiile pionierești din București, 
Brăila și Brașov au organizat aici pri
mirea unor copii-școlari în rîndul orga
nizației de pionieri, iar ia festivitate au 
participat, firește din îrjtîmplare, și turiști 
străini care au rămas profund impresio
nați. Sînt doar cîteva aspecte, acțiuni cu 
caracter substanțial educativ, dar care 
pot fi amplificate, diversificate. Un 
sculptor amator, Oană Brezeanu, lucrează 
acum la o statuie a lui Mihai Viteazul, că
lare. Vor mai veni probabil și alți 
sculptori. Lucrările lor, am amintit, tre
buie însă subordonate unei gîndiri și 
orientări unitare, trebuie dirijate de mari 
maeștri, așa încît salina de la Slănic 
Prahova să devină, de ce nu ?. o nouă 
minune a lumii. îndrăznim să facem 
această prezicere, pentru că știri recente 
ne spun că salina din Polonia a fost de
semnată ca a 13-a minune a lumii. Dar 
să ne gîndim numai la efectul educativ 
pe care-1 poate juca o astfel de monumen
talitate, la faptul că un pacient stă aici 
cîte patru ore zilnic, timp de 20 de zile 
și că poate învăța multe pagini din istoria 
țării noastre, să ne gîndim la sutele de 
mii de turiști români și străini, la înrîu- 
rirea spirituală pe care le-o poate declanșa 
o astfel de lucrare de artă monumentală 
și încă toate acestea pot să atingă efectul 
unei minuni !

GRIGORE NICOLAE ■

te și oglindește, în același timp, lucrurile 
în nemijlocirea lor, în nemijlocirea esen
ței lor. Ea crede că gîndește nu lucrurile 
așa cum le-a asimilat în propriile sale 
structuri, ci lucrurile așa cum ar fi ele în 
ele însele, fără conștiință șl absolut opuse 
ei- De aici și iluzia eronată : gîndirea lim
bajul este o copie nemijlocită a lucrurilor. 
Mai mult, o copie absolută.

Conștiința, mai general spus, trebuie să 
țină seama de dialectica concept-meta- 
coneept. Metaconoeptul surprinde limitele 
conceptului. Limita conceptului este do
minată numai prin metaconcept și astfel 
devine rațională. Teoria se face întotdea
una prin critica operată de pe pozițiile 
metateoriei. Metateoria și teoria sînt ter
menii unui raport dialectic. A vorbi de
spre concepte echivalează cu a le raporta 
la propriile lor metaconcepte. Dar meta- 

* conceptele sînt o negație a conceptelor, o 
negație în propriul lor înțeles pe care ele, 
prin ele însele, nu-1 pot înțelege.

ION STROIE ■

MEDALIE „BUREBISTA- ?
Nu se cunoaște nici o imagine sigură a 

lui Burebista, rămasă din acele timpuri 
îndepărtate. Ipoteza că pe o faleră găsi
tă la Snagov ar fi reprezentarea acestuia 
ne lasă visători. Imaginea presupusă adu
ce mai curînd cu „Zeița mamă tracică".

Intîmplarea face să avem azi sub ochi 
o medalie „apocrifă" care pune o serie de 
întrebări.

Relativ la originea și filiera piesei no
tăm pe primii : Nuber, Orghidan. Exami- 
nînd critic piesa cu colegul artist plastic 
și numismat Adoc, am ajuns la formularea 

’unor concluzii :
Medalia aprocrifă turnată în argint (30 g) 

cu un diametru de 3 cm, prezintă pe 
avers o figură umană splendid stilizată, 
utilizînd pentru redarea coafurii liniile 
paralele ondulate ușor. în coafură dea
supra capului imaginea stilizată a unui 
vultur heraldic care evocă vag și falera 
de la Surcea.

Ochiul imaginii umane pătrunzător, din- 
tr-o globulă, într-un triunghi. Nas drept 
ușor alungit. Gură severă din două linii 
paralele. Barbă mică hirsută. întregul 
profil spre dreapta, respiră forță, dîrzenie.

„Vulturul — Carpaților — ocrotitor" din 
coafură, conferă maiestate; sugerează 
ideea de conducător atotvăzător și atot
cuprinzător. Stilizarea imaginii umane de 
pe avers, deși inspirată poate din modelul 
grec îndepărtat, ne duce cu gîndul mâi 
curînd la maniera daco-getică de oarecare 
influență celtică tardivă. Nu pare să fie 
o piesă celtică, deoarece Paulsen nu men
ționează printre păsările-simboluri cel
tice pe aversul monedelor vulturul, care 
nu apare decît pe unele coifuri, ca de e- 
xemplu : cel de la Ciumești. Nici piese 
celtice de est cu legenda utilizînd literele 
grecești pe revers din perioada tardivă 
nu se cunosc.

Pe monedele daco-getice, rar desigur, 
mai ales în a doua fază de dezvoltare mo
netară. continuă să mai apară litera grea
că. .

Reversul medaliei noastre prezintă e 
„Hephaistomachie". o „emblemă" a unui 
atelier de prelucrare a metalelor (făură- 
rie), cu doi homunculi- dintre care unul 
ține un baros in mină si al doilea un 
clește,; aceștia stau în fața a două nicova
le. deasupra acestora o săgeată ?

Se știe că în munții Orăștiei în 
centrul regatului lui Burebista. cetățile 
acestuia au fost construite cu meișteri 
greci histrieni. înseși seriile de pietre de 
construcție sint însemnate cu litere gre
cești. A funcționat și un centru de prelu
crare a metalelor acolo 1 Șe pare că da.

Să fie oare posibil ca utilizînd parțial 
exemplul trecutului (moneda dacică unio
nal tribală, cu sau fără influentă greceas
că ori celtică), după construirea primei 
cetăți dacice în piatră ; să fie sărbătorit 
marele unificator al Daciei Mari. Bure
bista, „cel dintîi și cel mai mare dintre 
regii din Tracia", cu o medalie comemo
rativă ? Noi credem că da. Traducerea 
probabilă a legendei cu litere grecești nu 
lasă loc unei alte ipoteze. Nu este oare 
Burebista primul mare constructor al 
Sarmizegetusei?

Descendentii români au păstrat tradiția 
peste veacuri. în Transilvania medievală 
chiar marile orașe românești ca de exem
plu : Satu Mare (NOGOLAHFALU) erau 
denumite de o manieră asemănătoare an
ticei Sarmizegetusa dacică.

Am procedat de curînd la precizarea 
metalurgiei medaliei noastre cu ajuto
rul inginerului Radu Ion, de la In
stitutul de studii al metalelor ne
feroase din București, care ne-a exe
cutat analiza chimică — speetrografică 
și metalografia piesei noastre comparativ 
cu alte monede de argint antice care au 
circulat în Dacia în epoca lui Burebista.

Am stabilit astfel că medalia „Burebis
ta" este o piesă turnată in aliaj de argint 
antic asemănător îndeaproape aliajului 
monetar dacic „Aiud-Cugîr" grupa B. 
Adică : proporția de argint în aliaj este 
de aproximativ 79 la sută ; proporția de 
cupru de aproximativ 20 la sută ; propor
ția de aur de la 0,17—0,34 la sută.

Este argintul monetar antic dacic, așa 
cum a fost el descris de inginerul H. Țin
tea, din Ouj-Napoca, în 1964.

Din punct de vedere artistic, imaginea 
lui „Burebista" este copleșitoare ; ar me
rita un studiu, și nu numai „portretul" 
său, d și „emblema" Sarmizegetusei.

Dr. GABRIEL ILIESCU ■ 
București

Flacăra pagina 12 ANUL XXIX - Nr. 18 (1 299) - 1 Mai 1980



„Adresez minunatului nostru tineret chemarea de a face totul pentru a-și însuși cele mai noi cuceriri ale științei și tehnicii, pentru a-șijnsuși. 
In fabrici și pe ogoare. In toate sectoarele, deprijiderile activității practice, imbinind neabătut și permanent invățămintul cu practica - singura cale 
a formării unor cadre bine pregătite. In stare să-și îndeplinească, in bune condiții, sarcinile ce le revin in producție, in dezvoltarea economică și socială a țării."

NICOLAE CEAUSESCU

Viitorul însuși al patriei
Primăvara anului 1980 a debutat cu evenimente de im

portanță istorică în viața social-politică a patriei, care au 
culminat cu realegerea, în înalta funcție de președinte al 
Republicii Socialiste România, a celui mai iubit fiu al 
națiunii noastre, tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretarul 
general al Partidului Comunist Român.

în continuarea acestor evenimente, peste puțin timp, re
prezentanții tinerei generații — „primăvara .vieții" — se 
vor reuni în Forumul tineretului patriei, pentru a aduce 
un omagiu partidului, secretarului său general, întregii 
societăți în legătură cu minunatele condiții de existență 
materială și spirituală, pentru a dezbate, in mod respon
sabil, căile și modalitățile practice de creștere a contri
buției tineretului la înfăptuirea hotărîrilor celui de-al 
Xll-lea Congres al P.C.R., a Programului partidului de 
făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate și îna
intare a României spre comunism.

Actuala generație tînără a patriei a cunoscut, în mod 
direct, efervescența creatoare a ultimului deceniu și ju
mătate — de cînd în fruntea partidului se află tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — transformările novatoare efectuate 
în sistemul nostru economic și social-politic, menite să 
creeze întregului popor, și în primul rînd tineretului, nu 
numai o viață liberă de Orice exploatare și asuprire, dar 
mai ales condiții corespunzătoare afirmării capacităților 
și aspirațiilor maselor de progres și bunăstare. La baza 
acestor mutații se află atît posibilitățile și cerințele obiec
tive ale noii orînduiri sociale, cît și noua concepție despre 
rolul, răspunderile și atribuțiile tineretului în societate, 
concepție promovată cu consecvență de Partidul Comu
nist Român, de secretarul său general.

Definind tineretul ca o importantă forță socială, viito
rul însuși al națiunii noastre, P.C.R. consideră tînăra ge
nerație nu numai ca un obiect al muncii educative, ci și 
ca subiect activ, participant dinamic, integrat tuturor fac
torilor a căror acțiune urmărește traducerea în viață a 
programului de edificare a societății socialiste multilateral 
dezvoltate și, pe această bază, afirmarea plenară a per
sonalității umane.

Corespunzător acestei concepții, în procesul de dezvol
tare socio-economică a. patriei, de adîncire a democrației 
socialiste, în țâra noastră a fost elaborat și perfecționat 
continuu un ansamblu de măsuri menite să asigure și să 
garanteze efectiv’ exercitarea drepturilor politice ale tine-? 
retului, să creeze condiții optime pentru afirmarea sa ca 
un factor social activ, pentru participarea tinerilor, indi
ferent de naționalitate, a organizațiilor lor revoluționare, 
la activitatea organelor colective de conducere de la toate 
nivelele și în toate structurile fundamentale ale societății : 
organele P.C.R., ale puterii și administrației de stat, con

siliile oamenilor muncii, senatele și consiliile profesorale, 
diferitele ministere și instituții centrale și locale.

Schimbările revoluționare petrecute în structura econo
mică, socială și politică a României in procesul construirii 
noii orînduiri, atenția acordată de întreaga societate for
mării și educării tineretului au determinat și determină 
profunde mutații în aspirațiile și orientările valorice ale 
tinerei generații a patriei, ale căror caracteristici princi
pale sînt date de spiritul de angajare militantă, patriotică, 
de orientarea spre formarea și dezvoltarea unei persona
lități multilaterale, formarea unei concepții despre lume 
și viață călăuzită de ideologia partidului nostru, de ma
terialismul dialectic și istoric, atitudinea de încredere. în 
viitor, lupta pentru pace, democrație și progres.

Din această perspectivă, dimensitmea fundamentală a 
noului statut social al tineretului este dată de funcția sa 
participativă, materializată în contribuția efectivă și res
ponsabilă la actul opțiunii și deciziei sociale, la procesul 
complex de perfecționare a forțelor de producție, la dez
voltarea industriei și agriculturii, științei și culturii, la 
adîncirea democrației socialiste, la ridicarea continuă a 
nivelului de trai material și spiritual al întregii noastre 
națiuni. După cum sublinia tovarășul Nicolae Ceaușescu 
la cel de-al Xll-lea Congres al P.C.R., „urmînd cu entu
ziasm și dăruire politica partidului, tineretul, organizația 
sa revoluționară — Uniunea Tineretului Comunist — au 
fost și sînt prezente pe întregul front al construcției so
cialiste".

în uzine și fabrici, pe ogoare, în instituțiile de învăță- 
mînt, tineretul. Uniunea Tineretului Comunist se mani
festă activ în munca pentru o nouă calitate în toate do
meniile de activitate, pentru îndeplinirea sarcinilor econo
mice, recucerea cheltuielilor materiale, a consumurilor de 
materii prime,, combustibili și energie, legarea tot mai 
strînsă a învățămîntului și cercetării de producție. O ex
presie concretă a participării responsabile a tineretului la 
viața economică o constituie și desfășurarea cu bune re
zultate a întrecerii uteciste „Tineretul — factor activ în 
îndeplinirea cincinalului revoluției tehnico-științifice", 
parte integrantă a întrecerii socialiste, la care participă 
anual peste două milioane de tineri. -De asemenea, de o 
largă audiență in rîndul tineretului se bucură acțiunile 
organizate de U.T.C. în cadrul mișcării de masă „Știință- 
tehnică-producție", zilele, săptămînile și decadele de re
corduri în producție.

în consens eu cerințele dezvoltării economico-sociale a 
țării și'ale educării tinerei generații prin muncă și pen
tru muncă; U.T.C. inițiază și organizează participarea ti
neretului pe șantiere naționale și locale la construirea 
unor importante obiective industriale și agricole, amena-

Cintec tinăr
Cînt pe catargul crescut dinte ® mare iubire — 
Pot întunericul lumii întregi să-l supun.
Prin aerul fraged din mai dau de știre : 
Vreau toată lumina din zi s-» adun.

Nu-ntotdeauna prietenă bună nî-e marea. 
Norii patetici îmi clatină trupul eînd strig t 
De m-aș îndoi, de m-ar prinde uitarea.
Pămîntul g-ar string® io sine de frig.

Tinerețea mea pe eatarg se infășurâ-ntreag^ 
Este nevoie de sîngele meu simțitor.
Iată, sublim se conjugă, se leagă 
Ideea de-a fi eu voința de zbor.

Cînt pe catargul trecut prin vestite solstiții, 
Roditoare furtuni se petrec. Și vă spun ? 
Dacă n-am să fiu eu, veți fi voi fericiții 
Astăzi cînd toată lumina din zi o adun.

ADI CUSIN ■

jarea atelierelor școlare și extinderea spațiilor de școla
rizare, construirea căminelor pentru tineret, a unor clu
buri, baze turistice, sportive și de agrement. între Con
gresele al X-lea și al XI-lea ale U.T.C., pe aceste șan
tiere au lucrat mai mult de 1,8 milioane tineri.

Un domeniu larg de afirmare a tineretului îl reprezintă 
și participarea sa la viața politică și cultural-artistică a 
țării. Această participare este o rezultantă" firească a ex
perienței practice pe care o dobîridește tînărul în cadrul 
activității productive, al formelor de invățămînt și educa
ție, sub impactul climatului politic și cultural al patriei, 
materializîndu-se în consolidarea sentimentelor sale pa
triotice și internaționaliste, în dezvoltarea gîhdirii crea
toare, în spiritul politicii interne și externe a partidului 
și statului nostru, în crearea unei atitudini de exigență și 
răspundere comunistă. Un loc deosebit în această direcție 
îl ocupă participarea tinerei generații la activitatea Fron
tului Democrației și Unității Socialiste, a deputaților din 
rîndul tineretului, in forul legislativ suprem și in consi
liile populare de la toate nivelele.,

(Continuare în pag. 20)

MIHAIL STOICA g
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IN INTIMPINAREA FORUMULUI TINEREȚII

„ROMÂNIA DE MÎINE VA FI AȘA
CUM O VEȚI CREA CU BRAȚUL, 
CU SUFLETUL Șl CU HOTĂRÎREA 
VOASTRĂ" i z X

Orice om este istoria la zi a poporului 
sâu. O lectură, în filigran, a istoriei, cînd 
în durata mică a vieții unui om se lim
pezește învățătura experiențelor din du
rata mare a vieții unui întreg popor, este 
ceea ce ne explică, ne reprezintă mai 
exact și ne îmbărbătează pentru fapta de 
azi șl de mîine prin care alții, cunos- 
cînd-o la rîndul lor, vor retrăi viețile 
noastre, așa Cum noi înșine, iată, facem, 
fiindcă noi sîntem — cum spunea lorga 
— numai expresia actuală a unui popor 
care trăiește aici, la Dunăre și Carpați, 
de două mii de ani. Prin curaj și ■ prin 
înțelepciune ne-am croit drum prin îm
prejurări adverse, și dacă ele, aceste două 
arme-însușiri sînt însemnele heraldice ale 
nobleței actului nostru de supraviețuire 
aici, pe acest pămînt, ca purtători ai unei 
străvechi civilizații, nu e mai puțin ade
vărat că nici curajul și nici înțelepciunea 
n-au fost — nici nu puteau să fie — doar 
ale cîte unei singure vîrste :— prima, în
sușire a tinereții, cealaltă a vîrstelor ma
ture — cu fatala simplificare pe care o ob

servație altfel îndelungă și atentă a vie
ții o exprimă intr-un proverb aproape a- 
celași, dincolo de variantele lui, la foate 
popoarele lumii. Căci dacă vîrstă unui tî- 
năr se întinde pe ecranul mai larg al vîr- 
stei poporului lui, istoria devine, cum spu
neam, o carte de învățătură șl tînărul a- 
daugă curajul inerent vîrstei lui înțelepciu
nea desprinsă din viața rîndurilor de oa
meni ce l-au premers. Adeseori o imagine 
convențională, să zicem, despre un dom
nitor ne poate călăuzi o viață. Căci ni-1 
închipuim, să recunoaștem, așa cum ni l-a 
reprezentat altcineva. Cîți nu-i „știu" și 
nu-1 „^ăd" pe Ștefan cel Mare doar așa 
cum Delavrancea, de exemplu, ni l-a a- 
rătat în „Apus de soare" ? Dar Ștefan cel 
Mare, cînd a preluat sceptrul Moldovei, 
era un tînăr și despre ceea ce va fi avut 
el atunci în gînd, pe cîmpia Direptății, în 
fața norodului adunat, ne putem da sea
ma din ceea ce el avea să și înfăptuiască 
apoi. Ce gîndea el, ca tînăr, despre viitor 
era un gînd ce ține astăzi de trecutul nos
tru înscris într-o pagină nemuritoare de 

istorie. Dar tînărul Băloescu, dar tînărul 
Eminescu nu sînt alte exemple care ne 
încredințează că tinerețea a fost vîrsta 
luptei și sacrificiului pentru împlinirea 
marilor idealuri naționale, pentru izbîn- 
direa ideilor de libertate și dreptate na
țională și socială, pentru înălțarea româ
nilor pe o treaiptă nouă„de cultură și de 
civilizație ?

De bună seamă, rolul social-politic al 
tineretului în realizarea progresului istoric 
reprezintă un aspect fundamental al stra
tegiei de luptă pentru noua societate, so
cialistă, ce se construiește pe pămîntul 
României. Dar că nu este aceasta o pro
blemă nouă în istorie stau mărturie și 
cuvintele tovarășului Nicolae Ceausescu, 
care arăta că „tineretul!, prin dinamismul 
și receptivitatea sa la idealurile de liber
tate și dreptate sociajă, la schimbările în
noitoare. a reprezentat întotdeauna de-a 
lungul istoriei im însemnat factor al pro
gresului societății. Din veac în veac, el 
a preluat și dezvoltat virtuțile și tradiți'le 
înaintate ale poporului ; înfruntînd greu

tăți, dînd nenumărate jertfe, el a jucat 
un rol de seamă în lupta împotriva asu
pritorilor, pentru dezrobirea socială, pen
tru cucerirea și apărarea independenței și 
suveranității naționale". într-adevăr, ti
nereții îi sînt caracteristice disponibilită
țile pentru cauzele nobile, receptivitatea 
pentru idealurile și năzuințele umanitare, 
aspirația către libertate și progres. Tine
rețea, vîrstă a speranțelor și elanurilor, 
este sensibilă, entuziastă și apropiată de 
tot ceea ce marchează noul, pentru întoc
mirea unei lumi mai drepte, mai bune. 
„România de mîine va fi așa cum o veți 
crea cu brațul, cu sufletul și cu hotărîrea 
voastră", se spunea intr-un editorial-ma
nifest care sintetiza elanul revoluționar 
ce cuprinsese masele tineretului muncitor 
după 23 August 1944, și care adresa în
demnul : „Nimeni să nu uite că trebuie 
să fie prezent acolo unde istoria cere". 
Un exemplu strălucit în această privință 
constituie astăzi pentru noi toți viața și 
activitatea prodigioasă desfășurată de se
cretarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, care de la la ani, in-'' 
trat în marea școală a mișcării comuniste, 
s-a găsit întotdeauna pe baricadele prime
lor rînduri ale unor bătălii în cursul că
rora nu o dată moartea era singura mă
sură a luptei iar speranța într-un viitor 
mai bun al omenirii muncitoare — un le- 
gămînt de credință al tinereții comuniste. 
Un reporter al vremii, după ce avusese o 
convorbire ■ la închisoarea din Brașov cu 
tînărul comunist Nicolae Ceaușescu și cu 
unul dintre tovarășii săi de detenție, 
scria : „Ceaușescu e un copil. Dar un copil 
cu o inteligență de o maturitate surprin
zătoare. 'E scund, slab, cu ochi mici și 
vioi, două boabe de piper. Vorbește lim
pede, puțin prea repede, parcă voind să 
spună deodată tot ce știe. Are 19 ani, dar 
a văzut și a pățit ca pentru 90". Faptul 
că întreaga activitate a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu în conducerea Uniunii Tinere
tului Comunist și apoi în conducerea 
partidului s-a împletit mereu cu preocu
pările tinerilor, cu aspirațiile și cu mun
ca lor, a făcut ca în anii de cînd a fost 
investit cu suprema răspundere de a con
duce partidul și statul nostru să se ocupe 
îndeaproape de tînăra generație, să-i în
drume cu consecvență, cu exigentă și cu 
dragoste pașii în viată. Și pretutin
deni, pe întreg cuprinsul țării, în 
marile unități industriale și pe șan
tierele naționale ale muncii patriotice, 
.în fabrici și pe ogoare, în școli și în 
amfiteatrele universitare, tineretul nostru 
revoluționar își face .din muncă și învăță
tură o datorie de onoare. Urmînd, astfel, 
exemplul viu al comuniștilor, continuînd 
glorioasa tradiție făurită de generațiile 
precedente, tinerii de astăzi se află an
gajati cu toate forțele, animați de înalta 
răspundere patriotică ne .care o au, în efor
tul întregului popor de traducere în viață 
a Programului partidului, program în care 
tineretul țării este definit ca ..viitorul în
suși al națiunii noastre socialiste".

Doar astfel tînăra generație poate aspira 
la a face parte — cum tot lorga spunea 
— din „indestructibilul" acestui popor, A 
fi acolo unde istoria lui o cere !

E. DUMITRU ■

în condițiile agravării serioase în ulti
mul timp a situației internaționale, prin 
intensificarea tendințelor forțelor impe
rialiste de reîmpărțire a lumii în sfere de 
influentă si dominație, prin escaladarea 
fără precedent a cursei înarmărilor, ac
țiunile. lupta unită a tuturor forțelor pro
gresiste pentru menținerea si consolidarea 
păcii pe planeta noastră capătă o impor
tanță excepțională. în acest context este 
de o mare însemnătate poziția partidului 
și statului nostru, care consideră că exis
tă în. lume forțe capabile să împiedice de
clanșarea unui nou război. Această con
cluzie optimistă, mobilizatoare a partidu
lui nostru este de o însemnată valoare 
teoretică și practică și pentru mișcarea de 
tineret. Unindu-și forțele proprii pe plan 
național și international, integrîndu-si ac
țiunile în larga mișcare pentru pace a tu
turor popoarelor, tinerii pot si trebuie 
să-și aducă o contribuție sporită la opri
rea agravării climatului international, la 
continuarea procesului destinderii, la în
tărirea securității și promovarea colaboră
rii.

Una din problemele cele mai arzătoare 
în prezent o constituie realizarea dezar
mării, și in primul rînd a dezarmării nu
cleare. Tînăra generație, organizațiile de 
tineret progresiste se manifestă ca un fac
tor activ în determinarea luării de măsuri 
concrete de dezarmare, de dezangajare mi
litară, pentru edificarea unei lumi ferite 
de spectrul armelor Și războaielor. Se im
pune. de asemenea, implicarea cu și mai 
mare fermitate ă tineretului în edificarea 
în Eurooa si în întreaga lume a unu' cli
mat solid de 'destindere, securitate și co
operare. Legat de aceasta, reuniunea care 
va avea loc anul acesta la Madrid poate 
constitui pentru organizatii'e de tineret un 
nou prilej de intensificare a acțiunilor lor 
in favoarea păcii si destinderii.

Pornind de la convingerea" că tînăra ge
nerație este purtătoarea unor valori ce 
asigură mersul ascendent al omenirii spre 
nod etape ale civilizației, spre o lume eli
berată de servitutile trecutului și de incer
titudinile generate de conflictele si marile 
probleme nesolutionate ale epocii actuale. 
România a luat, pe plan internațional, nu
meroase initiative cu privire la tineret. 
Pornindu-se de la aceste initiative s-a a- 
doptat la O.N.U.. în 1973. rezoluția : „Ac
țiuni concrete la nivel national si interna

tional pentru a răspunde nevoilor si aspi
rațiilor tineretului si a promova partici
parea sa la dezvoltarea națională și in- 

- ternatională". Tot România a fost și ini-
țiatoarea dezbaterilor de la O.N.U. din 
anii 1976—1977 privind educarea tinerei 
generatii în spiritul înaltelor idealuri de 
pace, respect reciproc și înțelegere între 
popoare. Reamintim, de asemenea, că tot 
la inițiativa României Organizația Națiu
nilor Unite a prodamat ahul 1985 drept

Un interes vital al tinerei generații

0 LUME MAI DREAPTĂ
Șl MAI BUNĂ PE PLANETA PĂMÎNT!
„An internațional al tineretului". Nume
roase au fost inițiativele și acțiunile româ
nești. în domeniul tineretului. pe plan re
gional sau bilateral.

România *a adus o contribuție însemna
tă la reuniunile internaționale organizate 
în ultimii ani. dintre care menționăm : 
Seminarul european consacrat participării 
tineretului la viata națională si socială 
(București. 1978). Conferința europeană în 
problemele dezarmării (Budapesta, 1978), 
Festivalul mondial a! tineretului și stu
dentilor (Havana. 1978). Seminarul inter
national privind contribuția studentilor la 
lichidarea subdezvoltării (București. 1979).

Fidel principiilor politicii interne și in
ternaționale ale partidului și statului 
nostru, tineretul României socialiste îsi 
pune toată capacitatea sa creatoare în 
slujba muncii pașnice, pentru o puternică 
dezvoltare economică și socială a tării, 
manifestindu-se. totodată ca o prezentă 
activă în mișcarea internațională de ti
neret. Activitatea internațională a tinere
tului român are ca fundament trainic 
obiectivele politicii externe a Partidului 
Comunist Român, ale României, hotărîrile 
Congresului al XII-Iea al partidului. Ti
neretul nostru. Uniunea Tineretului Co- 

mtmist și Uniunea Asociațiilor Studenți
lor Comuniști din România sînt benefi- 
'ciarii unui valoros tezaur de idei si con
cepte ale tovarășului Nicolae Ceaușescu 
privind locul și rolul tineretului în socie
tate, creșterea contribuției tinerei gene
ratii a patriei la realizarea unității și so
lidarității internaționale a tineretului de 
pretutindeni în lupta pentru cauza păcii 
și progresului. în același timp. în activi
tatea lor internațională. U.T.C. și

U.A.S.C.R. iau în considerare problemele 
și preocupările specifice ale tinerei gene
ratii contemporane.

Potrivit concepției românești, o condiție 
a dezvoltării cooperării si înfăptuirii uni
tății de acțiune a tineretului o reprezintă 
respectarea strictă a principiilor democra
tice de reiatii între organizatii : deplina 
egalitate în drepturi, neamestecul în tre
burile interne, dreptul autonom al fiecărei 
organizatii de a-și stabili de sine stătător 
platforma și modalitățile practice de ac
țiune în funcție de condițiile istorice con
crete in care își desfășoară activitatea. în
crederea si stima reciprocă, realizarea de 
largi consultări care să permită luarea 
deciziilor în probleme de interes comun 
prin consens. 'Pe această bază, U.T.C. și 
U.A.S.C.R, întrețin în prezent legături de 
prietenie, colaborare și solidaritate cu cir
ca 500 de organizații de tineret si stu
denti din întreaga lume;

Acțiunile românești pe plan internatio
nal în problemele tineretului s-au bucurat 
de o primire deosebit de favorabilă. A- 
ceasta constituie o mărturie grăitoare a 
justeței concepției unitare a partidului si 
statului nostru, a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu despre tineret ca o uriașă forță 
a lumii contemporane, atît pe plan națio
nal. cît și international, căreia trebuie să 
i se acorde o atenție cu totul specială nu 
numai fiindcă tinerii reprezintă peste 
jumătate din omenire, ci și pentru că de 
felu! cum sînt crescuți si educati va de
pinde în mare măsură viitorul omenirii.

Chgresul al XI-lea al U.T.C. si Confe
rința a XH-a a U.A.S.C.R. vor da din nou 
expresie vocației de pace a tineretului ro
mân. hotărîrii acestuia de a acționa pe 
mai departe pentru sporirea contribuției 
tineretului la^ făurirea pe planeta noastră 
a unei lumi mai bune si mai drepte. în 
spiritul concepției secretarului general al 
partidului, care spunea : „Tînăra genera
ție. profund interesată în asigurarea dez
voltării omenirii pe căile progresului si 
păcii, are datoria să participe cu toată 
energia la lupta pentru statornicirea unor 
raporturi noi între state, de conviețuire si 
conlucrare pașnică, bazate pe egalitate si 
echitate, pentru instaurarea unei noi or
dini economice si politice internaționale. 
Aceasta va asigura tinerei generatii con
dițiile afirmării sale tot mai puternice, 
înfăptuirii aspirațiilor si năzuințelor sale 
de bunăstare și fericire".

ION CODRU ■
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In IntImpinarea forumului tinereții

In Cimpia de Vest, o mărturisire ca o declarație de dragoste:

„LUCREZ IN PETROL!“
„Foraj 3. Foraj 3, te caută Foraj 10... Da, 

Foraj-10, recepție. Cu cine vorbesc ?... 
Tehnicianul de serviciu. Ce s-a întimplat ? 
...S-a rupt garnitura la 1 000 m... îl scol pe 
șeful de secție ! Recepție... Dați imediat 
afară garnitura de unde-i ruptă. Vin la 
sondă pentru instrumentație !“

Dialogul prin radio se încheie rapid, nu 
e timp de vorbă. Mașina o pornește de
grabă în noapte, iar șeful de secție va ter
mina de îmbrăcat pe drum. La fața locu
lui, totul se aranjează, după ce se iau 
măsurile de rigoare. Asemenea incidente 
sînt destul de obișnuite în meserie, fiindcă 
sondorii sînt și ei oameni, pot prevedea 
totul în afară de neprevăzut.

Spre schela de foraj Arad afluează 
mulți tineri, de la simpli muncitori la 
proaspăt absolvenți ai institutelor de spe
cialitate, atrași de posibilitățile de afir
mare pe care le oferă orice nou cîmp pe
trolifer. E drept. încă acum cîtiva ani 
sonde au început să apară în județul Arad 
și zonele limitrofe, dar în prezent întreaga 
operațiune ia un avînt deosebit, odată cu 
înființarea la 1 decembrie 1979 a Trustului 
de foraj-extracție cu sediul la Arad. me
nit să impulsioneze exploatarea hidrocar
burilor în Banat și Crișana.

Ne aflăm la Pecica. vestită de zeci și 
poate sute de ani pentru «plinea de Pe
cica». De .cîteva luni însă, la marginea sa
tului s-a ridicat un campament al petro-, 
liștilor. Pentru inginerii stagiari lea si Ni
colae Bădiță, Mirela și Gabriel Boric, Pe
cica înseamnă rampa de lansare — după 
propria lor expresie — în viață și în pro
fesiune. Este interesant de aflat de ce a- 
cești tineri, actualmente în primul an de 
stagiatură, au ales tocmai Cimpia de 
Vest.

— în Valea Prahovei și in Moldova — 
spun ei — petrolul se extrage de decenii, 
pe dnd.aci totul se află la început, iar 
noi înșine putem arăta mai bine ce sîn- 
tem în stare și aplica mai rapid cele în
vățate pe băncile facultății.

Gabriel Boric, de pildă, este singurul 
inginer de foraj si dintr-o dată, aidoma 
colegilor săi de facultate care au ales și 
ei Pecica. s-a văzut confruntat cu răs
punderi pe care altundeva le-ar fi căpă
tat poate mult mai tîrziu. Tinereții nu-i 

place să aștepte, și apoi, răspunderile spori
te implică și funcții pe măsură, satisfacții pe 
plan moral și material, inclusiv derogările 
pe care legea le admite tocmai pentru a 
se folosi din plin capacitatea profesiona
lă și avîntul tineresc al absolvenților, în 
strînsă legătură cu cerințele presante ale 
producției.

Și tînărul inginer mecanic Aristide Stă- 
nescu , cu soția, operator geolog, și-au ce
rut și obținut recent transferul la Pecica 
din motive profesionale. Firește, nu e 
simplă această afirmare profesională a .ti
nerilor, ea nu pică din cer și nici din 
manipulații contabile. Ei trebuie să dea un 
nou examen, mult mai dificil — de astă 
dată nu în fața profesorilor de la institu
tul din Ploiești, ci în fața vieții —, să facă 
față unor situații complicate, cu prezență 
de spirit, măiestrie tehnică, devotament 
Uneori, nu se doarme nopți lâ rîndul, așa 
cum s-a întîmplat în decembrie anul tre
cut chiar de sărbători. Ca palidă ilustrare 
poate servi și situația descrisă pe scurt la 
începutul articolului.

— Ne revine o misiune cu atît mai in
teresantă — continuă interlocutorii noș
tri — cu cât în regiune lipsește total tra
diția în peirol, noi trebuie să contribuim 
la crearea, la implantarea ei printre tine
rii localnici.

Pînă acum doi ani, cam 80 la sută din 
petroliștii care- munceau în Cimpia de Vest 
o formau prahovenii și oltenii. Ilar aceștia 
se întorc sau se vor întoarce, în majori
tate, la casele lor ; ei trec, petrolul rămî- 
ne, și-1 vor extrage arădenii, bihorenii, 
bănățenii. Se vor înființa în zonă. în anii' 
ce vin. grupuri școlare de petrol și gaze : 
unul s-a și deschis la Sînnicolaul Mare, 
altele vor urma. Nu va fi ușoară făurirea 
unei tradiții, a unei noi optici, deoarece 
munca la petrol nu este lesnicioasă, se 
lucrează „în foc continuu", în aer liber, 
pe ploaie, vînt, arșiță, fără nici un răgaz, 
și în noaptea de Anul- nou, și duminicile, 
365 de zile dih 365. Deși unii tineri, de ce 
n-am spune-o 1, preferă slujbulite mai 
calde, între patru pereți termoizolați. a- 
tracția spre această îndeletnicire bărbă
tească, gratie multiplelor satisfacții mora
le si materiale pe care le oferă, începe să 
se manifeste viguros. Contribuie și nota 

de noutate, fiindcă în aceste așezări ru
rale unde se practică agricultura din tim
puri imemoriale, tînărul care anunță iu
bitei, cu un aer nonșalant : „Lucrez în pe
trol !“ capătă parcă un surplus de presti
giu. în fine, la toate acestea se adaugă 
condițiile materiale tot mai bune create 
tinerilor muncitori, tehnicieni și ingineri.

după cum o vădește șî campamentul de 
la Pecica. Mirela Boric si Ica Bădiță :

— Ne-au fost puse la dispoziție bun- 
galovuri, case prefabricate de tip „Lila" 
complet mobilate. inclusiv televizor 

„Sport", radio „Pacific" și frigider „Arc
tic". Am venit prin repartiție împreună 
cu prietenii și colegii din facultate. Așa
dar, nu ne-am rupt de cercul nostru, ne 
continuăm, într-un sens, viața de studen
ție. înnodînd desigur noi prietenii. Avem 
în permanență apă caldă. încălzire elec

trică, un confort la care nu ne așteptam 
(intr-un sat gare își așteaptă apropiata ca
nalizare !). Cînd la repartizare am ales 
județul Arad credeam că vom trăi în
tr-un cămin, nu două familii într-un 
bungalov. Adevărat, cînd în toamnă 
ne-am prezentat la post, pe locul campa
mentului nu existau decît fundațiile de 
beton șl fiecare a locuit pe unde a putut. 
Dar curînd s-au ridicat vilișoarele și s-a 
înfiripat mica noastră comunitate. Toată 
Pecica ne știe : „Dînșii lucrează în pe
trol..." Muncim, trăim o viață plină, ti
nerească. Seara — lectură, televizor, 
mergem în grup la cinema cu colegii, se 
joacă rummy ia club, Nicolae Bădiță cîntă 
acompaniat de chitară „Lacustra" de Ba- 
covia.

Mirela și Gabriel Boric continuă o 
tradiție de familie. Dumitru, tatăl lui Ga
briel. a fost petrolist o viață întreagă, lu
crează și acum la lanca, lingă Brăila, ca 
șef de șantier. Cînd „copiii" s-au strămu
tat la celălalt capăt al țării, pe bătrîn 
l-au asaltat grijile : cum vor fi stînd, cum 
se vor fi descurcînd ? I-au scris să fie li
niștit, că totul merge admirabil. Dar. el 
vroia să vadă cu ochii săi. căci pentru un 
tată simple scrisori nu sînt de-ajuns. De
unăzi și-a luat un scurt concediu și s-a 
înființat, cu soția, la Pecica. Căsuțele pre
fabricate. băile cu faianță, tapetul semi- 
lavabil, mochetele multicolore, mobila co
chetă l-au mulțumit într-atît încît a ho- 
tărît să transplanteze și pe șantierul „său" 
experiența arădeană. Se vorbește mult 
despre necesitatea de a se crea condiții 
adecvate de muncă și de trai absolvenți
lor. Pecica reprezintă una dih numeroa
sele așezări în care s-a trecut la fapte. 
Firește, esențialul nu constă în bungalo- 
vul „Lila", ci în mîndria de a munci, de 
a-ți împlini astfel tinerețea, de a răspun-' 
de și unei îndatoriri patriotice, știut fiind 
că dezvoltarea țării reclamă tot mai mult 
petrol, tot mai mult combustibil.

— Resimțim, încă, o lipsă de cadre ti
nere în petrol — ne spunea directorul 
Trustului de foraj-extracție Arad, ingi
nerul Ion Antonică. Avem nevoie de son
dori, electricieni, automatiști, șoferi, ingi
neri de extracție, mecanici și mulți alții, 
oameni energici, dîrji, dornici de a se re
aliza pe toate planurile.

în luptă grea cu natura, ei vor smulge 
din adâncuri aurul negru al petrolului, azi 
mai mult ca oricând aur. Pe toți acești ti
neri îi așteaptă sondele din Cimpia da 
Vest.

LIONEL NIȚESCU ■ 
Fotografii : IOAN SZABO g

Curajul de a rămine țăran intre țărani
Deși n-a făcut încă armata, pînă la cel 

23 de ani. Dumitru Badea răspunde, mi- 
litărește. că numele său este Badea V. 
Dumitru. Un băiat mai degrabă scund de 
statură, cu ochi mirati și încercînd a se 
face înțeles în cuvinte puține. L-am întîl- 
nit într-o seară, mal zilele trecute, acasă 
la el. unde i-am trecut pragul împreună 
cu viceprimarul comunei Crevedia Mare 
din Ilfov. Nicolae Lungu. mergînd „la 
sigur" după vorba însoțitorului meu care 
pretindea că știe la orice oră din zi si din 
noapte unde se află fiecare mecanizator, 
acum, cînd au venit zile bune de muncă 
fiindcă soarele a prins putere, iar pămân
tul s-a mai întărit în urma ploilor care 
l-au bătut mai mult de o săptămână. Du
mitru Badea lipsise două zile de acasă. 
Cel mai tînăr mecanizator din Crevedia 
Mare lucrase împreună cu echipa sa în 
cadrul fermei nr. 1, „vegetale", a C.A.P.- 
ului din comună. Apoi Dumitru Badea ce
ruse voie inginerului Alexandru Savu si 
se abătuse cîteva ceasuri pe acasă, să 
vadă în ce stare se mai află ai lui. Adică, 
în primul rînd. cei trei copii, soția, mama. 
Urma ca atunci cînd familia lui avea să 
stingă luminile casei si să se culce. Du
mitru Badea să-și dea jos motoreta 
„Mobra-super", parcată pe prispă, sub 
fereastră, să-i apese pe pedală și să por
nească iarăși spre cîmp. la lucru. Cînd îi 
biruie și pe ei oboseala și somnul, me
canizatorii se retrag în vagonul-dormitor, 
aflat în incinta fermei, adaugă Nicolae 
Lungu. Dumitru Badea aprobă, așa e. 
în tr-adevăr. băiatul nu e vorbăreț. Dar 
întrebîndu-1 cum de nu s-a întîmplat să 
plece și el. ca altii, din sat. cum de n-a 
plecat să muncească la București, de 
exemplu, fiindcă Bucureștiul se află la 
numai vreo treizeci de kilometri. îmi răs
punde cu o limpezime a gîndului care se 
vădește că nu are nici o legătură cu nu
mărul vorbelor în care ea se. exprimă : 
„din două motive", zice Dumitru Badea. 
Primul ar fi si cel mai lesne de bănuit : 
are aici familia, are trei copii — Ștefana, 
de 5, Ionel, de 3 ani și Marius, abia de 
6 luni. Apoi, la Crevedia are casă. Locu
iește în casa mamei lui. casă ridicată în 
urmă cu cinci-șase ani. deci încă ară
toasă și sănătoasă multă vreme. Ca să 
vrea să se aciueze pe la oraș si să ceară 
apartament la bloc dacă s-ar încadra în 
vreo fabrică i s-ar părea că-si încurcă 
viața si-o încurcă și pe-a altora. însă 
cum din cei aproape 1 500 de oameni din 
Crevedia care lucrează în București nil 
s-au stabilit în Capitală decît vreo cîtiva. 
ar urma întrebarea dacă Dumitru Badea 
n-ar fi putut să devină zilnic navetist, 
împreună cu ceilalți. Acest lucru nu s-ar 
fi putut întîmpla întrucît. zice el. scurt, 
nu-i place îmbulzeala de oameni. în zilele 
obișnuite ale anului. îmi povestește, deci 
nu în zile cum sînt cele din urmă, de 
vîrf de campanie, se trezește în fiecare 
dimineață la 5. Pe la 5 și jumătate trece 

rutieristul Nicolae Mărgelatu si-i ia pe 
toți mecanizatorii cu remorca. în drum 
spre cîmp trec pe la intersecția din cen
trul comunei unde se află și Monumentul 
Eroilor. Acolo e si stație de autobuze. în 
ciuda faptului că vreo cîtiva șoferi sînt 
chiar din comună, de exemplu Turturel. 
Fane, Mănoiu, Mandache si toti sînt. ne
îndoielnic. băieți buni, răbdători pînă la 
a-și vedea mașinile încărcate peste orice 
limită admisibilă, se mai întîmpla totuși 
ca vreun nefericit să rămînă pe dinafară, 
amețit de învălmășeală si revenindu-si 
numai la speranța că-1 va culege de pe 
marginea drumului șoferul ultimei curse 
de București, al aceleia ce vine de la 
Hanul lui Pală. Aceste pățanii ale altora 
Dumitru Badea le observă din perspectiva 
nițel filozofică pe care i-o asigură, cum

ziceam, faptul că asistă la ele de dincolo 
de oblonul unei remorci. Evident, nu 
poate să nu constate. în același timp, că 
el are loc în acea remorcă din destul și 
că pe podeaua ei de lemn pînă chiar si 
umbra-i se poate întinde în voie, răs- 
frîntă la primele raze, roșii, ale răsăritului 
de soare. Această libertate, nestînjenire a 
trupului, îi dă și o liniște a sufletului care 
l-a ajutat să se aplece să-și facă, cu con
știinciozitate. munca necurmată, nesfârșită 
parcă, a pământului, munca unei zile, a 
unui anotimp, a unui an. a celor trei ani 
de cînd s-a calificat ca mecanizator prin- 
tr-un curs de două luni și jumătate. 
Ajungem astfel, de fapt, la cel de-al doi
lea motiv pentru care Dumitru Badea, 
născut la Crevedia Mare, a rămas să 
trăiască, să muncească și să-si crească la 
rîndul lui copiii tot la Crevedia Mare. 
Acest al doilea motiv șe datorează foru
rilor de conducere locale. E un lucru știut 

în sat. iar profesorul Elefterescu. care 
i-a fost diriginte pînă in clasa a opta, 
depune mărturie și astăzi. Dumitru Badea 
a lost un elev harnic la învățătură. Apoi 
a trebuit să fie harnic la muncă. îndemnat 
întîi de mamă-sa. Maria, care l-a crescut 
singură, și pe urmă de banii pe care-nce- 
puse să-i cîștige. La 15 ani altii, de 
prin cărți, or fi fost căpitani, cine gtie. dar 
Dumitru Badea era cu siguranță un des
toinic ajutor de drujbist. muncitor fores
tier, și îndeletnicirea lui era să doboare 
cu meșteșug arborii marcati de prin pă
durile din împrejurimi numite Pădurea 
Neagră. Mierla. Bădeni-Zădărici. Țandăra. 
Babele, lingă Clejani. si Gîștesti. Dumitru 
Badea n-a știut in acea vreme că era pur 
și simplu „studiat", „ținut în observație" 
de către conducerea comunei. în primul 
rînd de către viceprimarul Nicolae Lungu. 
care remarcase încîntat stăruința si în
verșunarea în muncă ale tînărului pe cale 
de-a deveni ceea ce experiența comună a 
satului numește, niciodată eronat sau de 

mîntuială, un om de nădejde. Cu toate 
că Dumitru Badea încă n-a rupt cu lumea 
forestierilor din moment ce joacă și-acum 
în echipa de fotbal numită „Foresta" a 
Crevediei Mari, a fost „atras", cum spune 
Nicolae Lungu. să îmbrățișeze meseria de 
muncitor, cu mijloace mecanice, al pă- 
mîntuluj, să nu mai plece din sat. Dar 
iată ce spune despre această „atragere" 
și „lămurire" Nicolae Lungu. om aproape 
de vîrsta pensiei, viceprimar și activist 
de partid de multi ani. țăran pînă la 
moarte, după cum zice, si — zicem noi 
—■ om cu un bun-simț care i-a prilejuit 
o bună observație a vieții si o judecată 
sănătdasă : „De multe categorii or fi ei, 
oamenii, dar știu că si astea două sînt 
adevărate : cei care muncesc îmbolditi de 
alții și cei care n-au nevoie să fie împinși 
la muncă. Băiatul ăsta face parte diri 
ultima categorie. Să ne gîndim : ce ne
voie am fi avut noi să calificăm mecani

zatori niște tineri, la întâmplare, printre 
care si leneși, și pe urmă să facem Ședințe 
și să-i mobilizăm și pe ăștia la muncă 1 
Mai bine. uite, ne-am asigurat întîi că 
băiatul e muncitor de felul lui. că asa e 
inima lui, să nu stea să lîncezească. Si 
dacă el a fost de acord, l-am ajutat să se 
califice ca mecanizator. Avem în el un om 
care nici n-are nevoie să fie supravegheat 
cînd muncește". Cînd vorbește cu foști 
colegi de școală si prieteni din copilărie, 
cu Gheorghe Constantin, zugrav. Dumitru 
Antonescu, lăcătuș, sau Ion Trandafir, de 
exemplu, ajuns strungar. Dumitru Badea 
mai află noutăți doar în ce privește viata 
curentă, de familie, a acestora, si în nici 
un caz nu mai constituie o noutate pentru 
el că banii sînt cam aceiași, dacă muncești 
din plin, fie într-o întreprindere bucu- 
reșteană fie în cadrul secției S.M.A. da 
la Crevedia Mare. Adevărat este însă că, 
de la o vreme, recunoaște el. are în gînd 
mai ales numele altor consăteni, ale unor 
mecanizatori mai bătrîni. oameni cu care 
împarte în părți egale lucrul celor peste 
3 000 de hectare ale Crevediei Mari. Cîtiva 
dintre aceștia sînt Marin Mărgelatu. Con
stantin și Florea Donescu. Nicolae Das- 
călu. „Ei — zice tînărul — au băi. mașini 
mici, case cu faianță". în afara caselor 
cu faianță, la care. îndrăznim să credem, 
l-am determinat pe Dumitru Badea sâ 
rdci nu râvnească fiindcă belalil. cum apar 
astfel de case, sînt pe deasupra și nesă
nătoase, cel mai tînăr mecanizator din 
Crevedia aspiră la un standard de viată 
aproape de acela al civilizației orașului. 
Un automobil va fi. deSigur, mai greu de 
cumpărat pentru că mai sînt de crescut 
și cei trei copii, dar baia si alte înlesniri 
gospodărești de acest fel sînt, fără 
îndoială, realizabile, într-un timp scurt, 
chiar cu posibilitățile bănești de care dis
pune azi (în campanie ia uneori si 3—4 
mii de lei pe lună). Sînt obișnuitele pro
iecte de viitor aie unei familii tinere. Or, 
împlinirea lor poate fi socotită de pe 
acum sigură dacă ne reamintim că satul 
zice că Dumitru Badea e dintre cei ce nu 
pregetă cînd e vorba să se-asteamă la 
muncă și că. mai spun unii prieteni de-ai 
lui. datorită acestei tenacități a fost odată 
în stare, aflîndu-se la pescuit si rupîn- 
du-se undita în care se si prinsese prada, 
să sară îmbrăcat în apa Neajlovului, si să 
arunce de-acolo pe mal un clean cum rar 
s-a mai văzut prin satele vecine, din sus 
sau din jos. de pe firul acestui rîu.

Lăsând acest zâmbet să treacă, vom 
adăuga că vorbind despre. Dumitru Badea 
n-am înțeles că problema, reală, a îmbă- 
trînirii și feminizării forței de muncă în 
agricultură a fost rezolvată prin califi
carea unui mecanizator la Crevedia Mare. 
Am vorbit, pur și simplu, despre un tînăr 
care a vrut să rămînă in satul lui si care, 
rămînînd. a obținut încă de pe-acum. la 
23 de ani, ca un sat întreg să vorbească 
despre el cu simpatie și prețuire. Ceea ce 
nu-i puțin lucru. Și dacă Dumitru Badea 
a ales satul, nu-i mai puțin adevărat că 
si satul, cum arătam, l-a ales pe eL
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SENTIMENTUL TIMPULUI, PUTEREA CREAȚIEI
.. Inginerul DAN PLEȘA era, în 1971, 

f de promoției Putea să rămînă în 
uj-Napoca, unde absolvise Facultatea de 
icanică. Avea toate atu-urile. Era din 
ropiere, era de la Turda, era căsătorit 
cu o colegă de an și de grupă —, era 

speranță a cercetării, era preferatul 
ofesorilor, ca orice student de excepție, 
in Pleșa s-a dus la Bistrița. A ales un 
mbinat de construcții de mașini care 

exista încă decît pe hîrtie. Mulți co
ti au comentat în fel și chip. Roman- 
! Adolescent întîrziat! Frondă! Epatea- 

! Se va rata! Dan Pleșa are acum 32 
ani. Este inginerul șef al primei fa

lei — de utilaje tehnologice — intrate 
funcțiune din marele , combinat. La 

eșd, la Medigidia, la Tașca au sosit și 
acționează -electrofiltre de ciment fa
lcate sub ochii, sub conducerea și în- 
amarea sa. Utilaje ce se produc pen- 
i prima oară la noi. La Cîmpia Turzii, 
Tîrgoviște .au ajuns de curînd mașini 
trefilat sîrmă, tot premiere naționale, 

aduse la Bistrița. Dan Pleșa este 
ctbrand la catedra de mașini-unelte a 
iultățli pe care a urmat-o. Tema tezei 
e: „Tipizarea acționărilor mașinilor de 
;zat.“ în afara și înăuntrul muncii sale 

luptă cu un model matematic care 
•i permită tipizarea acționărilor, atît 
multe și atît de diverse, ale mașini- 

-unelte. Nu s-a rezolvat si studiat încă 
sastă problemă în țara noastră. Dar 
izarea este o cerință de mare actuali- 
e a economiei românești.
„în 1967, VIORICA TRANDAFIR absol- 
:e doar de cîțiva ani facultatea, mai era 
vremea cînd se face ucenicie, cînd se 

ii derulează stagiul. Intra cu pasiune, cu 
ite disponibilitățile sale . intelectuale, 
ictive, de voință, și de ambiție, și de 
lacitate în studiul unei idei ce putea 
rea hazard, ce putea părea la marginea 
rințelor unui tînăr-speranță, unui tînăr 
•e, firește, e dornic să se afirme. O idee 
jerată însă de un mare mentor al chi- 
știlor din domeniul industriei ușoare, 
>f. dr. doc. Alexa Gheorghe, de la Iași, 
pată albă în. chimia organică. Obține- 
i colagenului, a proteinei pure din de- 
irile de piei- rezultate în tăbăcării. Azi 
poate vorbi, cu argumente și cu drept 
aei, despre existența unei adevărate 
>li românești în domeniul colagenului, 
susțin teze de doctorat, se . întreprind 

■cetări fundamentale și aplicative de ră- 
iet și de mare interes atît de către chi- 
știi pielari, cit și de către biologi și 
dici. România deține actualmente peste 
de brevete de invenții și tot atîtea 
)duse pe bază de colagen destinate me- 
inei umane și veterinare, ca și o gamă 
reăgă de cosmetice, invenții ce au cu- 
it numeroase distincții la Saloane in- 
naționale — la Geneva, la Bratislava, 
Ljubljana-.., iar una dintre. licențe a 
t solicitată ’și cumpărată de renumita 
nă de medicamente, Lohmann, din 
?.G. Coautor la cele mai multe dintre 
, Viorica Trandafir a inițiat și apro- 
idează cu colectivul „colagen“ cercetări 
idamentale recunoscute ca prioritate pe 
n mondial, și a stabilit metode origi- 
le de dizolvare totală a acestuia din de- 
trile de piei ele animale. în paralel cu 
e obligații profesionale, cu munca sa 
trnă, cu temele și contractele curente ale 
•oratorului unde lucrează din cadrul 
ititutului de cercetări și proiectări pen- 

industria pielăriei și încălțămintei, 
curești. Dar, în epoca crizei de materii 
me, valorificarea deșeurilor și depo- 
rea proceselor tehnologice din tăbăcă- 
și protecția apelor este o altă cerință 
mare actualitate în economia țării.
.Inginerul JEAN POPOVICI, bănățean 
origine, se află constructor de nave la 
lăți. La institutul de‘cercetări și pro- 
tări. Nu avea 30 de ani cînd numele 
i s-a înscris (dăinuind) în istoria con- 
ucțiilor navale unde avem înaintași de 
urne mondial, cum este profesorul Pa- 
ulea, cel ce a pus, pentru prima oară în 
ie, bazele teoretice ale sustentației- pe 
■nă de aer, și nu prea demult, acum 
de ani. După circa 15 ani, un elev, un 
cipol, probînd valoarea școlii naționale 
construcții navale, Jean Popovici îm- 

nește practic, în țara unde au fost gîn- 
e, tezele profesorului Patraulea. Pre
tează în întregime corpul primei nave 
nânești pe pernă de aer. Cu viteze mari 
consum mic de combustibil. Compara- 
ă și competitivă, în unele date chiar su- 
ioară, cu cele englezești care dețin tra- 
ia și supremația în domeniu. „S-a do- 
lit foarte corect calculată, proiectată de 
ninte stăpînă pe profesie, cu putere de 
ație și invenție", spune șeful său, creie- 
care a condus realizarea primei nave 

nânești pe pernă de aer, ihg. Matei Ki- 
y. O creație mai mult decît necesară și 
uală. Directivele Congresului al Xll-lea 
ivăd, pentru viitorul cincinal, o dezvol- 
e de anvergură a transportului fluvial. 
.NICOLETA BORDUZ, LUCIAN BOR- 
iZ, ANDREI CRIȘAN, BELA KESERIU 
absolvit Facultatea de chimie industri- 
din Timișoara, in 1970. Toți patru sînt 
tot colegi. La Institutul de cercetări și 

•ieetări pentru minereuri și metalurgie 
feroasă din Baia Mare. Dar, în acest 
■eniu de viață, drumul lor a trecut mai 
ii prin ceea ce numim — cu un cuvînt 
producție. Sau marea probă a vieții.

ne, flotații, întreprinderi... Rămînînd în 
jlași timp credincioși unui vis, unui 
al, unui crez — cercetarea științifică, 
îatia. Sînt azi coautori la invenții de mare 
portantă pentru destinele patriei lor. 
Si dintotdeauna acest domeniu a fost un 
iorado, i-a unit pe căutătorii de aur și 

argint și mai recent, mirajul fiind meta
lele și substanțele ce abia s-au descoperit, 
abia și-au ocupat locul în Tabloul lui 
Mendeleev, dar atît de cerute de indus
triile și tehnicile de vîrf —- indiu, telur, 
seleniu, stibiu, cadmiu... —, pasiunea lor 
e manganul. Inginerii Andrei Crișan și 
Lucian Borduz sînt coautori, sînt princi
pali cercetători și experimentatori ai in
venției (premiate la Salonul național de 
invenții, ediția 1979) numită „Procedeu de 
obținere a bioxidului de mangan electro
litic". De fapt, o nouă industrie și o nouă 
materie primă pentru economia națională. 
O tehnologie de concepție proprie pentru 
o investiție de miliarde și cu eficiență de 
cea mai mare însemnătate, reducînd total 
importul de bioxid de mangan electroli
tic, destinat industriei electrotehnice. Eco
nomii valutare de 40 de milioane lei a- 
nual. Ing, Bela Keseriu este șeful de pro
iect al acestei mari instalații, practic, al 
unei fabrici întregi ce și-a făcut apariția 
în cartierul Kerneziu din Baia Mare. Lu
cian și Nicoleta Borduz, ducînd mai de

„Olimpicii" noștri — tineri frumoși, 

inteligenți, care-și iubesc țara 

potrivit virstei lor
Sînt frumoși și inteligenti. Deștept! fără 

ostentație. Au candoarea și puritatea vîrs- 
tei si sînt lipsiti de prejudecăți. Politicoși 
și amabili, chestiune care tine nu numai 
de educație, dar și de înțelegere, de o în
țelepciune dobîndită contracronometru si 
cu mijloace personale. Sînt proaspeți, des
chiși, sinceri. Iubesc adevărul. își iubesc 
părinții. Iubesc matematica, fizica sau 
chimia. Firesc, iubesc, poezia, pantalonii 
blue-jeans și sportul. Sînt aproape per
fecti dacă vă mai spun că vor să știe tot 
ce se întimplă în lume si nu răspund in
diferenți la ce se întimplă în jurul lor.

„Geniile" noastre de 17 ani. Anul trecut, 
într-o dimineață, după ce si-au , luat 
cafeaua cu lapte, și-au sărutat părinții, 
care i-au condus la aeroport si cărora le 
dăduseră lacrimile de emotie-bucurie- 
teamă. și s-au urcat cu 'nonșalantă în 
Boeing pentru olimpiada internațională de 
matematică de la...

„Olimpicii", „savantii noștri de mîine" 
sînt. de fapt, niște copii obisnuiți. Imagi
nea de mai sus nu este falsă sau idilică.

Desigur, mîine pot să se mai schimbe 
într-un fel sau altul. Dar ei astăzi sînt 
așa și faptul se datorează unei copilării 
frumoase, vegheate cu grijă de părinți si 
școală, și durata frumuseții lor. a frumu
seții lor morale, a frumuseții gîndirii și a 
sufletului lor, continuă să depindă de tac
tul și atenția celor dimprejur, de bucuria 
noastră de a ne perpetua frumusețea.

l-am cunoscut in urmă cu doi ani. în 
vară, la Măgurele, în acea formidabilă 
citadelă a inteligenței, unde procentul de 
materie cenușie pe metrul pătrat repre- 
'zintă blazonul micului oraș. Veniseră in 
cantonament pentru „internaționale", după 
ce se terminaseră ..naționalele" si selec
ția. Orășelul fizicienilor ocrotea cu liniș
tea sa pregătirea elevilor veniti de peste 
tot din tară, pentru că, iată, selecția a do
vedit că școala românească de matema
tică. fizică si chimie este la fel de va

parte cercetarea mangan, au obținut, tot 
pentru întîia oară în țară, și tot prin pro
cedee originale, brevetate, carbonatul și 
fosfatul de mangan. Microelemente, bio- 
stimulatori de mare valoare pentru zoo
tehnie și agricultură pe care îi importăm 
pe valută forte din țările Europei de 
vest. Andrei Crișan a cercetat, studiat și 
realizat manganul metalic — pîine a side
rurgiei moderne, pentru obținerea oțelu
rilor înalt aliate, de convertizor, rafinatele 
oțeluri ale celor mai moderne și de anver
gură industrii și creații tehnice ale epocii. 
Este și tema lucrării sale de doctorat. 
Munca lor este, precum vedem, profund 
implicată în realizarea unuia dintre cele 
mai vitale obiective în strategia dezvol
tării noastre — asigurarea de materii 
prime din resurse interne, descoperirea și 
valorificarea de noi materii prime și re
ducerea importurilor.

...Toți acești tineri din secvențele de 
mai sus nu se cunosc între ei și totuși au 
biografii comune. Nu și-au propus, dar 
sînt. firește, prototipul unei categorii de 

loroasă si la București, si la Arad si la 
Buzău, și la Constanta. Ploiești sau aiu
rea. „ieșirea noastră în lume" fiind ur
mărită și în acel an de Ministerul Educa
ției și învățăm întului. de facultățile de 
profil, de școli, cu aceeași atenție și res
ponsabilitate ca în anii precedenti, bene- 
ficiindu-se. firesc, de toate câștigurile de 
informare si documentare înregistrate în 
timp.

Revin cu cîteva dintre părerile si opi
niile notate atunci la Măgurele. Sandu 
Marin, directorului liceului : ..Despre ni
velul de pregătire al elevilor pot spune că 
le dă dreptul să intre la facultate chiar 
acum". Călin Bogdan Enescii. elev. Bu
zău : „Dacă rămîn în echipă îmi îmbo
gățesc experiența internațională, ca să zic 
așa, deoarece anul trecut, la Belgrad, am 
luat premiul trei". Adriana Teodoru. pro
fesoară de fizică la Măgurele : „în ultimii 
zece ani dificultatea concursurilor a cres
cut foarte mult. Rezultatele bune ale ele
vilor reflectă înalta lor pregătire, drumul 
corect pe care se află învătămîntul nostru. 
Anul acesta ajutorul cadrelor universi
tare a fost foarte consistent, ele fiind im
plicate direct și pe mai multe planuri în 
olimpiadă". Andraș Nemethy. elev. Sighi
șoara : „Aici m-am putut pregăti foarte 
bine, lucrînd si pe cursuri universitare 
care se găsesc mai greu, cum sînt cele de 
Siretchi, Miron Nicolescu, Introducerea în 
combinatorică a lui Tomescu". Ștefan Ilie, 
profesor de chimie. Ploiești : „Elevii'de la 
chimie au beneficiat de o pregătire com
plexă desfășurată în timp, atit în scoală, 
cît și în tabere speciale organizate în va
cante. în afară de acest lucru, elevii par
ticipă la activitatea de cercetare a unor 
mari întreprinderi sau institute de cerce
tare. cufn, sînt Combinatul petrochimic 
Brazi si Institutul de cercetări petrochi
mice".

.Ieșirea scolii românești la Olimpiadele 
Școlare internaționale, petrecută în urmă 
cu doisprezece ani, n-a însemnat nici-
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tineri români. Ai celei care servește și duce 
mai departe știința și cercetarea. Cu acu
tul sentiment al timpului în care trăiesc, 
de unde vine și puterea creației. O măr
turisesc singuri, in felurite chipuri, 
esența fiind aceeași. „Poate fi o înclinație 
și un dat personal, creativitatea, spune 
ing. Pleșa, dar nu devine vocație decit 
cînd ai un scop și perspectiva finalității a 
ceea ce cercetezi. Faceți un sondaj. între 
cercetătorii și savanții de orice vîrstă, pri
vind motivațiile pentru care își aleg o 
temă sau alta de studiu și o să vâ con
vingeți. Sigur că da, există ambiția origi
nalității, vrei să fii tu primul care să des
coperi un aspect încă necunoscut al do
meniului tău, dar... dacă nu ai și perspec
tiva utilității a ceea ce faci, de a folosi 
țării și timpului tău, chiar cînd e vorba 

' de cercetare fundamentală, dar nu acesta 
poate fi singurul suport. Nimeni nu mun
cește, nu poate să aibă tenacitate pentru 
a finaliza ceva, fără acest suport etic, mo- 
raL Nici eu nu m-am oprit întîmplător la 
ideea modelului meu matematic." „Așa 
cum nu poți fi ca individ atemporal, așa 
nu poți fi ca cercetător. Ni se creează con
diții aici, acum, să rezolvăm probleme ale 
României de azi, și atunci nu poți fi des
prins de ele. Dealtfel, ni se pun in fată 
probleme științifice și tehnologice de cea 
mai mare actualitate pe plan mondial. 
Atunci, nu poți să nu ai orgolii profesio
nale și să nu găsești puteri de a crea, cu
getă cu gravitate, aproape uitînd că sînt 
de fată, ca într-un monolog. Lucian Bor-» 

• duz. în această conexiune, nici nu avem
eșecuri. De ce să avem • eșecuri ? ! Ne 
putem numi, fără a fi infatuați, niște oa
meni fără eșecuri, niște tineri care am iz
butit, dar nu la modul arivist. Ne-am rea
lizat și ne realizăm tocmai în anumite 
condiții de loc si de timp. Ni se creează 
posibilități materiale și morale. avem 
unde și pentru ce să ne realizăm." „Ști
ința nu poate să fie. nu a fost niciodată 
apolitică. în acest caz cum ar fi cercetă
rile pe care le întreprindem noi azi ? ! în
tr-un Timp în care avem în față un mare 
ideal — să facem saltul către țările dez
voltate ale lumii ? ! Pentru cine, decît 
pentru noi, generațiile tinere de azi ale 
României ? Și cine să-I făptuiască ? Tre
buie să punem umărul exact noi care 
avem forțele proaspete, și care vom ve
dea și vom trăi acest viitor !“, îmi replică 
la sondajul sugerat de inginerul din Bis
trița, — din capitala unui județ rămas în 
urmă, și care face eforturi să ajungă în 
frunte — Viorica Trandafir. Nu sînt gran
dilocvente monologurile lor, sînt spuse, 
ce-i drept, cu patos, dar sînt sincere, 
drepte, adevărate. Și-i apropie și mai 
mult, conturînd biografia unei generații.

GHERGHINA ADAM H

odată un simplu act de prezentă. Nu 
ne-am propus o statistică a acestor ani. 
Si oricum spațiul nu ne-ar îngădui-o. dar 
este azi un fapt de notorietate mondială 
că liceenii noștri se impun în lume, con- 
tinuînd succesele stiintei românești. La 
ultimele două olimpiade de matematică — 
București 1978 si Londra 1979 — pre
miile întîi ale românilor au făcut ocolul 
lumii prin intermediul agențiilor de 
presă.

Cei dinții profesori. Ocolul lumii de mai 
tîrziu începe cu acești oameni minunati, 
primii dascăli, pedagogi înzestrati, dăruiti, 
plini de dragoste fată de copii si meserie 
pasionati, iar toate la un loc se numesc si 
patriotism, de vreme ce el. profesorul, 
acela din cine știe care colt de tară, se 
gindeste la viitorul copilului, la viitorul 
Scolii. Ieșirea noastră în lume se coace cu 
răbdare si tact, cu competentă si suflet, 
altfel cum s-ar explica faptul că nu ne 
uităm niciodată învățătorul, bucuria unui 
succes dincolo de granițele tării plămă- 
dindu-se în timp sub ochii atenti ai fa
miliei. ai scolii, ai societății, succesul de
venind al tuturora, ca rezultat al unei 
strădanii comune.

La a 21-a ediție a Olimpiadei internațio
nale de matematică. Londra 1979. la care 
au participat 23 de țări. în clasamentul pe 
națiuni România s-a clasat pe locul doi, 
loc exceptional, elevul bucurestean Victor 
Nistor fiind distins cu premiul întîi. Tot 
atunci elevii noștri au mai obtinut patru 
premii II și două premii III. Iată ce de
clara revistei noastre la sosirea în tară 
șeful delegației românești, profesorul Ion 
Cuculescu : ..Elevii noștri au orofesori 
foarte buni, aș zice profesori excepționali. 
Sperăm că băieții care au obtinut nremii 
la această olimpiadă să calce cu totii oe 
urmele celor ce. cu ani în urmă, erau 
elevi si obțineau diferite premii la olim
piade internaționale, iar acum sînt profe
sori ori cercetători renumiti".

Ieșirea lor în lume înseamnă cunoaș
terea mai profundă a României in lume. 
A matematicii.„a fizicii si a chimiei ro
mânești. Este o ștafetă continuă a genera
țiilor pe care tara si le creste frumos, cu 
înțelepciune și grijă. Pentru că dincolo de 
superbele izbînzi ale tinereții se află 
superbele cîstiguri ale societății si acestea 
înseamnă si tinerii frumoși inteligenti 
lipsiți de prejudecăți, care-si iubesc tara 
slujind-o potrivit virstei lor. ..olimpicii" 
noștri, „geniile de 17 ani".
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Culoarea curajului rămîne mereu purpurie
Sfîrșit de aprilie, pe 

aeroportul Aurel Vlai- 
cu din Clinceni... între . 
apele cenușii ale ceru
lui și apele verzi ale 
unei pajiști întinse, cu 
iarba vitalizată de ploi 
prelungite, vîntul, cam 
tare, în rafale dezor
donate, scutură aripi
le unui avion de an
trenament, care deco
lează, descrie cu silue
ta sa aparent fragilă 
un cerc larg, cam atît 
de larg cit poate cu-
prinde 
talgică 
virilor 
zboară, 
potriva

în raza ei nos- 
o rotire a pri-

celor ce nu
aterizează îm- 
vîntului și iar

decolează, scurt, cul
când iarba îngălată de 
apă sub vîntul și mai 
puternic stirnit de eli
ce. Și alte .avioane, în 
hangare și între han-
gare. I.A.R.
Zlin, sau
I.S. 28, I.S. 
tar, sclipesc 
litudine

823 sau 
planoare

29 și lan- 
intr-o so- 

provizorie.
‘impusă de condițiile 
meteorologice încă
prea puțin 
zborului. Și 
fi culorile 
mai terne 
exuberante.

favorabile 
oricare, ar 
peisajului, 
sau mai 
culoarea

curajului rămîne me- | 
reu purpurie.

Aici, la Clinceni. pe I 
acest aeroport „bă- | 
trtn“, care a făcut și I 
războiul. își desfășoa- | 
ră activitatea, de a- I 
proape trei decenii în- | 
tregi, unul din princi- | 
palele centre de antre- 
nament ale aviației 
noastre sportive. în ultimii ani, el a de
venit și unul dintre principalele centre în
care tinerii vădind înclinații pentru para
șutism, planorism și zbor cu motor își per
fecționează cunoștințele de specialitate în

cercuri tehnico-aplicative orientate spre 
un tel. cu vădit caracter patriotic:
pregătirea generală a tineretului pen
tru apărarea țârii. Și chiar dacă nu
trim convingerea fermă că între cu

raj și statistică stăruie o incompati
bilitate de principiu, nu credem lipsit 
de interes să se știe că numărul tinerilor 
uteciști cuprinși în astfel de cercuri, cu 
profil aviatic, la nivelul țării întregi, e de 
ordinul miilor. Mii de tineri curajoși pe 
care țara contează, nu ca pe o elită, nu ca 
pe o aristocrație a sporturilor, ci ca pe o 
plămadă de oameni selectată sever, prin 
disciplină și muncă tenace.

Profităm de acalmie și ne adresăm celei 
mai calificate surse de informații din 
acest univers al curajului. Interlocutorul 
nostru, colonelul Dumitru Gherghișan, co
mandantul aeroportului, desprinde din 
cronica zilelor și orelor de instrucție in
tensă cîțiva oameni și cîteva întimplări 
semnificative. Este limpede că taberele de 
antrenament pentru cele trei discipline 
sportive amintite mai sus, organizate 
anual de C.C. al U.T.C., în care numai la 
Clinceni au accesul zeci și zeci de tineri 
uteciști selectați în baza unor criterii ce 
pun în lumină însuși rostul ca atare al 
activităților desfășurate aici, au fost în 
măsură să imprime un conținut nou vieții 
de zi cu zi a aeroportului. Și nu numai 
un conținut nou, ci și un ritm nou, mal 
alert, mai fertil. Fără doar și poate, in
structorii Ion Roșu, Gheorghe Bărbucea- 
nu, Gheorghe Uță sau Ion Trucmel, refe- 
rindu-se. la viitorii parașutiști, planoriști 
și piloți, ar fi tentați, să-i împartă în cate
gorii formale, determinate de înseși sta
diile firești ale pregătirii lor : în formare, 
în antrenament, de performanță, cînd e 
vorba de planoriști și piloți, începători, 
avansați, consacrati, cînd e vorba de para
șutiști. Dar nu ne îndoim nici o clipă că 
oricare dintre ei ar fl de acord să-i admi
tă în categoriile rezervate oamenilor cu 
inimă mare. Cu atît mai mult cu cit avia
ția pretinde calități moral-volitive nu 
neapărat ieșite din comun, ci ferme. Cu 
atît mai mult, cu cît pe cei mai buni din
tre cei mai buni numai fapta îi alege aici.

Și în acest an, o excelentă dotare teh
nică stă la dispoziția tinerilor care au op
tat pentru căile eterate ale cuceririi văz
duhului și înălțimilor lui. E greu să alegi 
cîțiva oameni din peste o sută de oameni 
curajoși, însă nu avem încotro și alegem :

Vasile lacob, Gheorghleș Andrieș și Gilu 
Cîrstea se numără printre cei mai buni 
elevi în disciplina zborului cu motor. 
Pentru ultimul dintre ei. mecanic de mo
toare la Aeroportul internațional Otopeni, 
zborul nu se constituie numai într-o aspi
rație. ci și într-o întregire firească a vie
ții. Printre cei mai buni elevi planoriști se 
clasează liceana Anamaria Sima, studenții 
Eugen Lăzăroiu și Mugurel Ionescu, sau 
Iulian Franguloiu. radist în aviația utilita
ră, sau Fernanda Jurcă, educatoare în 
viața obișnuită, recent inclusă în lotul na
țional de planorism. Liceenii Gheorghlță 
Bătăiosu și Cristian Florescu au optat 
pentru parașutism și pentru ei este cît se 
poate de firesc să atingă'performanțe fer
me prin opțiuni ferme. în timp ce Emilia 
Cosmescu, altă tînără. care consideră 
aeroportul a doua ei casă, depanator 
A.M.C. în timpul ei liber, se pregătește în 
aceste zile să facă saltul de la parașutism 
la zborul cu moțor. Și sperăm că va reuși, 
în sfîrșit, se cuvine să amintim și faptul 
că aici, la Clinceni, și-au desăvîrșit pregă
tirea cîțiva ași ai sporturilor aviatice ro
mânești. asemeni planoristului Sergiu Si
don. sau asemeni campionilor naționali de 
parașutism Valeriea durea. Iile Neagu și 
Florica Uță.

în substratul a tot ceea ce se întreprin
de aici, în clipa starturilor, în minutele 
febrile ale salturilor, sau în orele succe
sive de zbor, adăugîndu-se continuu unui 
palmares prin care se împlinește, curînd, 
accesul la un brevet mult rîvnit, desigur, 
preocuparea permanentă a instructorilor, 
a elevilor rămîne însuși scopul major la 
care ne-am referit : sarcina înaltă a pre
gătirii multilaterale a tineretului pentru 
apărarea patriei. înaltă prin generozitatea 
condițiilor materiale în cadrul’cărora poa
te fi împlinită acum. înaltă prin puterea 
de a împlini aspirații. înaltă prin însuși 
țelul ei generos : acela de a așeza patrio
tismul în matca fierbinte a unui curaj de 
nimic țărmurit.

Nu a fost deosebit de favorabilă pentru 
zbor această zi de sfîrșit de aprilie, în 
care am descins în incinta aeroportului 
Aurel Vlaicu. Cu toate acestea, la Clin
ceni, oricare ar fi culorile peisajului, mai 
terne sau mai exuberante, culoarea cura
jului rămîne mereu purpurie.

MIHAI PELIN H

Călătorie prin fascinanta lume a copilăriei

I
ată-mă întîlnindu-mă 
în aceste rînduri cu un yis 
tocmai din copilăria mea, 
devenit azi foarte aproape 
de împlinire. El se numeș

te Centrul de educație și 
cultură al pionierilor și copiilor din 
București, mai pe scurt. Orașul co
rnilor. Cel care și-a asumat rolul de 
ghid prin această fascinantă lume 
de mîine a copiilor tării este arhi
tectul Gh. Neagu, autor si șef de pro
iect al uriașului ansamblu, amplasat pe 
un teritoriu la îndemînă — Parcul tinere
tului, în vecinătatea Palatului sportului și 
culturii. 64 de hectare, defalcate pe zone și 
obiective componente, vor fi destinate 
prin tematica lor educației, culturii, ști
inței, tehnicii, agrementului și distracției 
tuturor pionierilor și copiilor patriei. Un 
veritabil Disneyland al micilor' români, 
născut din inițiativa conducerii superioa
re de partid și de stat, personal a tovară
șului Nicolae Ceaușescu.

Să ne lăsăm deci. purtați cu toții, ma
turi și copii, prin această lume de basm, în 
care detaliile, prinse azi doar în mache
tă, se vor strămuta. în viitorii ani. în 
„noua localitate" ce se va naște în inima 
Bucureștiului, destinată generației de mîi
ne a țării. în zona centrală va fi fixat și 
Centrul istoriei . românilor. în sălile în 
care se vor prezenta spectacole non-stop, 
vor fi reproduse secvențe din istoria pa
triei, participanții trăind direct aceste mo
mente. în apropierea acestui > pavilion, în 
aer liber, își vor face prezența numeroase 
exponate de artă plastică, sculptură în 
lemn, basoreliefuri cu imagini din trecu
tul glorios al țării. Tot aici, pe două hec
tare își va găsi locul o hartă a României 
în aer liber, denumită sugestiv „România 
pitorească", care va putea fi. vizionată nu
mai din teleferic sau din trenulețul aerian 
ce-i va face înconjurul. Nu le va fi greu 
micilor vizitatori să deslușească reliefuri
le, apele, cît și reședințele de județe, to
tul fiind marcat, cu migală, în această 
Românie în mic. în sudul ansamblului, 
6 ha sînt destinate lumii mărilor și ocea
nelor, ce vor fi străbătute de ambarca
țiuni clasice românești, reconstituite fidel, 
iar pe malul de sud al lacului, 5—6 amfi
teatre în aer liber.

Ajungem, purtați pe alei largi, în Țara 
basmelor românești. Mai întîi, platoul de 
întîlnire al copiilor cu eroii îndrăgiți. 
Ghizi trave'stiți în Feți-Fiumoși și Ilene 
Cosînzene îi vor întovărăși prin meleagu
rile tării basmelor. Primul contact, caste
lul basmelor în care copiii odată intrați 
vor fi puși să reproducă aievea eroii în
drăgiți, costumati fiind ca atare. Totul e 

feerie : castelul, lacul eare-1 înconjoară, 
canalul navigabil cu circuit închis pe care 
merg tractate niște miniambarcatiuni in 
care copiii instalați asistă la jocul pă
pușilor electromecanice care redau po
veștile atît de îndrăgite de ei. Plecarea se 
face de la un debarcader’ — o mică gară 
fluvială.

Nici nu știi încotro să-ți mai îndrepți 
pașii ! Spre stația de teleferic, amplasată 
în vîrf de munte — pentru că va apărea și 
un munte în București, în care iarna nu 
vor lipsi pîrtiile pentru schi și bob ; spre 
lacul „Lumea tăcerii", ce va fi brăzdat 
de minisubmarine, în care instalat comod 
poți urmări exemplare ale florei și fau
nei apelor lumii ; sau spre Centrul inter
național al copilului, sub umbrarul imen
sului pavilion UNICEF ? Zona științei și 
tehnicii românești te copleșește, la rîn- 
du-i : un pavilion al cosmosului, planeta
rium, rachetodrom, pavilionul aviației ro
mânești...

Gîndu-mi zboară la propria-mi copilărie. 
Ia păpușile din cîrpă. legate grosolan cu 

fir de cânepă, la șirele de paie pe care mi 
le imaginam, fără rușine, drept palate și. 
castele fermecate ! Minunată vîrstă în 
care totul era posibil, în care o frunză că
zătoare devenea un semn de pe alt tărim. 
că basmul, în care noi înșine ne găseam 
un loc de erou, își toarce mai departe fi
rul existenței. Cîte legende nu au pătruns 
de pe acele vremuri de aur în sîngele meu : 
cîte povești cu minunății hoți de cai. care 
nu săvîrșeau păcatul decît pe lună plină, 
cîte limbi de foc nu descopeream cu ochii 
minții, răzbind nopțile timpului, dovadă 
că în acel punct era ascunsă o comoară 
blestemată. Galopează prin mine și acum 
spaimele și emoțiile și curajurile lumii. 
Și-mi visasem întotdeauna o lume în Care 
gîndul să devină faptă, în care, eum așa 
de plastic își manifesta dorința un băiețel 
de 5 ani, să găsesc orice vreau.

La această oră constructorii pun la 
punct ultimele amănunte pentru declan
șarea în luna mai a lucrărilor pentru vii
toarea Casă centrală a pionierilor și șoi
milor patriei — inclusă, la rîndu-i, în 

acest ansamblu uriaș. Ceva mai mult de 
un an le va trebui să transpună macheta 
în fapt real : o impozantă clădire în al 
cărei spațiu de aproape 18 000 mp, numai 
sala de spectacole va avea 800 de locuri, 
prevăzută fiind cu toate utilitățile unui 
teatru modern: scenă, depozit de decoruri 
și mobilier, spații pentru regizori, mași- 
niști, cabine pentru actori, scenografi, pe- 
ruchieri. Iar regizorii, scenografii, peru- 
chierii, actorii vor fi ei, copiii. Nu vor lipsi, 
firește, cabirfa de proiecții, marea sală de 
expoziții permanente, precum și spațiile 
de sine stătătoare destinate activităților de 
creație tehnico-științifice. Acestea din 
urmă vor deveni adevărate laboratoar* 
de cercetare în domenii ca : electronică, 
aeromodelism, navomodelism, electrochi
mie, biochimie, energetic. Un observator 
astronomic, o stație de cercetări meteoro
logice, în sfîrșit, un calculator electronic 
se vor constitui ca alte puncte- de atracție 
pe drumul cunoașterii.

GEORGETA BLANARU ■
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Șantierul național al tineretului Viișoara Nord:

SE CONSTRUIEȘTE UN RÎU ÎN TELEORMAN

Sînt aproape 200 la număr. Mal precis, 
192 de tineri elevi și studenți. Au coborî! 
din nou în vastele amfiteatre ale muncii, 
cu bucuria de a fi utili, cu conștiința că 
munca este cel mai complet și mai auto
rizat dascăl. Vor adăuga, deci, și ei, partea 
lor de efort, la efortul tinereții pentru 
cîmpia Teleormanului : lor, tinerilor, le-au 
fost încredințate aproape 25 000 hectare', 
din cele 90 000 ale întregului sistem de 
irigații Viișoara. Sute de kilometri vor fi 
străbătuți, în final, de un păienjeniș de 
țevi și canale, pe care își vor desface, sub 
arșiță, evantaiul de răcoare, acele obiș
nuite, de acum, aripi de ploaie care spo
resc rodnicia pămîntului.

Drumul pînă la această imagine nu este 
nici scurt, nici ușor. începutul lui e legat 
de primele zile ale lui ianuarie ’79, cînd, 
înotînd prin zăpadă și șfichiuirea de vis- 
cpl, vreo cîțiva tineri, îmbrăcați în șube, 
s-au oprit în spatele școlii din comuna 
Plosca. Și cu proiectele în buzunar ar. 
stabilit : aici vor fi baracamentele, din
colo, cantina club, alături căminele de ne- 
familiști, în' prelungirea școlii, birourile. 
Și au bătut, să se știe acest lucru, primii 
țăruși ce desemnau sediul Șantierului na
țional al tineretului Viișoara Nord — 
stabilit în comuna Plosca. „4 au fost în
cepătorii — își amintește tînărul tehnician 
Constantin Atanasie — eu cu 2 tehnicieni 
și inginerul Ghinea. Veneam direct de pe 
un alt șantier al tineretului de la Nedeea 
Măceșu din Dolj. Aveam, deci, școala 

șantierelor. Totuși, în ce mă privește, nu 
credeam că o să rămîn mult prin Tele
orman. De-abia se născuse Doru, băiețe
lul meu — acum are un an și cinci luni 
— iar pe aici bîntuiau vînturile viscolite. 
Dar, ne-au venit în curind în ajutor alți 
tineri, alți șantieriști. Luati cu munca, 
gîndul de ducă s-a tot dus, la rîndu-i. în 
două luni și jumătate baracamentele erau 
gata deja, cu racorduri cu tot, un adevă
rat record". „Recordul ăsta a fost cel mai 
ușor" — tine să facă precizarea inginerul 
Aurelian Ghinea. A depins de noi, aici îi 
secretul. Bătălia am dus-o — și probabil 
că vom mai avea parte de ea — cu ma
terialele care uneori nu ajungeau la timp, 
cu utilajele insuficiente". Sigur, vrea să 
spună inginerul, asta nu înseamnă că în pe
rioada, de un an și ceva care a trecut de 
la pornirea startului ar fi stat cu brațele 
încrucișate întru rezolvarea plîngerilor 
lor. Pină acum, din cei 230 km. conductă 
montată prinsă în plan, au realizat 137 
km ; au fost făcute și amenajările interi
oare din numeroase sectoare, apoi, 3 
SPP-uri deja gata, altele atacate, în sfîr- 
șit, poligonul, din vara anului trecut și-a 
intrat serios în pîine. Au însă nevoie, ca 
de aer, mai ales de acum încolo, de uti
laje de mai mare capacitate : de vreo 5— 
6 dragline de 1,5 mc, de 6—7 autoscre- 
pere de 10 mc, de 2 autogredere, de 4—5 
buldozere mari. După cum se lovesc de 
lipsa tractoarelor — din cele 14 sosite, 
doar 7—8 sînt bune, restul au fost trimise 

pentru acoperirea numărului. Și tînărul 
inginer Iulian Gîdea, venit aici la cere
re, are două „of“-uri : autoagitatoarelo 
insuficiente pentru volumul de beton ce 
trebuie turnat aici și stația „Elba" — 
stație absolut necesară pentru turnarea 
betoanelor de calitate, montată de 
I.U.G.C. București încă din ’78, dar nici 
pînă în prezent pusă în funcțiune.

Despre tinerii elevi și studenți. cei de 
acum și cei de dinaintea lor. nu au a se 
plînge. Cu toții și-au lăsat o amprentă 
de neșters pe cîmpia Teleormanului 
Continuă, dealtfel, o mai veche și revo
luționară tradiție. Sînt la ora aceasta la 
Plosca studenți de la Facultatea de îmbu
nătățiri funciare București și elevi din 
județele Dolj, Ialomița și Teleorman, 
constituiti în brigăzi și echipe prezente 
unde este nevoie de ele : la poligonul 
unde se fac dalele de beton, la lucrările 
cantinei și ale căminelor de nefamiliștl- 
la cele de încărcare și descărcare a mate
rialelor, la săparea si decolmatarea cana
lelor.

Nu au vocația vorbelor mari tinerii 
noștri. Cu palmele asprite de acum, stă- 
pîni peste geometria de beton pe care ei 
o făuresc cu mișcări sigure, intrate în 
reflex, alimentează betonierele și umplu 
dreptunghiurile peste care, într-o zi. va 
foșni răcoroasă apă înviorînd lanurile de 
porumb. Fiecare dintre ei realizează 6—7 
dale pe zi, mai sapă și canale, dar vor și 
simt că pot să facă mai mult. Ce înseam
nă pentru ei toată îndîrjirea aceasta fru
moasă și tînără ?

Cîmpul părea strivit de vremea închisă 
și rece, cerul se pogorîse parcă peste lume 
într-un cenușiu sumbru. Te așteptai, 
dintr-un moment în altul, să înceapă iar. 
dușmănoasă, ploaia. Si totuși, acolo, pe 
dîra canalului, zeci de elevi se înverșu
naseră pe lopeti. „Aștia-s olteni" — ne 
spun într-un glas lancu Geambașu (ce ne 
fusese prezentat drept omul ce răspunde 
de tot ce este șantier al tineretului în ju
deț) și Gheorghe Tudorel, activistul ju
dețean care răspunde de șantier. „Sînt pe 
picior egal cu ialomitenii în întrecere" 
simte nevoia acestei precizări coman
dantul taberei. Gheorghe Nedelcu. „Merge, 
treaba, băieți?" „Merge" — răspunde 
chiar comandantul brigăzii. Ion Mareea, 
lovind cu sete lopata pe care se lipise 
pămîntul umed. „Ne mai ține ploaia pe 
loc, dar și noi stăm cu un ochi pe cer și 
cu altul pe lopată. Cum se oprește, cum 
trecem din nou la atac. Apoi, dacă am 
lansat chemarea la întrecere, musai tre
buie să o și cîștigăm". După care s-a 
scuzat că nu-și poate permite niai mult a 
sta de vorbă și s-a pus din nou a arunca 
pe mal pămîntul ce astupase canalul.

Cu toții s-au oferit să ne stea la dispo

ziție „în ale vorbei" după ieșirea din 
tură. (Cam aceeași figură pățisem și cu cei 
de la poligon.) Cum a avut loc și o astfel 
de întâlnire, spre seară; am reușit să 
umplu un carnețel cu întâmplări din 
scurtul lor popas pe tărîmul muncii. Ei. 
oltenii, aflîhd că aici se vor confecționa 
dale, n-au mai stat pe gînduri si au și 
aruncat provocarea la întrecere. 35. din 
cei 47 de olteni, erau elevi la liceul din 
Malu Mare, ceilalți din Segarcea. Cei din 
Malu mai participaseră, pe un alt șantier, 
la o astfel de treabă. Erau, cum le place 
și acum să spună, meșteri mari în ale 
dalelor față de ceilalți. Cei din Segarcea 
se avîntaseră și ei, de la bun încenut, ho- 
tărîti să învețe din mers cum se face o 
dală. Au învățat, chiar dacă pînă a-și 
ajunge confrații, au realizat și o dală fără 
plasă. Uitaseră să o pună ! Au sărit cu 
toții, ceilalți, au udat cimentul și au re
parat dala ; și apoi, tot ei nu se lăsaseră 
pînă nu-1 învățaseră și pe nea Iliuță, 
asul bucătarilor, cum l-au supranumit 
toți ai taberei pe Ilie Enache, pe lîngă, 
„m-a făcut mama oltean", și cele două 
cîntece ale brigăzii „caravana" și „drum 
bun". lalomițenii, la rîndul lor au reușit 
să treacă hopul acomodării, dar. cînd să 
le demonstreze și ei oltenilor cum se fac 
dalele de calitate într-un timp record, 
aceștia „și-au luat cîmpii", adică s-au 
mutat în cîmp, la canale, adaugă rîzînd. 
Iar ei, teleormănenii, elevi ai liceului 
metalurgic zimnicean. speră ca în ultima 
săptămînă să recupereze, în salt, cît mai 
multe puncte. Au nevoie de ele, ca de 
aer. altfel rămîn ultimii pe lista întrecerii 
de nu se mai pot bucura nici pentru fap
tul că sînt primii în competiția de fotbal. 
Studentii sînt ceva mai sobri. Au. sptm 
ei. un alt prag al înțelegerii. Sigur că 
știau că șantierul își are legile Ini. adică, 
și cînd plouă, si cînd ninge lucrul trebuie 
să meargă înainte. Pentru ei însă, munca 
pe acest șantier al tineretului înseamnă 
acomodarea, cu bună-știintă. nentru vi
itoarea meserie. „.Nu ne plîn^e-n că am 
fost puși să facem dale — tino să ^e facă 
înțeles Lazăr Toar. președintele Asocia
ției studentilor comuniști din amintita 
facultate. Știm prea bine" importanta lor 
pentru canale. Dar. nentru noi. nu-i sufi
cientă munca asta. De aceea, ar trebui să 
ni se ceară ceva în nlus : să gîndim și să 
muncim inginereste." »

Vorbele coincid cu faptele. Elevii și 
studentii munce.sc ! Luna lor de practică 
productivă se măsoară în tone de mate
riale descărcate și încărcate. în mii de 
metri pătrati de ciment care vor alcătui 
mîine albia unui nou rîu în Teleorman. 
Dincolo de valențele educative pe care le 
implică munca, participarea lor la acest 
șantier reprezintă un act de patriotism. 
Pentru că șantierul din Plosca oferă, pre
cum toate celelalte șantiere naționale ale 
tineretului, la acest ceas al întîmninării 
marelui forum al tinereții, exemplul im
plicării active și responsabile. în tot ce se 
petrece frumos și trainic în tară. Genera
ția tînără confirmă astfel formarea ei la 
marea școală a educației comuniste.

G. ȘTEFĂNESCU ■

Artiști tineri, intre etic și estetic
Adeseori, duminicile dimineața, sub 

cupola Ateneului român, au loc con
certe susținute de tineri soliști si cîntă- 
reti. interpretînd. programatic, pagini de 
mare rezonantă din istoria muzicii. în 
fata unui public aglomerat de tineri care 
se inițiază în arta sunetelor. Asemenea 
manifestări gu loc aproape în fiecare oraș 
al tării. Pretutindeni expun, prin saloane 
și prin săli de expoziții, tineri artiști plas
tici, graficieni, pictori, sculptori, ceramiști 
ș.a., într-o extraordinară paletă coloristică 
și stilistică. Pe scenele teatrelor se im
pune în ultima vreme o generație de 
tineri actori, regizori și stenografi, care 
conferă vieții cultural-artistice gravitatea 
evenimentelor vieții de zi cu zi. ridicată, 
prin dramaturgie, la act de implicare po
litică, socială, morală și estetică. în cine
matografie. care urmează să-și dubleze, 
într-o perioadă foarte scurtă, producția de 
filme, se descoperă și se afirmă, de la un 
anotimp la altul, noi tineri artiști, noi 
regizori de film, de valori inegale, e ade
vărat. dar cărora li se acordă extraordi
nara șansă de a se confrunta cu publicul, 
de a-și afirma talentul. Publicațiile si edi
turile sînt pur si simplu asediate de 
tineri cărora li se acoră un larg spațiu 
tipografic pentru a transmite contempo
ranilor lor și generațiilor care vin. me
sajul propriilor gînduri. aspirații si fră- 
mintări. Practic, pretutindeni în tară. în 
sate. în comune. în'comune care devin 
orașe, în orașe, în municipii, în uzine, în 
fabrici, pe șantiere, nenumărate cenacluri 
literare își tin, cu o periodicitate tulbură
toare ședințele de lucru si oronun lite
raturii nume noi. editând adeseori plachete 
de o surprinzătoare prospețime si- farmec 
estetic.

întreaga noastră viață cultural-artisticâ 
este dominată de tineri si de un spirit 
tînăr. revoluționar, specific celor ce se 
dedică artei. Pentru că a fi artist astăzi 
înseamnă a fi revoluționar, a duce o viată 
exemplară, într-o ipostază eroică, dedicată 
idealurilor comuniste, artei care pregă
tește. în felul său specific, cu unelte 
ultrasensibile, un om de tip nou, cu o 
conștiință evoluată despre societate, pro
fund angajat în sensul progresului. Nici

odată ca astăzi, prin extraordinara dez
lănțuire de talente, de forte creatoare si 
de energii care este Festivalul national 
„Cîntarea României", nu s-au ales dintre 
tineri atâția artiști multilaterali, cărora li 
se acordă și creditul si posibilitatea de a 
se afirma în viata spirituală a tării.

pelînd la memoria ultimelor agende 
muzicale, începînd din perioada 
Festivalului „George Enescu" pînă 
astăzi, reținem cîteva nume de ins

trumentiști tineri, cunoscuti deja pe meri
dianele lumii, premiati la diferite concur
suri internaționale prestigioase. Mihaela 
Martin, laureată a concursurilor de la Glas
gow. Bordeaux, Miinchen. Londra, a con
cursurilor Ceaikovski, Wieniawski și Karl 
Flesch, este la ora aceasta unul dintre 
violoniștii cei mai reprezentativi din viata 
noastră muzicală. Ca și Liliana Ciulei 
care a cucerit premiul I la concursul 
Paganini de la Geneva si la concursul 
Sibelius de la Helsinki. Alături de Mi
haela Martin și de Liliana Ciulei se află un 
alt tînăr violonist extraordinar pe qpme 
Paul Florin. încununat deja cu laurii 
concursurilor Jacques Thibault, Paganini, 
Wieniawski. precum și cu premiul Ciprian 
Porumbescu la concursul de interpretare 
de la Suceava. Nume ca Ilinca Dumi
trescu, Ion Ivan Roncea, Dimitrie Rî- 
peanu. Delia Pavlovici, Andrei Roșianu. 
Vinicu Moroianu ș.a., sînt deja intrate în 
circuitul de valori al vieții noastre mu
zicale și unele chiar în circuitul de va
lori al vieții muzicale internaționale. Ceea 
ce demonstrează că schimbul de mîine al 
interpretilor noștrii se anunță la cotele 
cele mai înalte de exigentă. Urmează ca 
instituțiile profesioniste si instituțiile de 
cultură și artă în general să le ofere si 
mai generos posibilitatea de lua con
tact cu marele public.

n acest moment trăim un reviri- 
Iment al cinematografului și teatru

lui. Un reviriment calitativ datorat 
în mare parte tot tinerilor artiști, 

actori, regizori, scenariști, scenografi, ope
ratori. de imagine, regizori de sunet ș.a. 
Filmele din ultima vreme. Mijlocaș la des

chidere, Probă de microfon. Duios Anasta
sia trecea, Ultima noapte de dragoste, 
Blestemul pămintului, blestemul iubirii și 
alte altele care urmează să fie programate 
pe ecrane lansează sau confirmă artiști 
remarcabili din generația tînără, precum 
Tora Vasilescu, Ioana Crăciunescu, Anda 
Onesa, Vladimir Găitan, Rodica Negrea, 
Șerban Ionescu. Alexandru Tatos, Dinu 
Tănase, Mircea Daneliuc.

De puterea de convingere a acestor 
filme, de autenticitatea lor în reconsti
tuirea elementelor de viată sau în transfi
gurarea cinematografică a unor capodo
pere literare ne putem convinge imediat 
deoarece ele continuă să ruleze ne ecrane 
de mai multă vreme, apreciate de public 
și adeseori cu casele de bilete închise. 
Un suflu nou. de adevăr si frumusețe 
anticalofilă străbate cea mai mare parte 
a acestor filme, ridicînd ștacheta inter
pretării realității, a concepției estetice la 
un nivel de la care nu mai are nimeni 
dreptul să abdice.

Teatrele cunosc, de asemenea, o etapă 
de confruntări fertile cu publicul. Numă
rul premierelor de calitate este în creș
tere. numărul reprezentațiilor de larg 
interes este, de asemenea. în creștere, iar 
afirmarea tinerilor artiști în această at
mosferă confirmă strălucita noastră școală 
de teatru și mai ales serioasa noastră 
școală de regie dintre ai cărei elevi îi 
cităm doar pe Alexa Visarion. Dan Micu. 
Nicolae Scarlat, Alexandru Tocilescu, 
Alexandru Colpacci. Iulian Visa. Costin 
Marinescu. Ei au pus în scenă spectacole 
de referință ca O noapte furtunoasă la 
Teatrul Ciulești. Răceala si Jocul vieții și 
al mortii la Teatrul Nottara. Somnoroasa 
aventură si Nevestele vesele din Windsor 
la Teatrul tineretului din Piatra Neamț. 
Spre stele la Teatrul din Oradea. Cui i-e 
teamă de Virginia Woolf ? la Teatrul din 
Pitești. Urmează ca și dramaturgia tînără 
să înregistreze un salt calitativ pentru un 
acord deplin cu viata de toate zilele si 
adevărul dramatic al luptei dintre vechi 
și nou.

Dar ceea ce atrage publicul în teatre cu 
o frecventă impresionantă, astfel îneît se 
joacă numai cu săli pline sau aproape 
pline, este tinerețea spectacolului nostru, 
înregistrăm o permanentă și laborioasă 
activitate experimentală în teatre care 
duce la spectacole interpretate într-o sur- 
prizătoare diversitate de stiluri si în care 

actori ea Florian Pittiș. Ion Caramitru, 
Horatiu Mălăele sau Dana Dogaru îsi 
găsesc întotdeauna locul si tonul potrivit, 
adică ideal.

ste destul să trecem în revistă ulti- 
Emele apariții editoriale ca să ne 

convingem că foarte multe volume 
de poezie, proză, critică și drama

turgie sînt semnate de autori tineri și foar
te tineri. într-un timp relativ scurt s-au a- 
firmat în literatura română poeți ca Adrian 
Popescu, Ion Mircea, Mircea Florin Șan- 
dru. Dan Fruntelată. Ioan și Eugen Evu, 
Petre Romoșan, Grigore Georgiu, Valeriu 
Bîrgău, Ioan Trif Pleșa, reporteri ca Teo
dor Bulza. Cornel Nistorescu. Ovidiu loa- 
nitoaia. prozatori de dimensiunile Iui 
Mircea Săndulescu. Gabriel Gafita sau, 
Gabriela Adameșteanu. Revistele literare 
publică mereu, aproape săotămînal. debu- î 
tanti cu o valoare din ce în ce mai ridi
cată și cu aspirații justificate la un loc în 
literatură. Se manifestă o grilă deosebită 
pentru cei care bat la porțile afirmării, 
semn că literatura și arta noastră, sînt Ș 
tinere și permanent receptive la nou.

rogramul manifestărilor cultural-ar- 
Ptistice zilnice implică permanent pe 

tinerii artiști cărora li se oferă prac
tic, toate condițiile pentru a se afir

ma în viața spirituală a țării, la nivelul exi
gentelor superioare ale etapei actuale a 
edificării societății socialiste multilateral 
dezvoltate în România. Numărul acelora 
care se ocupă de artă, care creează si 
gustă arta, a crescut extraordinar, dovadă 
a democratizării revoluționare a artei 
noastre, a modului în care este privită 
arta, nu ca o preocupare de margine, de 
periferie, ci ca o preocupare care înno
bilează. care înfrumusețează omu’.

Totul în jurul nostru resniră nrin artă, 
încenînd de la îmbrăcăminte, arhite-turâ. 
mobilier si terminînd cu muzica, filmul, 
teatrul, artele plastice nronrin zise. Trăim 
un moment de triumf al eticului si este- 
ticului. Iar tinerii artiști renremnta. fie
care prin modul său de a s° exnrima. 
prin stilul său caracteristic, nrin ideile ne 
care le supune dezbaterii, o victorie a 
spiritului revoluționar în artă.

DAN ALEXANDRU
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IN INTIMPINAREA FORUMULUI TINEREȚII

In acest număr — fotografii de A. Mihailopol din expoziția 
„Chipuri și priveliști" (Sala Dalles, aprilie—mai 1980) — pagi
nile 6, 7, 10, 14, 20, 25.

Viitorel însuși al patriei
(Urmare din pag. 13)

Participarea de masă a tineretului la Festivalul națio
nal „Cîntarea României" și la competiția națională „Da- 
ciada", manifestările cultural-artistice, sportive și " turis
tice întregesc spațiul social de afirmare a tineretului pa
triei, de formare multilaterală a personalității sale.

Fiind o prezență activă in viața economică și social- 
politică a țării, tineretul român nu este străin de marile 
probleme ale lumii contemporane, aducîndu-și contribu
ția, în spiritul politicii externe a partidului și statului 
nostru, la unirea forțelor revoluționare, progresiste și 
democratice ale tinerei generații de pretutindeni în lupta 
împotriva imperialismului, colonialismului și neocolonia- 
lismului, a rasismului și apartheidului, pentru libertate și 
independență națională, pentru dezarmare și, în primul 
rînd, dezarmare nucleară, pentru pace, securitate și 
cooperare în Europa și în Întreaga lume, pentru o nouă or
dine economică mondială.

CREZUL MEU
Text : ADRIAN PĂUNESCU Muzica : MIRCEA VINTILĂ

Tată și tu, frate.
Nu mă mai priviți așa. 
Nu, nu se mai poate. 
Starea asta îndura.
Uneori port plete, 
Nu-s cuminte alteori, 
Timpu-mi pierd cu fete, 
Cu prieteni visători.

Am un foc sub umăr, 
Nu mai stau între copii. 
Sînt bărbatul tînăr, 
Nu alintat domn Goe, 
Iar de va fi nevoie 
Pentru țară pot muri.

Dacă e de faptă
Dați-mi locul cel mai greu, 
Mi-i ființa coaptă. 
Să contați pe brațul meus 
învăț pe-ndelete 
Datoria că exist. 
Chiar dacă port plete 
Și nu sînt un conformist.

Am un foc sub umăr, ...

Țara e altarul, .
Ea e dumnezeul meu
Și nu tipicarul
Ce mă bîrîie mereu.
Noii generații
Dați-i locul potrivit. 
Loc de faptă dați-i, 
De visat și de iubit.

Am un foc sub umăr, ...

Țara îmi dă dreptul 
Să muncesc și să exist. 
Focuri ard în pieptul 
Meu de tînăr comunist. 
Eu prin asta însă 
Conformism nu înțeleg, 
Ci-ndrăzneala strînsă 
Intr-un om curat și-ntreg.

Am un foc sub umăr,

■ - . , .

Cluj-Napoca

Primăvara creației, 
primăvara izbînzilor 
consacrate

Simbolurile vocației industriale s-au in
stalat cu fermitate în heraldica nouă a mu
nicipiului Cluj-Napoca și rămîne un ade
văr asupra căruia* nu vom medita nici
odată îndeajuns puterea acestui mare oraș, 
pe alocuri medieval, pe alocuri pitoresc 
In înțelesul revolut si nu tocmai fast al 
cuvîntului, pe alocuri distrat si cu privirile 
Întoarse spre sinea sa îngîndurată. ca toate

marile orașe universitare, de a se rupe de 
un destin consacrat prin cîteva veacuri 
lungi de stagnare și de a opta pentru o 
matcă nouă a vieții, mai fertilă, mai labo
rioasă. Pînă și primăvara pe care o tra
versează acum municipiul Cluj-Napoca, 
din acest punct de vedere, se dovedește a 
fi o primăvară a unei noi consacrări, o 
primăvară a creației puse în slujba pro
gresului multilateral, o primăvară a unor 
izbînzi repurtate nu numai ia. lupta cu 
timpul, ci și în lupta cu stavilele pe care 
orice istorie le proiectează pe drumul care 
ne conduce spre viitor. Cu praguri care 
trebuie spulberate, cu praguri care ne 
înaltă pașii, necesar și firesc.

Și în acest ajun de sărbătoare a muncii, 
Cluj-Napoca se înfățișează gîndului și 
privirilor ca o vatră a muncii. Recenta dis
tincție care îi consacră acest statut de 
mîndrle și demnitate. Ordinul Muncii cla
sa I pentru locul întîi în întrecerea socia
listă pe anul 1979, acordată județului pe 
teritoriul căruia municipiul pulsează și ca 
inimă, și ca far călăuzitor, readuce în ac
tualitate un lanț de succese în temeliile 
cărora regăsim un efort concentrat și o in
teligentă orchestrare a puterilor productive 
ale județului. într-adevăr. este semnifica
tiv faptul că în anul pentru care s-a acor
dat amintita distincție producția netă, 
producția marfă și producția globală au în
registrat depășiri de 3,5. 3,3 și, respectiv, 
3,1 la sută. în condițiile economisirii a 
5 500 tone metal, 30,2 milioane kWh și 
51 5W tone combustibil convențional. De 
asemenea, este semnificativ faptul că. în 
același răstimp, au fost puse în funcțiune 
aici 50 noi capacități de producție, dintre 
care 18 înainte de termenul planificat și. 

totodată, au fost date în folosința oameni
lor muncii, beneficiarii de drept si de fapt 
ai tuturor investițiilor menite să ridice ni
velul nostru de trai, 8 494 apartamente noi. 
dintre care o treime, și ele. înainte de ter
men. însă abia analiza concretă a eșafoda
jului trainic al acestor fapte semnificative 
va fi în măsură să ne releve dimensiunile 
chibzuite stringent ale cadrului de muncă 
de pe aceste meleaguri, valoarea inițiati
velor menite să imprime fiecărui gest pro
ductiv o fertilitate .sporită, o eficiență sub
stanțial ameliorată. Fiind vorba, desigur, 
despre un cadru de muncă statornicit nu 
numai în beneficiul prezentului, ci și în 
beneficiul viitorului. Mai cu seamă in 
beneficiul viitorului.

înaintea județului și a municipiului Cluj- 
Napoca. cincinalul 1981—1985 ridică o sumă 
de sarcini care captează interesul nu 
numai prin dimensiuni, nu numai din 
punct de vedere cantitativ, ci și din punct 
de vedere calitativ, adică prin prisma 
cotelor noi la care va accede aici organi
zarea ca atare a muncii, folosirea intensivă 
a tuturor resurselor capabile să imprime 
un plus de amploare demersurilor pro
ductive și constructive. Se preconizează, 
printre altele, sporirea producției globale 
pe cap de locuitor la 84 281 lei, dintre care 
62 776, deci o pondere evident covârșitoare, 
se vor realiza în industrie. Se preconizează 
ca ritmul mediu anual al Creșterii produc
ției industriale să atingă 11,3 la sută, rit
muri net superioare acestei cifre urmînd să 
înregistreze electronica, electrotehnica și 
mecanica fină, cu alte cuvinte tocmai acele 
ramuri industriale capabile să-și asume 
rolul de locomotive ale progresului tehnic. 
Aproximativ 90 de procente din sporul to
tal al producției se vă realiza prin creș
terea corespunzătoare a productivității 
muncii, dar nu este mai puțin adevărat 
că investitii în valoare de 29 miliarde lei, 
prin a căror punere în operă se vor ctitori 
15 noi obiective industriale. îsi vor reven
dica ponderea lor cuvenită în bilanțul 
general al succeselor viitoare. Cu atît mai 
mult cu cît la Cluj-Napoca, prin tradiție, 
investițiile sînt realizate în termenul 
stabilit.

Și cîteva premise ale încrederii în pu
terea de a fi pozitiv al bilanțului la care 
ne referim, nu încape nici o îndoială aici. 

ne stau la îndemînă încă de acum. De mai 
multă vreme s-au constituit în toate în
treprinderile Județului colective de specia
liști și oameni ai muncii cu răspunderi 
ferme în bunul mers al producției, spriji
nite eficient de specialiști din unitățile 
de cercetare si învătămînt superior, des
tinate să analizeze cu discernămînt toate 
liniile de fabricație și tehnologiile exis
tente, să propună si să întreprindă efectiv 
modernizarea utilajelor din dotare si com
pletarea lor. cu precădere prin autodotare. 
cu mașini și dispozitive de înalt randa
ment. Deosebit de fructuoasă, din punctul 
de vedere al sporirii gradului de încărcare 
a utilajelor la scara întregului județ, s-a 
dovedit a fi si ideea instituirii unui co
mandament de colaborare, prin ale cărui 
întruniri periodice se evaluează cu preci
zie atît deficitele rit si disponibilitățile de 
capacitate ale fiecărei întreprinderi, pe ti
puri de mașini-unelte.' rezultatul acestor 
evaluări concretizîndu-se în convenții de 
colaborare care însumează lunar circa 
40 000—50 000 ore/mașină. adică tot atîtea 
ore recuperate pe seama unui timp pînă 
nu demult irosit. în sfîrșit. nu mai puțin 
eficiente s-au dovedit a fi, la Cluj-Napoca. 
sistemele de urmărire zilnică a realizărilor 
producției fizice și a producției destinate 
exportului, precum și sistemele de urmă
rire pe decade a producției marfă si globa
le, ca și a realizării în termen a investi
țiilor. Și dincolo de distincția amintită la 
început, dincolo de distincțiile acordate 
nu numai județului, cît și ritorva dintre 
întreprinderile și instituțiile sale de vîrf. 
iată un suoceș elocvent pentru întregul an
grenaj de relații statornicite aici în sfera 
producției materiale : întreprinderea Me
talul Roșu a îndeplinit recent planul cinci
nal în curs la producția globală industria
lă, realizînd un ritm anual de creștere de 
13 la sută, ridicînd la 183,7 la sută, față de 
anul 1975, productivitatea muncii oameni
lor ei ; producția suplimentară pe care o 
va raporta întreprinderea la sfîrsitul aces
tui an, în consecință, se va cifra la peste 
540 milioane lei. Este un eveniment care 
nu numai că justifică o distincție, ci. mai 
mult, confirmă județului dreptul, o dată în 
plus, de a o arbora în heraldica lui.

PETRE MANOLACHE H
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ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

O simplă poveste
Pe strada Culmei, intr-unui din cele 

trei blocuri turn ale cartierului „Tracto
rul" din Miercurea Ciuc, trăiește familia 
Bartos. Stăpînul casei. Păli Bartos, e de 
naționalitate maghiară, iar stăpîna casei. 
Ștefănica, se numea, ca fată. Hanganu. e 
moldoveancă din *Valea Ursului, un sat de 
pe lingă Roman. Poldi s-a născut la Nico- 
rești, pe valea Ghimeșului. Amîndoi s-au 
întîlnit la Miercurea Ciuc. el fiind con
structor, iar ea — muncitoare la „Confec
ția".

I-am cunoscut la ei acasă intr-o după 
amiază.

Probabil că sosisem ceva mai devreme 
decît mă anunțasem, pentru că mi-a des
chis Păvăluș, băiatul cel mare, în vîrstă de 
cinci ani. Peter, la cei doi ani ai lui. stă
tea mai departe, lingă cuier dar tot atît 
de curios pe cît era de nerăbdător Păvă
luș. Ceea ce știau ei era că vor fi foto
grafiati și asta era o noutate. Dar mama 
a fost cea care a sosit îndată, a închis ușa 
si ne-a invitat pe toți trei în sufragerie.

Am avut la dispoziție doar un ceas 
pentru că tovarășul Bartos lucra în schim
bul de noapte. Timpul a trecut pe nesim
țite.

— Ce facem, tovarășe Bartos, mai vin 
și mîine ?

—• Cum doriti și cu multă plăcere, dar 
pot să vă dau o sugestie : Ștefănica este 
omul meu de încredere. Meseria si 
nevasta mi le-am ales pentru toată viața. 
Acestea au fost cele două puncte solide de 
plecare. Casa și ăștia mici au venit mai 
apoi. Familia noastră a mai însemnat si 
frații și cumnatele, si ea știe tot atît de 
bine cum ne-am unit unii lingă altii, nu 
doar ca să ne ajutăm între noi. dar mai' 
ales ca să ne ferim de greșeli. A te ajuta 
e una. si tine de inimă, dar a preîntîm- 
pina o greșeală ține de cap.

Amîndoi gîndim la fel pentru că amîn
doi am crescut la școala MUNCII. Eu am

de dragoste
fost cel mai mare dintre șapte copii ră
mași, de mici, fără tată, iar ea, la 16 ani, 
a plecat din sat să învețe meserie.

S-a ridicat, și odată cu el și copiii și 
Ștefănica. Ea s-a dus să-i pregătească 
pachetul cu mîncare. iar cei doi iezi erau 
tot în picioarele tatălui. La plecare i-a 
sărutat pe toți trei. Pentru moment, am 
regretat că n-am avut pregătit aparatul 
de fotografiat, dai- precis i-as fi stinghe
rit.

Pustii s-au plictisit curînd si au rămas 
să se joace în camera cealaltă, așa că am 
putut continua :

— Ei, acum vorbește. Ștefănica.
— Cu ce să-ncep ? Unde m-am năs

cut ?...
— Asta mi-ai spus la fabrică. Spune 

cine erai cînd v-ați cunoscut ; cine era 
el...

— Eram tot mțmcitoare la confecții. 
Aici m-am calificat, sase luni, cursuri la 
locul de muncă. Eram și prea tînără si 
mi-au zis că mă calific si apoi plec. Dar 
aveam de gînd să rămîn. Așa că le-am 
promis. Ml-a plăcut că mi-au spus în fată 
de ce nu prea aveau încredere în mine. 
Pînă la 18 ani am lucrat 6 ore pe zi. am 
urmat cursul de calificare de 6 luni, 
mi-am . terminat școala la seral, mi-am 
luat diploma. La 18 ani mă admirau toți. 
Și eu eram mîndră de mine. îi datorez 
mult tovarășei Vilmas care a avut încre
dere în mine și m-a îndrumat. Apoi am 
intrat în partid, eram fruntașă în produc
ție. eram tare ambițioasă, am lucrat în 
toate patru secțiile, am executat fazele 
cele mai importante, fără rebut si cîsti- 
gam foarte bine.

— Cred că atunci a fost momentul în 
care te-a descoperit Păli.

— Eram voinică și destul de arătoasă, 
cu toate că aveam codite. Poldi avea o 
prietenă, chiar „bine", cu care a încercat 
să mă facă geloasă.

— Ce era el ?

■— Era muncitor constructor si locuia la 
căminele de peste drum de fabrica noas
tră. L-am observat într-o zi cînd ieșeam 
de la fabrică și se uita la mine. Cînd a 
încercat să stea de vorbă cu mine, eu, 
știind că are o fată cu care vorbește, i-am 
spus să mă lase în pace. I-am spus si de 
ce. (Darasta i-a plăcut, asa mi-a zis. mai 
tîrziu, că i-a plăcut că i-am spus în față.) 
Totuși ne-am mai întîlnit și am reușit să 
aflu mai multe despre el. Era un băiat 
liniștit, unul dintre constructorii buni, 
provenit dintr-o familie cu multi copii, 
rămași de mici fără tată. Acest lucru a 
contat foarte mult în ochii mei. pentru 
că voiam să mă mărit și-mi doream un 
om care să aprecieze o familie. Cînd ne 
întîlneam în oraș. nu stăteam prea mult 
pentru că voiani să merg a doua zi la 
fabrică odihnită. Apoi mi-a plăcut din ce 
în ce mai mult de el, pentru că începeam 
să ne cunoaștem și să ne înțelegem. 
Mi-am tăiat părul și asta l-a supărat, 
mi-a zis că probabil am „gînduri mari". 
Acum eu eram cea supărată si a trebuit 
să-l fac să înțeleagă că „gîndurlle mele 
mari" erau, toate, legate de el pentru că 
era un om serios și speram să-si iubească 
familia. Și am hotărît să ne căsătorim.

— Ce au zis părinții 1
—■ Nici la mine, nici la el n-a fost pro

blema averii, amîndoi am pornit de la 
lingură, în privința naționalității nici noi 
și nici ai noștri n-au pus problema. Doar 
tăticu’ ca toți tatii o tinea una și bună : 
„Am patru păreți, să vină la mine să mi 
ts ceară !“ Dar eram și eu ambițioasă. La 
urma urmei, era viata mea si eu spuse
sem da.

Nunta am făcut-o la Miercurea Ciuc, 
pe 9 mai 1974. Colegii și șeful lui de 
echipă ne-au ajutat să ne amenajăm, la 
cămin la ei (o baracă, dar cu două 
etaje), o cameră în care am cumpărat un 
recamier și mobila, actuală, de bucătărie. 
Atunci și mama lui. care avusese rezerve, 
ca orice mamă care-si iubește fiul, s-a 
rușinat, emoționată, iar tăticu’ a plîns și 
a zis că „încă n-am crezut să existe asa 
ceva". Am stat la cămin pînă în anul 
următor, cînd s-a născut Păvălus. cînd am 
primit două camere confort II. In 1977 
s-a născut Peter, iar din ’79 ne-am mutat 
aici, în blocul turn, la confort I. După al 
doilea copil ne-am echilibrat si cu banii. 
Ce să vă mai spun ?

— Ce fel de muncitor e Poldi ? E tot 
atît de apreciat ca dumneata ?

— între timp a mai făcut o scoală de 
calificare. Acum e operator betonist Ia 
secția casete a întreprinderii de prefa
bricate din beton din Miercurea Ciuc. E 
foarte mulțumit. Are cu el. în echipă, 
încă doi frați, constructori si ei. Peter si 
Janoș căsătoriti cu Elena și Aglaia. mol- 
dovence din același sat cu mine. Ultimii 
patru ani la rînd a fost fruntaș la panoul 
de onoare din parcul orașului. Acum i-a 
luat locul Peter, dar a rămas tot fotogra- ; 
fia lui Poldi din cauza asemănării jde 
nume.

ELENA GHERA ■

Ce face omul 4 
cînd nu-l vede nimeni

0 VIAȚĂ S-A DUS Șl PLATA 
SF FACE PlNĂ LA CAPĂT...
După ce trei ani de zile a fost tihnit, 

senin și limpede. în numai cîteva ore s-a 
declanșat o furtună care a răscolit totul.

Casierița a fost pescuită în lacul Mo- 
goșoaia !

Crimă 7 Nu.
Sinucidere! De ce 7 Pentru simplul 

motiv că în modesta ei slujbă de casieră 
a IDEB-ului. făcînd facturi duble la niște 
sume mărunte, modeste in general, reu
șise să fure vreme de 3 ani uimitoarea 
sumă totală de 335 000 lei ! Demascată sau 
în preajma demascării, și-a pierdut cum
pătul. a apucat-o disperarea si s-a aruncat 
în lac...

O problemă — să-i zicem asa — indivi
duală ? Din păcate, nu. Trei persoane cu 
responsabilități — un șef de centru, o 
contabilă principală si o contabilă neprin
cipală. adică obișnuită — s-au făcut, 
vreme de trei ani,6 că o controlează ne 
casieră. Ghinionul lor. Imensul lor ghi
nion. Pentru că. astăzi, cei trei „cu res
ponsabilități" nu se fac că plătesc, ci clă
tesc din greu. în mod solidar, banii nece
sari recuperării pagubei.

La ora regretelor tardive, faptele, jude
cate la rece, prezintă un paralelism care 
te uluiește si te îngheață. O hoață săvîr- 
seste o infracțiune continuă — fură fără 
oprire — vreme de 3 ani. Corespunzător 
infracțiunii continue, se suprapune, abso
lut paralel, neglijenta tot continuă, vreme 
de tot 3 ani. a 3 factori de control. Dacă 
măcar unul din trei si-ar fi făcut măcar 
o singură dată pe parcursul celor trei 
ani datoria de a controla ca lumea casie
rița. cu siguranță că nu s-ar fi ajuns aici.

Toți trei însă au .căscat — trei ani — 
gura.

Acum însă cască — toți trei — punga.
Și plata merge pînă la capăt. Nemai- 

vorbind că. s-a dus și o viață de om.
Se plătește tot. asa e. Dar nu e. oare, 

infinit mai important si mai necesar să 
prevenim — pentru că totul poate fi pre
venit — răul ? în umanismul ei. societa
tea noastră mi dorește plata răului, ci-si 
propune. între alte scopuri, prevederea si 
înlăturarea lui din timp.

MARIUS POPESCU ■

Intrarea principală, 

intrarea de serviciu 
■ ■

Primul contact cu I.P.O.P., adică între
prinderea de produse ortopedice și pro- 
tezare „Pirogov", s-a petrecut între re
porter și o ușă frumos vopsită, dar în
cuiată. ușa din str. Negustori, pe unde 
ar trebui să intre oamenii infirmi. Dacă 
se întîmplă ca ei să sosească pentru in
ternare (sînt aduși în spate, pe brațe, de 
către rude), și nu cunosc ușa din strada 
cealaltă, Theodor Ștefănescu, vă închi
puiți că nu au altceva de făcut decît să 
ocolească, așa cum pot, și să pătrundă pe 
intrarea din dos.

Deci, aici există o întreprindere care se 
ocupă cu fabricarea protezelor si'orteze- 
lor și o unitate spitalicească unde bolnavii 
sînt recuperați, aceasta traducîndu-se prin 
obișnuirea trupului eu un corp străin, 
proteza.

Ministerul Muncii și Ministerul Sănătă
ții sînt cele două foruri tutelare ale 
complexului. îmi pot imagina cum ar fi 
dacă acțiunea acestora, într-o perfectă 
convergență, ar urmări de fapt scopul 
pentru care au luat ființă, acum treizeci 
de ani, întreprinderea și staționarul : re
cuperarea deplină a oamenilor, confecțio
narea de proteze de cea mai bună cali
tate, diminuarea suferințelor celor care 
au avut accidente grave. Din păcate, între 
întreprindere și spital există divergențe. 
Cum se reflectă ele asupra celor handica
pați ?

Să intrăm, așadar, pe poarta din dos. O 
curte aglomerată cu materiale, cu mașini, 
fără un petic de iarbă. Apoi, 54 de trepte, 
rețineți, 54, pînă la etajul II al clădirii 
care adăpostește cele sase saloane împăr
țite și reîmpărțite pentru a se cîstiga 
spațiu. Uneori. în acestea sînt internate * 
și 50 de persoane. Sală de mese nu 
există. Bolnavilor li se pune farfuria cu 
supă pe noptieră, iar cea cu mîncare 
direct pe pat. Despre toate acestea mi-au 
povestit și bolnavii, dar și sora șefă 
Bușcă Elena, care trebuie să se descurce. 
Vă rog să nu uitați că este vorba de 
oameni fără picioare, de oameni parali
zați. Un singur dus de 5 m2 care are rol 
și de spălătorie. Un singur grup sanitar 
pentru femei și bărbați, pe a cărui usă 
intră cu greu și un om sănătos. în do

tarea spitalului intră două cărucioare care 
sint disputate de toti acești oameni, pen
tru că singurul mod de a se deplasa prin 
holul îngust, transformat si în pistă de 
reeducare, rămîne totuși căruciorul. Im
posibilitatea de a ieși puțin la aer. aștep
tarea protezei care de obicei întîrzie...

Gheorghe Ghencea, 31 de ani. cu ambele 
picioare amputate : „Accidentul s-a pe
trecut în 1971. De atunci sufăr. Acum 
sînt internat de pe data de 11 martie si 
aștept să mi se regleze protezele. îmi 
amorțesc bonturile, nu le pot folosi asa 
cum sînt. Dînșii nu cunosc suferința 
noastră. Da. mă gîndesc eu că nu o cu
nosc. pentru că nu e a lor, altfel le-ar 
face cum trebuie ! Cum mă simt aici 7 La 
baie nu pot intra, apoi as vrea si eu să 
circul, dar vedeți si dumneavoastră, nu 
avem loc...“

Popescu C. Ion, 70 de ani, din Tîrna- 
vele, județul Teleorman : „Proteza am 
primit-o după opt luni de așteptare. Pînă 
atunci m-am chinuit cu cîrjele. Mergeam 
cîte 2—3 km. să nu anchilozez. E greu la 
vîrsta mea..."

Niculescu Ioana, 54 de ani. din Galati, 
cu ambele picioare amputate : „Comanda 
pentru proteze am făcut-o din mai, anul 
trecut. Am vepit în februarie. Nu era 
nimic gata. Acum am protezele, dar nu 
sint bine făcute. Dacă mă pot spăla 7 Nu, 
n-am această posibilitate, mă șterg cu y 
spirt... Mîncăm în pat. e foarte greu, se 
murdărește așternutul..."

Corobea Maria : „De 7 ani sînt așa, 
fără picioare. în fiecare an am venit pen
tru reparatii sau pentru proteze noi. 
Uneori nu au durat nici un an și s-au 
rupt... Din februarie sînt aici pentru re
paratii. Am făcut răni din cauza proteze
lor. am căzut pe stradă... Acum trebuie 
să stau două săptămîni imobilizată pentru 
a se vindeca rănile. Și mai greu este cu 

,-lipsa cărucioarelor. Nu putem circula. E 
un adevărat chin să stai tot timpul in 
patul ăsta, să nu poți ieși nicăieri... Cînd 
mergem jos, la probe, trebuie să aștep
tăm, căci întîl sînt luati cei din afară. 
Trebuie să ne rugăm să ni se facă aceste 
probe !“

Pentru a-mi face o imagine exactă am 
trecut și pe la parter, unde spații largi, 
goale, curate, spatii aparținînd întreprin
derii. mîndria întreprinderii, folosesc celor 
care vin din afară, eventual inspecțiilor. 
Nu pot înțelege de ce există această 
divergentă de interese, nu pot înțelege 
punctul de vedere al tov. director al 
I.P.O.P., tov. ing. H. Stavarache. oricît de 

bine intenționat privește dinsul viitorul 
acestei unități. Trecînd prin multele bi
rouri și holuri ale administrației I.P.O.P. 
mă gîndeam la sala de mese care le 
lipsește bolnavilor. Privind vitrinele în 
care sînt expuse proteze lustruite îmi 
aminteam de oamenii cărora acestea li se 
rup în mai puțin de un an. care fac răni 
din pricina proastei execuții.

Discutînd cu maistrul principal Dumitru 
Gheorghe, om care muncește aid din 
1953. care și-a făcut din această profe
siune un crez, am aflat despre lipsa unei 
tehnologii adecvate, despre noul care 
pătrunde cu greu, despre o mașină de 
injectat mase plastice, invenția sa. în 
colaborare cu strungarul Ion Bădărău. cel 
care lucrează cu o singură mină, invenție 
pentru care au plătit bani din buzunar și 
nu 11 se recunoaște. Mai mult, primele 
pe 1979 au fost date extrem de ne
echitabil.

între dr. Radu Gheorghe, ’șeful secției 
medicale, și directorul H. Stavarache 
există o animozitate care nu aduce nici 
un folos nimănui. Dar nu despre aista 
vrem să vorbim. Ar trebui ca cei inte
resati în bunul mers al protezării să iasă 
din inerția care durează de prea multi 
ani, să treacă la fapte. Am văzut că se 
construiește un lift pentru a facilita de
plasarea bolnavilor. Din păcate, unul din 
inconvenientele acestui lift este acela că 
mai ia ceva din spațiul si așa de-a drep
tul sufocant al etajului II. Oare este mai 
important ca sălile de așteptare și in
trarea să arate impecabil 7 Oare altceva 
nu a mai rămas de făcut în protezare 7

Oricum, tin să vă anunț? că I.P.O.P. a 
fost fruntașă pe ramură în fiecare an... 
Și nu-i puțin, desigur, dacă stai să te 
gîndești doar la diplome...

PIA OLARU ■

Pe marginea unei scrisori

Pensionarul Corneliu Ionescu din Plo
iești, str. Elena Doamna nr. 40, a avut 
recent multiple și Întemeiate motive să 
scrie și să multiplice o scrisoare pe care 
a trimis-o mai multor instituții centrale.

„Era în seara de 8 septembrie 1979. 
Fiica mea, profesoară, lăsase într-un cuier 
din antreu poșeta în care avea ceasul de 
la mină, un inel de aur cu 3 diamante — 
moștenire de la bunica — o trusă cu sti
louri, acte și alte documente și obiecte. 

în valoare de peste 15 000 lei. Chiar îna
inte de culcare am constatat că poșeta 
dispăruse.

A venit cineva la fața locului, mi s-au 
cerut detalii despre obiecte și am fost asi
gurați că se va face tot posibilul... dar, 
sincer vorbind, nu ne puteam imagina 
cum s-ar mai fi putut găsi făptuitorul în 
împrejurarea existentă, cînd nu văzusem 
pe nimeni, nu aveam nici o bănuială și 
tot ceea ce reținuseră tovarășii milițieni 
din relatările noastre erau caracteristicile 
obiectelor furate, toate de dimensiuni mici, 
ușor de ascuns ori de înstrăinat cine știe 
unde...

După o săptămînă, în magazinul „Prac
tic" din Ploiești au fost găsite buletinul de 
identitate al fiicei mele, câteva fotografii 
și un libret C.E.C., pe care autorul furtu
lui le aruncase. Am așteptat o săptămînă, 
o lună. două... Ne luasem orice nădejde. 
Și totuși, spre uimirea și bucuria noastră, 
într-o zi am fost invitați la miliție, unde 
am aflat că ofițerii Constantin Vrăbiuță si 
Constantin Pohată au prins hoțul, deși 
acesta apucase să vîndă altor per
soane obiectele furate. Ba mai mult, 
fuseseră descoperite si bunuri furate, 
de la un vecin de-al nostru, care nici 
măcar nu reclamase dispariția lor, tre- 
zindu-se invitat să le identifice, pen
tru că la cercetări infractorul recunoscuse 
și furtul respectiv.

Fie-ne îngăduită o scurtă dar necesară 
subliniere prin care nu dorim cîtuși de 
puțin să diminuăm sentimentele de satis
facție ale pensionarului din Ploiești. Este 
adevărat, oamenii ordinii publice, apără
torii intereselor legitime ale fiecărui cetă
țean. și-au făcut datoria, dar și în situația 
dificilă a lipsei unor indicii și a nerecla- 
mării celui de-al doilea furt. Succesul ac
tivității lor sporește încrederea tuturor ce
lor care își doresc un climat de siguranță 
civică pe măsura idealurilor noastre de 
viață și muncă. Mulțumirea cetățenilor 
este, la rîndul său, un imbold pentru 
acești oameni, adeseori anonimi, care 
nu-și precupețesc timpul și eforturile pe 
frontul nevăzut al luptei împotriva rău
făcătorilor. Dar tot atît de adevărat este 
și faptul că dacă fiecare cetățean ar fi mai 
prudent în apărarea propriilor bunuri și 
valori, atît acasă, prin asigurarea locuin
ței cu încuietori corespunzătoare, cît și 
atunci cînd se află în tocuri aglomerate, 
infractorii ar avea mai puține șanse.

MIHAI GROZAVU ■
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Țin să vă aduc la cunoștință 
cu multă bucurie că Molityeni- 
cul despre care v-am scris se 
află acum unde trebuie, adică 
la Biblioteca județeană Bihor. 
In schimb, am căpătat repartiția 
pentru butelia de care aveam 
mare nevoie. Important mi se 
pare insă că această carte rară 
pe care o dețineam este acum 
la dispoziția cercetătorilor. 
(Toma Gheorghe, Oradea, str. 
Aluminei nr. 72)

Ministerul Transporturilor și 
Telecomunicațiilor : Urmare a 
memoriului tov. Badea Alexan
dru, prin care solicită arhivei 
C.F.R. Turnu Roșu eliberarea 
unei adeverințe cu vechimea în 
muncă, vă comunicăm faptul că 
I.C.C.F. Cluj, la data de 21.11. 
1980, v-a expediat adresa din ce
rere. Adeverința cuprinde datele 
exacte extrase din listele de 
plată pe perioada anului 1949. 
în listele de plată din anii 1948 
nu figurați.

Vreau să vă povestesc și dv. 
ce-am pățit după ce am cumpă
rat o mașină de gătit electrică 
„Vera“. A funcționat de pe data 
de 4.1.1979 pînă pe data de 31. 
X.1979, cînd s-a defectat. Am a- 
nunțat coop. Metalo- Casnica din 
str. Avrig nr. 63, sector 2. Nu 
aveau piese de schimb. în de
cembrie m-am adresat întreprin
derii „23 August“ Satu Mare, 
care produce aceste tipuri de, 
mașini. Răspunsul întreprinderii, 
purtind data de 22.XIÎ.1979 și 
primit de mine în 17.1.1980, mă 
înștiințează să mă adresez coop. 
Metalo-Casnica din str. Episco
piei nr. 7, iar în cazul că nici 
dînșii nu au piese de schimb 
trebuie depusă o comandă către 
fabrică. Am fost la coop, din 
Episcopiei, dar cei de acolo m-au 
trimis din nou în str. Avrig. De 
atunci tot aștept, cu toate că în 
certificatul de garanție scrie 
clar: dacă în termen de 60 de 
zile de la data defectării apa
ratului nu se găsesc piese de 
schimb, și nici fabrica nu eli
berează, se schimbă aparatul. 
Cred că ar fi cazul... (Emilia Va- 
sile, București, intr. Frînghlei 
nr. 2, bl. 148, se. B, ap. 21).

■ -
întreprinderea de încălțăminte 

„Carmen" : Referitor la sesiza
rea dv. vă aducem la cunoștință 
că tov. Cristea Nicolae i s-au 
acordat drepturile bănești pen
tru perioada 31.VIII. — 7.IX. 
1979 lucrată la unitatea noastră.

Vă scriu pentru a vă arăta o 
situație ce s-a creat după des
ființarea cursei directe pusă de 
întreprinderea de transport 
București la dispoziția celor care 
locuim în cartierul Berceni și 
șos. Giurgiului și lucrăm în ce
lălalt capăt al orașului. De pildă, 
eu, care lucrez la Fabrica de 
elemente pentru automatizare 
din Calea Floreasca. Doi ani 
ne-am bucurat de această cursă, 
dar in ianuarie 1980 ne-am tre
zit într-o bună zi că mașina nu 
a mal venit. Luînd legătura te
lefonică cu I.T.B., tov. Cîrstoiu 
ne-a anunțat că această cursă se 
suspendă pe perioada timpului 
nefavorabil (ninsori abundente). 
Vremea rea a trecut, dar cursa 
tot desființată cămine. Am luat 
din nou legătura cu tov. Cîrsto-iu, 
propunîndu-i să pună în cursă 
o mașină din parcul de la Șer
ban Vodă, care după ce ne-ar 
transporta pe noi ar putea intra 
în cursă de la Casa Scînteii, fă
când în felul acesta economie de 
carburanți. Tovarășul- a găsit 
bună sugestia, dar n-a rezolvat 
nimic. îi amintim, deci pe a- 
ceastă cale... (Taropa Elena, în 
numele celor 70 de oameni ai 
muncii de la Fabrica de ele
mente pentru automatizare)

Consiliul popular al munici
piului București : Referitor la 
scrisoarea tov. Guranda Dumi
tru, beneficiarul apartamentului 
69, din bl. 2 str. Nada Florilor 
4, sector 2, vă informăm că re
medierile sesizate au fost veri
ficate de delegații' I.C.V.L. și 
Grun'il 2 șantiere din cadrul 
C.C.M.B. și s-a stabilit ca aces
tea să fie terminate pînă la data 
de 20.IV.1980, termen cu care și 
beneficiarul este de acord.

■
Vă scriu în numele cetățenilor 

de pe str. Sergent David Ilie nr. 
22, sector 4. în anul 1979, luna 
august, pe strada noastei au în
ceput lucrările unui canal de le

gătură cu un canal colector exis
tent in str. Drumul Găzarului, 
lucrarea în sine terminîn du-se 
in luna decembrie 1979. Astupa
rea acestuia și pietruirea străzii 
nu s-au încheiat nici pînă acum. 
De circa o lună, la mari inter
vale, se aduce cîte o basculantă 
cu pămînt care se împotmolește 
în noroi și îi trebuie ore în
tregi să iasă. .Sintem obligați să 
purtăm asupra noastră încălță
minte de schimb, eventual cizme 
de cauciuc. Aprovizionarea, so
sirea salvării, întrebuințarea au
toturismelor, toate acestea au 
devenit imposibil de asigurat pe 
această stradă. Față de situația 
expusă, rugăm să se ia măsuri 
urgente. (Ing. Viorica Tuto- 
veanu, str. Sergent David Ilie 
nr. 22, București)

Consiliul popular al județului 
Satu Mare : Tovarășe Mihai Au
gustin, la scrisoarea dv. trimi
să nouă spre rezolvare vă comu
nicăm următoarele : am inter
venit la întreprinderea „Unio" 
Satu Mare, care a eliberat ade
verința nr. 3400/10.III.1980, în 
sensul solicitat de dv., privind 
vechimea în muncă.

Vă aducem la cunoștință si- 
tuația deosebită existentă la Blo
cul A3, privind instalația de ca
nalizare necorespunzătoare, care 
duce de multe ori la înfundarea 
conductelor și căminelor de eva
cuare, provocind inundații . în 
subsolul blocului cît și inunda
rea apartamentelor de la parter. 
Cu toate că am intervenit încă 
din 1972, anul de dare în folo
sință a blocului, remedierile nu 
au fost corect executate, după 
fiecare inundare fiind - necesară 
dezinfecția subsolului care de
gajă în anotimpul caii mirosuri 
îngrozitoare. Solicităm și asfal
tarea străzii Frt. .Marinescu Ni
colae, care a fost betonată, dar 
de 6 ani nu s-a aplicat asfaltul, 
ceea ce a dus la deplasarea ca
pacului unui cămin de vizitare, 
pe unde pătrund alte reziduuri 
și, astfel, se blochează întreaga 
instalație de scurgere. (Nicolae 
Marin, din partea Comitetului 
Asociației de locatari din str. 
Fruntaș Marinescu Nicolae nr. 
5, sector 4, Blocul A3)

Consiliul popular al munici
piului București, Direcția gene
rală comercială : Tovarășă Cris
tea Ștefania, din discuțiile pur
tate cu conducerea întreprinde
rii a reieșit că a fost analizată 
și aprobată cererea pe care ați 
depus-o șl figurați pe locul I, pe 
tabelul locuințelor din fondul lo
cativ le stat — cu două camere, 
fapt ce vi s-a adus la cunoștință 
cu adresa nr. 1589/1980.

Comitetul orășenesc Rîmnicu 
Sărat, județul Buzău : Tovarășe 
Vlăsceanu Gheorghe, vă comu
nicăm faptul că pînă în prezent 
nu se cunosc imobilele ce vor 
fi demolate pe str. Dr. Emil Io
nescu, întrucît nu a apărut de
cretul respectiv. în cazul cînd 
imobilul dv. se va demola veți 
primi despăgubirile legale și 
apartament proprietate de stat 
corespunzător familiei dv.

■
Ministerul Muncii, Direcția 

forței de muncă : Ministerul 
Muncii a primit scrisoarea tov. 
Avram Mircea din București 
prin care solicita încadrarea în 
muncă. Tovarășul întîmpină 
greutăți la încadrarea în muncă, 
în meseria de lăcătuș, datorită 
stării de sănătate. Cu sprijinul 
oficiului forței de muncă a fost 
încadrat la întreprinderea Me
trou București, unde lucrează ca 
primitor- distribuitor.

Comitetul Executiv al sectoru
lui 2 : Ca răspuns la scrisoarea 
tov. Jura Petre, prin care solici
tă atribuirea unui apartament cu 
2 camere în caz de demolare a 
imobilului din str. Avrig nr. 51, 
informăm- următoarele : Comite
tul Executiv al Consiliului popu
lar al sectorului 2, în ședința 
din 13.11.1980, a aprobat tov. 
Jura Petre atribuirea ap. 4 — 
două camere — din bl. 409 B, 
șos. Pantelimon, sc. 1, parter, 
sector 2, unde s-a și mutat.

Inspectoratul General al Mili
ției, ca răspuns la sesizarea ce
tățeanului Roman Gheorghe din 
Dorohoi. Organele locale de mi

liție au acționat cu operativitate 
în legătură cu furtul reclamat, 
dar fără rezultat pînă în prezent. 
Lucrurile nu erau așa de sim
ple cum a crezut petentul : bu
letinul de identitate lăsat de in
fractor la recepția hotelului Uni
rea era și el furat. Cercetările 
continuă.

Mă numesc Radu Tcaciuc și 
sînt din Suceava. Anul trecut 
am cumpărat o sobă electrică 
fabricată la Extroceram Timi
șoara. După vreo 10 luni soba 
s-a defectat și nu am reușit să 
o repar pentru că la Suceava nu 
se putea găsi piesa respectivă. 
Am scris întreprinderii producă
toare explicând directorului, ing. 
Tiberiu Serafin, că alt mijloc de 
a-mi încălzi locuința nu am. Cu 
o promptitudine exemplară, Ex
troceram mi-a trimis acasă piesa, 
în mai puțin de o săptămînă. 
Ce bine ar fi dacă toate fabri
cile de aparate casnice ar face 
la fel 1

a
Consiliul popular al județului 

Iași. în legătură cu scrisoarea 
adresată redacției de Maxim 
Ana din comuna Probota vă co- 
municăzn următoarele. Prin spe
cificul ei, scrisoarea a fost tri
misă pentru rezolvare la Oficiul 
farmaceutic județean Iași. Aces
ta, prin adresa nr. 3180 din 7 
aprilie 1980, face cunoscut tova
rășei Maxim Ana că au fost ex
pediate la Punctul farmaceutic 
nr. 19 Probota două flacoane din 
produsul SUXILEP, solicitat în 
scrisoare.

Casa de copii preșcolari nr. 6, 
din str. Trompetului 117—119, 
sector 5, este o unitate cu pro
gram permanent, noi găzduind 
copii abandonați și debili min
tal. Din octombrie anul trecut 
tot insistăm să ni se instaleze 
un telefon, a cărui utilitate cre
dem că nu mai trebuie demon
strată. în unitate există 2 apa
rate legate la un fir aerian, este 
făcut racordul subteran, dar la 
Telefoane se ignoră cererile 
noastre, ca și apelul făcut în 
sprijinul acestor cereri de către 
tovarăși de la Comitetul de 
partid al sectorului. (Scrisoarea 
este semnată de Elena Lazăr, di
rector, Maria Cosma, contabil, 
Elvira Mocanu, asistent pedia
tru)

Nu demult, în toiul nopții, 
în timp ce se afla de serviciu 
pe șoseaua Colentina, locotenen
tul Florea Rotariu de la Circum
scripția 7 miliție a Capitalei a 
fost grav accidentat de un au
toturism al cărui conducător 
auto era sub influența alcoolu
lui. Doctorul Artur Băcăuanu de 
la Spitalul de urgență l-a încu- 
noștințat imediat pe maiorul 
Constantin Ștefan, șeful circum
scripției, că, pentru a fi salvată 
viața ofițerului., este nevoie de 
niște donatori de singe volun
tari. împreună cu secretarul de 
partid al circumscripției, maiorul 
Gheorghe Boțoc, maiorul Ștefan 
a făcut apel la grupul de lucră
tori aflați în serviciu, prezentîn- 
du-se împreună cu aceștia pen
tru a dona sînge. Vestea acci
dentului s-a răspîndit însă rapid, 
în dimineața respectivă. 42 de 
ofițeri, subofițeri și personal ci
vil oferindu-și sîngele pentru 
salvarea colegului accidentat. Un 
splendid și impresionant exem
plu de solidaritate, umană, de 
conștiință civică. (Mr. Constantin 
Atomii, București)

■
Mă numesc Gheorghe Pașcă, 

domiciliez în Timișoara, strada 
Mircea cel Bătrîn nr. 41. In 
ziua de 5.X.1979, cu buletinul de 
mesagerie nr. 591149 mi s-a ex
pediat din stația C.F.R. Cornet 
un număr de trei colete dintre 
care unul cuprindea o ladă cu 
mere In .greutate de 37 kg pen
tru nevoile de consum ale fami
liei. La avizarea stației de des
tinație — Timișoara Nord — mi 
s-a specificat pe unicatul buleti
nului de mesagerie că mi se eli
berează numai două colete. iar 
lada cu mere se predă lipsă, 
întrucît dispariția coletului cu 
mere avusese ioc pe teritoriul 
Regionalei C.F.R. Craiova, am 
reclamat cazul acestui organ ta 
trei rînduri, dar nici pînă astăzi, 
07.04.1980. nu am primit nici un 
răspuns în legătură cu soarta 
coletului, sau • cu contravaloarea 
cu care ar fi normal să fiu des
păgubit. Să fi fost oare merele 
mele chiar atît de acre ?!

Consiliul popular aî județului 
l Prahova : „Referitor la scri

soarea adresată redacției FIA- 
CĂRA de către Vasile Văr- 
zaru din Ploiești, prin care 
acesta solicită sprijin în 
stabilirea domiciliului în res
pectivul municipiu, vă comuni
căm : fiind pensionar pentru li
mită de vîrstă și deținînd locuin
ță proprietate personală dobîn- 
dită prin moștenire în Ploiești, 
V.V. se încadrează în prevederile 
art. 8, aliniatul ultim din De
cretul 68/1976 pentru a i se apro
ba stabilirea domiciliului în acest 
municipiu. A fost îndrumat să-și 
întocmească dosarul de stabilirea 
domiciliului în municipul Plo
iești, pentru a fi înaintat Comi
tetului pentru Problemele Con
siliilor Populare și Ministerului 
de Interne pentru a-și da acor
dul în vederea schimbării domi
ciliului".

- ■
Sintem un grup Ie locuitori 

din comuna suburbană Chitila, 
sector 1 București. Pină la data 
de 1 aprilie 1980 am avut un 
centru de lapte în strada Păcii 
nr. 1 care deservea locuitorii din 
cartier, circa 4 000 de suflete. 
Din rațiuni care ne scapă, acest 
centru s-a desființat, astfel că 
acum sintem nevoiți a merge 
pe jos circa doi kilometri pînă 
la primul centru rămas, unde 
de multe ori nu mai găsim lapte, 
luat, cum este și firesc, de cei . 
domiciliați mai in apropiere. 
Sintem nevoiți așadar să luăm 
mașina 64 spre oraș, dacă mai 
avem timp, dacă nu, ne lipsim, 
îi rugăm pe cei în drept, prin 
intermediul acestor rînduri, să 
reînființeze centrul de lapte po
menit la început, venind astfel 
în întimpinarea cerințelor noas
tre zilnice firești. (Scrisoarea este 
semnată de un număr de 99 de 
cetățeni)

M
Vă aducem la cunoștință că 

intervenim de peste trei luni de 
zile la conducerea I.T.A. Tg. Jiu, 
cu rugămintea de a se prelungi 
traseul autobuzului ce transportă 
elevii de la Liceul industrial 
Sadu-Gorj, cu încă 2—2,5 km, 
astfel îneît acesta să ajungă pină 
în satul Buzești. Pină acum 
ne-am ales numai cu promisiuni, 
elevii, adică fiii și fiicele noastre, 
fiind nevoiți să parcurgă zilnic 
distanța arătată, de cele mai 
multe ori noaptea, în jurul ore
lor 22—23,30, deși autobuzul care 
face acest traseu l-ar parcurge 
în cîteva minute. Ar fi cu atît 
mai firesc să se remedieze acest 
lucru, cu cît copiii plătesc abo
namentele pe ruta Sadu-Buzești, 
și nu pe Sadu-Dumbrăveni, 
unde sînt obligați să coboare. (în 
numele unui grup de cetățeni, 
semnează Vasile Gheban, sat 
Buzești, comuna Crasna, jude
țul Gor j)

Consiliul popular al județului 
Prahova — Direcția sanitară : 
Urmare a scrisorii tov. Popescu 
Nicolae din București str. Mier- 
cani nr. 143 sect. 1, vă comu
nicăm că, din faptele relatate, 
a rezultat că oficiantul sanitar 
Stoica Stanciu de la dispensa
rul Starchiojd, care era de -ser
viciu în dispensar, nu a solici
tat stația de salvare Vălenii de 
Munte pentru a se trimite o 
autosanitară. Consiliul oameni
lor muticii al Spitalului Vălenii 
de Munte analizînd toate aspec
tele cuprinse in sesizare a hotă
rît. sancționarea oficiantului sa
nitar Stoica Stanciu cu „aver- 
tisment", conform Legii nr. 
1/1970. Concluziile desprinse din 
această situație se vor prelucra 
cu întreg personalul medico- 
sanitar din teritoriul spitalului 
Vălenii de Munte.

în numele a 50 de familii care 
locuim în str. Tarafului vreau 
să vă aduc la cunoștință o si
tuație intolerabilă creată de o 
întreprindere de construcții, 
care, îngrădindu-ne cu gard din 
beton și sîrmă, ne-a izolat car
tierul, aceasta ducînd la mari 
neajunsuri, greu de închipuit. 
Să încerc a vă relata doar o 
parte din ele : atunci cînd 
plouă, cele trei străzi care al
cătuiesc respectivul cartier se 
află într-o situație de nedescris, 
întreprinderea aflîndu-se pe 
un fel de platformă, ceea ce 
duce la adunarea mîlului pe 
străzi. Copiii care merg spre 
școală, oamenii muncii trec prin 
apa care nu'de puține ori atinge

® „FLACĂRA" nu îs în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi.

50—60 cm. Telefon pentru cazuri 
urgente nu avem, salvările nu 
pot pătrunde. în altă ordine de 
idei, I.S.B.-ul nu a venit nicio
dată în acest cartier. Am căutat 
pe cît posibil să remediem noi 
aceste neajunsuri, dar nu ne stă 
în putere să facem acest lucru 
doar cu mătura și cu apa... (Ni
colae Ion, pensionar, str. Tara
fului nr. 16, -București)■

Comitetul Executiv al' secto
rului 4 : La scrisoarea tovarășei 
Popa Marilena, prin care soli
cită — fiind om al muncii la 
I.C.T.C.M. — repartizarea unei 
locuințe, vă facem cunoscut 
faptul că i s-a repartizat o gar
sonieră în cartierul Titan.

Poșta redacției

ADMINISTRATIV ‘

Ilinca Baban — Cluj-Napoca : 
Pauzele și reducerea programu
lui de lucru acordate în scopul 
îngrijirii copilului se includ în 
timpul de muncă și nu au con
secințe asupra remunerării sau 
a altor drepturi. Deci, dacă ați 
beneficiat de prograta redus cu 
două ore, potrivit prevederilor 
legale, pe baza adeverinței me
dicale pînă ce copilul a împlinit 
vîrst-a ie 12 luni, beneficiați pen
tru toată perioada de retribuția 
corespunzătoare programului in
tegral • Mihai Ilea — Cîmpia 
Turzii. Conducerea spitalului 
orășenesc Moldova Nouă, ținînd 
seama de situația dv. familială, 
este de acord cu transferul so
ției dv. de la data de 1.08.1980 
• Elena Vlădescu — București : 
Ministerul Sănătății asigură pro- 
tezarea auditivă prin centrul me
dical de fonoaudiologie și chirur
gie funcțională O.R.L. din Bucu
rești, str. M. Cioranu nr. 26, unde 
urmează să vă prezentați pentru 
consult și protezare. După ce vi 
se stabilește tipul de proteză ne
cesar, dacă vă încadrați în pre
vederile legale, vă puteți adresa 
Ministerului Muncii care vă poa
te acorda gratuitate • Elena 
Popescu — București : Am fost 
informați că veți fi trecută pe 
tabelul de locuințe pe anul 1980 
al întreprinderii de încălțăminte 
„Carmen".

MARGA NEDELEA ■

Amarii Constantin — Valea 
Călugărească : I.G.M. va anali
za plîngerea dv. • Mereu Ma
ria — Tg. Jiu : Sesizarea dv. 
este de competența Direcției co
merciale. Am expediat scrisoa
rea • Liliana Tomescu — Bis
trița : Sînteți purtată, fără mo
tiv, de la o judecătorie la alta. 
Am trimis memoriul Ministe
rului Justiției • Romeo Pilsu 
— Gorj : Spuneți : „Am vrut să 
mă adresez judecătoriei, dar 
m-am gîndiț că și acolo rezul
tatul va fi același". Totuși, a- 
ceasta este calea legală • 
ICSITPSC — Sibiu : Am pri
mit scrisoarea dv. Și noi vă 
mulțumim • Vlad Aneta — 
București : D.T.M.B. va reanali- 
za cererea dv. • Robescu Ale
xandru — București : Legal, 
urma -să vă adresați conducerii 
întreprinderii. Am făcut-o noi • 
luliu Avramescu — Hunedoara : 
Adresîndu-vă procuraturii ați 
procedat legal și exact. Ne e 
teamă însă că ați făcut-o Ia fel 
oa și la noi, adică cu întrebări 
de ordin general. Fiți concret • 
Ciuraru Elena — Piatra Neamț : 
Adresați-vă Autorității tutelare 
din localitate către care am tri
mis scrisoarea dv. • Clemența 
Marinescu — București : Un Al
manah pentru fiecare abonat, 
înaintăm propunerea organelor 
de resort 0 Grup de locuitori — 
Scorușa : Vom da curs cererii 
dv • Hangiu Ion — București : 
Am trimis sesizarea Procuratu
rii • Cristea Marin — Bucu
rești : Forul căruia trebuia să 
vă adresați este UJCAP Ilfov. 
Am ’exoediat scrisoarea • Ni
colae Pitîcaru — Rădăuți : Ne 
interesează. Trimiteți copii de pe 
hotărîrile judecătorești.

NICOLAE CRISTACHE ■
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Fotografie de ELENA GHERA ■

Atelier ȘTEFAN NICULESCU

Permanentă învățare

Cm, fyvwjtț •«
X- p«vota/ WjVcCj

Se obișnuiește tot mai frecvent în presa de specialitate, ca 
și în vorbirea curentă, să se facă o distincție netă între munca 
intelectuală și între munca fizică. în definirea exactă a celor 
două noțiuni intervin însă elemente care creează tot mai multe 
dificultăți pedagogiei contemporane, ca și altor discipline. în 
realitate nu putem face o limitare strictă între cele două mari 
sectoare ale activității omenești, care se completează și se în
trepătrund reciproc în cele mai complicate procese, care apar 
atît in producție cît și în cercetare si învătămînt.

Formula educației tradiționale, practicată vreme îndelungată 
de școală; începe să devină anacronică. Specialistul W. Chase 
afirma că epoca închiderii elevilor și a studenților în formula 
2X4, care îi limitează între cele două coperti ale manualului si 
cei patru pereți ai clasei sau amfiteatrului este ineficientă. Ti
neretul trebuie .învățat să studieze, nu numai să memoreze cu
noștințe difuzate de la catedră, pe care le găsește sistematizate 
mai mult sau mai puțin si în manual, să copieze notite scrise de 
multe ori în grabă sau chiar cu erori. în acest context se mo
difică radical si rolul profesorului care nu trebuie limitat numai 
la procesul de difuzare a informațiilor ci și la dirijarea elevilor 
pentru prelucrarea independentă a acestora.

S-au făcut Încercări de a se da o definiție muncii intelectuale. 
F. Dehay. în lucrarea Documentarea si trezirea interesului spune 
că „munca intelectuală este un proces de analizare a documen
telor și informațiilor existente și resintetizarea lor în documente 
și informatii noi“ sau și mai simplu „drumul dintre informația 
existentă și informația nouă“. într-un studiu introductiv semnat 
de S. Lăzărescu și publicat în nr. 4 al revistei Biblioteca școlară 
din 1980 se face o interesantă clasificare a principalelor categorii 
de tehnici ale muncii intelectuale : identificarea surselor de 
informații existente : Receptarea informațiilor oferite de aceste 
surse ; Resintetizarea informațiilor și elaborarea unor informa
ții noi.

Rolul profesorului în epoca noastră este de a părăsi curajos 
L tiparele învățămîntului traditional, care opera eu un număr 

prea redus de documente și anume : manualul, notițele si even- 
: tual lecturile suplimentare în cazul cel mai fencit. Școala mo

dernă trebuie să-și mute eentrul de greutate în jurul biblio
tecii. care trebuie să devină un adevărat laborator al procesului 
de învățare. Elevul trebuie stimulat nu numai să memoreze ; 
el trebuie stimulat și învățat să caute, să descopere, să gîndească, 
să pună întrebări. Explozia de informatii ca și mijloacele de 
difuzare a acestora în mase fac ca procesul de difuzare-învâ- 
țare limitat numai la clasă să devină din ce în ce mai inefi
cient : așa se poate înțelege mai bine înțelepciunea măsurilor 
stabilite în România, de legare a întregului învătămînt de prac
tica de viață, măsuri care permit continuarea acestui dublu 
proces de transmitere si de învățare în afara clasei. în biblio
tecă. în atelier, în uzină. în institutele de cercetări și proiec
tări. Școala românească, gratie îndrumărilor permanente ale 
secretarului general al Partidului Comunist Român, a reușit 
să țină pas cu cerințele modernizării și să se adapteze exi
gențelor actuale, dînd dovadă de la etapă la etapă, de multă 
mobilitate, selecție si discernământ.

în tara noastră procesul de înnoire, de formare a capacită
ților de muncă individuale ale elevului, de îmbinare armonioasă 
a muncii intelectuale cu activitățile practice, se desfășoară de-a 
lungul întregului proces de învătămînt. începînd chiar cu ciclul 
preșcolar, fără să furăm copilăriei splendorile basmului popular.

Davies Ruth Ann. în lucrarea intitulată Biblioteca școlară — 
o forță a progresului în educație consemna încă din 1969 că : 
„Scopul școlii este de a ridica deprinderile de studiu ale elevi
lor la un nivel care să le permită să rezolve în mod creator 
și eficient problemele pe care le vor întîlni în decursul întregii 
lor vieți. Nu trebuie uitat că o mare parte din cunoștințele ne 
care le învață elevul în cadrul scolii, vor deveni, poate, cu 
timpul, perimate sau inaplicabile, dar deprinderile de studiu 
dobîndite în scoală continuă să fie funcționale. în mod nelimitat, 
ori de cite ori sînt necesare. Ele constituie cea mai permanentă 
dintre învățări'1.

MARIN RĂDOI ■

— Mărturisesc câ pornesc la realizarea 
acestei convorbiri cu un sentiment de vi
novăție : știu destul de puține lucruri 
despre compozitorul Ștefan Niculescu, și 
dorind să vă fac cunoscut și cititorilor 
revistei „Flacăra" v-am ruga pe dumnea
voastră să ne ajutati.

— M-am născut la 31 iulie, 1927, In 
Moreni. Școala elementară am urmat-o la 
Craiova, iar în 1938 am început liceul 
„Mihai Viteazul" din București. Paralel cu 
liceul, din clasa a III-a am fost înscris 
la Conservator (pe vremea aceea era po
sibilă o asemenea îndrăzneală) urmînd 
clasa de pian, apoi la dasa de teorie, 
armonie etc. avînlu-i, printre alții, ca 
profesori pe Muza Ghermani Ciomac șl 
Mihail Jora.

— Așadar, încă de pe băncile școlii 
elevul Ștefan Niculescu a optat pentru o 
profesie, dînd viață unei chemări lăun
trice — muzica.

— Nu e chiar așa de simplu. E drept că 
pianul l-am învățat încă de la 6 ani, și că 
de la 8 ani improvizam la pian, dar toate 
sstea n-au fost argumente serioase pentru 
tatăl meu, care-și dorea fiul inginer ca și 
el, socotind că meseria de muzician nu e 
atît de sigură. Deci, după terminarea 
liceului, în 1946, am dat examen la Insti
tutul de construcții civile și industriale, 
pe care l-am absolvit în 1950. lată-mă 
inginer. Am lucrat în calitatea asta cîteva 
luni, căci în aceeași toamnă am dat din 
nou examen la Conservator, pe care 
l-am absolvit în 1955, clasa de pian, și în 
1957, compoziția. în prezent sînt și con
ferențiar la Conservator și predau compo
ziția și analiza muzicală.

— Cum se compune ?
— E greu să spun cum se compune. 

Mai precis pot să spun care e rezulta
tul acestei munci. Fiecare compoziție te 
absoarbe total și trebuie să alegi pentru 
fiecare o metodă adecvată. Dacă s-ar pu
tea găsi o metodă infailibilă ar fi foarte 
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simplu. Dar așa... A compune e o între
prindere extraordinar de dificilă, care an
gajează plenar, total. Bineînțeles că între 
timp trebuie să fiu și profesor, să-mi 
scriu și studiile. Nu știu să fi avut vreo 
vacanță, pentru că pentru un compozitor, 
un muzjcian singura grijă, înainte de a 
pleca undeva, e să-și asigure valiza cu 
partituri, cu cărțile ce-1 interesează. Deci 
pleacă la lucru nu la odihnă,

Munca e istovitoare pentru că anga
jează plenar totalitatea forțelor spiri
tului, nu numai pe cele intelectuale sau 
dimpotrivă doar pe cele nonintelectuale.

— Care este metoda dv. de lucru 1
— Eu am un principiu : să nu repet 

niciodată. Asta înseamnă că-mi schimb 
r -

„Imi plac toate genurile, cu condiția

să fie muzica de calitate"
materialul cu fiecare lucrare, că mă las 
fascinat de fiecare lucru nou, de fiecare 
idee. Cum am reușit acest lucru las pe 
critici și melomani să o spună.

— Vorbim de noutate în muzică. In 
acest sens vă întreb ce constituie matema
tica, ca știință exactă, pentru compozitorul 
Ștefan Niculescu ?

— Matematica nu este un scop ci este 
un mijloc. Nu vreau să fac știință com- 
punînd ci mă slujesc de matematică 
asemenea unui mijloc. Muzica se inspiră 
din viață, se spune, dar asta este extrem 
de general. Te poți inspira din literatură 
și scrii un lied, sau vezi o pictură și scrii 
o piesă lirică. Sursele muzicii sînt infinite, 
iar una din ele poate fi matema
tica. Orice muzică bună nu se reduce la 
sursele ei, ea trebuie să fie un act de 
creație care depășește sursa de inspirație 
introducînd prin limbajul muzical ele-

V 
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mente noi care îmbogățesc realul cu o rea
litate nouă, necunoscută pînă atunci.

— Ce aveți acum pe masa de lucru ?
— în general nu-mi place să dezvălui 

ceva ce încă nu am terminat, dar lucrez 
la o nouă simfonie pe care o termin zilele 
astea, și care cred că se va numi „Opus- 
Dacicus". Se va chema așa pentru că are 
corespondențe cu unul din sanctuarele 
de la Sarmizegetusa.

— Socotiți că muzica șî cunoașterea 
noțiunilor limbajului muzical pot intere
sa marea masă ?

— Da, cred că studiile muzicale gene
rale sînt necesare tuturor. După cum mu
zicienii azi au nevoie de matematică și 
matematicienii, și nu doar ei, trebuie să 

aibă nevoie de muzică. O cultură generală 
impune astăzi cunoașterea limbii muzicale 
tot atît cît însușirea corectă a limbii ma
terne. Și nu toți cel care cunosc limba 
română devin automat poeți sau scriitori.

— Sîntețl un iubitor doar al muzicii 
„grele" ?

— îmi plac toate genurile de muzică : 
populară sau cultă, europeană sau extra- 
europeană etc., cu o condiție — să fie de 
calitate.

— Așadar, muzica bună, făcută atît de 
profesioniști cît și de amatori. Cum credeți 
că se pot împăca cele două noțiuni in con
textul exigenței unui public avizat și cul
tivat 7

— Cred că și în domeniul muzical ar 
trebui să avem aceeași exigență pe care 
o avem în domeniul sportului. La noi, 
sportivii de performanță care reușesc să 
se situeze la un nivel competitiv pe plan 

internațional sînt amatori. Cu atît mai 
mult e nevoie să fim competitivi pe plan 
profesional. Evident competiția în artă nu 
este competiția din sport. Dar pregătirea, 
de pildă, a unui spectacol muzical de nivel 
internațional este la fel de serioasă, de 
îndelungată, de istovitoare ca pregătirea 
unui viitor campion la olimpiadă. Iar pu
blicul nostru trebuie să reclame de la mu
zicieni numai producțiile de nivel inter
national.

— Cerem rigoare și exigență atît față 
de muzica făcută de profesioniști cit și față 
de aceea a amatorilor. Vă întreb dacă 
amatorismul este ceva ce deservește arta 
in muzică ?

— Nicidecum. Muzica are nevoie de 
amatori, dar de amatori cultivați, lumi
nați. Beethoven, de pildă, a scris Sona
tele lui de pian și pentru că editorii H 
solicitau la cererea amatorilor din vre
mea aceea. Să ne gîndim, însă, ce amatori 
erau aceia care reușeau să citească în 
tihnă la pianul lor Sonatele de Beethoven !

— Vă adresez o întrebare mai mult le
gată de sfera in care am ajuns. Vă place 
muzica tînără ?

— Ce înseamnă pentru dv. „tînără" 7
— Mă refer la muzica folk. pop...
— Folk, pop etc. sînt genuri muzicale. 

Muzică tînără. după mine. înseamnă o 
muzică făcută în spiritul prezentului, sau 
care e capabilă să rămînă etern nrezentă. 
Astfel, de pildă, muzica lui Bach. Mon
teverdi sau o muzică mare din stolul al 
XIII-lea sînt nemuritoare. Totodată, mu
zică tînără este și cea scrisă de venera
bilul Tudor Ciortea sau de un nroasnăt 
absolvent al Conservatorului. Există însă 
lucrări care introduc aspecte noi în mu
zică și acestea se găsesc în toate genurile, 
inclusiv folk și pop. Pentru a rămîne veș
nic tinere trebuie să fie de calitate.

CORNELIA DJIGOLA ■
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Pictorul Ion Pacea așa cum apare în film

tvenfeient wftaral
si

După cum revista noastră anunța in 
numărul trecut, in cadrul Festivalului 
național „Cîntarea României", Comitetul 
de cultură și educație socialistă al .jude
țului Vrancea organizează bienal — în- 
cepînd cu luna mai a acestui an — un 
complex de manifestări politico-educative, 
cultural-artistiee și de creație reunite sub 
genericul Festivalului artelor „Miorița". 
Această acțiune, organizată în spiritul 
sarcinilor stabilite de Congresul al XII-lea 
al partidului, ai indicațiilor și exigențelor 
formulate de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
privind educarea revoluționară a maselor 
de oameni ai muncii, de formare a unei 
conștiințe înaintate, reprezintă prin pro
gramul său deosebit ' de variat și atrac
tiv o strălucită inițiativă a forurilor lo
cale de a crea în cuprinsul județului o 
scenă deschisă colectivelor. artistice de 
interpretare și de creație, profesioniste și 
de amatori, pentru întărirea potențialu
lui artistic și de creație din județul 
Vrancea și pentru afirmarea acestuia pe 
plan național.

Festivalul artelor „Miorița" —
Vrancea 1980

Vom spune de aceea că -urmărind să 
devină un factor eficient și cuprinzător 
de educație, în sensul cel mai larg. Fes
tivalul „Miorița" nu reprezintă o simplă 
reunire cantitativă sub semnul acestui 
rezonant generic a unor forțe culturale 
locale ci își propune să implice aceste 
forțe într-o acțiune colectivă întreprinsă 
în spiritul unei noi calități a actului cul
turii. Ceea ce înseamnă că Festivalul 
„Miorița", a cărui organizare a fost hotă- 
rită de Conferința județeană de partid și 
al cărui program se va desfășura sub 
egida Comitetului de cultură și educație 
socialistă al acestui județ, este el însuși 
pe cale să devină o. veritabilă instituție 
de cultură.

Șansa de reușită a acestei acțiuni, pen
tru ca Festivalul „Miorița" să-și îndepli
nească, în perspectiva timpului, menirea 
și rosturile — ambițioase — pentru care 
a fost conceput, se întrevede încă de pe 
acum, după cum arătam, din amploarea 
și diversitatea manifestărilor pe care le

include — șl în cadrul cărora' Vrancea 
va primi invitați din întreaga țară —, 
din durata destul de întinsă a acestui 
festival — el va începe pe 5 și se va 
încheia pe 30 mai — precum și din fap
tul că el se va desfășura pe un spațiu 
larg : ambițîonînd să devină o emblemă 
a spiritualității acestui spațiu românesc 
de la curbura Carpaților, Festivalul 
„Miorița" se va desfășura, după cum ne 
spunea tovarășul Al. Crihană, președin
tele Comitetului județean de cultură și 
educație socialistă, nu numai în muni
cipiul Focșani ci în mai multe dintre 
orașele și comunele Vrancei.

Vom reveni cu relatări despre desfășu
rarea primei ediții a acestui festival pen
tru a arăta geneza a ceea ce numeam că 
este pe cale să devină un forum educa
tiv, o adevărată instituție de cultură so
cialistă.

D. ELIADE ®

Un nou film românesc

BIETUL IOANIDE
Elementul baroc atît de caracteristic 

ambelor romane ale lui G. Călinescu — 
Bietul laanide și Sorinul negru —■ romane 
care au constituit sursa inspirației scriito
rului Eugen Barbu pentru a-și scrie sce
nariul, a fost păstrat. Nu numai păstrat, 
ci și accentuat chiar. Extrem de larga, 
de variata galerie a personajelor lui Că
linescu a fost concentrată, redusă la e- 
sențial, destinul unor eroi a fost preluat, 
în film, numai de la un anumit punct, al 
altora a fost urmărit integral, iar al al
tora redus la o schemă, la o simplă apa
riție.

Regizorul Dan Pița s-a văzut în fața 
unui material epic de mare întindere 
(proiecția durează peste două ore), și a 
unuia uman ’extrem de complex. Pentru 
că deși atît romanele lui Călinescu, cît și 
scenariul, urmăresc o analiză a burgheziei 
române și evoluția unui intelectual cins
tit — loanide — ea prespune însă o 
epocă anume, epocă ce marchează sfîrși- 
tul unei lumi și începutul alteia. Această 
epocă a fost adusă pe ecran de către 
Pița. nu numai corect, dar și cu pasiune 
(de notat aici decorurile lui Virgil Moise 
și costumele Svetlanei Șchiopa), imaginea 
lui Florin Mihăileseu, încărcată fără însă 
a deranja, amplă, bogată în elemente, 
sau singulară, delicată atunci cînd este 
cazul (vezi de pildă plimbările eroului în 
natură), susține intențiile regiei în a re
produce cît mai exact niște ani tulburi, 
niște ani dramatici în care se dezagrega 
o lume. O lume veroasă, atroce.

în rolul loanide, pictorul Ion Pacea 
reprezintă nu numai o plăcută surpriză, 
dar și o interesantă și originală creație 
actoricească : chipul său imobil, de 
mască întoarsă spre interior, sugerează 
cu reținută finețe puternice frămîntări 
ce macină conștiința eroului.

Foarte în roî Marga Barbu și Olga Tu- 
dorache. Demne de reținut personajele 
episodice interpretate de Carmen _ Galin, 
Anda Călugăreanu, Leopoldina Bălănuță 
(cu o mențiune deosebită pentru aceasta 
din urmă pentru extraordinara căldură pe 
care ne-o transmite, pentru demnitatea 
cu care își suportă suferința și însingura
rea). Și încă : Ștefan lordache, Ovidiu 
Miu Moldovan, Gheorghe Dinică. în 
sfirșit, — dar nu ultimul ' — Ion Cara- 
mitru, pe o partitură de zile mari (deși 
rolul fiind profund negativ).

Revenind la construcția filmului : sur
prinde totuși lipsa marilor secvențe (și 
care există în chiar proza lui Călinescu ! 
— vezi „autoînmormîntarea" Hangerlioai- 
cei, „Talciocul", „Moartea lui Gavrilcea". 
etc., etc.). Filmul rămîne în zona croni
cii și -dacă Dan Pița ne dă totuși o sec
vență admirabilă — cea a morții auten
tice a lui Madame Hangerliu, înconju
rată de cinismul și inconștiența agresivă 
a oribilei asistențe — dacă Talciocul sau 
autoînmormîntarea de care am pomenit 
dovedesc o capacitate neîndoielnică de a 
crea atmosferă, rămîne de neînțeles in
sistența prelungită asupra unor momente 
nu neapărat semnificative (vezi obositoa
rea pregătire a atentatului împotriva pro
fesorului, urmărirea acestuia din mașină), 
sau introducerea „momentului Cucly", 
fără nici o justificare (în film), ducînd 
numai la deruta spectatorului și la obtu
rarea înțelegerii personajului principal.

Ecranizare grea, pretențioasă, costisi
toare — atît material cît și, mai ales, 
costisitoare ca efort și inteligență uma
nă — BIETUL IOANIDE se înscrie, în 
bună măsură, în aria izbînzilor artistice 
ale cinematografiei noastre din ultimul 
timp.

Și două ultime mențiuni : prima, pen
tru interpretarea lui Mircea Constanti- 
nescu în rolul Tudorel loanide ; a doua, 
pentru muzica lui ' Adrian Eneseu, evi
dent unul dintre cei mai dotați compo
zitori de muzică de film.

HORIA PÂTRAȘCU ■

Azilul cabotinilor
Azilul de noapte, spectacol monumental 

pus în scenă de regizorul Dan Alexan- 
drescu la Teatrul Național din Craiova, 
răstoarnă multe prejudecăți și tabieturi, 
contrariază pe conservatori, irită pe „sti
liști".

E greu să renunți la viziunile comode 
și melancolice asupra textului, la grandi
locvența leneșă sau furibundă a persona
jelor, ia cabotinismul lor dulce și uneori 
morbid, plin de „lozinci" frumoase în sine 
și sforăitoare, plin de un fremătător pa
tetism și de o dragoste umilă față de oa
meni. Maxim Gorki n-a îndrăznit să-și 
condamne eroii dintre care s-a înălțat ca 
un rug. în piesa lui Maxim Gorki pluteș
te, e adevărat, un aer de sfîrșit de lume, 
de dezagregare, o tensiune gravă, o aș
teptare lentă și incurabilă, o speranță efe
meră că eroii vor ajunge odată la un tă- 
rîm promis, că vor evada din condiția rui
nei lor morale și fizice, eliberîndu-se de 
propriile tare endemice. Maxim Gorki își 
îmbrățișează eroii, cu o largă înțelegere și 
compasiune, le acceptă renunțarea, le 
scuză înfrîngerea într-o lume fără spe
ranță, dar îi lasă să putrezească într-unul 
din cercurile infernului.

Regizorul Dan Alexandrescu e un mo
ralist intransigent. El nu a.eceptă condiția 
subumană a acestor oameni eșuați într-un 
azil de noapte, sordid unde trăiesc precum 
șobolanii. Pentru regizorul Dan Alexan
drescu eroii piesei lui Maxim Gorki nu 
sînt scuzabili, nu sînt demni de milă și 
de compasiune, pentru că prin renunțare, 
prin de'vitalizare, prin furt, alcoolism, 
crimă și prostituție se afundă tot mai 
adînc în canalele de scurgere ale exis
tenței, în haosul tenebrelor. De aceea, de
corul pictorului Valeriu Penișoarâ-Stegaru 
proiectează această lume convulsivă, col
căitoare. într-un crematoriu unde sînt 
aruncate deopotrivă gunoaiele civilizației, 
idealurile și aspirațiile gongorice ale unei 
umanități aflate într-o derută tragică și 
trupurile arse de febră, cu ’măruntaiele 
colorate de alcool, ale cabotinilor care dis
cută despre om cu măreție și abjecție.

Toți acești infami „pensionari" ai „azi
lului de noapte", trăind ascunși în grote 
numerotate, ca într-un lagăr de concen

trare, intrînd în culcușuri pe brînci, gî- 
fîind, urlînd, plîngînd, rîzînd fără dinți, 
ca niște măști la un carnaval macabru, 
proslăvesc omul, visează demagogic eli
berarea li”' și rîgiie beți, înghesuiți urni 
într-alții, .ndiferențl la sinuciderea unuia 
dintre tovarășii lor de agonie.

Paradoxal, la spectacol se rîde. în semn 
că trebuie să ne despărțim de această 
lume fetidă rîzînd. Dar rîsul îngheață pe 
buze ca într-o siberie a spiritului. Satira 
imensă pe care o propune regizorul este 
jucată cu cruzime. Cu o cruzime motivată. 
Regizorul Dan Alexandrescu nu lasă loc 
nici unui sentiment de toleranță, nici unui 
verdict de achitare. Eroii sînt condamnați 
fără excepție. Umanitatea lor e alterată, 
virusul mizeriei lor gregare poate fi mo
lipsitor. Și avertismentul către spectator 
devine semnal de alqrmă.

Regizorul a fost servit bine și cu pu
tere de 'convingere de actorii Teatrului 
Național din Craiova. Se simte lucrul mi
gălos și retușul discret al profesionistului 
încercat care este Dan Alexandrescu, 
maestru în alegerea- exactă a interpreți- 
lor, pedagog profund și subtil în munca de 
atelier cu actorii. Dintr-o distribuție nu
meroasă, impresionantă, reținem creațiile 
lui Vasile Cosma în Satin, Tudoi- Gheor
ghe în Baronul, Marina Bașta în Ana, Va
ier Dellakeza în Actorul, Nae Gh. Mazilu 
în Luka. Vasile Cosma a fost copleșitor în 
Satin. Grotesc și malefic, monumental și 
hohotitor. Tudor Gheorghe face dintr-un 
baron elegant și gratuit un sinistru trișor 
al existenței, "asexuat și grețos, care se în
dreaptă spre spînzurătoare schelălăind și 
rîzînd. Tudor Gheorghe își afundă perso
najul în abisurile gunoaielor lumii. O 
creație surprinzătoare ca punct de vedere, 
o creație de referință pentru o posibilă 
galerie a interpreților operei lui Maxim 
Gorki.

în concluzie, am văzut la Craiova un 
Azil de noapte cum nu ni s-a mai întîm- 
plât să vedem. Un spectacol care poate 
fi amendat ca viziune regizorală dar în 
nici un caz anulat. Experimentul lui Dan 
Alexandrescu e șocant. Dar în limitele 
unei perfecte demonstrații logice prin 
text. Un spectacol polemic. Un spectacol 
de atitudine.

ADRIAN DOHOTARU ■

Problema vadului

Esențial pentru viața 
teatrului contemporan, 
pentru prezentul si pen
tru viitorul său, este pri- • 
ceperea de a readuce oa
menii in sălile sale, ale 
teatrului ; de a-i face din 
nou spectatori de teatru, 
după ce televizorul, co
moditatea si piesele 
proaste i-au alungat din 
fața rampei. Asemenea 
refâcători.de" vaduri exis
tă. Am să dau două e- 
xemple, unul privind o 
personalitate colectivă, 
altul privind o persona
litate individuală.

Teatrul Tineretului din . 
Piatra Neamț : a fost iar 
în turneu în București și 
iar oamenii colectivului 
său au jucat cu sălile pli
ne si entuziaste. Știu, vor
besc de un fenomen 
de-acum bătrîn, dar me
rită, tocmai pentru că e 
constant. Sigur, cauzele 
succesului se pot găsi și-n 
vîrsta medie foarte jună 
a populației actoricești a 
teatrului ; și-n opțiunile

repertoriale ; și-n șansa 
de a fi. pe la Comitetul 
culturii și artei din Pia
tra, cadre mai receptive 
la nou și mai nespâimoa- 
se ; și într-o pricepere de 
a prospecta, la zi. cerin
țele. gustul publicului ; și 
într-o abilitate în a face 
reclamă produsului pro
priu ; și într-o stare de 
spirit și de lucru nova
toare dar cu vechime, cu 
experiență ș.a. însă e- 
sențial cred că este fap
tul că la T.T. se munceș
te cu abandon, cu exi
gență de sine, cu ambiție. 
Cu alte cuvinte, am ajuns 
la cheia aceea, deloc ma
gică. dar în stare de ori
ce : calitatea muncii, ca
litatea produsului. Din 
cele trei spectacole ale 
turneului teatrului n-am 
să dau, din lipsă de spa
țiu nu de bunăvoință, de- 
cît două exemple: acela 
al turului de forță dar și 
de artă actoricească al lui 
Cornel Nicoară, care, pur 
și simplu, dă profunzime 
dramatismului cam de su
prafață al piesei Iui 
Stephen Poliakoff, intitu
lată „Program special 
L. B.“ ; acela al viziunii 
metaforic-regizorale a lui 
Valeriu Paraschiv, în 
montarea piesei lui Tu
dor Popescu intitulată

„Cuibul" și al consensu
lui rotund cu care acto
rii distribuției l-au aju
tat pe regizor sâ-sl reali
zeze optim viziunea.

Regizorul Călin Florian : 
a fost iar în Polonia ; și 
iar a montat numai pie
se românești ; si iar spec
tacolele sale s-au bucu
rat de succes. Mai con
cret : după ce a montat, 
acolo. „Steaua fără nume" 
a lui Sebastian (spectacol 
distins cu diploma Mi
nisterului culturii si ar
tei din R.P. Polonă și cu 
medalia celei de-a III-a 
ediții a Festivalului de 
dramaturgie din țările 
socialiste de la Katovice). 
acum a pus în scenă, la 
Teatrul dramatic „J. Sza- 
niawski" din Plock, 
„Noaptea furtunoasă" a 
lui I. L. Caragiale si. sub 
titlul unificator „Cine ești 
tu piesele de scurt- 
metraj „Citeva palme fal
se" și „Cafea ness cu a- 
proximație". ale Lui Paul 
Everac. Și iar calitatea 
spectacolelor. întemeiată, 
firește, si pe aceea a pie
selor. a stîrnit entuzias
mul publicului si al spe
cialiștilor. Trei spectaco
le, cu piese românești, în 
premieră absolută pentru 
Polonia, într-un răstimp 
mai scurt de un ăn : iata

un exemplu de creator de 
vaduri pentru piesa româ
nească. iată un exemplu 
de propagandist al dra
maturgiei noastre.

Dar, dacă am găsit două 
exemple fericite, nu în
seamnă că problema va
dului a fost rezolvată. 
Unii directori de teatre 
fac un soi de reciclare 
particulară, un soi de 
școală cu meditator aca
să, studiind flerul, ori 
ambiția activă, ori abili
tățile, ori tehnologia, ori 
cum vreți să numiti cau
za eficienței zbaterii pen
tru revâduirea drumului 
către teatru pe care, vi
jelios. o realizează Dinu 
Săraru. Numai că, repet, 
nici chiar cu două-trei 
flori problema nu poate 
fi bifată.

NELU IONESCU ■

în domeniul muzicii 
rock trebuie semnalată 
inițiativa Radloteleviziu- 
nii de a reîncepe orga
nizarea unor gale ale for
mațiilor noastre, altă dată 
o permanență a vieții de

concert din Capitală. Afi
șul primei reuniuni a cu
prins pe „Cristal" din 
Galați, „Semnal M“ din 
Cluj-Napoca, și „Roman
ticii" — din București.

Formația gâlățeană con
dusă de inimosul Puiu 
Crețu a sosit în formula 
sa de octet (cu doi su
flători). Noile lor piese — 
Obirșii, April, Pentru cînd 
va fi — au sunat plin, 
dens ; mai mult nerv însă 
nu le-ar strica. Noul so
list vocal, deși corect, 
ne-a amintit totuși de... 
Vasile Șeicaru, care „s-a 
dedicat exclusiv folkului ; 
credem că reintegrarea sa 
grupului „Cristal" ar în
semna un cîștig pentru 
rockul nostru.

Grupul „Semnal" nu 
mai are nevoie de pre
zentare — nici ca reper
toriu, nici ca formulă de 
„echipă". Dealtfel, ei s-au 
mai aflat pe aceeași 
scenă cu 6—7 săptămîni 
în urmă, cînd au fost 
aplaudați minute în șir. 
Vechiul lor „semnal" de 
închidere — Trenul cursă 
de persoane — a fost în
locuit de o altă parodie 
disco — Bal la Apahida 
— la fel de amuzantă și 
antrenantă. Indiscutabil,

formația lui îuliu Merca 
se menține printre cele 
mai populare ale momen
tului.

Cu nerăbdare a fost aș
teptată evoluția formației 
„Romanticii", sosită după v 
multe luni de activitate în 
Emiratele Arabe (contract 
ARIA). Cum era de aș
teptat, showul lor a fost 
profesional și variat : 
doi buni soliști vocali, 
trio excelent de suflători, 
inventiv aportul liderului 
— Mircea Dragan — la 
instrumente cu clape. Din 
păcate, grupul și-a pre
zentat programul pentru 
viitoarele turnee, inclu- 
zînd două atractive mo
mente — unul alături de 
„5 T“, altul avînd ea so
listă pe Mlhaela Oancea 
(care o va înlocui se pare 
pe V. Puși). Am fi prefe
rat totuși numai „Ro
manticii", în spiritul rock 
al concertului.

Așadar, un concert de 
larg interes ; totuși, Sala 
Palatului nu a fost plină ! 
Sperăm că doar frumoasa 
vreme primăvâratică să 
fi fost de vină, și că Ra- 
dioteleviziunea va conti
nua această inițiativă cu
rajoasă și utilă.

FLORIN-SILVIU
URSULESCU a
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Primăvara poeților tineri
îmi îngădui să glosez cu puține cuvinte cîteva din producțiile de început ale unor 

tineri poeți cu credința că apariția lor în plumbul Flăcării e în consonanță cu primăvara 
anului 1980.

Nicolae Badi, inginer mecanic din Pitești, e un poet al clarității, el exprimă în 
„metru clasic" idei care sînt ale unui timp modern (chiar atunci cînd preferă expresia 
abruptă, concisă, el se apropie de mecanica suavă a haikuurilor) și simt nevoia să-i 
laud curajul de a „risca" monotonia (e drept, muzicală) și vetustețea (aparentă). Fiindcă 
un autor tînăr lipsit de tentația teribilistă de a „inventa" nu e totuși lipsit de șansa de 
a fi cu adevărat nou. îi facilitează șansa aceasta fermitatea opțiunilor, respectul pen
tru tradițiile clasicilor scrisului românesc.

' Profesoară de muzică din Tomisul solitarului Ovid — Mala Bărbulescu — scrie 
versuri solare în care se aud, firesc, euritmiile mării cu care se învecinează ardentul 
ei temperament liric. Nerv, muzicalitate necăutată, temerare construcții imagistice — 
iată ce ar caracteriza producțiile de început ale poetesei pe care din acest colț de 
pagină Ic propun exigentei atenții a cititorului deprins să discearnă între compunerile 
veleitarilor lipsiți de har și rîndurile inspirate ale (încă) necunoscutilor grăbindu-se...
încet.

MALA BĂRBULESCU

Capcană de mătase

Așa departe primăvara-mi pare 
De parcă dintre stele o să vie, 
Un cap de domn să pună pe-o tipsie, 
’’ămîntul aburind pe răsuflare 
Căci de-ar veni oricum ar fi, tîrzie, 
Ca poarta nechemării care strigă 
Cărbunii ard miresme de ferigă 
Plimbîndu-se prin clipa. încă vie. 
Un flutur alb, tristeți in felinare, 
Capcană de mătase aurie, 
De parcă din uitare o să vie 
Așa departe primăvara-mi pare...

Joc

Am recitit conturul morții mele 
In palma ta în care mă repet 
Cu fiecare gest, de parcă-n stele 
M-ai ridica pe-o cruce de afet, 
Pe-un cîmp văratec, mutilat de ploaie 
Cînd rupt din hamuri cerul ne privește 
Cum ne jucăm de-a caii în războaie 
Nepăsători, mirați copilărește.

Un ctitor — 

COSTACHE
ARISTIA

împlinirea a o sută de ani de la moar
tea lui Constantin Arlstia (născut în 1800) 
constituie un nimerit prilej pentru a 
evoca pe acela ale cănii viață și strădanii 
sînt atît de strîns legate de începuturile 
teatrului românesc.

Preocupat îndeosebi de „reînvierea" tea
trului românesc — flăcăruia ^prinsă mai 
de mult de elevii școlii românești din 
Blaj, de Gh. Asachi la Iași, de elevii lui 
Lazăr la „Sfîntul , Sava" de-abia mai 
pîlpîia — s-a arătat Ion Heliade. Dar 
pentru punerea în aplicare a planurilor 
sale el avea nevoie de un „soț" ; acesta 
a fost Costache Arlstia, cu care legase 
strînsă prietenie, fiind colegi de bancă la 
școala grecească de lâ Măgureanu.

Deși în adolescență și chiar mâi tîrziu 
s-a numărat printre protagoniștii teatru
lui grecesc, cel înființat de domnița Ralu 
Caragea la „Cișmeaua roșie", Aristia s-a 
grăbit să răspundă propunerii lui Helia
de. Și astfel cei doi dascăli de la „Sava" 
(Aristia, la început modest pedagog, a 
predat apoi „greaca vorbitoare" și limba 
franceză) au organizat, în cadrul școlii, 
o serie de prelegeri despre teatrul și mi
siunea lui, Aristia ținînd elevilor pe care-i. 
socotea mai înzestrați lecții de- „decla- 
mațiune poetică" ; s-ar putea spune că 
teatrul românesc s-a născut in școală. 
Primele spectacole, regizate de Aristia, 
au avut loc într-o sală de pe strada 
Sărindar (sala lui Andronache), sală des
tinată balurilor si care neposedînd scau
ne, spectatorii, numeroși, au fost nevoiti 
să le aducă de acasă.

Cu intenția de a-și extinde opera lor 
culturală, vizînd însă și scopuri nolitice 
și sociale, cei doi, Heliade și Aristia, și-au 
asociat pe un al treilea, Ion Cîmpineanu, 
ofițer al noii miliții, din neamul lui Di
mitrie Cantemir. Ei au fost „stîlpii" socie
tății „Filarmonica", asociația semisecre- 
tă cu un program politic cu caracter 
antifeudal — se preconiza între altele 
egalitatea înaintea legilor, dezrobirea ți
ganilor. libertatea tiparului, învățămîntul 
gratuit șl unul „pe față", care prevedea 
și „formarea unui teatru național" ; cei 
trei și-au alăturat și cîțiva inși „devo
tați la binele public și cu intențiuni de 
reforme democratice".

în ziua de 29 august 1834, dată memo
rabilă în istoria teatrului și culturii 
românești, a avut loc în sala lui Momulo

GHEORGHE TOMOZEI B

NICOLAE BADI 

înaltele porți

La porțile iubirii te-aștept ca într-o gafă 
eu trenuri care pleacă șî nu se mai întorc, 
o clipă zmălțuită în pulberea de seară 
prin aburii de teamă ce gîndurile-mi torc.

Să vii apropiindu-mi plecarea ta din 
vreme, 

aluneeîud în mine prin vamă de dureri
. și-n foamea de lumină, la mine să te 

cheme 
o umbră împletită pe trupul de tăceri.

Sub pașii tăi să mingii nisipul ce mă 
doare 

eînd curge în clepsidră eu sîngele meu 
cald 

și ochii plini de vorbe îmi vor aduce oare 
speranța rătăcită pe țărmul celălalt ?

Zadarnică se zbate în mine nerăbdarea 
fîntînilor săpate din seceta de noi...
Pe ridurile vremii se lasă-ntunecarea 
ca urma de lumină ce cade înapoi.

Nemărginesc și astăzi hotarele surpate, 
cu luminări albastre din palmele de foc, 
în gara unde visul amăgitor brăzdat e 
de trenuri care pleacă și nu se mai 

întorc.

(situată pe strada Edgar Quinet de as
tăzi) primul „examen public" al Filarmo
nicii, care în realitate a fost și primul 
nostru conservator ; s-a reprezentat tra
gedia Fanatismul de Voltaire, în tradu
cerea lui Heliade. regizor — primul nos
tru regizor, dar și scenograf, costumier, 
peruchier — fiind Aristia, care, înaintea 
ridicării cortinei-; din cușca sufleorului, a 
strigat actorilor (printre care se afla și ele
vul C.A Rosetti): „Curaj, nu mă lăsati, co
pii 1“ Despre spectacol, criticul Nicolae 
Filimon consemnează : ....reuși de mi
nune. Publicul se entuziasmase atît de 
mult incit cerea prin manifestări zgomo
toase reproducerea piesei".

Dar Filarmonica ce a cultivat un reper
toriu progresist, chiar revoluționar pentru 
vremea aceea — Țările Române erau 
doar guvernate de Regulamentul Organic 
— reprezentînd piese de Moliere. Vittorio 
Alfieri, Voltaire, nu era menită unei 
vieți prea lungi. Socotind asociația ca „un 
cuib de. conspiratori", vizat fiind îndeo
sebi intransigentul colonel Ion Cîmpi
neanu. șeful „partidei naționale", stăpî- 
nirea, recurgînd la multiple metode, a di
zolvat societatea a cărei activitate a avut 

’un răsunător ecou și in Moldova și în Tran
silvania. Este de consemnat că Filarmoni
ca a „dat" teatrului românesc pe „primii 
actori", printre care pe Costache Ca- 
ragiale, unchiul marelui dramaturg, și pe 
Eufrosina Popescu, ce-și va ciștiga o re
putație europeană în calitate de cintă- 
reață.

Tot un „cuib de conspiratori" socotea 
stăpinirea și școală de la Sfîntul Sava.. Si 
în privința aceasta nu s-a înșelat. In
tr-adevăr Aristia nu a fost doar un 
luptător pentru izbînda Revoluției de la 
1848, ci și un păzitor al cuceririlor ei. în 
calitate de șef al gărzii naționale, post 
de mare răspundere, în care a funcționat 
încă din ziua de 25 iunie 1848.

Printre cei exilați, după înăbușirea re
voluției, figurează și C. Aristia, alături 
de Nicolae Bălcescu, Ion Heliade Radu
lescu, Nicolae Goleseu, Cezar Bolliac. D. 
Bolintineanu, C.A. Rosetti și atiția alții.

După o nu prea lungă ședere la Atena, 
unde se pare că a și jucat teatru, și la 
Paris, Aristia s-a înapoiat te ‘nră. Nu a 
încetat să se preocupe de viața teatrului 
românesc, în calitate de membru al co
mitetelor de conducere ale Teatrului cel 
Mare, alături de I. Heliade. A.I. Odobes- 
cu, C.A. Rosetti, Matei Millo, Grigore 
Alexandrescu, consultat fiind de Ion 
Ghica, atunci cînd, în 1877, s-a pus pro
blema înființării Teatrului Național din 
București.

S-a stins acum o sută de ani, într-o 
casă modestă din cartierul Sfinții Voie
vozi, acela căruia îi plăcea să spună : de 
origine sînt elen, dar patria mea, locul 
meu de naștere, e România !

IO AN MASOFF

Rapsozi populari

Acolo unde cîntă iarba pe lama coasei
Pe cei doi tineri din fotografie i-am în- 

tîlnit într-o dimineață a acestei primă
veri cîntînd pe una din străzile munici
piului Baia Mare. Se numesc Nicolae Gri- 
guță și Ioan Pop, iar pe lingă faptul că 
sînt cei mai tineri rapsozi din ansamblul 
„Maramureșul", par să aibă si un des
tin comun.

Nicolae Griguță cîntă Ia ceteră. Are 
25 de ani și este de loc din comuna Ro- 
zavlea, satul Șieu. După ce a terminat 
cele 8 clase a. plecat la Alba Iulia și a 
lucrat cîțiva ani la fabrica de porțelan. 
După ce încheia socotelile zilei. în fie
care seară, Nicolae Griguță se ducea la 
școala populară de artă, unde își cultiva 
talentul Înnăscut. După alți cîțiva ani, 
după ce a terminat școala populară de 
artă, l-au ascultat cei din ansamblul „Ma
ramureșul" și l-au primit ca rapsod.

Celălalt tînăr, care cîntă la zongoră. este 
Ioan Pop. Și el este tot de ne valea Izei, 
mai exact din comuna Botiza, satul Poe- 
nile Izei. Are 23 de ani și a terminat 
școala profesională, fiind de profesie lă
cătuș mecanic. Mai întîi a cintat în an
samblul din Sighet. A fost purtătorul ar
tei maramureșene atît în țară eît și în 
multe alte părți ale continentului. A fost 
in Franța, Elveția, Austria, Italia și' în 
U.R.S.S. De un an cîntă, ca și Griguță, 
in ansamblul „Maramureșul".

— De unde veniți am aflat, dar aș fi 
curios să știu ce doriți să faceți în conți-- 
nuare ?, i-am întrebat pe cei doi rap
sozi și prieteni.

— Să cîntăm tot împreună. Dorim, și 
credem că am și reușit, să descoperim și 
să scoatem din praf-cite ceva din folclo
rul maramureșean. Dar...

— Ce se întîmplă ?
— Noi nu sîntem încă consacrati.
— Și ce-i cu asta ? Aveți tot timpul.
— Timp avem berechet dar nu avem 

șansa, s-o numim așa, de a fi descoperiti 
la timp. Dacă am cîntă eîntecele pe care 
le-am găsit noi, ar veni acei consacrați, 
ne-ar promite marea cu sarea și le-ar 
lansa ei. Au mai avut și alții aceeași 
soartă. în ciuda faptului că aici în Ma
ramureș sîntem știuți, eei de la cen
tru, adică din Capitală, nu numai că nu 
au auzit de noi, dar credem că nici nu-i 
interesează. Ei preferă un folclor de e- 
prubetă, un folclor de laborator.

— Cam îndrăzneață afirmația dumnea
voastră și nu sînt intru totul de acord 
cu cele ce susțineți. f

— Părinții noștri au o vorbă : „Decît ul
timul în oraș, mai bine fruntaș la tine în 
sat". Așa că mai stăm un timp la oraș 
să vedem lumea asta încotro pleacă și 

apoi ne vom întoarce de unde am ve
nit, în satele noastre, unde vom munci și 
unde vom cîntă. Desigur, avem un servi
ciu bun și poate invidiat de multă lume, 
dar pe noi nu ne mulțumește. Dorim să 
facem, fiindcă sîntem tineri, mai mult.

— Bănuiesc că vă duceți acasă unde, 
desigur, o să ajutați la treburile gospo
dărești.

— Nu ne ducem acasă. Mergem în 
alte zone ale țării unde o- să muncim la 
coasă. Astă vară am fost în Banat. Co
sim de dimineață pînă seara, cîșigăm bani 
frumoși, cîntăm și culegem’cintece. Cu alte 
cuvinte ne-am întors din Banat cu 
noi cintece culese de acolo unde cîntă 
iarba pe lama coasei. Banii ii strîngem 
și îi punem bine la chimir fiindcă avem 
nevoie de ei.

— Pentru ce ?
— Să facem nuntă mare la noi în sat, 

unde să aducem muzică și din alte părți 
ale țării, să invităm pe profesorii de la 
școala de artă care ne-au fost ca niște 
părinți.

— Aș dori să vin și eu Ia nunta voas
tră. Să-mi scrieți cînd o .să vă hotărîti 
și să-mi spuneți ce să vă pregătesc. Ce 
v-ar interesa din Capitală ?

— Vă spunem sincer că nu avem ne
voie de nimic. Dacă veniți la noi la nuntă 
vă spunem, așa ca să știți, că altfel va 
rîde lumea, să aduceți cîteva kilograme de 
mălai și o litră de horincă. Asta-i obiceiul 
din tată-n fiu care trebuie respectat cu 
sfințenie. Asa-i pe valea Izei. Dar acum 
vă întrebăm și noi ceva. Ați dormit vreo
dată în podul casei sau în fîneață ?

— Nu.
— Atunci nu puteti spune că ați cu

noscut viața de la noi. Acolo, în fîneață 
cerul Maramureșului pare mai aproape 
de tine, acolo, în fîneață, poți asculta și 
dezlega toate tainele Izei. Noi, la fiecare 
sfîrșlt de săptămînă, sau cînd avem o 
zi liberă, lăsăm garsonierele orașului și 
ne întoarcem acolo unde putem auzi 
iarba cum crește.

M-am despărțit cu greu de noii mei 
prieteni. în tren, și după aceea multă 
vreme, mi-am adus aminte de discuția 
purtată cu cei doi tineri. Pînă la urmă, 
nu numai că i-am înțeles, dar le-am și 
dat dreptate. Poate ar trebui mai multă 
atenție din partea noastră și față de cei 
care vara uită că sînt artiști, artiști în- 
tr-un mare ansambu, și se întorc și mun
cesc cinstit acolo unde au muncit toți 
strămoșii lor.
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Se poate trăi fără muzică? m
„Se poate, dar o asemenea 

viață nu merită să fie trăită"
La întrebarea aceasta un prim răspuns 

ar fi o altă întrebare : fără ce fel de mu
zică nu se poate trăi și cine sînt acei ce 
nu pot trăi fără binefacerile muzicii ? 
Adevărul este că numărul acelora cărora 
le lipsește cu desăvîrșire cel rpai elemen
tar simț muzical este tot atît de mic ca 
al acelora care se nasc fără vedere sau cu 
alte simțuri defectuoase. Astfel, în lumea 
noastră de astăzi în care poluarea sonoră 
a devenit un fenomen general, in care pe 
lingă operele, filarmonicile, corurile și 
formațiile instrumentale de toate genurile 
există și radioul și televiziunea, contactul 
ou muzica este posibil oricui și la toate 
nivelurile de sensibilitate, înțelegere și 
educație muzicală. Numai că există o mare 
deosebire între satisfacțiile pe care le pot 
oferi diferitele genuri muzicale de la cin- 
tecul popular pină la capodoperele artei 
sonore. Fără a subaprecia folclorul care 
conține adevărate giuvaiere muzicale, tre
buie arătat totuși că există o mare dife
rență între un cîntec popular, în general 
alcătuit doar din cîteva măsuri, expresia 
directă a bucuriei de a trăi, a tristeții, a 
Iubirii etc., și intre o simfonie de Beetho
ven, de pildă, ce poate transpune un as
cultător receptiv într-o stare de elevație 
sufletească. Dacă ar trebui să trăim fără 
acele momente înălțătoare pe care le poa
te oferi întîlnirea- cu marile creații muzi
cale, viața ar fi mai searbădă și, parafra- 
zîndu-1 pe Oșcar Wilde, care spunea : „se 
poate trăi fără artă, dar o asemenea viață 
nu merită a fi trăită", foarte mulți ar 
putea spune că fără o astfel de muzică 
bine cîntată sau interpretată și care te 
scoate din cotidianul cenușiu, existența o- 
tnenească devine mult mai săracă.

Din păcate, mai există anumite idei pre
concepute — și se pare că tocmai la 
aceia ce hotărăsc asupra soartei artei so
nore — că o astfel de muzică este numai 
apanajul unei „elite". Este un adevăr bine
cunoscut că poporul român este dotat în 
mod deosebit pentru muzică, dar trebuie 
arătat odată că între talentul înnăscut al 
românului și nivelul său de cultură muzi
cală există încă o mare discrepanță. Că 
această discrepanță va putea dispărea cu 
timpul printr-o educație muzicală siste
matică și competentă care cuprinde în
treaga populație a țării, o dovedește nu
mărul din ce in ce mai mare al iubitori- 
lor de muzică simfonică și camerală, al ti
nerilor muncitori care ascultă cursurile 
organizate din inițiativa Uniunii compo
zitorilor în cadrul Universității muncito
rești de educație muzicală de la Platforma 
industrială „23 August" (800 membri), de la 
Clubul „Grivița Roșie" (250 membri), de 
la Grupul școlar „23 August" (850 tineri), 
de la Grupul Institutului de mecanică fină 
(80 cursanți) etc., etc. Asemenea cercuri 
de prieteni ai muzicii au fost organizate 
de către filialele Uniunii compozitorilor 
și la Clui-Napoea, Iași, Timișoara, Tîrgu 
Mureș etc. Printr-o temeinică organi
zare a „Cîntării României", mișcare cul
turală de masă care a luat ființă din ini
țiativa tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
educația muzicală a oamenilor muncii din 
uzine, fabrici și de pe ogoare ar putea da 
în cîtiva ani rezultate minunate. Astfel, 
masele ar putea deveni beneficiarii adevă
ratei arte sonore și întregul nostru popor 
ar fi unit nu numai prin aceleași țeluri 
politice, același sentiment național dar și 
prin aceeași cultură unitară ce se adre
sează tuturor oamenilor societății noastre 
socialiste.

Dacă pentru a forma oameni receptivi 
la frumos este nfecesar a începe educația 
muzicală cit mai de timpuriu, acordînd in 
planurile de învățămînt, odată cu numă
rul necesar de ore și profesori bine pre
gătiți, atît în școlile primare cît și în cele 
medii de cultură generală, tot atit de ne
cesar este de a asigura viitorilor artiști 
de profesie condițiile optime de dezvol
tare. Absolvenții celor 3 conservatoare ale 
noastre, pregătiți prealabil în liceele de 
muzică, au dovedit nivelul ridicat al aces
tor școli, obtinînd rezultate strălucite la 
concursuri internaționale de compoziție 
și de interpretare. Din păcate, din teama 
de a crea o supraproducție de muzicieni 
de profesie care nu ar putea găsi un an
gajament la una din instituțiile noastre 
muzicale, au fost desființate mai multe 
licee muzicale, reducîndu-se în același 
timp la conservatoare și numărul locurilor 
pentru anumite specialități muzicale. Or, 
adevărul este câ operele noastre nu mai 
au cîntăreți de valoare. ’i*ele din orches
tre duc linsă de instrumentiști și, în cu- 
rînd. unele din orchestrele din provincie, 
din linsă de suflători, nu vor mai putea 
desfășura activitatea lor.

ZENO VANCFA M 
Maestru emerit al artei

Prin muzica se întărește 

sentimentul apartenenței 

la istorie
Mitul lui Orfeu nu e doar o nălucire. 

Prin muzică, printr-o muzică predată sis
tematic. științific, tinerii își îmbogățesc de 
fapt cunoștințele. își formează deprinderi, 
convingeri și sentimente de ordin supe
rior necesare profilului lor multilateral și 
pregătirii pentru viață. Se cunoaște faptul 

că afectivitatea unui tînăr. a unui ado
lescent este puternic influențată prin cîn
tec, prin muzică. Pentru că prin muzică 
se întărește sentimentul apartenenței la 
istorie, la trecutul și prezentul glorios al 
poporului. încărcătura emoțională a cîn- 
tecelor patriotice devine mai puternică 
dacă elevilor de pe băncile școlii li se dez
văluie, în cadrul orelor de muzică, din 
clasa I pînă în clasa a XH-a, prin audiții 
și prin interpretare, împrejurările social 
politice în care au fosi create cîntece ca 
Deșteaptă-te, române. La arme, Pui de lei, 
Hora unirii. Trei culori. Partid, pavăza 
mea etc. Consider că însușirea profundă 
a muzicii naționale e tot atît de necesară 
în educația patriotică precum sînt orele 
de istorie a patriei și orele de limba și li
teratura română. Pe de altă parte, ade
seori, prin muzică deosebim popoarele între 
ele, muzica fiind in același timp un grai 
prin care ne apropiem de oamenii de pre
tutindeni, prin care ne cunoaștem și co
municăm la nivel planetar.

Prof, ANTON SCORNEA 3 
secretarul Societății profesorilor 

de muzică ți desen

Ora de muzică in școli și în 

universități — un act necesar 

de cultură
Firesc ar fi ca predarea muzicii să fie 

continuă și obligatorie, de la clasele pri
mare pînă în univeritate. în marile uni
versități aie lumii, de pildă, există cursuri 
de muzică predate de marii maeștri. 
Avînd în vedere caracterul ei abstract, 
muzica nu se poate însuși oricum, ci tre
buie predată de la catedră de către spe
cialiști, de oameni pregătiți competent 
pentru aceasta. Muzica trebuie explicată, 
trebuie învățată ca matematica, pînă cind 
omul reușește să se apropie de ea, să q în
țeleagă, să trăiască satisfacții estetice ma
jore în atmosfera ei. S-a văzut de multe 
ori că muzica, cu extraordinara ei putere 
de înrîurire, îi adună pe tineri la un loc 
și îi învață să-și petreacă timpul în mod 
civilizat, elevat, îndepărtîndu-i de locurile 
unde își pot pierde vremea nociv sau in
util. E adevărat că pentru predarea muzi
cii este uneori necesară o aparatură com
plicată, un instrumentar mai mult sau 
mai puțin bogat, magnetofoane, picupuri, 
discuri etc., care nu se pot procura atît 
de ușor la orice nivel de învățămînt. 
(Deși astăzi există aparatură modernă de 
înregistrare și redare a muzicii aproape 
în fiecare familie, cel puțin în mediul 
urban — urmare a creșterii nivelului de 
viață material și spiritual.) Dar elemen
tul care poate suplini această lipsă este 
fără îndoială corul, formația corală, atît 
în școală cît și in universitate. Fără o ac
tivitate corală în școli și în universități ne 
trezim că tinerii noștri nu mai știu să 
cînte, nu mai cunosc cîntecele tradiționa
le, nu mai pot păstra tezaurul nostru fa
bulos de folclor, refuză sau nu înțeleg mu
zica adevărată pentru că sînt atrași de fe
nomene muzicale uneori facile șl care de
naturează cultura. Evident, predarea mu
zicii atît în școli cît și în universități tre
buie făcută odată cu predarea istoriei mu
zicii care se împletește cu evoluția civili
zațiilor de-a lungul întregii noastre exis
tențe pe planeta pămînt. Astfel, ora de 
muzică devine un act de cultură major ce 
își va pune amprenta asupra întregii dez
voltări a -omului pe care ne străduim 
să-1 pregătim pentru societatea socialistă 
și comunistă de mîine.

Prof. univ. D. D. BOTEZ H

înnobilarea prin muzică — o 

realitate a procesului educațional
S-ar putea remjnța la disciplina mu

zicii fără consecințe grave în formarea 
generațiilor de astăzi ? Ne putem permi
te să lipsim copiii de azi de o forță edu
cațională ce acționează subtil și eficace 
asupra personalității ? Spiritul Programu
lui Partidului, documentele Congresului 
al XII-lea. care acordă greutate cultivării 
tradițiilor, înaltelor comandamente uma
niste și revoluționare, ne îndeamnă să 
pledăm pentru acordarea locului cuvenit 
orei de muzică,- deoarece în acest fel ac
ționăm pentru modernizarea și perfecțio
narea procesului de învățămînt, pentru ri
dicarea lui pe treptele exigenței contem
porane, care vizează formarea omului 
multilateral dezvoltat.

Pornind de la aceste considerații, vom 
formula unele observații, sugestii privind 
muzica la diferitele niveluri ale învăță
mântului. Problema eficienței orelor de 
muzică acordate la ciclul primar, două 
săptămînal, care nu existaseră anterior, 
ne determină să constatăm că buna lor 
predare este handicapată de slaba pregă
tire muzicală a multor învățători. Nu do
rim să scoatem la lumină defectele ante
rioare ale învățămîntului pedagogic, unde 
nu erau admiși numai copii cu ureche 
muzicală, unde rezultatele pe plan muzi
cal nu erau dintre cele mai bune, fapt 
pentru care, destui învățători nu benefi
ciază de cultură muzicală, adică nu cu
nosc notele pentru a-și reîmprospăta re
pertoriul de cîntece. Consecința, nume
roși învățători neavînd disponibilități pen
tru a preda în cele patru clase, cîte două 
ore săptămînal, fiind incapabili să facă 

față onorabilă situației, substituie muzica 
cu alte discipline. Nu am dori să se în
țeleagă că nu cinstim truda uriașă depusă 
de învățători, unii cu performanțe remar
cabile pe linia edificării mișcării muzi
cale, în cadrul Festivalului „Cîntarea 
României". Soluția ce se impune este ad- 

. miterea,’ ca și pînă acum, a profesorului 
de muzică, acolo unde este necesar, unde 
se poate, la unele clase, de preferat a IH-a 
și a IV-a, într-o proporție de 25—30% din 
totalul normei. Aceasta deoarece profeso
rul stăpînește un repertoriu vast de cîn
tece, avînd disponibilitatea oferirii unei 
mari varietăți și eficiențe în procesul pre
dării.

Cum profesorii de muzică nu ar putea 
nici pe departe acoperi predarea în acest 
ciclu și nici nu cerem așa ceva, învățăto
rul rămîne factorul de bază, direct impli
cat în susținerea orelor de muzică. Pentru 
o mai bună pregătire muzicală a acestora 
se recomandă perfecționarea organizată 
periodic. De asemenea, programa de învă
țămînt a liceelor pedagogice trebuie să 
cuprind mai multe ore de muzică, deoa
rece, în forma preconizată în prezent, în- 
tr-o oră săptămînal se cer rezolvate însu
șirea muzicii vocale, instrumentale și co
rul. Lesne de înțeles că acest lucru e greu 
de făcut, deoarece, practic, unei discipli
ne îi revine rîndul o dată la trei săptâ- 
mîni, ceea ce este, să recunoaștem, fără 
nici un folos.

Potrivit Legii educației și învățămîntu
lui, la licee, muzica se face în cercuri, în 
afara orelor de curs. Neexistînd nici pînă 
astăzi reglementările necesare care să 
aducă precizări privind normarea, aceste 
cercuri nu funcționează. In acest fel tine
retul liceal nu dispune de cadrul favorabil, 
organizat, de conducerea unul specialist 
pentru a învăța să cînte, pentru a-și în
suși nu oricum, ci artistic, pe voci, cîn
tece patriotice, mobilizatoare, corespunză
toare vârstei. Din această cauză, ei nu be
neficiază de o îndrumare competentă în 
materie, nu cunosc capodoperele artei 
muzicale, ceea ce contribuie la ancorarea 
unora la periferia muzicii, fiind o pradă 
ușoară în fața torentului de muzică sub
dezvoltată. Apoi, nu trebuie omis că acești 
tineri nu mai au posibilitatea să cînte în- 
tr-un cor, ceea ce înseamnă că îi exclu
dem, fără voia noastră, din Festivalul na
țional „Cîntarea României". Cadrul deo
sebit de favorabil 4i stimulator creat de 
acest festival ne îndeamnă să ne gîndim 
că a sosit momentul relansării frumoasei 
tradiții, ca fiecare unitate de învățămînt 
liceal și universitar să aibă corul, de ce 
nu ?, fanfara, orchestra, inclusiv de mu
zică ușoară, jazz, pop etc. cu care să re
prezinte la serbări, concursuri, demon
strații, respectiva unitate de învățămînt.

Prof. univ. dr. OCTAVIAN
LAZAR COSMA 3

Astăzi, talentul muzical își afla 

cert locul in ierarhia valorilor
Statistica premiilor pe națiuni — făcu

tă pe întreaga Terra ‘— situează România 
pe primul loc, înamtearS.U.A. și U.R.S.S., 
dacă raportăm numărul lor proporțional 
la numărul locuitorilor. Este cineva în 
stare să afirme că țara noastră ar fi reu
șit să strălucească în atîtea concursuri 
prestigioase din lume prin fiii săi ridicați 
din popor (ar fi prea mulți ca să-i ci
tăm), fără acea formă profund democra
tică de învățămînt artistic, promovat de 
partid și guvern, pe tot cuprinsul patriei, 
prin școlile generale de artă și prin 
liceele de muzică ? Apoi, urmărind în 
profunzime utilitatea învățămîntului artis
tic dincolo de grupul celor aleși, al ele
mentelor de excepție, ii întîlnlm pe cei 
mulți care împlinesc o muncă de maximă 
utilitate în viața cultural-artistlcă a țării. 
Spre ilustrare, indicăm orchestrele simfo
nice, semisimfonice, teatrele de operă, 
operetă, teatrele muzicale, muzica de es
tradă, orchestrele de muzică de dans, or
chestrele populare, grupurile folk (cele 
bune) etc., în care activează, cu elevată 
ținută profesională, elemente promovate 
de formele de învățămînt muzical de pînă 
acum. încercăm un sentiment de mîndrie 
patriotică, atunci cind vedem că țări cu 
o avansată cultură — cum este Republica 
Democrată Germană — solicită instru
mentiști români cu o excelentă calificare 
profesională, pregătiți în școlile românești. 
Am depășit vremurile cind unica noastră 
orchestră simfonică — „Filarmonica" — 
era obligată să importe instrumentiști din 
Germania, ca să-și ducă o existență ar
tistică vremelnică și precară. Este înălță
tor să ascultăm cum cîntă imnuri mobili
zatoare sumedeniile de coruri ale oame
nilor muncii din uzine, întreprinderi sau 
de pe ogoare, dar ar fi naiv să ne ima
ginăm că aceste realizări, cu un minunat 
nivel artistic, ar fi posibile fără îndru
marea competentă a unor profesioniști 
cu o superioară calificare.

Am citat cîteva din aspectele realizări
lor învățămîntului muzical, cu scopul de 
a demonstra că trebuie să veghem cu gri
jă la menținerea și perfecționarea struc
turilor școlii muzicale românești care 
confirmă geniul artistic al poporului nos
tru. Am trăit odinioară epoca „aristocra- 
tizării" învățămîntului artistic, cînd mari
le talente din popor răzbeau doar dacă 
dispuneau de mijloace materiale proprii 
sau se bucurau de sprijinul vreunui 
Mecena. Asemenea procedee au dus la 
rezultate aleatorii. în statul socialist, ta
lentul își află, în mod cert, locul în ierar
hia valorilor, dacă dovedește seriozitate 
în muncă și dragoste de patrie.

Prof. V. POP BALENI g 
muzicolog

Muzica ușoara

Mediocritatea
in splendoare

Am citit cu interes articolul Smarandei 
Oțeanu, „Dansul notelor- mediocrității pe 
portativul muzicii ușoare", publicat in 
„Scînteia" dip 25 aprilie, un articol de 
binevenită atitudine împotriva mistificato
rilor muzicii ușoare, a unui număr îngri
jorător de textieri erijați în poeți și spe
cialiști ai genului, stricători de limbă, 
maeștri ai platitudinilor cu pretenție de 
meditație, reverberîndu-și lipsa de har pe 
aripile unor melodii căznite, cu zborul 
jos, care nu numai că ne lasă indiferenti, 
dar ne șl irită. în ciuda faptului că 
despre acest fenomen s-a mai discutat in 
presa noastră, asistăm cu uimire la proli
ferarea producțiilor submediocre, achizi
ționate cu inexplicabilă grabă, lansate 
cu generozitate de Radioteleviziune, per
vertind gustul public. Prea puține sînt 
piesele care să ne urmărească. Pentru ca 
o creație să devină șlagăr, compozitori de 
valoare trebuie să solicite ori să creeze 
texte de valoare. „Orișicituși de puțin", 
vorba poetului, mai trebuie și ceva talent, 
Parcă în mod premeditat sînt ocoliți poeții 
cunoscuți a căror poezie ar înnobila mu
zica ușoară românească. Adeseori însă o 
muzică mediocră își caută textul pe po
trivă. Și cîntăreți cu un pui de voce se 
străduiesc să ne convingă de nu știu ce 
adevăruri zguduitoare, într-un limbaj a 
cărui construcție gramaticală sfidează 
bunul simț : „Așa e viața / Are și ușor 
și greu / Așa e viața Ne duce gîndul 
la cîțiva compozitori de frunte ai mu
zicii ușoare românești și ne întrebăm ce 
îi determină să accepte colaborarea cu 
asemenea textieri ? Și cum de numele lor 
revine de ani de zile ? Or fi cunoscînd 
ei niște subtilități ale genului, de care sînt 
străini poeții autentici ?

Muzica ușoară este agreată de toate 
vîrstele, cerințele sînt mari. Cum satisfa
cem aceste cerințe ? Ce lansează nenu
măratele concursuri și festivaluri ale 
genului. Casa de discuri Electrecord ? Pe 
Ungă cîteva cântece, care se impun prin 
sensibilitafea, melodicitatea și poezia lor, 
apăr și ne sîcîie de ani de zile un soi de 
cînticele încropite, semnate mereu de ace
iași și' aceiași textieri și compozitori ori 
textieri-compozitori. „Nu este mai puțin 
adevărat că perpetuarea acestei situa
tii, subliniază articolul din „Scînteia". 
denotă și o lipsă de exigentă din 
partea Uniunilor de creație, între atri
buțiile cărora ar fi firesc să se afle și 
răspunderea pentru calitatea melodiilor de 
muzică ușoară și a textelor ce le înso
țesc". Pentru a nu trece asemenea „co
mori" de texte, pe lîngă urechile. noastre, 
Editura muzicală editează și o culegere, 
în care noi să găsim acolo grabnic și cu- 
vîntul tipărit ce însoțește muzica. Tre
buie să mărturisim că am umblat mult și 
bine pînă să aflăm într-o librărie re
trasă un exemplar din Cîntecul preferat 
broșura fiind editată în martie 1980, în 
prezent, aproape epuizată. Cine o cum
pără, am întrebat. Tinerii, ni s-a răspuns. 
Arși de nerăbdare, chiar in drum, am 
deschis această culegere și am făcut cu
noștință cu un refren ce ne-a determinat 
să citim broșura într-un mod mai discret 
(pe stradă, țmii trecători sînt curioși ce 
citesc alții) : „Și dorul, hei..: hei... / flo
rile ei / Hei... hei... / le-a mingîiat / 
Poarta, cîntecul său / Hei... hei... / l-a le
gănat...". Muzica este semnată de Marius 
Popp, „versurile" aparțin lui Victor Bră- 
tulescu. In cît de puține cuvinte își pot 
da mina confuzia și inadvertența ! Vorba 
lui Dragomir Magdin : „Se-nfiripă 7 Dorul 
de-o clipă — / Cine poate / Le adună 
toate / Fără teamă de risipă / Intr-un 
vis / Nemaiscris / Nici - în tomuri cele
brate / “ ! Este aceasta o profesiune de 
credință a tuturor veleitarilor, a celor 
care și-au făcut anumite calcule în legă
tură cu cererea publicului și oferta. Tot de 
la Dragomir Magdin aflăm cu uimire că 
într-un veac tehnicizat ca al nostru. „Vre
mea trece 7 Timpul zboară", două cate
gorii, după el, diferite. Sîntem asigurați 
mai departe, pe linia aceluiași crez al 
unei armate de textieri, că „Nu-i timp de 
poezie / Versul prea încet se scrie “ !

Iată cum își fac loc prin cele mai largi 
mijloace de difuzare producții cărora 
la rubrica Poșta redacției li s-ar răspunde 
Niciodată, NU. Multe publicații, printre 
cane și revista noastră, de nenumărate ori 
au luat atitudine împotriva asaltului me
diocrității în muzica ușoară. Și pentru că 
tot nu s-a întîmplat nimic, promitem să 
ne ocupăm în continuare de acest feno
men, în toate detaliile lui. Astfel stînd 
lucrurile, degeaba ne invită Angel Grigo- 
rlu și Romeo lorgulescu : „Veniti / Cîn- 
tați / Și muzicii zbor să-i dați ! / Trăiți 
din plin cu bucuria cîntecului ! / Clntați 
cu noi ! / Cîntați cu noi !“ Bucuria cărui 
cîntec ? Nu ne bucurăm în felul acesta și 
nu cântăm.

ADI CUSIN ■
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Prezenta sculpturii de mai jos în 
această pagină ar putea, firește, 
surprinde, dar explicația unui ast
fel de gest e, veți vedea, dintre 
cele mai simple. Intitulată „Duioșie", 
sculptura aparține unui cunoscut 
sportiv, lui Constantin Obreja, 
membru al lotului național de bob, 
participant la Jocurile olimpice de 
la Lake Placid, component al echi
pajului de 2 și 4, condus de Con
stantin lancu. Student în anul IV 
al Facultății de automatică din 
Crâiova, Obreja a deschis recent, 
in sala L 2 a Facultății de electro
tehnică. a doua expoziție personală 
de sculptură, reunind 20 de lucrări, 
din care jumătate i-au fost accep
tate, anul trecut, la faza finală a 
Festivalului artei studențești, fiind 
bine primite de juriu.

Multă muncă și tot atîta perse
verență, o mare dorință de autode- 
pășire, o viață ordonată și. adesea, 
plină de renunțări, iată ce se arată 
a fi, pe pistele de bob și în expo
zițiile de sculptură, tânărul Con
stantin Obreja, căruia simțim 
nevoia să-i adresăm, și pe această 
cale, sincere felicitări.

Cele șapte ^centuri de aur"
* r

încă nu sînt medalii olimpice!

Timp de o Săptămîna, într-o ambianță 
deosebită, pentru care organizatorii me
rită toate laudele, 138 de pugiliști, din 16 
țări, .și-au disputat cele -11 „centuri de 
aur" puse în joc, întrecerea a fost do
minată de boxerii români, care au ieșit 
câștigători la nu mai puțin de 7 categorii 
prin D. Șchiopu, Fl. Livadaru, S. Cuțov, 
I. Budușan, V. Gîrgavu, V. Silaghi, G. 
Donici. Dintre străini au intrat în posesia 
laurilor coreenii Io Riong Sik și Ciu En Zo, 
francezul A. Behmaghenia și cubanezul 
A. Milian • Prestigiosul turneu interna
țional al României „Centura de aur" s-a 
vrut o repetiție generală înaintea Jocu
rilor Olimpice de la Moscova. Zicem s-a 
vrut și vom face cîteva observații, mai 
mult de spectator decît de specialist, care 
ne îndreptățesc să credem că repetiția 
n-a reușit să fie generală ! • Participa
rea boxerilor străini a fost mai puțin 
numeroasă decît anii trecuți. Cu cîteva 
excepții, au lipsit numele sonore ® Foarte 
multe accidente, nedorite, au triat în toate 
fazele premergătoare finalelor în locul

Care din aceste echipe 

va cîștiga Cupa României?
După cum se știe, Cupa României la fotbal a ajuns în etapa semifinalelor, penul

timul ei act programînd, la 7 mai, pe terenuri neutre, partidele Universitatea Craiova 
— Steaua și Rapid — Politehnica Timișoara. Iată, pe scurt, cărțile de vizită ale celor 
4 formații rămase în cursa pentru obținerea celui mai popular trofeu al fotbalului 
românesc.

UNIVERSITATEA CRAIOVA
Anul înființării: 1948; 
Culori : alb-aibastru; 
A cucerit o dată 

campionatul și de două 
ori Cupa, in 1977 după 
o finală, 3—1, cu Steaua 
la București ;

Antrenori : Valentin 
Stănescu și Ion Obie- 
meneo ;

Formația de bază : 
Boldici, Purima, Tili- 
hoi, Ștefănescu, Ungu- 
reanu, Țicleanu, Bel- 
deanu, Donose, Crișan, 
Cămătaru, Bălăci.

Dezlănțuită în cam
pionat. unde n-a pier
dut de 7 etape, de la 
Iași, Craiova pare să

Bălăci aibă prima șansă nu 
doar la titlu, ci si 

la Cupă, socoteală firească de vreme ce 
Valentin Stănescu deține, după părerea 
unanimă a specialiștilor, lotul cel mai 
valoros. Reamintim că 6 din componenții 
Universității, Tilihoi, Ștefănescu, Țicleanu, 
Bălăci, Crișan și Cămătaru, au fost recent 
convocați în lotul reprezentativ, ceea ce 
vrea să Însemne un argument în plus în 
favoarea afirmației de mai devreme. Con
fruntarea din Cupă se anunță a fi o re
petiție generală a partidei de campionat, 
programată în ultima etapă la Craiova, în 
care, de asemenea, oltenii pornesc 
favoriți.

RAPID

Manea

tenii n-au de gînd

Anul înființării: 1923;
Culori : alb-vișiniu ;
A cucerit o dată tit

lul de campioană și 
de 9 ori Cupa ; de 7 
ori înainte de război, 
între care de 6 ori 
consecutiv, 1937—1942; 
in 1975, în finală. 
Rapid — Universitatea 
Craiova 2—1 ;

Antrenori : Nicolae 
Lupescu și Ion Pop ;

Formația de bază : 
Mânu, Mateescu, Puriț, 
Pîrvu, Adrian Dumi
tru, Petcu, Ion Ion, 
Grosu, Cojocaru, Șu- 
mulanschi. Manea.

Pătrunderea Rapidu
lui pînă în acest sta
diu al Cupei poate fi 
apreciată drept o per
formantă, dar giules- 
să se mulțumească, am

Înțeles, cu jumătate de măsură, ei sperînd 
să așeze în vitrina clubului trofeul cu 
numărul 10. Cunoscind forța de mobilizare 
a Rapidului, tradițională, valoarea echipei, 
din rîndurile căreia se distinge, in ultima 
vreme, fundașul central Pîrvu, tot mai 
sigur și.mai exact de la meci la meci, 
credem că Timișoara va avea o misiune 
din cele mai dificile, chiar dacă ceferiștii 
au pierdut duminică, fără drept de apel, 
la Tîrnăveni. Dat fiind faptul că Univer
sitatea sau Steaua, celelalte semifinaliste. 
au cele mai mari șanse să-și adjudece 
titlul de campioană, s-ar părea că meciul
Rapid — Politehnica va desemna repre
zentanta noastră în Cupa cupelor, el că- 
pătînd. prin această prismă, o importantă 
deosebită.

disputelor spectaculoase din ring • Nici 
la această ediție, a IX-a, arbitrii judecători 
n-au cumpănit bine, erorile lor fiind nu
meroase, uneori chiar în lanț. în semifi
nala categoriei muscă, dintre românii 
Dumitru Șchiopu și Vanghele Bacs, primul 
a făcut cunoștință cu podeaua, a fost do
minat net de Bacs (calificat în optimi tot 
în urma unei erori) și cu toate acestea a 
fost declarat învingător ? ' Tot judecătorii 
s-au arătat îngăduitori cu Șchiopu și in 
finală, nedreptățindu-1 pe coreeanul Dji 
long Ciol • Simion Cuțov a dovedit încă 
o dată că este un pugilist redutabil. Urcat 
în ring după o pauză îndelungată, el a 
boxat ca în cele mai bune zile ale sale, 
cu o siguranță rară și o pregătire fizică 
exemplară, care l-au impus ca fiind cel 
mai bun „ușor" al nostru. Printre învinșii 
lui, în urma unor meciuri memorabile, în 
preliminarii, s-au numărat cubanezul Jose 
Hernandez și românul Carol Hajnal, pe 
care l-a învins clar, unul din puținele 
cazuri în care judecătorii au avut curajul 
să ^declare învins un boxer din lotul olim

STEAUA

Marcel Răducanu

Anul înființării: 1947;
Culori: roșu-albastru;
A cucerit de 9 ori 

titlul de campioană și 
de 13 ori Cupa, din 
acest punct de vedere 
fiind recordmană ;

Antrenori Gheorghe 
Constantin și Vasile 
Zavoda ;

Formația de bază : 
lordache. Andreicuț, 
Florin Marin, Sameș, 
Nițu, Dumitru, Stoica, 
Zahiu, Marcel Rădu
canu, Adrian Ionescu, 
lordăfiescu.

Detașată, la un mo
ment dat. în fruntea 
clasamentului. Steaua 
a cedat treptat șefia.

părând să fi renunțat la ideea cîștigâril 
titlului. Victoria de la Cluj-Napoca, suprin- 
zătoare și meritată, a relansat însă lupta, 
arătînd că Steaua are încă mari resurse.
Se profilează astfel un duel deschis 
oricărui rezultat. în care orgoliul rănit 
al lui Dumitru. lordănescu si com
pania n-ar fi exclus să încline balanța 
de partea bucureștenilor.

POLITEHNICA TIMIȘOARA
Anul înființării: 1921; 
Culori : alb-violet ;
N-a cîștigat nicioda

tă campionatul. ocu- 
pînd de 5 ori locul 3 ; 
deținătoarea Cupei, e- 
diția 1958, finalistă în 
1974, 2—4 cu Jiul ;

Antrenori : Ion Io
nescu și Toma Dobîn- 
dă ;

Formația de bază : 
Suciu, Vișan, Păltini- 
șan, Șerbănoiu, Șunda, 
Roșea, Nicolae, Dem- 
brovschi. Anghel, Ne- 
delcu. Nucă.

Fără să strălucească 
în campionat, Timi
șoara a făcut b figură 
frumoasă în Cupă, pre-

Dembrovschl zența ei în această
etapă a competiției 

cochetind cu surpriza. Echipă echilibrată, 
dar fără mari veleități, „Poli" mizează 
pe „cărțile" ei, de regulă, cîștigătoare, pe 
sobrietatea fundașilor centrali, pe expe
riența lui Dembrovschi, aducătoare de 
calm și clarviziune, pe detenta vîrfului 
Nedelcu. Pentru elevii lui Ion Ionescu 
intrarea in finală ar avea darul să ștear
gă o impresie nu tocmai favorabilă, dato
rată unei comportări mediocre, contradic
torii.

Tn rezumat, lesne de judecat, semifinale 
atractive, fără mari favoriti ai hîrtiei, 
chiar dacă, la prima vedere, Craiova și 
Timișoara ar putea emite pretenții in 
plus, justificindu-Ie. Acestea find zise 
nu ne rămîne decît să le urăm succes 
celor 4 semifinaliste, semnatarul acestor 
rinduri fiind convins că una dintre ele 
va cîștiga Cupa României ! Care anume, 
vom vedea !

OVIDIU IOAN1ȚOAIA H

pic ! ® Ca de fiecare dată, nu înseamnă 
că fihaliștil sînt cei mai buni. Trage
rile la sorți au grijă totdeauna ca boxeri 
de valoare să iasă din competiție în. fazele 
premergătoare finalelor. Dintre multe 
cazuri îl putem da exemplu pe cubanezul 
Jesus Sollet, eliminat de către Ciu En 
Zo în preliminarii, întîlnirea lor fiind 
demnă de o finală olimpică și de departe 
cea mai frumoasă a turneului.E drept că 
de cîțiva ani coreeanul este cel mai bun 
din lume la categoria pană și_ campion 
olimpic la Montreal. ® Exceptîndu-1 pe 
Simion Cuțov, egal cu el sau la fel de 
bun în toate reprizele, ceilalți boxeri ro
mâni forțează mai ales în ultimul rund și 
n-am înțeles de ce n-o fac mai devreme, 
de multe ori fiind prea tîrziu pentru a mai 
recupera. • Una peste alta, turneul ne-a 
arătat că boxul românesc este capabil de 
izbînzi, avem sportivi talentati de la care 
ne putem aștepta să facă o figură fru
moasă la apropiata Olimpiadă. Dar pen
tru asta mai este nevoie de multă muncă, 
seriozitate și perseverență ! Cele șapte' 
„centuri de aur" încă nu sînt medalii 
olimpice 1

ION PREDOȘANU Q

Pescaru... revine!

în 23 martie trecut, -Nicolae Pescaru 
a împlinit 37 de ani! Brașoveanul a de
venit astfel cel mai vîrstnic jucător în 
activitate din fotbalul românesc, unde 
ideea preconcepută despre vîrsta spor
tivului. ca si atitea altele, fac de obicei 
dintr-un om de 29 de ani un fotbalist 
„bătrîn". Cine a văzut însă meciul de 
la 19 martie, cel dintre echipele națio
nale ale anilor ’70 și ’80, în care Pes
caru a fost, după Dobrin, cel mai bun 
de pe teren, ca și partida de campio
nat de Ia Constanta (cîstigată de 
F.C.M. cu 2—0). a înțeles repede că 
jucătorul brașovean este departe de a 
fi „terminat", cum se spune în lim- • 
bajul colorat al fotbalului. A debutat 
în prima divizie acum 18 ani. într-un 
meci cu adevărat memorabil : Viitorul 
— Steagul roșu 7—1 ! Dintre toți jucă
torii aflati pe teren în amintita partidă, 
inclusiv „tinerii furioși" de la fosta 
echipă Viitorul, numai Nae Pescaru 
mai joacă astăzi. A adunat 302 partide 
în divizia A, mareînd 60 de goluri, 
în „națională", n-a fost chemat decît în 
3 meciuri, toate în deplasare, toate pier
dute : 0—2 cu Franța, la Reims, 0—2 cu 
U.R.S.S., la Kiev, și 1—2 cu Dane
marca. la Copenhaga. Ar fi nutut să 
joace la Steaua, ar fi putut sâ joace și la 
Dinamo — și astfel, avem numeroase 
exemple, meciurile sale în echioa na
țională ar fi fost mult mai numeroase 
— dar a refuzat orice ofertă, rămînînd 
credincios echipei și orașului în care, 
iată, se află de aproape două decenii. 
Cînd a venit la București, pentru me
ciul de pe „23 August", a jucat din 
orgoliu, ca pentru a demonstra, la fel 
ca Dobrin, ce mare nedreptate i s-a 
făcut, ce mare eroare au comis selec
ționerii, refuzînd ani de-a rîndul un 
jucător ca Pescaru...

Are un secret al lui. Nae Pe'scaru ? 
„Dacă avem antrenament la ora 10, 
spune, pe la 8 eu sînt' deja la stadion. 
N-am fumat niciodată, nu beau cafea, 
n-am pierdut nici măcar o singură 
noapte. De fotbal nu m-am plictisit 
nici acum, după 20 și ceva de ani de 
cînd joc. fiindcă aici e viata mea 1“ 
Vreți un argument în plus ? Atunci 
aflati că astăzi Pescaru cîntăreste 68 
de kilograme. în 1962, la 19 ani. cînd 
a venit la Steagul roșu, avea 64 — deci 
numai 4 kg in 18 ani, este și asta o 
performantă, pe care însă Pescaru o 
scurtează în două cuvinte, zlcînd doar 
„intr-adevăr, mă simt la fel ca acum 
10 ani !“.

în echipa Brașovului a jucat ne 
absolut toate posturile, exceptîndu-1 
desigur pe cel de portar. A fost mij
locaș, apoi vîrf de atac (golgeter al 
echipei 4 ani consecutiv și un merituos 
loc 3 în clasamentul golgeterilor în 
1972). dar în ultimii ani s-a retras în 
apărare, jucînd pe posturi în care ru
tina și tehnica sa excelentă îi dau po
sibilitatea să suplinească o anumită 
lipsă de viteză și de rezistentă, accen
tuate odată cu trecerea anilor. Are 
două pasiuni extrafotbalisti.ee : pes
cuitul — „boală" învățată de la Valentin 
Stănescu — și mașina sa. o „Dacie" 
1 300 cu modificări ca pentru o mașină 
de raliu. „Poate, că într-o zi, cînd voi 
abandona fotbalul, spune Pescaru. am 
să alerg în concursurile de automobilism. 
Dar pînă atunci mai e vreme: la toam
nă vreau să.„ redebutez în divizia A 1“ 
Acum, sigur, F.C.M. Brașov este ca si 
premovată în prima divizie, după un 
sezon excepțional în toamna trecută. 
Numai că — poate că h-o să vă vină 
să credeți — Nae Pescaru a primit 
deja două oferte de transfer, de la 
Marcel Pigulea și Viorel Mateianu. 
pentru alte două echipe de „A“. Rm. 
Vîlcea și, respectiv. Baia Mare !

Mateianu spune : „L-am dorit pe 
Pescaru încă de cînd eram antrenor la 
Progresul. Am crezut că l-as putea 
obține ușor, fiindcă în general la noi 
se renunță repede la jucătorii trecuti 
de 31—32 de ani. M-au impresionat în
totdeauna atît tehnica sa foarte bună, 
cît și modul în care gm'ieste în te
ren. La Baia Mare, si astăzi ar avea 
loc în echioă !“ Pescaru m-a asigurat 
că va refuza orice ofertă de transfer 
(„dacă n-am plecat acum 10 sau 15 ani. 
de ce aș pleca acum?!"), dar numai 
lucrul de a fi dorit la vîrsta de 37 
de ani de mai multe cluburi rămîne un 
fapt de excepție, ca și o recunoaștere 
a valorii, pe care Nicolae Pescaru o 
merita pe deplin.
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Prioritate priorităților—izbucnirea păcii!
Există o geografie a fericirii și una a 

nefericirii, kilometrii pătrați ai foametei, 
bolilor, analfabetismului stau față în față 
cu cei ai opulenței, dezmățului energetic 
și ai plictiselii produse de comoditățile 
consumate peste cota toxică. Primii com
pun o hartă imensă avînd o populație 
imensă, iar ceilalți conturează un uni
vers mult mai restrîns. Minoritatea nu 
trăiește pe seama majorității numai în 
dimensiuni geografice sau demografice. 
Există și o dimensiune temporală : seco
lul XX și, sub anumite forme secolul 
XXI. trăiește pe seama... erei de piatră. 
Mari performanțe tehnologice se află la 
cîțiva pași de cele mai palpabile și rudi
mentare forme ale unor epoci care ar fi 
trebuit, de mult, să intre în patrimoniul 
muzeelor. Prăpăstiile care se cască în 
însăși condiția omului trăitor pe glob 
acum devin abisurile insondabile ale 
contemporaneității...

Cel mai teribil buldozer care adîncește 
asemenea decalaje este buldozerul mili
tarist. Armele și armamentele reprezintă 
cel mai exorbitant și irațional efort pe 
care un grup irațional îl impune omenirii 
cu riscul limpede de a-i pune viitorul sub 
un sîngeros semn al întrebării. Puștile 
și baionetele se fabrică mai repede ca ori- 
cînd, tancurile și tunurile se fabrică mai 
repede ca oricînd, dar și bombele atomice 
și nucleare se fabrică mai repede ca ori
cînd. Perfecționarea producției militare a 
atins apogeul. Și aici se cască un deca
laj : între armele convenționale și cele 
de ultimă oră. Războiul clasic, -deși este 
perfect pus la punct cu mijloace moderne, 
este concurat de războiul ultramodern, 
de războiul total care-și propune nu să 
extermine pur și simplu combatantii 
inamici, ci globul intreg, de cîteva mii de 
ori, intr-o demonstrație exemplară a 
absurdului care depășește Terra și se 
adresează galaxiilor. Lumea a ajuns să 
plătească pentru moarte mult mai mult 
decît pentru viață. în carcasa fiecărei 
bombe se înmagazinează foamete și boli, 
speranțe retezate și o amînare tot mai 
sfîșietoare a unor visuri care sînt realiza
bile, dar devin imposibile pentru că prio
ritatea plătibilă este armamentul în timp 
ce prioritățile vitale ale omenirii rămîn pe 
liste pompoase, dar alunecă sistematic din 
cele bugetare... în fiecare minut, se știe, 
omenirea achită o notă de plată de peste 
un milion de dolari. Dacă aberația con
tinuă zerourile se vor multiplica. Anul 
trecut, în raport cu anul 1960, fondurile 
făcute scrum pentru obiective militare au 
fost de patru ori mai mari. Jumătate din 
oamenii de știință și inginerii lumii gân
desc și muncesc pentru a fabrica arme 
și armamente. Tot armele și armamentul 
înghit, în faza lor de proiect, de peste șase 
ori mai mult decit sumele destinate cer
cetărilor medicale într-un moment de is
torie cînd bolile evului mediu fac încă 
ravagii și cind bolile secolului XX nu 
și-au găsit antidotul.

S-ar putea crede că trăim istoria unei 
< planete care nu-și mai aparține. O 

planetă în care nu mai este loc decît pen

Pacea este o cerință vitală a contempo
raneității, căci numai în condiții de pace 
oamenii își pot făuri o viață fericită, pacea 
fiind un drept primordial al omului. Re- 
ferindu-se la aceasta, secretarul general 
al partidului nostru spunea : „Dacă vor
bim de drepturile omului, să facem astfel 
încît .să se renunțe la armamentul nu
clear de distrugere a omului, la armele 
de distrugere în masă. Să se respecte 
drepturile omului la viață, drepturile po
poarelor la independență și pace. Trebuie 
să pornim de la dreptul fundamental al 
omului — acela de a trăi liber, de a trăi 
în pace. Numai astfel fiecare națiune, 
fiecare popor, fiecare societate își va 
putea rezolva problemele așa cum consi
deră că e ma bine, numai astfel se vor 
putea asigura dezvoltarea socială și ma
terială, o viață demnă și liberă a popoare-, 
lor, prietenia și egalitatea între toate 
națiunile".

Problema asigurării și menținerii păcii 
pe pămînt se pune astăzi cu deosebită 
acuitate, deoarece în ultima vreme situa
ția internațională s-a înrăutățit conside
rabil, datorită intensificării politicii im
perialiste de forță și dictat, a politicii de 
dominație și amestec în treburile interne 
ale altor state, accentuării tendințelor de 
reîmpărțire a sferelor de influență, cit și a 
agravării fenomenelor crizei economice 
mondiale. Acumularea unor probleme 
internaționale ’ complexe, nesoluționarea 
unor conflicte și apariția altora noi, conti
nuarea cursei înarmărilor au dus la creș
terea încordării și pericoliilui unor noi 
confruntări militare.

Dar, așa cum se sublinia la Congresul 
al XII-lea al partidului, în' lume există 
în prezent forțe care, acționînd unite, pot 
împiedica războiul, pot asigura o pace 
trainică în lume. Pacea însă nu vine de la 
sine, ea se construiește, se făurește prin 
acțiuni și inițiative concrete. După cum 
sublinia tovarășul Nicolae Ceaușescu, viața 
demonstrează cu putere că masele popu
lare, popoarele au rolul determinant în 
înfăptuirea unei noi politici internaționale. 
De aceea, se impune intensificarea cola
borării și solidarității internaționale cu 
toate forțele progresiste și antiimperia- 
liste, cu toate popoarele lumii care se pro
nunță pentru destindere, independență na
țională și pace. „Avem ferma convingere 

tru absurd. Cum altfel s-ar putea numi 
o asemenea dimensiune cifrică a actualei 
forțe de șoc nucleare : dacă din cele 50 
de mii de bombe existente în lume ar 
exploda numai 200, unda distructivă ar 
asasina aproape 200 de milioane de oa
meni ! S-ar adăuga la această expresie 
concretă a performanțelor tehnicii din 
domeniul militar reducerea pînă la pragul 
critic a resurselor mondiale alimentare, ca 
efect al radiațiilor, și, la ceea ce se știe 
de 35 de ani în legătură Cu efectele ex
ploziilor nucleare, apariția unor mutații 
genetice ale speciei umane, ale faunei și 
florei, precum și modificări structurale ale 
straturilor de ozon din atmosferă... Dar 
echilibrul terorii, cel mai stupefiant echi
libru je s-a putut imagina vreodată, pre
supune, conform logicii reci a ripostei și

Un drept
fundamental 

al omenirii

contraripostei, explodarea unui număr cu 
mult mai impresionant de asemenea 
bombe care deja fac parte din generația 
matură. Spre deosebire de generația- 
copil, adică de bombele de tip Hiroshima, 
cea actuală și-mai ales cea în pregătire 
sînt generații care transformă în cratere 
radioactive nu simple orașe, ci zone în
tinse. Plafonul nuclear al tehnologiei de 
luptă actuală a reușit să îmbrace întreaga 
planetă. El apasă mai înainte de orice 
Europa, acest continent de unde au plecat 
spre lume două războie catastrofale • și 
care Sperat după cel de-al doilea că nu 
va mai trimite lumii decît pacea.

în Europa zilelor noastre, în Europa 
clipei de acum cînd cititi aceste rînduri, 
cantitatea de arme convenționale și ultra
moderne pe cap de locuitor și pe kilome
tru pătrat deține recordul absolut. Aici se 
află, prin cumularea unui inventar halu
cinant, majoritatea avioanelor de luptă ale 
lumii, majoritatea tancurilor, majoritatea 
submarinelor și tot aici efective militare 
impresionante sînt pregătite, în orice se
cundă, pentru conflagrație. Este adevărat, 
de 35 de ani, continentul nostru nu a în
registrat nici un război. în perimetrul său 
nu a avut loc schimb de canonade, orașele 
și ogoarele nu au fost sfirtecate de bombe, 
in schimb pacea europeană s-a înarmat 
pînă rin dinți și pacea europeană riscă, 
prin jocul absurd al butoanelor electro
nice, - să devină o pace nucleară. Cîndva, 
în timpul celui de-al doilea război mon
dial, printr-o bizară și tardivă revenire 
la rațiune, a existat realitatea unor orașe 
deschise. Era vorba de orașele care... „nu 
meritau" să fie distruse din cauza isto

— spunea secretarul general al partidului 
— că stă în puterea popoarelor ca, acțio
nînd unite, să oprească accentuarea încor
dării internaționale, să asigure soluționa
rea pe calea tratativelor politice a proble
melor litigioase, să înfăptuiască politica 
de destindere, pace șl colaborare în 
întreaga lume".

Pentru asigurarea unei păci trainice pe 
pămînt, de o importanță vitală este înfăp
tuirea dezarmării. Partidul nostru consi
deră că interesele fiecărui popor, ale dez
voltării civilizației întregii omeniri cer 
să se facă totul pentru respingerea fermă 
a politicii înarmării și promovarea con
secventă a politicii de dezarmare. Oprirea 
neîntirziată a cursei înarmărilor este 
sarcina primordială a epocii noastre.

Pacea 
se construiește

înarmarea constituie, mai întîi, o uriașă 
povară pe umerii popoarelor. Dacă în 
1908 se cheltuiau, pe întreg globul, 9 
miliarde de dolari, în prezent aceste chel
tuieli depășesc 450 miliarde de dolari, 
ceea ce înseamnă 1,1 miliarde de dolari 
zilnic. în același timp însă stocurile de 
armament amenință în fiecare secundă 
pacea lumii, existența însăși a planetei.

în contextul opririi cursei înarmărilor, 
al promovării politicii de dezarmare, o 
importantă deosebită o are înfăptuirea de
zarmării și securității pe continentul eu
ropean. După cum s-a subliniat în repe
tate rînduri, din Europa au pornit cele 
două conflagrații mondiale și tot în Eu
ropa există o situație unică în lume, pe 
același continent aflîndu-șe două grupări 
militare opuse, care dispun de mari poten
țiale militare, inclusiv armament nuclear, 
în concepția românească, în actualele 
împrejurări internaționale se impune în
tărirea colaborării între toate statele par
ticipante la Conferința de la Helsinki, în 

riei lor culturale și a edificiilor de civi
lizație pe care soldații de atunci le știau 
pe dinafară din cărțile de școală. Ar tre
bui. poate, ca acum cînd pacea, fie - și 
atacată, mai există, să se declare deschisă 
Europa și, de ce nu, lumea, pentru că 
toate meridianele, fiecare în felul lor. 
toate așezările omenești includ în ele is
torie și civilizație și, mai presus de orice, 
speranță de viață. Dar acesta chiar dacă 
reprezintă un imperativ vital al omenirii 
nu se manifestă decît ca un deziderat 
pentru că forțele regresiunii umanității 
transformă lumea într-un arsenal, într-un 
cumplit șir de cazemate în care istoria 
contemporană este privită prin gura tu
nurilor. Speranța de viață a omenirii — 
este limpede și apăsător de acut — nu 
se proiectează în bunkere și dreptul lumii 
la viitor nu este o rezultantă a scenari
ilor militare.

Sărăcia de azi a globului, sau a unei 
părți a lui, disperarea de azi a globului 
sau a unei părți a lui, nesiguranța vieții 
de miine, a noastră și a copiilor noștri, 
reprezintă un argument răsunător pentru 
ca popoarele, toate conștiințele vii ale 
umanității să pună capăt pînă nu este 
prea tîrziu hăului în care alunecă planeta. 
Desigur, de la pacea în documente pînă la 
pacea reală a lumii drumul este lung. 
Nu încape însă nici o îndoială că o pace 
în documente înseamnă un pas și încă 
unul important și iată de ce stringența 
negocierilor, a unui dialog real consacrat 
păcii trebuie să reprezinte, astăzi, punctul 
numărul unu pe agenda întregii activi
tăți politice internaționale. Numai la masa 
tratativelor drumul păcii poate fi con
turat, premisele ei evidențiate, resursele 
ei manifestate. Niciodată în istorie asupra 
factorilor politici responsabili nu a apăsat 
o responsabilitate mai mare și niciodată 
în istorie decizia de a construi adevărat 
și sincer pacea nu a avut implicații mai 
covîrșitoare pentru calitatea liniștii și 
fericirii pe glob. într-un asemenea mo
ment imperativ, cînd destinul planetei se 
află în joc, popoarele sînt chemate să-și 
valideze prin fapte energice și solidare nu 
numai voința de a supraviețui,, ci de a 
trăi în demnitate și destindere, în înțe
legere și colaborare.

Ca drept inalienabil al omenirii pacea 
este un drept inalienabil al poporului 
român, și pentru edificarea ei președintele 
României și-a adus și își aduce, în con
dens deplin cu întregul nostru popor, o 
contribuție prodigioasă, desfășurînd o 
activitate de excepțional umanism în care 
luciditatea, spiritul creator și inițiativele 
de profundă substanță politică determină 
un elocvent ecou internațional. Mesajul 
de pace al României socialiste, activita
tea ei practică în acest domeniu funda
mental reprezintă dimensiunea universală 
a conștiinței poporului român că pacea 
nu se declară, ci se construiește și aceasta 
pas cu pas, cu tenacitate și coerență, ca 
însăși viața.

RADU BUDEANU ■

Mondo umană?

„Arborele Păcii"

vederea pregătirii temeinice a reuniunii de 
la Madrid, pentru ca aceasta să dea un 
nou impuls înfăptuirii securității, colabo
rării, destinderii și păcii în Europa și în 
întreaga lume.

Construirea păcii presupune, de aseme
nea, promovarea unei politici de coexis
tență și colaborare a tuturor statelor 
lumii, indiferent de orânduirea socială, 
pe baza principiilor respectării suverani
tății și -independentei naționale, deplinei 
egalități în drepturi, neamestecului în 
treburile interne, avantajului reciproc, 
renunțării la forță și la amenințarea cu 
forța, dreptului fiecărui popor de a-și 
făuri singur destinul, fără nici un ames
tec din afară. Legat de aceasta, trebuie 
subliniat cu tărie, ca factor hotărâtor în 
realizarea unei adevărate coexistențe, a 
păcii înseși, principiul respectării inde
pendenței și suveranității statelor. Numai 
în . condițiile respectării independentei na
ționale, a dezvoltării nestingherite a 
fiecărei națiuni sînt posibile realizarea 
unei rodnice colaborări multilaterale și 
asigurarea unei păci trainice. Asupra 
independenței naționale nu se pot face 
nici un fel de concesii, nimănui nu i se 
poate pretinde să renunțe la independența 
raională, Ia libertate.

Totodată, pentru a construi pacea sînt 
imperios necesare eforturi susținute pen
tru realizarea . solidarității și- conlucrării 
pe plan internațional a tuturor forțelor 
interesate să contribuie la înlăturarea 
pericolului unei conflagrații mondiale, 
să pună capăt politicii de înarmare, poli
ticii de revenire la războiul rece, să 
asigure triumful politicii de independență 
națională, de destindere și pace : parti
dele comuniste, partidele socialiste și 
social-democrate, alte forțe și curente de
mocratice, fără deosebire de convingeri 
filozofice și religioase, forțe politice din 
țările în curs de dezvoltare și nealiniate, 
cercuri largi ale opiniei publice interna
ționale.

Pacea se construiește deci în mod con
cret, luptînd pentru înfăptuirea dezar
mării, a securității europene, a coexistenței 
pașnice și colaborării, a conlucrării între 
toate forțele interesate în făurirea unei 
vieți pașnice pe planeta pămînt.

La urma urmei, acum, contribu
ția personală nu constă decît în 
transcrierea fidelă a unor concluzii 
de mare importanță ce aparțin 
unor specialiști. înainte de asta să 
deschidem Dicționarul filozofic al 
lui Voltaire și să citim : „ce im
portanță mai au pentru mine uma
nitatea, binefacerea, modestia, so
brietatea, blîndețea. ' înțelepciunea, 
mila cînd ochii mei, care se deschid 
pentru ultima' dată, văd orașul în 
care m-am născut, distrus prin fier 
și foc și cind ultimele sunete pe 
care le mai aud sînt strigătele fe
meilor și copiilor sfîrșindu-se sub 
ruine ?“ Dar, poate nu de ajuns, 
poate e prea personal : „Eu De- 
ganawidah și șefii celor cinci na
țiuni al Marii Păci / Dezrădăcina 
azi / Pinul cel mai mare / Și, în 
groapa astfel creată, / Aruncăm 
toate armele / de ■ război, / în 
adîncurile pămîntului, / Adînc, tot 
mai adînc... / Aruncăm toate ar
mele / de război / Le îngropăm 
pentru totdeauna... / Apoi iarăși 
plantăm . copacul... / Atunci va 
domni Marea Pace" — „Arborele

Marii Păci" — poem.
Vreme multă s-a scurs de cînd 

fiecare din textele de mai sus a 
văzut lumina tiparului. Dar armele 
ce au mai făcut între timp ? Pe 
cît de grea e întrebarea pe atît de 
simplu e răspunsul la ea : „Azi sto
cul mondial de arme nucleare 
«strategice» este deja suficient pen
tru a distruge de mai multe ori 
planeta noastră (subl. mea) : se 
apreciază că aceste arme ar avea, 
împreună, o putere explozivă depă
șind de 1 (un) milion de ori pe cea 
a bombei care, la 5 august 1945, a 
distrus Hiroshima. Ne interesăm 
azi, deci, de ameliorarea armelor 
nucleare «tactice». Ultimul proiect 
cunoscut propune o bombă de neu
troni cu puternică radiație dar cu 
«putere slabă», întrucît aceasta din 
urmă este doar 'de circa o kilotonă 
(echivalentul a 1 000 tone trlnitro- 
toluen)". Care ar fi efectele distru
gătoare pe o rază de un kilometru ? 
„în interiorul unei zone de 490 ha 
în jurul centrului exploziei mor 50 
la sută din mamifere și păsări. Mai 
aproape de explozie s-ar distruge 
alte forme de viață : în interiorul 
a 350 ha cea mai mare parte dintre 
arbori și plante ; în interiorul 
unei regiuni de 330 ha cea mai 
mare parte a reptilelor și viețui
toarelor amfibii ; înăuntrul unei 
zone de 100 ha cea mai mare parte 
a insectelor ; în interiorul unei 
zone de 40 ha cea mai mare parte 
a microorganismelor, bacteriilor și 
talatofitelor".

E cert că alte lucruri, poate mai 
grave, nu se știu pentru că, de 
regulă, partenerii (vorba vine) în 
confruntare își mai rezervă și sur
prize. Care, însă, nu sînt deloc sen
timentale, nu ocolesc nimic, nu 
cruță un sfert din văzduh sau 1/10 
din teritoriu, n-au principii mai 
sfinte decît distrugerea celuilalt, 
așa încît e greu de crezut că, vreo
dată, ele vor fi altfel decît sînt 
concepute. Atunci, cu un asemenea 
spectru, mereu mai întunecat în 
față, nu pot decît să-mi reamintesc 
de vorbele de început și de acea 
tulburătoare metaforă a arborelui 
Marii Păci conchizîhd — ca și data 
trecută — că acum, ca întotdeauna 
și pretutindeni, înțelepții și înțelep
ciunea trebuie să aibă primul, ur
mătorul ș.a.m.d. pînă la ultimul 
cuvînt.

DUMITRU CONSTANTIN H
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UNIVERSUL

Universitatea tăcută

Sala de-mese geme de tineri. Trei sute 
de persoane mănîncă sau tlecăresc vesel 
într-o... tăcere Impresionantă. Urechile vi
zitatorului nu captează decît zgomotul tacî- 
murilor. O lume ciudată. O lume în care 
cuvinte sînt gesturile, buze sînt mîinile și 
corpul întreg se exprimă : lumea surzilor.

Ga Ha udei College, la doi pași de Casa 
Albă. 40 de hectare înverzite pe care sînt 

>„plantate" edificiile unei școli, unui -gimna
ziu și unei universități. Cu toate acare
turile necesare singurului campus univer
sitar de acest fel din lume.

Cu cîteva zeci de ani în urmă, în Europa, 
surzilor li s-a interzis limbajul gesturi
lor, cu scopul de a-i deprinde să vorbeas
că. Verbul a devenit țelul suprem al aces
tei reeducări. Singură, peste Atlantic, bă- 
trîna instituție Gallaudet admite ceea ce 
ceilalți, pretutindeni, consideră drept sa
crilegiu gestul. „Adevăratul limbaj al 
semnelor, explica William Stockoe, direc
tor al centrului de cercetări al institutu
lui și autor al unui dicționar Ameslan cu 
3 000 de semne, nu are nimic de-a face 
cu diferitele sisteme gestice calchiate pe 
limba vorbită. Aceasta este dactilologia 
unde fiecare literă a alfabetului este re
prezentată de o anumită poziție a mîinii. 
«Cued Speech» care se practică la Gallau
det înseamnă aproximativ «limbaj suge
rat» și este o metodă simplificată destina
tă susținerii lecturii buzelor. în fond, este 
vorba de traducerea cuvintelor în gesturi 
după structura limbii vorbite". Ca toate 
1 tnbile, cea a semnelor evoluează, se îm
bogățește. Numeroase semne seamănă cu 

cele folosite de toți ceilalți cu auzul nor
mal : un deget răsucit la tîmplă înseamnă 
dezaxare, degetul mare frecat de arătător- 
— bani, degetul mare în dreptul gurii — 
sete etc. „Există însă semne intraducti
bile în cuvinte, în vreme ce toate cuvin
tele se pot exprima în gesturi. Noi pu
tem vorbi de la distanță, sau separați de 
un geam gros", glumea un student.

în S.U.A., ne informează revista fran
ceză „L’Express", este in curs de înțele
gere faptul că surzii formează o minori
tate cu revendicări legitime. „Și ce mino
ritate, exclama Gilbert Delgado, respon
sabilul Centrului internațional al surzilor 
de la Gallaudet, două milioane de surzi 
totali în S.U.A. Azi, Asociația națională a 
surzilor americani cu cei 20 000 de mem
bri activi acționează asupra Congresului 
ca - un grup de presiune. Ea utilizează 
Legea asupra reabilitării care interzice 
toate discriminările fondate pe un han
dicap. Această hărțuială a început să dea 
roade. Sînt acum 4 000 de interpreți ai 
limbii americane a semnelor (Ameslan). 
Canalele TV oferă tot mai multe progra
me subtitrate. S-au realizat adaptoare 
care, montate Ia orice aparat de televi
ziune, fac să apară imaginea textului vor
bit. 16 universități au înființat cursuri 
pentru surzi", a încheiat Gilbert Delgado. 
„Trebuie să se termine'cu stereotipul care 
asimilează surditatea cu debilitatea", 
aprecia Virginia Beach, studentă în psiho
logie.

Da, să fii privat pe viață de lumea su
netelor, să nu poți auzi primul cuvînt al 
copilului tău. muzica, orice fel de muzică 
sau pur și simplu claxoanele automobile
lor într-un carambolaj este un handicap 
dureros și aparent insurmontabil. Dar nu 
o debilitate, asta nu ! Intram, în vara anu
lui trecut, într-o școală, pe undeva prin 
centrul Bucureștiului. Și-am auzit, în li
niștea unei după-amieze arzătoare, sune
tele inconfundabile ale Rapsodiei I de 
George Eneseu. Curios, am deschis ușa 
«lin spatele căreia răzbătea muzica. Mai 
rhulțl copii dansau. în lumina roșietică a 
soarelui amurgind. îmi părea că asist la 
o plutire de păsări. Nici un alt sunet, decît 
cel foșnit, al pașilor pe parchet, nu tul
bura atmosfera. Ajn aflat apc,i, după ce 
discul s-a terminat. Am văzut de fapt 
felul în care-și vorbeau copiii. Prin ges
turi, prin citit pe buze, prin cuvinte pro
nunțate greu, cu o voce guturală. Copii 
cu întîrzieri de auz, hipoacuziei. Handi
capați ? Nu, ei se străduiau să învețe să 
perceapă muzica, s-o iubească. ’

...La Gallaudet College, în sala de spec
tacole, zeci de actori — nu mimi ! — evo
luează într-un joc tăcut, în care-doar tru
purile vorbesc în limbajul unei învălui
toare poezii. Un limbaj grație căruia 
Shakespeare sau O’Neill, Goldoni sau 
Durrenmatt se pot lipsi de savoarea cu- 
vîntului rostit. Spectatorului îi ajunge ge
neroasa universalitate a gestului împlinit* 
de actor, într-un fascinant efort de co
municare. ,

IOAN ROȘCA H

Protejare sau nedreptățire?
Biroul Internațional ai Muncii (B.I.M.), 

care își are sediul la Geneva, a avut cu
riozitatea să se ocupe și de antrenarea, 
în perioada postbelică, a femeilor în acti
vități productive (economice). Rezultatele 
cercetării întreprinse, date recent publi
cității într-un raport, pot fi apreciate ca 
spectaculoase : în decurs de un sfert de 
veac, numărul femeilor care lucrează în 
economie a crescut cu aproape 70 la sută. 
Dacă în 1950 erau ocupate în activități 
economice 344 milioane de femei. în 1975 
numărul lor* era de 576 milioane ; la sfîr- 
șitul următorului sfert de secol, adică în 
anul 2000. acest număr ar urma Să se ri
dice la 900 milioane. Mai aflăm, din ace
lași raport al B.I.M., că cele 576 milioane 
de femei angajate în munci productive 
reprezentau peste o treime din forța de 
muncă a planetei. Toate acestea eviden
țiază o realitate incontestabilă : creșterea 
continuă a rolului femeii în viața socie
tății, participarea ei tot mai activă și tot 
mai largă la procesul făuririi bunurilor 
materiale. în mod corespunzător, sporește 
din ce în ce mai mult și participarea fe
meilor la viața politică și socială.

Pe de altă parte însă, oricît ar părea 
de surprinzător, în mai multe țări ale 
lumii — și nu este vorba doar de țări 
slab dezvoltate —, problema egalității 
dintre bărbați și femei în domeniul utili
zării forței lor de muncă nu este intru 
totul și definitiv rezolvată. Contrar ten
dințelor pe plan mondial, la care ne-am 
referit mai sus. și în ciuda vechimii mai 
mult decît seculare a mișcării pentru 
drepturile femeii, sînt și astăzi susținători 
ai inegalității acesteia cu bărbatul. în 
linii mari, pledoaria se face astfel : drep
turile egale presupun și obligații egale.

Ochii siurechile lumii

Poezie
„Mor, nu acuz pe nimeni. Și, mai ales, 
nu mă bîrfiți. Defunctul avea oroare de 
birfă". Au trecut 50 de ani de cînd 
Maiakovski a lăsat acest bilet pe 
masa sa de lucru. N-ați observat 
că au trecut 50 de ani, de ce ?
Eu nu cer socoteală. Toate socotelile 
poeților sînt greșite. Niciodată insă 
întrebările lor : șuierul rachetelor 
cosmice in jurul pămîntului 
să fie mai aprig decît șuierul 
unui glonț care se învîrtește 
perpetuu în jurul unui cap 
de poet ? Ce se învîrtește în 
jurul unui cap de poet nu e 
tot una cu ce se învîrtește în jurul 
tuturor capetelor terestre ? Ce trece

Cartea străină

Jean-Paul Sartre, nemuritorul
Cînd am aflat că autorul romanului 

Greața (1938) a murit în 16 aprilie 1980, 
mi-am spus că J. P. Sartre a intrat de 
multă vreme intr-o existentă postumă, 
pregătită meticulos, la care asista cu o 
vădită plăcere. De aceea, moartea-accident 
l-a găsit definitiv situat în conștiința celor 
mai mulți dintre cititorii săi. Proiectată în 
cărți, existența sa ca obiect, determinată 
de moarte, l-a transformat pe cunoscutul 
filozof într-o conștiință latentă, veșnică, 
gata să capete viață prin fiecare nou con
tact cu o altă conștiință.

Și dacă în scrierile sale filozofice și lite
rare, modul de-a gîndi și de-a fi al lui 
J. P. Sarțre s-a configurat în cele mai 
variate ipostaze, în Cuvintele (1964), auto
rul se sunune unui proces de psihanaliză 
existențială, exercitat asupra sa de el însuși.^ 
Moartea, mărturisea el, este pentru mine 
un vertij, fiindcă nu-mi plăcea să trăiesc. 
De aceea îi producea o permanentă stve 
de teroare. Dar speriat de moarte, scriito
rul a. identificat-o cu gloria, făcînd astfel 
din aceasta propriul său destin. „Hazar
dul m-a făcut om, generozitatea mă va 
face carte". Din această cauză, J. P. Sar
tre nu a ezitat să-și prevină cititorii asu
pra sensului existenței sale și, pe această 
cale, să intre foarte de timpuriu în con
tact cu viața sa postumă. „Nu voi scrie 
pentru piăcera de-a scrie, ci pentru a tăia 
acest corp al gloriei în cuvinte".

Și cînd în 1955, scriitorul francez împli
nise cinci decenii de existență, își privea 
opera imensă ca un corpus de obiecte, 
care îi legitimau dreptul de intrare în 
eternitate. „Eu : douăzeci și cinci de to
muri, optsprezece mii de pagini de text, 
trei sute de gravuri, printre care și por
tretul autorului". J. P. Sartre ajunsese în 
această perioadă la convingerea că este 
nemuritor. Gînditorul ateu care repetase 
adeseori cunoscuta propoziție, Dumnezeu 
este mort, era convins că va rămîne in 
conștiința oamenilor prin operele sale.

El ieșise definitiv din starea de angoasă 

Dar pot, oare, femeile îndeplini aceleași 
munci ca și bărbații 7 Nu. răspund parti
zanii inegalității. Dacă intelectualicește 
egalitatea deplină se poate realiza, cînd e 
vorba, de posibilitățile fizice și de rolul 
social, lucrurile se schimbă. Structura bio
logică a femeilor le impune anumite li
mite. Femeile sînt mși fragile, mai deli
cate și, prin urmare.' nu pot fi puse să 
efectueze munci grele, cum ar fi, de pildă, 
spartul asfaltului cu aparate cu aer com
primat sau căratul buștenilor în pădure ; 
aceste treburi să le facă bărbații, iar ju
mătățile lor să se ocupe de cele mai 
ușoare. Altfel spus, ar fi vorba de un fel 
de diviziune naturală a muncii, cu scopul 
de a proteja femeia. Iar această protejare 
se plătește. Cum se plătește ? Prin dimi
nuarea drepturilor. Obligațiile femeilor 
fiind, in scopul protejării lor, mai mici, 
și drepturile de care se bucură, ajustate 
după obligații, vor trebui să fie, în mod 
corespunzător, mai reduse.

Concepția de mai sus nu se oglindește 
aproape deloc pe plan legislativ. Potrivit 
studiului Biroului Internațional al Muncii, 
citat anterior, convențiile sau reglemen
tările în vigoare nu mai includ — cu 
foarte puține excepții — prevederi dis
criminatorii la adresa femeilor. Analiza 
realităților demonstrează însă că, în 
multe țări, femeile nu beneficiază încă 
de egalitate cu bărbații în domeniul uti
lizării forței de muncă.

Una din formele concrete de manifes
tare a inegalității este remunerarea mai 
redusă a femeilor. Astfel. în Statele Unite, 
cu toate că numărul femeilor care mun
cesc a crescut substanțial — potrivit unui 
recent tablou statistic publicat de Oficiul 
de recensămînt din S.U.A.. în prezent.

prin capul unui poet nu trece 
prin capul fiecărui cititor ? Bine, 
da. știu, nu, nu trece. Și-atunci 
cum puteți trăi fără poeți ? De ce 
vă e mai ușor să-i bîrfiți decît 
să-i știți pe dinafară ? Poeții 
nu-s inocenți. Dar ei n-au cerut 
niciodată camere de gazare, 
moartea cailor, bombardiere 
și plutoane de execuție. 
Nu ei !e-au inventat. Ei au 
înnebunit Ia gîndul că nu ei 
au inventat trandafirul. Alții au 
inventat sîrma ghimpată și glonțul, 
Maiakovski ducea iubitei doi morcovi 
drept, buchet de garoafe. Bacovia, 
pustnic, credea în ziua asta, solară, 
de 1 Mai. Nici un oropsit al soartei 
nu se poate scula din somnu-i de x 
moarte, dacă nu are în el un poet 
care să strige plutoanelor de execuție 
înșirate de-a lungul atitor ziduri 
ale pîîngerii și ale comunarzilor : 
Nu trageți !

RADU COSAȘU ■

existențială, declanșată de convingerea 
că omul este un proiect spre moarte, stă- 
pînit de încrederea că prin lectura fiecărei 
cărți predate lumii pentru a-și face pro
priul destin, scriitorul renaște, devine 
un om care vorbește și gîndește și care 
învinge astfel însăși inerția materiei.

Orgoliul lui J. P. Sartre de-a se declara 
nemuritor cu anticipație a însemnat însă 
un imens travaliu, situat sub o superbă 
deyiză activă : Nulla dies sine Unea. Dar 
ar fi o eroare să se creadă că gînditorul 
francez a ajuns la un gen ciudat și ma
ladiv de filozofie elitară din care să re
zulte că numai unor inși dăruiti cu talent 
le este rezervat dreptul la nemurire. 
J. P. Sartre a voit să fie un om printre 
oameni. Autorul celebrei opere Existența 
și neantul (1943) nu crede în ideea de 
destin. El este convins de faptul că 
esența nu precede existența. J. P. Sartre 
pleacă de la premisa că omul este „con
damnat să fie liber". Acordîndu-i fiecărui 
ins șanse egale în existență, cunoscutul 
filozof afirmă că „omul este ceea ce el 
se face". Condamnarea la libertate presu
pune însă o continuă angajare în existentă. 
Confruntată mereu cu o altă situație care 
presupune mai multe alternative, ființa 
umană este investită cu libertatea ipote
tică a opțiunii, dar și cu responsabilitatea 
deciziei asumate. Alegînd o anumită alter
nativă, omul se alege pe sine, se face, 
își construiește mereu proiectul de-a fi 
într-un anume fel. De aceea, J. P. Sartre 
afirmă tranșant : „pentru realitatea umană 
a fi înseamnă a alege ; nimic nu vine 
dinafară, iar dinăuntru cu atît mai puțin".

Filozoful-psiholog și moralist distinge 
însă opțiunea autentică, creatoare, de ale
gerea falsă, nesinceră, încărcată de lași
tate. Atitudinea existențială dictată de 
criteriul a fi pentru sine nu are o tentă 
individualistă, antisocială. Ea duce spre 
asigurarea unui cadru activ de libertate, 
de împlinire prin faptă. Cealaltă cale, de
terminată de principiul a fi pentru celă

pentru prima dată în istoria acestei țâri, 
mai mult de jumătate din totalul femei
lor de peste 16 ani sînt în cîmpul muncii 
—, diferența dintre cîștigurile bărbaților 
și cele ale femeilor nu s-a erodat deloc, 
în documentul citat se subliniază că deși 
femeile au înregistrat progrese în stabi
lirea unui statut de egalitate cu bărbații, 
diferentele dintre, veniturile bărbaților și 
cele ale femeilor „rămîn substanțiale". 
Astfel, începînd din 1977, media cîștigu- 
rilor realizate de o femeie a fost de nu
mai 59 la sută din media cîștigurilor rea
lizate de un bărbat. Continuă, de aseme
nea, să existe discriminări în ceea ce pri
vește angajarea și promovarea femeilor în 
diferite munci.

O altă înfățișare a inegalității este 
prioritatea la angajare a bărbaților față 
de femei. Ca urmare, șomajul în rîndu- 
rile femeilor este, proportional, mai ridi
cat. Așa stau lucrurile în Franța. Potrivit 
ziarului „Le Monde", șomajul în rîndul 
femeilor s-a agravat. continuu. Iată dina
mica procentelor șomajului feminin (față 
de șomajul luat în întregime), pe ultimii 
ani : 1974 — 49,1 ; 1975 — 50,2 ; 1976 — 
53,1; 1979 — 54,5. în cifre absolute, aceasta 
înseamnă că de la aproximativ 350 000 de 
cereri nesatisfăcute primite din partea 
femeilor în 1974, s-a ajuns, în 1979, la 
peste 850 000.

Inegalitățile dintre bărbați șl femei 
legate de folosirea forței lor de muncă nu 
pot fi justificate prin teza „protejării". 
Dacă, într-adevăr, acesta este scopul ur
mărit. grija pentru fragilitatea feminină 
ar trebui să se manifeste prin încadrarea 
în munci mai potrivite, dar fără diminua
rea drepturilor femeilor, și , în primul 
rind al aceluia referitor la remunerai ea" 
egală cu a bărbaților. Altfel, așa-numita 
protejare nu este decît nedreptățire.

D. NICOĂRĂ ■

Desen de ȘTEFAN POPA

lalt însemnează supunerea, trăirea ires
ponsabilă în anonimat, reducerea existenței 
la gest, acceptarea lașității, în ultimă 
instanță.

J. P. Sartre a fost însă un gînditor 
mult prea lucid pentru a eluda ipoteza că 
a vrea, a alege în mod autentic nu în
semnează în mod automat construirea unui 
act care se soldează în mod inevitabil cu 
un succes. El știe că asupra omului, pot 
acționa determinisme sociale, naționale, 
sau fiziologice. Examinat din acest unghi 
de vedere, destinul uman' este convertit 
într-o lecție avertizatoare, adresată tu
turor : „Istoria unei vieți, oricare ar fi ea, 
este istoria unui eșec". Un cititor grăbit 
ar putea scoate dintr-o asemenea afirma
ție concluzii eronate. J. P. Sartre nu este 
un spirit nihilist. El știe că în orice exis
tență se poate înregistra un* eșec, dar 
viața este concepută de filozoful francez 
ca un proiect spre fapte, omul făcîndu-se, 
devenind un ins' creator prin însăși nu
mirea lucrurilor, înainte de" încremenirea 
sa prin moarte.

Opera lui Sartre este un apel perma
nent adresat umanității. Conștiința pozi
țională a scriitorului enunță mesaje, des
tinate ca prin actul de lectură să declan
șeze alte conștiințe poziționale. Sartre 
privește literatura ca o acțiune care face 
istoria.

J. P. Sartre este un apologet al libertății 
și al acțiunii. El nu canonizează nimic cu 
anticipare, nu prefixează. De aceea, omul 
poate fi prizonierul faptelor sale, conștiin
ța pozițională care și le asumă sau apa
rență, trădată de. privirea celorlalți.

- Condamnîndu-se la „nemurire", J. P. 
Sartre știa , că este un fel de semnalizator 
multiplu, situat la o mare încrucișare de 
drumuri. Semnalizatorul le indică, dar 
alegerea este și rămîne liberă.

El a murit însă cu ideea puțin conso
latoare că, dacă literatura nu salvează pe 
nimeni și nu se justifică, în raport cu 
alte forțe, ea este un produs al omului. 
Astăzi știm că opera lui Sartre nu-1 jus
tifică doar pe el însuși câ mod de-a ft 
Ea legitimează accesul său la postumitate.

ROMUL MUNTEANU S
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CENACLUL FLACĂRA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR

Turneul dedicat forumului 
tinereții în județul Vîlcea

Cronica (392,393,394) ।
Cu o trupă de elită. Cenaclul Flacăra al 

Tineretului Revoluționar, organizat de 
C.C. al U.T.C. și revista Flacăra, condus 

. de poetul Adrian Păunescu, s-a deplasat in 
zilele de 26, 27, 28 aprilie în județul Vîlcea. 
La puțin timp de la terminarea unui lung 
turneu în Moldova, membrii Cenaclului au 
pornit din nou la drum — ce-i drept, de 
această dată la numai vreo 200 de km. de 
București, și numai pentru 3 zile — con
vinși fiind că . arta epocii noastre nu tre
buie să-și aștepte spectatorii, cu orgoliu și 
indiferență, mulțumită dc ea însuși ci 
trebuie să-i caute acolo unde aceștia mun
cesc și trăiesc, să-i invite s-o cunoască. 
La Rimnicu Vîlcea, la Horezu, la Drăgă
șani, manifestările. Cenaclului Flacăra 
s-au desfășurat într-o ambianță sărbăto
rească — cum trebuie să se întîmple cu 
toate actele de cultură; adevărată —, în- 
tr-un climat de vibrant patriotism revo- 

. luționar, fapt datorat aiît admirabilului 
public tînăr de pă meleagurile vîlcene, cit 
și sprijinului aparte pe care, activiștii or- 

'ganizăției revoluționare de tineret, l-au 
primit din partea Comitetului județean, a 
comitetelor municipale și orășenești de 
partid, in orgamzărdș acestor acțiuni cu 
puternică și recunoscută rezonanță edu
cativă.

Grija cu care s-a vegheat la desfășu
rarea in cit mai bune condiții a întîmplă- 
rilor litefar-artistice demonstrează înțe- 
leppiuneș CP. pâre e privit in județ destinul 
tinerei generații ale cărei năzuințe sînt 
știute și respectate cu dragoste părintească. 
Ă fost deci firesc ca membrii Cenaclului, 
să adreseze, evident și in numele tineri
lor spectatori, cuvenitele mulțumiri ppn- 
tru modul pilduitor în care autoritățile lo
cale de partid și de stat au fost și cu a- 
cest prilej alături de tineri, împreună cu ei.

Organizate în cinstea Forumului tinere
tului. manifestările au fost o adevărată 
expresie a ceea ce înseamnă tinerețe re
voluționară la noi. Cîntecele interpretate, 
poeziile rostite pe scenă. și reluate de în
tregul public au schițat în mod convingă
tor o hartă a aspirațiilor tinerilor din 
România, au dezvăluit bogăția lor sufle
tească. intîmplările literar-artlstice ale 
Cenaclului Flacăra au demonstrat încă o 
dată că nimic din realitate nu-i poate fi 
străin omului tînăr de la noi, că el ches
tionează mereu viața cu luciditate și cu
raj, nefiind mulțumit de răspunsurile co
mode. de șabloane. Aceasta e o consecință 
a faptului că tînăra generație e crescută 
în spiritul revoluționar promovat de Parti
dul Comunist Român, de cîrmaciul 
destinului național, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. Cîntecele și poeziile au evi
dențiat, de pildă, dragostea de țară, fier
bintele patriotism — Trăiască România !, 
Oltule, Ardeal, O singură Putnă, Roata, 
Cîntec între apele țării. Spiritul revolu
ționar a fost pregnant evidențiat în piese 
ca Un punct de vedere. Despre „sănăta
tea pămîntului" au vorbit Vînare de vînt, 
Antirăzboinică, Amiaza, Pămîntul deocam
dată, Ploaia care va veni, ca dealtfel și 
poezia Manifest pentru sănătatea pămîn
tului. Tinerii de pe scenă și cei din sală 
au mai cîntat și dragostea — Fericire de 
împrumut, Ecou de romanță, Fără petale. 
Decembre, Hanul lui Manue, dreptul la 
vis — Făt-Frumos, sau regretul pentru 
trecerea anilor — Arsura. Nu au lipsit 
nici momentele de bună dispoziție provo
cate. de cîteva secvențe comice. Numai 
această succintă trecere în revistă a cîtor- 
va din piesele aflate în repertoriul mem
brilor Cenaclului reliefează diversitatea 
și complexitatea atitudinilor umane sur
prinse de arta lor. La impresia de diver
sitate contribuie și varietatea de stiluri 
interpretative ale' celor din Cenaclu, o 
condiție obligatorie a prezenței lor în acest 
ansamblu.

Am repetat adeseori că reprezentațiile 
Cenaclului sînt niște întimplări literar- 
artistice, care nu se derulează potrivit 
unor scheme rigide. Trebuie să o spunem 
că și aceste trei spectacole ale Cenaclului 
au ilustrat în chip elocvent această idee. 
Să vedem însă ouai au făcut-o de fiecare 
dată.

Rimnicu- Vîlcea — 26 aprilie, ora 18
Toate s-ar fi desfășurat poate sub sem

nul obișnuitului, ea la un spectacol oare
care. Cintăreții își prezentau recitalurile 
respective, actorii recitau sau executau 
numere de pantomimă. Dar n-a fost scris 
nici de această, dată ca lucrurile să rămînă 
sub tutela previzibilului. La ora 21,25, la 
televizor era prezentată o emisiune de un

mare interes — Manifest pentru sănătatea 
pămîntului, realizată de poetul Adrian 
Păunescu. La sugestia publicului și pen
tru a nu întrerupe desfășurarea întâmplă
rii literăr-artistice — mai ales că atmo
sfera era excepțională — organizatorii au 
adus în sală cîteva televizoare pentru ca 
emisiunea să fie urmărită de toți cei pre- 
zenți, mai ales că ea era realizată cu aju
torul membrilor Cenaclului. Timp de 25 
de minute cei peste 600 de spectatori au 
făcut cunoștință cu o meditație susținută 
cu mijloacele cele mai directe și totuși 
cele mai profunde, mai rafinate ale artei. 
Manifest pentru sănătatea pămîntului a 
fost literalmente o emisiune urmărită cu 
sufletul la gură de cei din sală, care au 
avut prilejul să vadă imagini de coșmar 
ale unei planete care oricînd și-ar putea 
pierde toate cuceririle civilizației dacă 
s-ar ajunge la o conflagrație mondială, 
într-un veac în care „puține lucruri au ră
mas civile". Victor Socaciu. Valeriu Ste- 
rian, poetul Adrian Păunescu, corul de 
copii „Voces primavera" au reușit. pe 
parcursul unei emisiuni, concentrate pînă 
la esență, să .arate ce înseamnă o con
știință trează în „acest veac ploios și mi
litar", să spună lumii cu mijloacele artei 
crezul nostru de pace și înțelegere între 
popoare, crez pentru care militează fără 
bstenire partidul nostru, secretarul său 
general, tovarășul Nicolae Ceaușescu. O 
emisiune construită ca un avertisment, de 
o mare încărcătură emoțională, Manifest 
pentru sănătatea pămîntulur ne-a îndem
nat. să nu abdicăm nici o clipă de la luci
ditate și veghe atunci 'cînd e vorba de 
condiția umană pe o planetă pîndită de 
atîtea pericole t

Aplauzele — ca la scenele cele mai fru
moase ale unui film — din timpul trans
miterii emisiunii au confirmat că ea 
și-a atins scopul.

Un cuvînt bun se cuvine și echipei de 

la televiziune care a realizat-o : Dan Nec- 
șulea — regia, Constantin Chelba — 
imaginea, Cristina Brătescu — montajul.

După terminarea emisiunii, reprezenta
ția Cenaclului a continuat în nota ei o- 
bișnuită.

Horezu — 27 aprilie, ora 11

Un public format mai mult din elevi — 
aproape 400 —, care nu aveau ore dimi
neața a fost prezent la Casa de cultură 
din Horezu într-o frumoasă duminică de 
primăvară în care întreaga țară lucra. 
Membrii Cenaclului au petrecut în com
pania lor mai mult de 2 ore și jumătate. 
A fost o mtîmplare literar-artistică care 
n-a cuprins în ea nimic senzațional. Dar 
tocmai acest lucru. în ansamblul tuturor 
întâmplărilor literar-artistice ale Cenaclu
lui, pare senzațional.

Drăgășani — 28 aprilie, ora 17

în Casa de cultură din localitate au fost 
de, față la această reprezentație a Cenaclu
lui Flacăra peste 450 de spectatori — din
tre care unii, nemaifilnd locuri în sală, 
au fost invitați pe scenă. înconjurați din 
toate părțile numai de prieteni, membrii 
Cenaclului s-au simțit atît de bine încît 
și-au adus aminte că aici a fost lansat 
cîntecul Pămîntul deocamdată. O adevă
rată emulație s-a stîrnit printre ei astfel 
încît — din nou, în chip uluitor — au fost 
lansate cîteva noi cîntece, unele dintre 
ele finisate chiar în localitate. Mai rămîne 
de semnalat de la acest spectacol care a 
durat aproximativ 5 ore și faptul că unul 
din cîntecele îndrăgite ale Cenaclului — 
Cîntec pentru Charlie Chaplin — a fost 
înregistrat de o echipă a televiziunii ca o 
recompensă pentru publicul din Drăgășani, 
atît de dornic de a participa la un act 
artistic.

Iată o parte din publicul entuziast de la 
‘ Drăgășani

O dimineață de primăvară printre tinerii 
din Horezu

Victor Socaciu și ceilalți membri ai Ce
naclului interpretează împreună eu 
publicul Cm t ec pentru Charlie Chaplin. 
Eugen Cristea ni-1 reamintește pe marele 
actor așa cum ne-a apărut el in filmul 

Dictatorul'

Tîrziu, la miezul nopții, în timp ce auto
carul care transporta pe membrii Cenac
lului se îndrepta spre București, la radio 
se transmitea cîntecul De ce ? al unui alt 
membru al Cenaclului, Vasile Șeicaru. 
Tuturor acestor reprezentanti ai poeziei 
și muzicii tinere de la noi li s-a părut fi
resc ca pe drum să-i însoțească tot un 
cîntec al unui reprezentant al tinerei ge
nerații, cîntec pe care l-au recunoscut cu 
bucurie, că pe o confirmare a faptului că 
■arta lor a izbutit să se afirme pe deplin 
și să intereseze o întreagă țară.

Turneul pe scurt

în sfîrșit, vremea a ținut și eu cenacliș- 
tii. Pretutindeni unde au fost ei au avut 
parte doar de timp frumos. Au participat 
la acest turneu Zoia Alecu, Nicu Alifan- 
tis. Eugen Cristea, Constantin Dragomir, 
Gheorghe Gheorghiu, Grupul folk „T“, 
Adrian Ivanițchi, Sorin Minghiat, Marla 
Nagy, Victor Socaciu, Mihail Stan, Doru 
Stăn.culescu, Valeriu Sterian, Mircea Vin- 
tilă • Au mai apărut pe scenă și doi cîn- 
tăreți din Vîlcea — Laurentiu Mărgineanu 
și Daniela Cosma • S-a cîntat pe ver
suri și s-a recitat din creația lui William 
Shakespeare, George Coșbuc, Tudor Ar- 
ghezi, George Bacovia, Constant Tone- 
garu, Radu Stanca precum și din poeziile 
semnate de Geo Bogza, Daniela Crăsnaru, 
Vasile Smărăndescu, Constantin Săbărea- 
nu, Adrian Păunescu, Adrian Popesc», 
Dumitru Popescu, Marin Sorescu, Aurel 
Șorobetea • Mircea Vintilă a lansat cînte
cul Bau-Bau, Nicu Alifantis cîntecul Caii, 
Adrian Ivanițchi un Cîntec de dragoste, 
Valeriu Sterian cîntecul Filozofie despre 
nimic • Cel mai mare succes de public 
continuă să-l aibă Cîntec pentru Charlie 
Chaplin.

GEORGE ARION & 
Fotografii de GH. AMUZA g
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